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 Sobota 1. ledna – Chlapeček jménem Matyáš z Liberce (foto) se narodil 
43 sekund po půlnoci a stal se tak prvním novorozencem v roce 2011. Pomyslnou 
druhou příčku získala Sofie Fejfarová, která přišla na svět v porodnici v Jablonci 
n. Nisou dvě minuty po půlnoci. Třetí je Jakub z porodnice v Kolíně, který se narodil 

osm minut po půlnoci. Tzv. bramborovou medaili 
si zajistil narozením devět minut po půlnoci Vojta, 
jenž přišel na svět v pražské Všeobecné fakultní 
nemocnici. „Zlatý“ Matyáš měl míry 49 
centimetrů a 2,72 kilogramu a jeho maminka 
pochází z Hrádku nad Nisou. --------- Maminky, 
které porodily po půlnoci, už ale nebudou mít 

nárok na porodné ve výši 13 tisíc korun. Počínaje 1. lednem se totiž mění podmínky pro 
jeho vyplácení. Zatímco do konce loňského roku na něj měly nárok všechny ženy, které 
porodily dítě, od letoška to jsou pouze prvorodičky. Pro nárok se dále bude posuzovat 
příjem rodiny, který nesmí přesáhnout 2,4 násobek životního minima. 
  Lidé v České republice mohli v úterý 4. ledna zhruba od osmé hodiny 
ráno pozorovat zatmění Slunce. Měsíc začal sluneční kotouč zakrývat od severu. 
Vrchol částečného zatmění nastal přibližně v půl desáté a celé Slunce bylo opět vidět od 

10:52.  Podmínky pro pozorování byly 
poměrně dobré, v ČR bylo polojasno až 
oblačno. Lidé mohli pro pozorování využít 
speciální filtry, stačilo ale i okénko ve staré 
disketě, svářečské sklo nebo vyvolaný kinofilm. 
Pro veřejnost byly otevřeny i hvězdárny, kde 
byly k dispozici velké dalekohledy a také 
odborný výklad. Zatmění bylo pozorovatelné 
v celé Evropě, největší bylo ve Švédsku, kde 
měsíc zakryl 86 % slunečního kotouče. V ČR 

to bylo asi 80 %. Další částečné zatmění bude možné v pozorovat až v roce 2015.  
 Ministr zdravotnictví MUDr. Leoš Heger ve středu 5. ledna informoval vládu 
o situaci v českých nemocnicích. Uvedl, že výpověď nakonec podalo 3 772 lékařů, což 
je číslo, které péči nijak neohrozí. Pokud by všichni lékaři odešli, v nemocnicích by jich 
bylo přibližně tolik jako před deseti lety. Informacím, že lékaři na některých místech 
berou výpovědi zpět, zatím nepřikládá velkou váhu. Nejhorší situace je na Vysočině, kde 
odchází 80 % lékařů. Je to kraj, kde by mohla být narušena akutní péče. V ostatních  
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krajích by měly nemocnice podle ministra úžeji spolupracovat. Ministr ocenil  práci 
ředitelů jednotlivých nemocnic, jak se snaží problémy vyřešit vlastními nástroji. Podle 
něj doktory zvýšení platů v dohledné době nečeká, nejdříve prý za rok. --------- Lékaři, 
kteří podali koncem loňského roku v rámci kampaně „Děkujeme, odcházíme“ výpověď, 
mají momentálně podporu necelé třetiny veřejnosti. Téměř dvě třetiny Čechů zároveň 
považují hromadné výpovědi za neetické. Plyne to z výsledků průzkumu internetové 
společnosti Sanep. Agentura připomíná, že loni v březnu měli nespokojení lékaři 
podporu čtyř pětin tuzemské veřejnosti, aktuálně s jejich požadavky souhlasí 32,4 % 
respondentů. Hromadné podání výpovědí, k němuž se do konce loňského roku připojilo 
podle informací ministerstva zdravotnictví 3 772 lékařů z celkového počtu 20 014, 
považuje 63,6 % Čechů za neetické. Zároveň si 67,1 % lidí myslí, že finanční situace 
nespokojených lékařů není natolik špatná, aby museli podávat výpovědi. Polovina lidí 
se zároveň domnívá, že pokud by některé nemocnice nemohly kvůli exodu lékařů 
zajišťovat ani základní akutní péči, měly by dotčené kraje vyhlásit stav nebezpečí, který 
by pro lékaře znamenal povinnost vrátit se do práce. Průzkumu se na přelomu roku 
zúčastnilo 10 208 lidí. 
 Bývalý premiér a předseda ČSSD Stanislav Gross (foto níže) přerušil členství 
ve straně, a to kvůli kauze privatizace Mostecké uhelné. Podle zahraničních zpráv ze 
čtvrtka 6. ledna totiž několik lidí, kteří mají ke Grossovi blízko, před jedenácti lety 
v souvislosti s touto privatizací zřejmě získalo mnohamilionové provize. Strana o tom 
informovala ve čtvrtek v tiskové zprávě. „ČSSD bere na vědomí dnešní rozhodnutí 
Stanislava Grosse požádat o přerušení členství ve straně do doby provedení úkonů 

státního zastupitelství a policie spojených 
s poskytnutím právní pomoci švýcarskému soudu.“ 
Čtvrteční informace vyplývá z dokumentů, které 
před koncem loňského roku poslal na Vrchní 
státní zastupitelství v Praze jako žádost o pomoc 
vyšetřující soudce ze Švýcarska. Tamní úřady už 
dříve zdokumentovaly, že kupec 46 % akcií 
mosteckých dolů, švýcarská firma Investenergy, 
těsně po rozhodnutí české vlády o prodeji v srpnu 
1999, poslala obří provizi pět miliónů dolarů 
(tehdy přes 170 miliónů Kč) na účet na 
v Gibraltaru. Stát akcie prodal za 650 miliónů 

korun, provize tedy činila 27 %  z ceny obchodu. K účtu měl přístup zbrojař Pavel 
Musela – lobbista blízký Grossovi. Musela údajně peníze dále přerozděloval. 
Z dokumentů švýcarských úřadů vyplývá, že část z provize byla přes Kypr převedena na 
účty Jiřího Martinka a Antonína Sýkory. Někdejší Grossův poradce Martinek, dostal na 
český účet 300 000 dolarů (dle tehdejšího kurzu přes 10 milionů Kč), na švýcarský účet 
vedený na jméno Antonína Sýkory přišlo 85 000 dolarů (2,9 miliónu Kč). Antonín 
Sýkora, tehdejší člen ČSSD a později poslanec, je otcem Roberta Sýkory. Na Grossovo 
doporučení se Robert Sýkora stal v minulosti náměstkem ministra průmyslu. Gross zase 
od Sýkory v roce 2007 koupil za necelých 20 miliónů korun podíl ve společnosti 
Moravia Energo, který obratem prodal za 110 miliónů korun. Gross řekl, že je pro něj 
informace o provizích nová. Robert i Antonín Sýkorovi jakoukoliv spojitost s provizemi 
kolem dolů rezolutně popírají. Martinek není k nalezení. Musela po tragické události, 
kdy spadl z posedu, nekomunikuje a je nesvéprávný. 
 V české justici působí tisíc bývalých členů KSČ. Členy KSČ bylo 618 aktivních 
soudců a 359 státních zástupců. Ministerstvo seznamy zveřejnilo v pátek 7. ledna na 
základě nálezu Ústavního soudu, podle něhož tyto informace nejsou citlivým údajem  
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podle zákona na ochranu osobních údajů. „Je nutné podotknout, že seznam není úplný –  
je založen na údajích dostupných justičnímu odboru ministerstva,“ upřesnila mluvčí 
ministerstva spravedlnosti. Soudců je v současné době v České republice celkem 3 076, 
státních zástupců 1 272. Na seznamu je mimo jiné i jméno předsedy Vrchního soudu 
v Praze Vladimíra Stiboříka či předsedy pražského městského soudu Jana Sváčka. 
Zaujmout mohou také jména Jaroslava Lobotková a Martin Velehrach, kteří soudí 
většinu sporů bývalých spolupracovníků komunistické tajné policie StB. Místopředseda 

pražského soudu Luboš Vlasák, který se na 
seznamu také objevil, odsoudil bývalého 
komunistického prokurátora Karla Vaše. Další 
uveřejněný Dušan Paška měl zase na starosti 
případ bývalého ředitele televize Nova 
Vladimíra Železného. Prezident Soudcovské 
unie a předseda soudu ve Žďáru Tomáš 
Lichovník, který nebyl v KSČ, uveřejnění 
seznamů nepodporuje, „Řešit to, kdo byl 

a nebyl před rokem 1989 ve straně, je už dost vyčpělé téma. Na začátku 90. let se 
v justici dělaly prověrky. Po nich zůstali soudci, kteří splnili zákonné podmínky. Tím to 
já považuji za vyřízené. Stranická minulost, myslím, není podstatná,“ poznamenal k celé 
věci Lichovník. Spor o to, zda má veřejnost právo vědět, který ze soudců či státních 
zástupců byl před rokem 1989 v komunistické straně, začal v roce 2008. Právník Tomáš 
Pecina chtěl tehdy od ministerstva spravedlnosti získat informace o minulosti některých     
soudců. Marně. Následně se spor dostal k soudům, u nichž ale Pecina nikdy neuspěl.  
Rozhodnutí zvrátil až loni Ústavní soud. Na konci roku 2010 se pak všech 15 ústavních 
soudců rozhodlo, že sami zveřejní svou stranickou minulost. Čtyři z nich, včetně 
předsedy soudu Pavla Rychetského, působili v předlistopadové KSČ.  
 Lékařský odborový klub (LOK) v pátek 7. ledna oznámil, že zakládá veřejné 
konto na podporu lékařů, kteří chtějí odejít z nemocnic a po 1. březnu budou bez 
práce. Zároveň v pátek vyhlásil druhou vlnu hromadných výpovědí lékařů. Podle 
předsedy LOK Martina Engela stoupá mezi lékaři pobouření kvůli reakci ministerstva 
zdravotnictví a údajnému nátlaku na doktory, kteří již výpovědi podali. Podle Engela 
vedla ke zřízení konta skutečnost, že se odborům ozývali lidé, kteří chtěli lékařům 
v nezaměstnanosti pomoci. „Přispívat do něj chtějí jak lékaři v ČR, tak ze zahraničí, 
kteří nás podporují a uvědomují si, jak velký boj v ČR vedeme, a chtějí nám pomoct,“ 
řekl předseda LOK. Na dotaz, zda to nepobouří veřejnost, když je všeobecně známo, že 
průměrný plat lékaře se všemi službami a odměnami je 45 až 50 tisíc korun měsíčně 
a lékaři chtějí, aby byl ještě o 20 tisíc vyšší, Engel odpověděl: „Netrvám na tom, že nám 
musí přispívat občané, kteří s námi nesouhlasí. To je logické. Ale víme, že je hodně lidí, 
kteří na konto přispějí.“ Očekává proto, že i běžní občané na konto pošlou peníze, aby 
tak ti lékaři, kteří nemocnici skutečně opustí 1. března, nebyli bez finančních 
prostředků. Engel dodal, že konto bude přísně odděleno od konta LOK, aby nikdo 
nemohl organizátory akce napadnout, že z veřejné sbírky organizují akci „Děkujeme, 
odcházíme". 
 Prezident Václav Klaus po setkání s ministrem zdravotnictví Leošem Hegerem 
(TOP 09) v pátek 7. ledna označil chování nemocničních lékařů, kteří hrozí výpověďmi, 
za velmi nezodpovědné. Současně podpořil ministrovy snahy o reformu zdravotnictví. 
Doslovně řekl: „Chci podpořit pana ministra jak v jeho úsilí o ozdravení našeho 
zdravotnictví, tak v tom konkrétním případu velmi nezodpovědného chování části našich 
lékařů.“ Ministr Heger poznamenal, že po půl roce v politice už není úplným nováčkem, 
a může se proto plně pustit jak do reforem zdravotnictví, tak do řešení krize kolem 
hromadných odchodů lékařů z nemocnic. 
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 Slovanská epopej zůstane letos ještě v Moravském Krumlově. V pátek 7. ledna 
se na tom domluvili primátor hlavního města Bohuslav Svoboda (ODS) 
s jihomoravským hejtmanem Michalem Haškem (ČSSD). Podle dohody zůstane 
epopej v Moravském Krumlově alespoň do konce roku, do té doby si má Praha najít 

důstojný prostor pro její umístění. To by 
mohlo uspokojit potomky autora díla 
Alfonse Muchy, který ve své závěti 
epopej Praze sice daroval, ale pod 
podmínkou, že pro ni vystaví pavilón. 
Obyvatele Moravského Krumlova, kde 
epopej sídlí už 50 let, ale téměř jistě čeká 
za rok zklamání. Za zachování epopeje 
na moravskokrumlovském zámku totiž 

bojovali. Argumentovali například tím, že Praha má spoustu památek a uměleckých děl, 
ale Moravský Krumlov jediné. O epopej se Moravský Krumlov s Prahou přetahoval od 
léta do podzimu minulého roku. Pět z 20 pláten již bylo sbalených a čekalo na odvoz, 
ale kvůli odporu a nadcházejícím volbám Praha stěhování odložila. 
 V pražské vinohradské nemocnici zemřel v sobotu 8. ledna ve věku 73 let po 
delší nemoci první polistopadový ministr zahraničí Jiří Dienstbier (foto na další 
straně). Někdejší člen komunistické strany, novinář a později disident, byl nyní jako 
nestraník senátorem za ČSSD. Jiří Dienstbier se do dějin zapsal především jako první 
československý ministr zahraničních věcí po listopadu 1989, za jehož působení se 
kácela železná opona a zemi opouštěla sovětská vojska. Později byl tři roky zvláštním 
zpravodajem OSN pro lidská práva v bývalé Jugoslávii. Dienstbier se narodil 20. dubna 
1937 v Kladně, postupně vystudoval žurnalistiku na Filozofické fakultě Univerzity 
Karlovy a na Burgundské univerzitě v Dijonu si vysloužil titul doctor honoris causa. 
Začínal jako mladý komunista coby redaktor a komentátor v Československém rozhlase. 
Pracoval také jako zpravodaj v západní Evropě, na Dálném východě a v USA. Ke smrti 

Dienstbiera se vyjádřil předseda 
vlády předsedy vlády Petr Nečas. „Se 
zármutkem jsem přijal zprávu o úmrtí Jiřího 
Dienstbiera. V této chvíli chci hlavně 
vyjádřit účast jeho rodině. Jiří Dienstbier 
byl významnou osobností české politiky, a to 
až do současného působení na půdě Senátu. 
Vážím si ho za jeho občanské postoje v době 
totality. Po roce 1989 patřil mezi klíčové 
osobnosti, které formovaly československé a 
později české zahraniční vztahy.“ 

Exprezidentovi Václavu Havlovi zemřel v Jiřím Dienstbierovi přítel, který mu pomáhal 
v dobách věznění za komunistického režimu. „Umřel mi dávný kamarád, se kterým jsem 
hodně prožil. S ním a s Václavem Bendou jsem byl svého času ve vězení a i v nejtěžších 
chvílích nás posiloval svou stále dobrou náladou. Po několika nedávných setkáních 
jsem tušil, že je nemocný. Přesto mne dnes velmi zaskočilo, že jsem zůstal z této trojice 
jediný,“ řekl Václav Havel. Jiří Dienstbier publikoval stovky komentářů a esejů, vydal 
množství knih a napsal několik divadelních her. Je rovněž držitelem řady významných 
českých i zahraničních ocenění, například Medaile TGM, Maltézského kříže či Medaile 
prezidenta Italské republiky. Jiří Dienstbier patří mezi kritiky politiky Václava Klause a 
v roce 2008 se spekulovalo o jeho možné kandidatuře na hlavu státu. Úmrtím Jiřího 
Dienstbiera přišla sociální  
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demokracie o těsnou nadpoloviční většinu 41 hlasů v 81členném Senátu. Na uvolněné 
místo se budou konat doplňovací volby, které musí být do 90 dnů po uvolnění mandátu, 
tedy do začátku dubna. Jejich termín vyhlásí prezident. ČSSD chce mandát obhájit 
a většinu v horní komoře získat zpět. 
 Roman Koudelka se v neděli 9. ledna prodral dvěma nejdelšími lety kariéry při 
závodech Světového poháru v Harrachově na třetí místo. Porazili ho jen suverén 
sezony Thomas Morgenstern z Rakouska a mistr světa v letech Švýcar Simon 
Ammann. Roman Koudelka přistál ve druhém 
skoku na značce 211 metrů, předvedl 
povedený telemark a hned poté mu ruce 
vystřelily nad hlavu. Věděl, že se mu povedl 
životní let. Prolomil smolnou sérii čtyř 
čtvrtých míst a poprvé v kariéře slavil mezi 
nejlepší trojicí. Před nadšenými českými 
fanoušky překonal i nejvíce optimistické 
předpoklady. Lepší místo si pro životní závod 
nemohl vybrat. Se šedesáti získanými body se 
posunul na hranici druhé dvacítky celkového pořadí Světového poháru. Vítězný Thomas 
Morgenstern vyhrál devátý z dosavadních 15 závodů sezony a v Harrachově přidal 
triumf k sobotnímu druhému místu.  
 Premiér Petr Nečas v pondělí 10. ledna oznámil, že novým ministrem životního 
prostředí bude poslanec a dosavadní starosta šestého pražského obvodu Tomáš 
Chalupa (foto). Nahradí odstoupivšího Pavla Drobila, který v prosinci rezignoval kvůli 
možné korupci na Státním fondu životního prostředí (SFŽP). Podle Nečase by měl nový 

ministr pokračovat v neideologické a nedogmatické 
politice, kterou v resortu prosazoval již jeho předchůdce. 
Premiér také řekl, že Chalupa je sice mladý, ale již také 
zkušený a talentovaný politik. Chalupa zároveň oznámil, 
že v případě svého jmenování odstoupí z čela radnice 
Prahy 6. Zároveň oznámil, že se vzdal všech pozic ve 
společnostech hlavního města. Ministerstvo chce Tomáš 
Chalupa řídit racionálně, úsporně, průhledně a slušně. ---
--- „Musím konstatovat, že jak pro ČSSD, tak pro mne je 
to zklamání,“ řekl stínový ministr životního prostředí za 

sociální demokracii Václav Zemek. Při výběru nového ministra podle něj převládly nad 
důrazem na odborné předpoklady vnitrostranické zájmy v ODS s cílem zachovat vliv 
jistých skupin. Za odborně zdatnější uchazeče považuje Zemek poslance ODS Václava 
Mencla nebo rezortní náměstkyni Rut Bízkovou.  
 V pondělí 17. ledna vrcholí nejhorší povodeň v dějinách hracholuské 
přehrady, chatky nedalekých sousedů jsou pod vodou, ale paní Hana Konvalinová 
(foto níže) se svým manželem a jezevčíkem 
Kubou sedí ve svém vyhřátém dřevěném 
domečku a dívají se na televizi. To, že 
rozbouřená Mže už olizuje dřevěné 
schůdky před chatou, starší manžele 
nevzrušuje. K verandě chaty přilepené na 
okraji prudkého svahu nedaleko hráze 
přehrady se novináři dostali v gumovém 
člunu, jiná cesta není. „Jestli nás varovali 
policajti? Starostka nás varovala. Ale my tady bydlíme, tak proč bychom měli jít pryč?“  
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diví se svérázná chatařka. Z velké vody strach nemá. „Já tady žiji už čtyřicet let a už 
jsem tady viděla tolik povodní, že mě ani tahle nepřekvapí.“ Argument, že takovou, jaká 
přichází teď, ještě nezažila, nebere. „Dovnitř se nedostane. I když voda stoupne ještě o 
metr, tak jsme pořád v suchu.“ Teď je po třetí odpoledne, řeka pomalu kulminuje a do 
skromného obýváku zbývá ještě asi sedm schůdků. Odříznutí od světa se manželé bát 
nemusejí. „V mrazáku máme maso za sedm a půl tisíce. V pátek tu byli hasiči a tak byly 
buřty,“ říká rozšafně Hana Konvalinová. Něco tady nehraje. Běžící mrazák, puštěná 
televize. Jak to, že jde elektrika, když je všechno kolem pod vodou? „Nejde. Už od pátku 
nejde. Máme centrálu.“ A je to. Odplouváme. Paní zapózuje s jezevčíkem, a když se 
rozhlédne po zaplavených chatách, nepatrně zvážní. „Ono je to hrozný. Ale není to tak 
hrozný, jako když někdy vidíte, jak na Moravě řeka zaplavuje rodinný baráky. To my 
jsme tady v úplné pohodě.  
 Pomník dětských obětí války v Lidicích na Kladensku, z kterého neznámý 
zloděj vloni v listopadu ukradl bronzovou sochu dívky, je od pondělí 17. ledna opět 
kompletní. Nový odlitek zhruba metr vysoké sochy se v pondělí vrátil na své místo v den 
nedožitých 87. narozenin autorky sousoší Marie Uchytilové. Ředitel památníku Milouš 
Červencl řekl, že odlitek stál zhruba 30 000 korun, jelikož se sochař Oldřich Hejtmánek 
vzdal nároků na honorář. Částku památník uhradil z peněz vybraných při veřejné 
sbírce. Lidé do ní přispěli 161 000 korunami. Slavnostního odhalení sochy se zúčastnilo 
asi 200 lidí, mezi kterými byla i dcera Uchytilové Sylvia Klánová, která řekla že byla 
z krádeže sochy nešťastná. „Myslela jsem si, že to dílo je nedotknutelné. Přišlo mi, že 
Lidice přišly o další dítě,“ uvedla. Sochař Oldřich Hejtmánek uvedl, že tvorba nové 
sochy byla náročná především časově, protože byl termín pro zhotovení velmi krátký.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Podle ředitele Červencla by se krádež sochy v budoucnosti neměla opakovat. Památník 
prý zlepšil ostrahu sousoší, která je nyní podle něj dokonalá. „Po krádeži jsme ochranu 
ztrojnásobili a funguje na základě nejmodernějších technologií dosažitelných v České 
republice,“ dodal. --------- Lidice jsou nejen v ČR, ale i ve světě považovány za jeden ze 
symbolů nacistického teroru za druhé světové války. Nacisté vesnici vypálili v červnu 
1942. Důvodem byla domnělá souvislost jednoho z lidických občanů s atentátem na 
zastupujícího říšského protektora Reinharda Heydricha. V obci bylo tehdy zastřeleno 
173 mužů, ženy byly internovány v koncentračním táboře v Ravensbrücku a děti, kromě 
několika vybraných na poněmčení a batolat do jednoho roku, zavraždili nacisté plynem 
ve vyhlazovacím táboře. Celkem zemřelo 340 lidických obyvatel. Po ukončení války se 
zpět do vlasti vrátilo 143 lidických žen a 17 dětí. 
 Ministerstvo obrany snížilo od Nového roku 60 % vojáků hodnosti. Hlavní 
důvod byl, aby hodnosti sjednotilo s ostatními státy NATO. Kvůli odlišnému značení 
zažívali vojáci v zahraničí nedorozumění i komické situace. Nadpraporčík měl  
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tři stříbrné hvězdy. Někdy je příslušníci jiných armád zdravili jako tříhvězdičkové 
generály. Čeští vojáci byli v cizině s odlišným značením unikátem. Všichni vojáci 
i střelec a řidič byli na nejnižších hodnostech v pozici patřící seržantovi, což je v jiných 
armádách zkušený voják s deseti lety služby. Armáda tedy znovu zavedla hodnosti vojín, 
svobodník, desátník, četař a rotný, které byly zrušeny v roce 2005 společně s brannou 
službou. Zároveň zrušila hodnosti podpraporčík, štábní rotmistr a podporučík. Snížení 
se týkalo 13 135 vojáků a zvýšení 786 vojáků z celkového počtu 22 791 armádních 
příslušníků. Pokud podle slov náměstka ministra obrany Michaela Hrbaty došlo 
k výraznějšímu snížení hodnosti například z praporčíka na četaře, přišli vojáci o 500 
korun na hodnostním příplatku. Snížení příplatku se dotklo zhruba 1,5 % vojáků, tedy 
asi 300 příslušníků. Změna hodností přinesla i změnu označení. Mužstvo 
a poddůstojníci dostali na výložky tzv. pecky. Podle ministerstva byly použity pecky ze 
skladů. Praporčíci na ramenou budou nosit tzv. rakvičky, které nechala obrana nově 
vyrobit. Celé přeznačení stálo 4,5 miliónu korun. Armáda se chystá letos na podzim 
znovu otevřít nábor. Podle náčelníka generálního štábu, armádního generála Vlastimila 
Picka, naberou okolo 150 pěšáků a řidičů.  
 Sčítání lidu, domů a bytů se v České republice uskuteční na jaře 2011. 
Rozhodným okamžikem, ke kterému sčítání proběhne, bude půlnoc z 25. na 
26. března 2011. Poprvé v historii se budou sčítat všechny země EU z nařízení Evropské 
komise v jeden společný rok, jak ve čtvrtek 20. ledna připomněl Jan Sedláček z Českého 
statistického úřadu (ČSÚ). Náklady na sčítání lidu jsou v České republice přibližně 250 

Kč na osobu, což je při tomto způsobu sčítání částka 
v Evropské unii obvyklá. Letošní sčítání podle něj přinese 
řadu novinek, které souvisejí s tím, jak se vyvíjejí 
informační technologie, ale také se zkušenostmi 
z předchozích sčítání. Nově tak například přibude dotaz 
na registrované partnerství, poprvé se bude zjišťovat i tzv. 

faktické bydliště, tedy místo, kde lidé skutečně žijí. Faktické bydliště je velmi důležitou 
informací pro starosty, kteří by tak mohli poprvé oficiálně zjistit, kolik lidí skutečně 
v jejich obci bydlí bez ohledu na to, zda jsou tam hlášeni. ČSÚ při sčítání lidu žádným 
způsobem nezjišťuje vybavenost domácností ani jejich příjmy a výdaje. Z hlediska 
vybavení domácnosti je pro statistiku důležitá pouze otázka, zda má rodina možnost  
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využívat osobní počítač a připojení k internetu. Nově bude možné vyplňovat 
elektronické sčítací formuláře na internetu a odesílat je on-line nebo prostřednictvím 
datových schránek. Tento způsob předávání informací patří v současnosti mezi 
nejbezpečnější vůbec. Sčítacími komisaři budou podle Sedláčka asi v 95 % případů 
pracovníci České pošty. Právnickým osobám bude ČSÚ ve většině případů posílat 
domovní a bytové listy prostřednictvím datových schránek.  
 Ministr vnitra Radek John jmenoval v pondělí 24. ledna novým policejním 
prezidentem Petra Lessyho (foto), jehož vybrala komise složená z odborníků včetně 

zástupců koaličních stran. John jmenoval Lessyho 
nedlouho po setkání premiéra Petra Nečase s Lessym 
a Johnem. Ministerský předseda uvedl, že vůči 
proceduře výběru má nadále výhrady, nicméně v rámci 
uklidnění vztahů v koalici ho nebude vetovat. Výběr 
policejního prezidenta provázely spory mezi VV a ODS. 
John chtěl vybrat policejního  prezidenta tak, aby na něj 
neměly vliv stranické sekretariáty. Podle ODS ale bylo 

obsazení komise sporné, jelikož v ní byli i budoucí podřízení policejního prezidenta. 
Podle ministra Johna má Lessy (foto) za úkol zejména provést policii obtížným obdobím 
utahování opasků. Kromě toho má vrátit policistům důvěru veřejnosti, zajišťovat 
pořádek, bojovat s korupcí, organizovaným zločinem a závažnou kriminální činností 
a zabraňovat únikům informací z vyšetřovacích spisů. „Doufám, že nebudeme terčem 
jakýchkoli politických spekulací. Garantuji, že policie bude apolitickou službou. Budu 
se snažit zabránit excesům, jakých jsme dosud byli svědky,“ řekl po svém jmenování 
Lessy. Podle něj se neslo pondělní jednání s premiérem Petrem Nečasem, které 
předcházelo jeho jmenování, v korektním duchu a on sám z něj má velmi dobrý dojem.  

Petr Lessy 
Narodil se 18. srpna 1964 v Prostějově. Vystudoval práva na policejní akademii. V minulosti byl 

například vedoucím územního odboru vnější služby policie ve Frýdku-Místku, náměstkem pro 
uniformovanou policii severomoravské policejní správy nebo velitelem severomoravské pořádkové 

policie. Velel řadě zásahů proti extremistům nebo fotbalovým chuligánům na severu Moravy. Dosud 
působil jako náměstek ředitele Krajského ředitelství policie Jihomoravského kraje pro vnější službu. Do 

vnější služby spadají uniformovaní policisté; řeší přestupky a též méně závažné trestné činy. Od letošního 
roku patří do jeho resortu i bývalé oblastní ředitelství cizinecké policie v Brně. 

 Marie Smejkalová, nejstarší obyvatelka České republiky, zemřela ve středu 26. 
ledna v Kroměříži. Loni v září oslavila 107. narozeniny a před měsícem se ještě 
zúčastnila komunálních i senátních voleb. O jejím úmrtí informovala starostka města 
Daniela Hebnarová. Marie Smejkalová (foto níže) se narodila 12. září 1903, v den 
svých narozenin tak slavila i svátek. Narodila se do habsburské monarchie, zažila první 

republiku i obě světové války. Mohla také 
sledovat začátky a rozvoj Baťových závodů 
nebo vzestupy a pády všech prezidentů země. 
Rodné Kroměříži zůstala věrná. Celý život žila 
v přízemním domku, se kterým sousedí tovární 
budova. V ní měla rodina Smejkalové 
obuvnickou výrobu ještě krátce po druhé 
světové válce. Po znárodnění v roce 1948 v ní 
žena pracovala jako dělnice. Prakticky do 

posledních okamžiků byla vitální a zajímala se o dění okolo sebe. Sledovala politiku 
a podporovala pravicovou ODS. Při svých posledních volbách uvedla, že „pokud si 
pamatuje, nevynechala ani jedny“. Recept na dlouhověkost měla jednoduchý – slivovici 
do čaje, hodně dobrého jídla, pohody a spoustu lidí okolo sebe. 
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 Nový americký velvyslanec Norman Eisen se oficiálně ujal funkce. V pátek 
28. ledna předal na Hradě pověřovací listiny Václavu Klausovi. Skončilo tak dvouleté 
období, kdy v Praze šéf americké diplomatické mise 
chyběl. Předání pověřovacích listin prezidentovi je 
běžný a tradiční diplomatický akt při příjezdu 
nových velvyslanců. Eisenovo funkční období je 
zatím kvůli procedurálním důvodům v USA zhruba 
jednoleté, je ale možné, že bude prodlouženo. 
Padesátiletý Norman Eisen (foto), bývalý poradce 
prezidenta Baracka Obamy pro etiku, se narodil 
v Los Angeles židovským rodičům, kteří přežili 
holocaust. Jeho matka pocházela ze Slovenska, 
přežila Osvětim, otec byl původem z Polska. Předchozím velvyslancem zaoceánské 
mocnosti byl Richard Graber, který v Česku skončil v roce 2009 s odchodem 
republikána George Walkera Bushe z prezidentské funkce a nástupem demokrata 
Baracka Obamy. 
 Ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09) odmítl v pondělí 31. ledna dohodu 
navrženou ze strany lékařských odborů a komory, která měla garantovat naplnění 
jejich požadavků. Podle Hegera byla pro ministerstvo zdravotnictví nepřijatelná a vrací 
veškerá vyjednávání zpět. Podle něj jsou požadavky mimořádně rozsáhlé, vymiňují si 
legislativní změny v nereálných termínech. Hegerovi se zejména nelíbí, že lékaři chtějí 
speciální zákon, který ani nezapadá do konceptu připravované reformy. Údajně lékaři 
chtějí, aby byli odměňováni de facto jako ústavní činitelé. Rovněž si postěžoval, že 
slíbené dvě miliardy korun mají být alokovány do nemocnic podle počtu doktorů bez 
ohledu na výkonnost, nemožné je také zaručit návrat všech protestujících lékařů, 
protože to je v moci zřizovatelů. Podle Hegera lékařská komora a odbory vyžadují, aby 
reforma proběhla zcela v jejich režii. „Ten duch spočívá v tom, že ředitelé jsou 
k ničemu a nikdo jim nevěří, že budou správně hospodařit, a že jen ministerstvo je může 
korigovat. Podle mě je to cesta do pekel a návrat k rádoby centralismu,“ zhodnotil 
požadavky Heger. Podle něj není ani jasné, jak budou slíbené dvě miliardy rozděleny.  
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OBSAH: 1) Konec papírových padesátikorun, 2) Pokračující jednání o zvýšení lékařských platů,  
3) Fotbalová legenda Josef Masopust se dožívá 80 let, 4) Ve Velké Bíteši zemřela nejstarší Češka,  

5) Náhrada části lebky biokeramickým materiálem v nemocnici v Českých Budějovicích, 6) Možná 
pomoc armády při zdravotnické krizi, 7) Mimořádná dopravní nehoda u Prostějova, 8) Mzdový spor mezi 

soudci a Ministerstvem spravedlnosti, 9) Projednávání ocenění třetího odboje ve Sněmovně,  
10) Dohoda mezi ministrem zdravotnictví a lékařskými odbory o zvýšení platů, 11) Prohlášení 

Lékařského odborového klubu – Svazu českých lékařů, 12) Průměrná mzda v České republice v prvních 
třech čtvrtletích roku 2010, 13) Návštěva polského prezidenta v České republice, 14) Vláda schválila 

navýšení platových tarifů pro lékaře, 15) Rekordní mrazivé počasí v ČR, 16) Komunistický pietní akt u 
Gottwaldova hrobu, 17) Slovní přestřelka mezi prezidentem republiky Václavem Klausem a duchovním 

Tomášem Halíkem, 18) Zdražení cigaret, 19) Filmový scénárista a režisér Otakar Vávra se dožil sta let. 
  
 Papírovou padesátikorunou budou moci platit lidé už jen dva měsíce, od 
1. dubna totiž končí její platnost a v oběhu zůstanou jen padesátikorunové mince. 
Důvodem, proč bankovní rada České národní banky (ČNB) rozhodla o ukončení 
bankovky, je vyšší trvanlivost mince. Padesátikoruna byla navíc jediným českým 

platidlem v kovovém i papírovém provedení. V 
úterý 1. února o tom informovala ČNB v tiskové 
zprávě. Podle banky mince vydrží v oběhu 
desítky let, naproti tomu bankovky se musí každé 
tři až čtyři roky měnit. ČNB proto od roku 2007 
zajišťuje už jen výrobu padesátikorunových 
mincí, které bankovky v oběhu postupně 
nahrazují. Ke konci ledna tak bylo mezi 
obyvateli téměř 63 miliónů kovových 

padesátikorun, papírových bylo méně než 16 miliónů. Ti, kterým padesátikorunové 
bankovky zůstanou doma i po 1. dubnu, si je mohou až do 31. března příštího roku 
vyměnit na pobočkách ČNB a komerčních bank po celé ČR. Od 1. dubna 2012 do 31. 
března 2017 je pak vymění už jen pobočky ČNB. O ukončení platnosti padesátikorunové 
bankovky informovala Česká národní banka loni na podzim. Padesátikorunová mince 
z dílny akademického sochaře Ladislava Kozáka je v oběhu od roku 1993. Ve stejném 
roce jí i odborníci numismatického časopisu World Coin News udělili titul „Mince roku 
1993“ v kategorii Best Trade Coin.  
 Čtvrtek 3. února – Ministerstvo zdravotnictví a Lékařský odborový svaz (LOK) 
spolu s Českou lékařskou komorou (ČLK) se vzájemně obviňují, že za krach jednání 
nesou odpovědnost. Podle ministra zdravotnictví Leoše Hegera (TOP 09) uvízla 
jednání na mrtvém bodu a s odbory už není možné jednat, protože jim více nabídnout 
nemůže. Situací se bude zabývat i Bezpečnostní rada státu. „V úterý se sejde porada 
členů Bezpečností rady státu s hejtmany, která se bude zabývat krizovou situací ve 
zdravotnictví,“ uvedl premiér Petr Nečas. Prezident Václav Klaus ve čtvrtek opět 
podpořil ministra Hegera. „Myslím, že se k tomu nedá říci nic jiného. Já v tomto smyslu 
stojím na straně pana ministra Hegera. Jestli bych něco řekl, tak mám pocit, že by měl 
být ještě daleko tvrdší.“ Lékaři se zlobí kvůli dělení slíbené částky na platy lékařů a také 
proto, že nedostali záruky, aby peníze šly skutečně na mzdy. Heger novinářům po 
jednání se zástupci protestujících lékařů v rámci akce „Děkujeme, odcházíme" řekl, že 
pistole zřejmě zůstane i nadále u hlavy českého pacienta. Podle něj mají lékaři 
nepřijatelné požadavky. Lékařům se ale především nelíbilo, že ministr po předchozím 
jednání, na němž slíbil vydat dvě miliardy na platby zdravotníků, začal částku ředit.Ve 
středu ohlásil, že půl miliardy z částky poslouží na navýšení platů sester, což měla být  
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odměna za bojkot lékařských protestů asociací sester. Podle předsedy ČLK Milana 
Kubka není vinou lékařů, že se situace vyhrotila do současného stavu. Vláda prý měla 
dostatek času se situací zabývat a nástroje na uspokojení lékařů má.  

 
 
 
 

 
Odleva: místopředseda LOK Libor 

Voleman, šéf ČLK Milan Kubek, předseda 
LOK Martin Engel a ministr zdravotnictví 

Leoš Heger (TOP 09) 

 
 
 
 
  

 Se slzami v očích obcházel legendární fotbalista Josef Masopust v doprovodu 
manželky Věry v pátek 4. února večer Kongresový sál pražského hotelu Ambassador, 
nedbaje schodů na balkón. S každým ze tří stovek gratulantů si chtěl osobně potřást 
rukou a vypadal na svých osmdesát báječně. „Cítím se šťastný. Nemám slov,“ hlesl 
dojatě, když si pak šel sednout na pódium do křesla. 9. února oslaví Josef Masopust 
80. narozeniny. První osobní gratulaci přednesl předseda Klubu přátel Josefa 
Masopusta a muž, která je duší celé série oslav, Jiří Hora. Z obrazovky promluvil 
fotbalový král Pelé, za nímž byl v Brazílii speciální štáb. Právě tato legenda je příčinou, 
že Masopust je považován na celém světě za největšího fotbalového gentlemana. Na 
mistrovství světa 1962 v Chile se při utkání ve skupině Pelé zranil. Tehdy se nesmělo 

střídat. Pelé zůstal na trávníku, a když dostal 
míč, Masopust se kousek od něho zastavil 
a nechal ho balón odehrát ... Jan Jiráň pak 
přečetl dopis další z legend Masopustovy 
generace, největší hvězdy Realu Madrid všech 
dob, Alfreda di Stefana. Na dálku gratuloval 
Masopustův protějšek, slovenský Fotbalista 
století Ján Popluhár, s nímž Masopust hrál za 
československou reprezentaci, ale také týmy 
světa a Evropy. Blahopřejný dopis poslal slavný 

německý útočník Uwe Seeler a z Portugalska Eusébio, který v neděli přiletí, aby osobně 
stiskl Masopustovi ruku při pondělním vyhlášení Fotbalisty roku. Mezi gratulanty bylo 
i přes dvacet fotbalistů jeho Dukly, za které přednesl zdravici Ivo Urban, spoluhráč 
a později novinář. Předseda ČMFS Ivan Hašek poděkoval za vše, co Masopust pro 
český fotbal udělal. Za Klub olympioniků mu jako čestnému členovi blahopřáli Věra 
Čáslavská, Dana Zátopková a Oldřich Svojanovský. S gratulací přišli i zástupci 
Asociace bývalých profesionálních fotbalistů, ale i  klubů, jejichž dres také oblékal – 
Teplic a Brna. Eva Pilarová jubilantovi pak zazpívala směs semaforských písniček ze 
šedesátých let. Mezi gratulanty nechyběl ani akademický sochař Josef Nálepa, který je 
autorem darované busty a také sochy Josefa Masopusta, jež byla v pátek odhalena 
v Ambassadoru a bude stát na Julisce.    
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Josef Masopust přebírá v březnu roku 1963 
před čtvrtfinálovým zápasem Poháru mistrů 

evropských zemí mezi Duklou Praha a 
Benficou Lisabon na strahovském stadionu 

Zlatý míč časopisu France Football pro 
nejlepšího fotbalistu Evropy. Dnes je tato 
trofej udělována nejlepšímu fotbalistovi 

světa 

 
 
 
 
 

 
 

 V úterý 8. února zemřela v domově důchodců ve Velké Bíteši na Žďársku 
nejstarší občanka Česka Františka Kožnarová. Bylo jí 107 let. Františka Kožnarová 
(foto), která se narodila 25. září 1903 ve Velké Bíteši, určitě neměla lehký život. Nikdy 
se nevdala, a ačkoli pochází z několika sourozenců, zůstala z nich sama. Vychovala 
bratrova syna, který za ní pravidelně docházel. Nestačila se ničím vyučit, celý život 
tvrdě manuálně pracovala, dokonce i v cihelně. Ještě před několika lety žila sama 
v domku, kde chovala kozy a starala se o slepice, psa a kočku. 
Lidé ji potkávali často s kosou, když jezdila kozám pro trávu, to 
jí bylo už více než 100 let. Do domova důchodců nastoupila 
paní Kožnarová začátkem roku 2006 ve svých 103 letech poté, 
co byla několik týdnů v nemocnici. Podle dostupných informací 
je nyní nejstarší obyvatelkou Česka Marie Třešňáková. Bydlí 
v Jirkově na Chomutovsku a loni 29. listopadu oslavila 
107. narozeniny. Podle údajů České správy sociálního 
zabezpečení (ČSSZ) žilo v lednu v České republice 502 lidí 
starších sta let. Dalších 411 důchodců by se letos stovky mohlo 
dožít. Počet obyvatel, kteří přesáhli věkovou hranici sta let, rok 
od roku narůstá. Letos je jich o 14 víc než loni a o 108 víc než v roce 2009. Vyššího 
věku se podle statistik dožívají výrazně častěji ženy. Zatímco mužů starších sta let 
eviduje ČSSZ 74, žen je dohromady 428. Nejstarší Češky se narodily v roce 1903, 
nejstarší muž v roce 1904. Nejvíc sto a víceletých lidí žije v Praze – 173 
a v Jihomoravském kraji – 119. Nejméně lidí s  věkem přesahujícím stovku zaznamenali 
statistici v Karlovarském kraji – 17. Ve Zlínském kraji jich bylo 51, z toho osm mužů. 
 V úterý 8. února bylo na tiskové konferenci v českobudějovické nemocnici 
oznámeno, že neurochirurgové z této nemocnice jako první v České republice použili 
při náhradě části lebky unikátní biokeramický materiál, tzv. hydroxyapatit, který se 
natolik podobá kosti, že umožní bezproblémový srůst s okolní lebkou. Snižuje se tak 
riziko infekce a dalších komplikací. První operaci provedli v prosinci, a protože byla 
úspěšná, před týdnem ji zopakovali na dalším pacientovi. „Vlastní zákrok není 
z chirurgického hlediska mimořádně složitý, trvá asi jednu hodinu. Unikátní je ovšem 
použití hydroxyapatitu jako materiálu pro výrobu implantátu. Tato synteticky vytvořená  
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tkáň odpovídá porézní strukturou a chemickým složením originální kostní mateřské 
tkáni. Její ojedinělé vlastnosti umožňují vrůstání kostních buněk a konečnou přestavbu 
implantátu ve vlastní živou kost,“ uvedl zástupce primáře Neurochirurgického oddělení 

Nemocnice České Budějovice Vladimír 
Přibáň. Doposud se v České republice pro 
výrobu lebečních náhrad používaly ve 
většině případů syntetické materiály, 
například kostní cement, kov či vlastní kost, 
pokud to bylo možné. „Všechny tyto 
možnosti měly své nevýhody spočívající 
v nepřijatelném kosmetickém výsledku nebo 
ve výši infekčních komplikací. Nově použitý 
implantát tyto nevýhody eliminuje,“ vysvětlil 
Přibáň. Zajímavý je i postup při přípravě 

vlastního implantátu. Lékaři nejprve počítačovým tomografem lebku změří a data 
pošlou do firmy v Itálii, která za osm týdnů vyrobí 3D model i s náhradou přesně podle 
tvaru lebky. Pak dojde k plánované operaci. Ve světě se tento materiál používá již 
několik let, implantátů bylo vyrobeno již 1 500.  
 Vláda ve středu 9. února upřesnila možnosti, jak by mohla armáda pomoci 
v případě krize ve zdravotnictví. Premiér Petr Nečas (ODS) zmínil jak medicínské 
kapacity, tak především logistické zázemí čítající sanitky, vrtulníky a letouny. Armáda 
prý bude případně vypomáhat tak dlouho, jak bude nezbytné. Vedle tří vojenských 
nemocnic, které se nacházejí v Praze, Brně a Olomouci, jde ještě o Ústav leteckého 
zdravotnictví. K dispozici budou i kapacity dvou polních nemocnic, jejichž personál by 
mohl být použit například v rámci jednoho kraje, kde by to vyžadovala situace. Ministr 
obrany Alexandr Vondra (ODS) doplnil, že armáda může nabídnout 230 atestovaných 
lékařů a 120 lékařů, kteří se na atestaci připravují. Ve vojenských nemocnicích rovněž 
pracuje 450 civilních lékařů. Pomoci by mohli i vojenští policisté a řadoví vojáci. 
Vojsko je rovněž připraveno poskytnout pět záchranářských vrtulníků, deset dopravních 
vrtulníků, pět letadel a stovku sanitních vozů.Vondra s doplnil, že s ohledem na dočasné 
pozastavení provozu letounů CASA se bude jednat o letouny L 410 a ruské Antonovy. 
Ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09) doplnil, že by tato výpomoc byla 
financována z běžného armádního rozpočtu coby cvičení. 
 Mimořádně tragická dopravní nehoda se stala ve středu 9. února ráno na 
rychlostní silnici R46 u Prostějova. Při karambolu dvou aut směrem z Olomouce na 
Vyškov zemřelo již šest lidí, z toho jedno dítě. Řidička BMW jela od Brna na Olomouc, 
z neznámých příčin se dostala do protisměru přes svodidla a bočně a částečně čelně 

narazila do Škody Felicie. V té cestovali čtyři 
lidé, včetně dítěte, v BMW jeli dva lidé, všichni 
účastníci nehody zemřeli. Vozidlo BMW řídila 
devětačtyřicetiletá žena ukrajinské národnosti 
s trvalým pobytem v Rozvadově v ČR, ve vozidle 
s ní jel dvaačtyřicetiletý německý občan. Felicii 
řídil muž české národnosti, ročník narození 
1948. S ním jeli ve vozidle občan Panamy 
s trvalým bydlištěm v ČR, narozený v roce 1970, 
pravděpodobně jeho manželka (1967) a dítě 

(2000). Žena a dítě byly občané Panamy. Policisté nadále vyšetřují příčinu dopravní 
nehody. Sdělili, že na místě nehody nebylo náledí, svítilo slunce a silnice měla suchý 
povrch. Vyšetřovatelé nezjistili stopy po brzdění vozidel. Nehoda zcela zastavila provoz 
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 rychlostní silnice, na místě přistával vrtulník Letecké záchranné služby a 
zasahovalo větší množství záchranářů, hasičů a policistů. Tragická nehoda se v této 
části rychlostní komunikace u Prostějova stala také v září 2006. Pět Poláků tehdy 
zahynulo při srážce jejich osobního vozu s kamiónem, který stál v odstavném pruhu. 
 Brno 11. února – Nečasova vláda čelí další nepříjemné situaci, ve které se 
hraje minimálně o 120 miliónů korun. Ty nejspíš bude muset ministerstvo 
spravedlnosti vyplatit nespokojeným soudcům, a to v podobě doplatku jejich platů za 
loňských devět měsíců. Důvodem je nedávné rozhodnutí brněnského městského soudu 
v kauze jednoho soudce. Se soudními poplatky a náklady na právní zastupování by se 
částka mohla vyšplhat až na 164,4 miliónu korun. Apetit soudců domáhat se svých práv, 
které opakovaně uznal Ústavní soud, posílil verdikt Městského soudu v Brně. Ten 
rozhodoval občanskoprávní spor soudce se státem právě kvůli doplacení jeho loňské 
mzdy. A dal mu za pravdu. Zdánlivě nenápadný soudní verdikt je ovšem pro soudce 
klíčový. Soudci si totiž stěžovali na loňské snížení svých platů o čtyři procenta, přičemž 
Ústavní soud jim dal za pravdu. Ministerstvo spravedlnosti však ženám a mužům 
v taláru doplatilo zmíněná čtyři procenta pouze za poslední čtvrtletí. Soudci se ale 
domáhají doplatku i za první tři čtvrtletí loňského roku, a proto podali individuální 
žaloby. V pondělí první ze žalujících uspěl. Vláda podle všeho tušila, že její spor se 
soudci může skončit v neprospěch politiků, a proto loni v listopadu přijala v tichosti 
usnesení, podle kterého vyčká do prvního pravomocného rozhodnutí soudu, a pokud 
prohraje, vyplatí plošně všem soudcům doplatek za devět měsíců.  
 Bušení do lavic provázelo v pátek 11. února projednávání ocenění třetího 
odboje ve Sněmovně. Nakonec normu poslanci poslali do druhého čtení. Atmosféra 
byla velice bouřlivá. Nejprve se pokoušeli komunisté oddálit projednávání zákona tak, 
aby vůbec na této schůzi nepřišel na program. Podali proto žádost o jednání o situaci 
ve zdravotnictví. Koalice to ale odmítla. Nejostřejší reakci vyvolala svým vystoupením 

Marta Semelová (foto), která hovořila o tom, že 
zákonem má být oceňováno násilí a 
vyzdvihovala činnost pohraničníků proti 
narušitelům hranic. Mimo jiné řekla, že ...... 
„byli to právě pohraničníci, kteří měli zásluhu 
na tom, že některé provokace na státních 
hranicích nepřerostly v konfrontaci širokého 
rozsahu a narušení míru. Byli to příslušníci 
pohraniční stráže, kdo zabezpečovali klid pro 
pokojný život a práci lidí nejen v pohraničí. A že 

neměli jednoduchou službu, o tom svědčí i historické prameny z 50. let, kdy u narušitelů 
státní hranice byly nalezeny zbraně, samopaly, ruční granáty a tak dále“ ...... – na 
tomto místě byl její projev přerušen bušením do lavic. Po Semelové k řečništi přistoupil 
Stanislav Polčák (TOP 09), který vyzval jménem svého poslaneckého klubu ministra 
vnitra Radka Johna (VV), aby „bez prodlení projednal senátní návrh na pozastavení 
činnosti KSČM“. „Dlouho jsem váhal, zda zákon podpořím, po tomto vystoupení pro 
něj ruku zvednu,“ prohlásil sociální demokrat Vítězslav Jandák na adresu Semelové a 
sklidil za to silný potlesk poslanců vládních stran. Následovala ostrá výměna faktických 
připomínek, ve kterých Zbyněk Stanjura (ODS) vyzval komunistické poslance, aby při 
projednávání tohoto zákona raději nevystupovali: Mlčte a styďte se,“ prohlásil. Na to 
reagoval předseda klubu KSČM Pavel Kováčik připomínkou toho, že před listopadem 
lidem nejvíce vadilo, že měli mlčet, a proto by dnešní politici neměli „být jako oni“, 
tedy ti, kdo si mlčení přáli v minulosti. Stanjura na to prohlásil že je tu rozdíl – zatímco 
komunisté dnes sedí v parlamentu, lidé v minulosti seděli ve vězení.  
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 Ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09) se v pondělí 14. února večer 
dohodl s lékaři na zvyšování platů. Dohodu musí ještě odsouhlasit vláda a členové 
Lékařského odborového klubu. Mzdy lékařů by se měly zvýšit o pět až osm tisíc korun 
měsíčně. Ministr je připraven přistoupit na jeden ze základních požadavků, a to 
navrhnout vládě zvednout mzdy všech lékařů na tarifních tabulkách. Podmínkou 

souhlasu vlády je, že lékaři stáhnou 
výpovědi, které na konci loňského roku 
podali, a že Lékařský odborový klub 
odvolá akci „Děkujeme, odcházíme". 
O tom se rozhodne ve středu na sjezdu 
předsedů jednotlivých odborových 
organizací. Zásadním pokrokem je podle 
ministra Hegera dohoda na memorandu, 
v němž se mimo jiné praví, že kromě dvou 
miliard, které půjdou ihned na růst platů, 
by se mzdy měly zvyšovat každý rok 
zhruba o 15 %. Letos by se měly mzdy 
zvednout o pět až osm tisíc, v příštím roce 
o 10 %, v roce 2013 by se měly platy 
v závislosti na specializaci a praxi 
zvednout na 1,5 až 3násobek průměrné 
mzdy. Předseda České lékařské komory 
Milan Kubek na tiskové konferenci řekl, 
že se bude snažit přesvědčit lékaře, aby 
s nabídkou souhlasili. Doplnil, že pro 
lékaře půjde 1,8 miliardy korun. Zbylé 
peníze půjdou na růst mezd za 
přesčasovou práci a na platy 
o dovolených. Podle Kubka je dohoda 
výsledkem kompromisu a zcela spokojena 
s ní proto není ani jedna strana. Předseda 
lékařských odborů Martin Engel řekl, že 
nabídku předloží členům Lékařského 
odborového klubu. Ministr Heger ještě 
zdůraznil, že dané podmínky jsou 
nebývalé a žádná jiná skupina se jimi 
nemůže chlubit. Zdravotní sestry, pro něž 
byla podle předchozího návrhu určena 
suma půl miliardy, vyjdou naprázdno. 
Heger uvedl, že bude záležet na každé 
nemocnici, jak bude se sumou, kterou 
obdrží, hospodařit a zda v ní najde 

i peníze pro sestry. Odbory dosáhly také toho, že ministr hodlá podpisem potvrdit, že se 
ČLK i LOK budou podílet na zdravotnické reformě, která se již letos nastartuje. 
Zapojena by do ní měla být i celá odborná veřejnost, zástupci nemocnic, zřizovatelů  i 
svazu pacientů. Předsedové regionálních organizací Lékařského odborového klubu 
(LOK) ve středu po několikahodinovém jednání přijali návrh memoranda, které má 
zabránit hromadnému odchodu. Příští týden by měla ke stejnému kroku přistoupit i 
vláda, která přijetí návrhu podmínila ukončením protestů.  
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Prohlášení Lékařského odborového klubu – Svazu českých lékařů  
Lékaři přijímají nabídku České republiky, slibům vlády však zcela nevěří. Vedení LOK 
v Praze dostalo od sedmi desítek delegátů mandát k přijetí nabídky České republiky, 
která je zakotvena v návrhu memoranda předloženého na závěr jednání obou stran 
v pondělí 14. února. A to i přes fakt, že memorandum není právně závazným 
a vymahatelným dokumentem, i přes zjevnou neochotu premiéra Nečase připojit pod 
memorandum svůj podpis. Dnešní manévr vlády, která podmiňuje projednání 
a schválení memoranda tím, že lékaři napřed stáhnou výpovědi, považuje LOK za 
nesmyslné taktizování kabinetu. V textu memoranda je jasně uvedeno, že vedení LOK 
ukončí akci „Děkujeme, odcházíme“ a vyzve lékaře ke stažení výpovědí do tří dnů po 
podepsání dokumentu. Není důvod, aby LOK tento závazek nedodržel. Z dnešního 
jednání LOK zároveň zazněl jasný vzkaz vládě - pokud premiér nechce připojit svůj 
podpis a tím poskytnout alespoň symbolickou morální záruku za splnění slibů, nebudí 
vláda u lékařů důvěru. Proto budou lékaři plnění slibů důsledně kontrolovat a při 
prvním náznaku nějakého úhybného manévru se ozvou. V krajním případě jsou 
připraveni hromadnou výpověď zopakovat. „Přísliby obsažené v memorandu nejsou 
závazné, to je pro nás nejhorší. Podle chování některých politiků to vypadá, jako že 
někdo předem počítá s tím, že sliby nemusí dodržet,“ řekl předseda LOK Martin Engel. 
Přes tyto výhrady se lékaři rozhodli svůj téměř dvanáct měsíců trvající boj ukončit. 
„Vede nás k tomu zejména vědomí, že pacienti a celá veřejnost už delší dobu zažívají 
kvůli průtahům v jednání pocity nejistoty a frustrace. Přestože jsme ty průtahy 
nezavinili my, považujeme za zbytečné, aby to naši spoluobčané zažívali dál. Proto dále 
na garancích striktně netrváme a splnění slibů si ohlídáme sami. Dneska už všichni 
vědí, že to budeme umět. Kdykoli to bude třeba, akci zopakujeme a budeme stejně 
odhodlaní a jednotní jako jsme byli posledního půl roku,“ uzavřel Engel. 
  Průměrná mzda v České republice v prvních třech čtvrtletích roku 2010 
vzrostla na 23 324 Kč. Byla tak o 519 K4 vyšší než ve stejném období předchozího 
roku. Méně než průměrný plat ale berou zhruba dvě třetiny lidí. Vyplývá to ze zprávy 
o příjmové a výdajové situaci domácností ČR, zveřejněné ministerstvem práce 
a sociálních věcí (MPSV). V podnikatelské sféře se loni od ledna do září průměrná 
mzda zvýšila o více než 2,5 % na 23 269 Kč, mimo ni vzrostla meziročně o necelé 
procento na 23 565 Kč. Nejnižší průměrnou mzdu měli v prvních třech čtvrtletích 
loňského roku zaměstnanci v malých firmách s méně než 19 zaměstnanci. Brali 16 863 
Kč. Naopak nejvyšší průměrná částka byla vyplácena v podnicích s 1 000 a více 
zaměstnanci – 28 484 Kč. Z hlediska odvětví brali nejvíce zaměstnanci v peněžnictví 

a pojišťovnictví, když jejich průmětná mzda 46 724 Kč byla více jak dvojnásobná než 
celostátní průměr. Tradičně vysoké mzdy byly i v odvětvích informační a komunikační 
činnosti, průměrně 42 821 Kč, ve výrobě a rozvodu elektřiny, tepla a klimatizovaného 
vzduchu s průměrem 38 296 Kč. Mzda převyšující celorepublikový průměr byla rovněž 
vyplácena v odvětvích profesní, vědecké a technické činnosti s průměrem 29 985 Kč či 
těžby a dolování, kde se průměrně bralo 27 645 Kč. V oblasti veřejné správy a obrany si 
zaměstnanci v průměru přišli na 26 366 Kč a ve zdravotnictví a sociální péči na 
23 871 Kč. Naopak nejnižší průměrnou mzdu dostávali zaměstnanci v oblastech 
ubytování, stravování a pohostinství, 12 574 Kč. 
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 Polský prezident Bronislaw Komorowski přijel v pondělí 21. února na 
dvoudenní návštěvu České republiky. V Praze se setká s prezidentem Václavem 
Klausem, premiérem Petrem Nečasem i dalšími politiky. Zamíří také do Litvínova, kde 
se setká se zástupci firmy Unipetrol vlastněné polským rafinérským koncernem PKN 
Orlen. Hlava Polské republiky ale nejprve zamířila na Pražský hrad, kde jednala 
s prezidentem Václavem Klausem. Český prezident uvedl, že vedle hospodářských 

otázek a vzájemných vztahů hovořili také o 
společných zájmech v rámci Evropské unie, které 
„stojí za to prosazovat“, zdůraznil Klaus. Polsko 
navíc bude zanedlouho evropské sedmadvacítce 
předsedat. To potvrdil i Komorowski, který 
budoucnost vztahů označil za optimistickou a 
připomněl, že Češi jsou pro Poláky nejoblíbenějšími 
sousedy. Komorowski se setká také se špičkami 

českého parlamentu. V úterý má polský prezident na programu pracovní snídani 
s premiérem Petrem Nečasem a již výše zmíněné jednání s představiteli Unipetrolu. 
Bronislaw Komorowski nahradil v čele Polska Lecha Kaczyńského, který loni tragicky 
zahynul při leteckém neštěstí v západoruském Smolensku. Václav Klaus poté 
vyzdvihoval své vazby s Kaczyńským. Po tragédii Klaus prohlásil, že v politikovi ztratil 
svého osobního přítele, přítele podle něj ztratila i ČR. 
 Vláda premiéra Petra Nečase (ODS) schválila ve středu 23. února navýšení 
mzdových tarifů pro lékaře a splnila tak podmínku memoranda, které minulý týden 
uzavřela s odbory. Lékařům by se měly zvýšit tabulkové platy o pět až osm tisíc 
korun.Memorandum, které ukončilo protest nespokojených lékařů, podepsal se zástupci 
Lékařského odborového klubu ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09). Lékaři, kteří 
měli do té doby podané výpovědi, je měli na základě dohody stáhnout s tím, že jim bude 
umožněno vrátit se do nemocnic. Kabinet se zavázal, že odsouhlasí navýšení mzdových 
tarifů. „Je to očekávané potvrzení 
dohody, my jsme jako lékařské odbory 
a lékaři, kteří v akci „Děkujeme, 
odcházíme“ byli, dohodu splnili. 
Výpovědi jsme stáhli či stahujeme. 
Nedovedli jsme si představit, že by 
svoji část dohody druhá strana 
nesplnila,“ řekla místopředsedkyně 
Lékařského odborového klubu Jana 
Vedralová. Premiér Petr Nečas uvedl, 
že kabinet schválil postup ministra 
Hegera. Doplnil, že peníze na zvýšení platů půjdou výhradně z reformy a 
restrukturalizace zdravotnictví. V letech 2012 a 2013 by měly být zvýšeny i platy dalšího 
zdravotnického personálu. Nečas rovněž uvedl, že od ledna 2013 by měly být tarifní 
tabulky ve zdravotnictví v souladu s programem kabinetu zrušeny. Do akce „Děkujeme, 
odcházíme" se zapojilo na 3 800 lékařů, kteří byli připraveni od 1. března odejít. 
V případě jejich odchodu hrozila krize, na kterou se kabinet i kraje připravovaly. 
Nicméně nakonec potupně podlehly vyděračským způsobům lékařské mafie, 
podporované ve své rádoby nenahraditelnosti tupými TV seriály typu „Nemocnice na 
kraji města“ od někdejšího režimního autora Jiřího Dietla nebo stupidní novácké 
„Ordinace v růžové zahradě.“ 
 Pokračující mrazivé počasí zaznamenalo ve čtvrtek 24. února ráno teplotní 
rekordy. Ze stanic, kde probíhá pozorování déle než 30 let, byl rekord překonán  
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např. v Deštném v Orlických horách (-18,4 stupně). Ještě výrazně chladněji bylo na 
stanici Jizerka, kde meteorologové naměřili dokonce -28 stupňů Celsia. Rekordní 
hodnoty se přepisovaly také v Javorníku (-16,2), Kostelní Myslové (-15,7), Moravských 
Budějovicích (-14,7), Ostravě Porubě (-13,3), Smolnici (-12,9) a Velichovkách (-14,7). 
Český hydrometeorologický ústav (ČHMÚ) připomněl, že rekordy byly k tomuto datu 
přepisovány i v roce 2008, nicméně opačným směrem. Tehdy byla na některých 
stanicích naměřena teplota přes 20 stupňů Celsia. 
 Zhruba stovka lidí, vesměs starší generace, se v pátek 25. února účastnila 
pietního aktu u hrobu někdejšího komunistického prezidenta Klementa Gottwalda na 
pražských Olšanech. Připomněli si „vítězný únor“, který otevřel cestu čtyřicetileté 
vládě KSČ. Shromáždění trvalo necelých dvacet minut a skončilo zpěvem 
Internacionály. --------- Únor 1948 byl v Československu dlouho slaven jako definitivní 
vítězství pracujícího lidu. Politický převrat, kterým se k moci dostala komunistická 
strana vedená Gottwaldem, však ve skutečnosti přivedl Československo do více než 
čtyřicetiletého područí Sovětského svazu a způsobil nezměrné škody a lidské tragédie. 

Zlomovým datem se stal 25. únor 1948, kdy 
prezident Edvard Beneš ustoupil nátlaku 
Komunistické strany Československa, když 
podepsal demisi nekomunistických ministrů 
a jmenoval nové ministry navržené komunisty. 
Předseda vlády Klement Gottwald (foto) vzápětí 
na pražském Staroměstském náměstí oznámil 
porážku reakce. --------- Očekávání, že 
obdivovatelé Klementa Gottwalda hodlají páteční 
akcí u jeho hrobu zahájit kampaň, jejímž cílem 
bude zásadně změnit politiku KSČM, kterou 

kritizují, se nenaplnila. Poslankyně KSČM Marta Semelová, která nedávno vzbudila ve 
sněmovně rozruch svou obhajobou komunismu a pohraničníků, kteří hlídali 
komunistické Československo, označila při zahájení dnešní pietní akce komunistický 
převrat 25. února 1948 za významný mezník v historii České republiky, který zahájil 
sociálně a ekonomicky nejúspěšnější období. Chválou Gottwalda a celé komunistické 
éry nešetřil ani hlavní řečník, předseda Svazu mladých komunistů Československa 
Lukáš Kollarčík. Semelová rovněž uvedla, že současná komunistická strana „prosazuje 
sociálně spravedlivou společnost, aby se tu neměla dobře jen hrstka bohatých“. Právě 
to podle ní současné kapitalistické společnosti vadí, proto se chce KSČM zbavit.  
 Katolický intelektuál Tomáš Halík (foto), jehož si ve vyjádření učiněném 
v pondělí 28. února vzal na paškál prezident Václav Klaus, odmítl komentovat 
porovnání své osoby s jezuitou Koniášem, 
který v pobělohorském období získal pověst 
hlavního paliče knih. Halíka se týkala slova, 
jimiž prezident vysvětloval své konzervativní 
postoje. „Mezi Koniášem a Halíkem vidím 
rozdíl pouhých tří století (a pravděpodobně 
skutečnou víru v prvním případě a pouhou 
mediální ekvilibristiku ve druhém),“ napsal 
mimo jiné prezident. Reagoval tak na 
informace, že Ladislava Bátoru, který 
v minulosti kandidoval za extremistickou 
Národní stranu, doporučil na vysokou pozici v resortu školství právě on. Ve svém textu 
to Klaus nevyvracel, ale názorů Bátory se zastal s tím, že jsou mu v mnohém blízké.  
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„Pan prezident je už nejen expertem na kinematografii a klimatologii, ale nyní také na 
teologii a pravost víry. Jeho teologické posudky nehodlám komentovat,“ sdělil v reakci 
na Klausovy výroky Halík. Dodal ale, že Klausova „stále větší afinita k myšlenkovému 
světu fašizujících maloměšťáků, jejichž krédo tak pěkně formuloval Bátora, lídr jejich 
vlajkové organizace D.O.S.T., je znepokojující  
 Cigarety v České republice zdražují o další dvě až tři koruny. Zvýšení cen 
oznámil už v lednu Philip Morris, který má na tuzemském tabákovém trhu více než 
padesátiprocentní podíl, a teď ho následují další výrobci. V prodejnách se ale zdražení 
výrazně projeví až v dubnu, kdy prodejci doprodají zásoby cigaret se starými kolky. Pak 
už ovšem nepůjde krabičku cigaret legálně koupit levněji než za 62 korun. Například 
Philip Morris zvyšuje cenu své vlajkové značky Marlboro z nynějších 82 na 84 Kč a 
dlouhá Marlbora budou stát dokonce 86 Kč. Sparty King Size (KS) podraží jen o korunu 
na 75 Kč, zato Petry o celé tři koruny na 72 Kč. British American Tobacco zvyšuje cenu 
své nejprodávanější značky Viceroy KS z 63 na 65 Kč a dlouhých viceroyek z 63 na 
66 Kč. Kentky nově budou za 84 Kč a luxusnější dunhillky za 98 Kč. Společnost Japan 

Tobacco International zdraží své značky 
jednotně o dvě koruny. Camelky se tedy budou 
prodávat za 77 Kč a ronsonky za 66 Kč. Na 
rozdíl od milovníků nikotinu mají z cenového 
vývoje radost bojovníci proti kouření, vždyť 
například Petry se ještě před pár lety prodávaly 
za 40 korun a teď budou už téměř dvakrát 
dražší. Přesto se počet kuřáků snižuje jen 
pozvolna a cigaretám stále ještě holduje čtvrtina 

české populace. Loni celková spotřeba cigaret klesla v ČR ve srovnání s předchozím 
rokem o půl procenta na 19 miliard kusů cigaret. To znamená, že na jednoho obyvatele 
včetně nemluvňat připadá v naší republice ročně 1 845 cigaret, tedy 92 krabiček. Díky 
úzké spolupráci tabákových firem s celníky se daří vcelku úspěšně bojovat s nelegálním 
dovozem cigaret. Pašují se k nám z Polska a zejména z Ukrajiny, kde krabička cigaret 
legálně stojí zhruba devět korun. Rozdíl proti českým cenám je tedy obrovský. Do 
kamiónu se vejde 10 miliónů kusů cigaret, z jedné je přitom v ČR daň dvě Kč. Takže na 
jediném kamiónu pašeráci vydělají zhruba dvacet miliónů korun, a to je pro ně velké 
lákadlo. Státní kasu však nelegální obchod s cigaretami připravuje ročně o miliardy. 
 Český filmový režisér, scénárista a pedagog Otakar Vávra (foto níže), který se 
narodil 28. února 1911 v Hradci Králové, rozporuplná to postava československé a 
české kinematografie, se dožil úctyhodných 100 let. Otakar Vávra studoval původně 
architekturu, avšak již během studii spolupracoval na několika filmových dokumentech 
a také produkoval několik experimentálních filmů. Prvním filmem, který sám režíroval, 
byla Filosofská historie podle Jiráska z roku 1937. Jeho dalším filmem byl Cech panen 
Kutnohorských, kde si zahrála i Zorka Janů, sestra známé Lídy Baarové. Zorka Janů 
 
 
 
 
 
hrála i ve Vávrových filmech ze 40. let Podvod s Rubensem a Pacientka Dr. Hegela. Její 
sestra Lída hrála ve Vávrových filmech Panenství, Maskovaná milenka, Dívka 
v modrém a Turbína. Po roce 1945 natočil Otakar Vávra Čapkův Krakatit, film se 
silným protiválečným poselstvím. Po únorovém komunistickém puči roku 1948 se 
přizpůsobil nové situaci a točil a produkoval filmy oslavující nový režim nebo epické  
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historické fresky podporující oficiální interpretaci české historie: Jan Hus, Jan Žižka 
a Proti všem. V dalším desetiletí se režim stal liberálnějším a toto období přineslo jeho 
nejhodnotnější filmy: Zlatá reneta, Romance pro křídlovku a především Kladivo na 
čarodějnice. Podobně jako celý český film i on v šedesátých letech 20. století prožíval 
mimořádné tvůrčí období. Jeho dlouhý život se mu stal inspirací k autobiografii 

Podivný život režiséra. „Můj život byl s mnoha 
chybami, nehrdinský, ale často dost odvážný,“ 
tvrdí ve svých pamětech. „Člověk se přece po 
porážce vždycky zvedá a nikdy neztrácí naději. 
Umělec musí mít nezlomnou víru v člověka,“ 
píše v závěru své knihy. Vávra  je podepsaný 
pod několika významnými díly české 
kinematografie, ale i pod komunistickými 
agitkami a patří mezi nejkontroverznější české 
umělce. V roce 2001 byl vyznamenán Českým 
lvem za celoživotní přínos české 

kinematografii i Cenou za mimořádný umělecký přínos světovému filmu na 
karlovarském filmovém festivalu a v roce 2004 prezidentskou Medailí Za zásluhy. 
Oceněn byl prakticky každým politickým systémem, kterým prošel, tedy i komunistickým. 
Během svého života natočil celkem 52 hraných filmů a vedle toho napsal i velké 
množství filmových scénářů. 
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 V úterý 1. března vyměnila firma Škoda ve svém mateřském závodě v Mladé 
Boleslavi staré logo značky za nové. „Nové vystupování značky a podstatně 
modernizované logo opticky podtrhují optimistickou náladu společnosti. Po úspěšném 
rozvoji v uplynulých 20 letech a po nejlepším prodejním výsledku v dějinách dosaženém 
v roce 2010 chce automobilka do roku 2018 své prodeje minimálně zdvojnásobit,“ 

informovala automobilka. Pokud jde o nové logo okřídleného šípu, 
je větší a tím i lépe viditelné. Odstín zeleného okřídleného šípu se 
mění z dosavadní „přírodní zelené” na svěží zelenou „ŠKODA 
green”. Vnější části pak zdobí chromový vzhled. Na vozech, které 
Škoda nabízí zákazníkům, se nové logo objeví až příští rok. Nebude 
jej mít ani malý rodinný vůz, který firma hodlá uvést letos na 
podzim. Nový firemní design by se měl postupně začít objevovat u 

prodejců Škody. Nový vzhled by měly mít 
všechny nově otevírané autosalony. U těch 
stávajících bude záležet na vlastnících, kdy 
se rozhodnou do změny investovat. Prvním 
autosalonem v novém kabátě má být ještě 
letos otevíraná prodejna ve švýcarském 
Curychu. Největší česká automobilka 
pošesté v historii mění své logo. 
Nejdůležitější změna proběhla na hlavní 
části loga, totiž okřídleném šípu. Ten je 
v novém provedení podstatně větší. Odstín 
zeleného okřídleného šípu se změnil 
z dosavadní „přírodní zelené” na světlejší 
zelenou. Vnější části nového loga zdobí chromový vzhled. Minulé černo-zelené 
provedení loga používala Škoda Auto od roku 1999. Předchozí firemní znak 
s okřídleným šípem, který měl modro-bílou barvu, mladoboleslavská automobilka 
používala od roku 1926.  
 Vyjednavači vládní koalice a ČSSD se ve středu 2. března shodli, že přímá 
volba prezidenta bude dvoukolová podle vzoru voleb do Senátu. Hlavu státu bude moci 
navrhnout 10 senátorů, 20 poslanců nebo 50 000 občanů. Koaliční strany s opoziční 
ČSSD jednaly již podruhé. Pro přijetí novely [stavy je totiž potřeba dvoutřetinová 
podpora zákonodárců, kterou vládní strany nemají. Návrh, na němž se strany shodly, 
vychází ze senátního modelu voleb. Funkční období současné hlavy státu prezidenta 
Václava Klause končí v roce 2013. Podle poslankyně Věcí veřejných Karolíny Peake se  
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schvalování všech příslušných zákonů zvládne nejdřív v říjnu příštího roku, není tak 
pravděpodobné, že by se Klausův nástupce volil ještě v roce 2012. Strany chtějí ještě 
dále debatovat o kompetencích hlavy státu i případném prodloužení funkčního období 
a o tom, jak velký by měl být rozestup mezi prvním a druhým kolem. Otázkou zůstávají 
zejména kompetence při jmenování bankovní rady ČNB, soudních orgánů 
i odvolatelnost či doživotní imunita. Poslanec ČSSD Jeroným Tejc, který se jednání 
účastnil, vyloučil, že by s přímou volbou padlo dosavadní pravidlo, že by někdo mohl 
být zvolen prezidentem více než dvakrát za sebou.  
 Ceny benzínu vystoupaly v pátek 4. března kvůli drahé ropě u tuzemských 
stanic na rekord, jaký nemá obdoby. Podle společnosti CCS stojí litr Naturalu 95 
v průměru 33,89 Kč,  podražil tak o 57 haléřů. Rovněž cena nafty stoupla o 51 haléřů 
na 33,30 Kč za litr. Podle serveru ceskybenzin.cz se někde Natural 95 prodával i za 36 

korun. V září 2005, kdy byly zaznamenána dosud 
nejvyšší cena benzínu, se na cenách pohonných hmot 
podepsalo řádění hurikánu Katrina v Mexickém 
zálivu, který tam poničil ropná zařízení. Tehdy se 
dostaly ceny Naturalu 95 na 33,76 Kč za litr. 
Rekordní cena nafty pochází z léta 2008, kdy přesáhla 
pětatřicetikorunovou hranici. Ceny ropy ve světě se 
drží pořád na vysokých úrovních kolem 115 dolarů za 
barel a není jisté, jak se bude dál vyvíjet situace 

především v Libyi. Ohnisko nepokojů se šíří prakticky celým arabským světem. Za více 
než 34 korun se prodává benzín v Praze a Jihomoravském kraji. Právě na jihu Moravy 
ceny Naturalu 95 přesahují na některých čerpacích stanicích 35 korun. Jsou i takové, 
kde cena překročila i 36 korun. 
 Sportovním víkendem nejen v naší republice, ale i na některých jiných místech 
se nepochybně nechají nazvat dny mezi pátkem 4. až nedělí 6. března. V hlavním městě 
Francie Paříži se konalo XXI. halové mistrovství Evropy v lehké atletice. Pro české 
barvy bylo úspěšné. Petr Svoboda a Denisa Rosolová se stali mistry Evropy v běhu na 
60 m překážek, respektive na hladkých 400 m. Jaroslav Bába získal stříbrnou medaili ve 
skoku vysokém solidním výkonem 234 cm a nestárnoucí Roman Šebrle skončil 
v desetiboji na třetím místě. --------- Horší to bylo v ostravské ČEZ Aréně, kde naši 
tenisté překvapivě podlehli v prvém kole letošního ročníku Davisova poháru 
Kazachstánu 2 : 3. Naše dva body vybojoval Tomáš Berdych v páteční dvouhře 
a v sobotu s kolegou Lukášem Dlouhým ve čtyřhře. Obě své dvouhry bohužel prohrál 
Jan Hájek a tu nedělní s Kazachem Andrejem Golubjovem i Tomáš Berdych. Porážka 
znamená, že místo boje ve čtvrtfinále s Argentinou budou naši tenisté hrát baráž 
o záchranu v elitní skupině. --------- Bez výraznějších úspěchů se budou z mistrovství 
světa v klasickém lyžování v norském Oslu vracet naši závodníci. Největšími postavami 
tohoto šampionátu se stali domácí lyžaři běžci Marit Bjergenová a letos neporazitelný 
Peter Northug. 
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 Pondělí 7. března 2011 – Armáda České republiky (AČR) chce veřejnosti 
připomenout a oživit legionářskou tradici. Pomoci tomu má projekt Legie 100, který 
začal již v roce 2009 a skončit by měl roku 2020. Projekt počítá jak s obnovou 
legionářských hrobů v Rusku, tak s pořádáním výstav, osvětových akcí a rovněž 
s možným natočením filmu či stavbou legiovlaku. Ministerstvo obrany počítá, že by 
každoročně na projekt putovalo 60 miliónů korun. Krom úprav válečných hrobů 

v Rusku, na které by mělo putovat zhruba 200 mil. 
korun, by ministerstvo rádo vytvořilo 
i audiovizuální počin. Peníze by se měly najít také 
na legiovlak, který by připomněl tažení legionářů 
Transsibiřskou magistrálou. Vagóny by mělo 
poskytnout Národní technické muzeum. Ostrý start 
projektu je plánován na rok 2014 ke 100. výročí 
založení legií. Projekt Legie 100 by měl napomoci 

zvýšit prestiž AČR. Legionáři nasazovali své životy nejen na frontách 1. světové války 
a po ní, ale významnou měrou se podíleli i na aktivním odporu proti německým 
okupantům v průběhu druhé světové války, připomíná Ministerstvo obrany. Vedle 
ministerstva je do projektu zapojena i Česká obec legionářská, přičemž vedení resortu 
by do přípravy rádo zapojilo i ostatní ministerstva.  
 Nejvyšší soud (NS) ČR ve středu 9. března upřesnil své den staré rozhodnutí, 
v němž konstatoval, že usmrcení zloděje je vraždou a nikoliv „jen“ zabitím. Mluvčí NS 
uvedl, že poškozený má právo na nutnou obranu i ochranu majetku a usmrcení zloděje 
lze považovat za vraždu v případech, kdy dotyčný prchá a nepokračuje v trestné 
činnosti. Soud argumentoval precedentním případem Karla Bašty, který byl odsouzen za 
to, že v Ivančicích vystřelil po prchajících pachatelích vloupání do areálu své firmy. 
Mladá žena tehdy přišla následkem jeho střelby o zrak. „Rozhodnutí Nejvyššího soudu 
týkající se otázky vraždy a zabití zloděje se týká jen podobných případů, jako byl 
posuzovaný z Ivančic, kdy majitel sběrny druhotných surovin střílel na již ujíždějící 
vozidlo, ve kterém tušil zloděje,“ konstatoval mluvčí. „Zjednodušeně řečeno, nelze 
usmrtit zloděje, který prchá z místa činu a v krádeži již nepokračuje, protože to již není 
obrana majetku, ale pomsta. Za takovýto čin pak hrozí okradenému trestní stíhání pro 
vraždu, a ne pro zabití,“ upřesnil precedentní rozhodnutí. Mluvčí zdůraznil, že rozsudek 
nijak nenarušuje právo na nutnou obranu, a to i se zbraní v ruce. Poškozený má právo 
i na obranu majetku. --------- Nejvyšší soud vydává sjednocující stanoviska v okamžiku, 
kdy české soudy v obdobných případech nerozhodují jednotně. Podnětem k novému 
stanovisku byl případ Karla Bašty, jenž předloni v Ivančicích na Brněnsku použil zbraň 
proti skupince mladých lidí, z nichž někteří se vloupali do jeho sběrny surovin. Mladou 
ženu tehdy výstřel z brokovnice připravil o zrak. Krajský soud v Brně nejprve Baštu 
potrestal za pokus o vraždu šesti roky vězení. Vrchní soud poté rozsudek překvalifikoval 
na pokus o zabití a muži uložil trest tři roky vězení s podmíněným odkladem na pět let. 
Nejvyšší soud ale vyhověl dovolání obžaloby a případ do Olomouce vrátil k novému 
projednání. Při novém projednávání pak Bašta znovu odešel od vrchního soudu 
s šestiletým trestem za pokus o vraždu. Trestní kolegium nyní ve sjednocujícím 
stanovisku dalo vyšší autoritu názoru, který při projednávání Baštova případu zaujal 
jeden ze tříčlenných senátů Nejvyššího soudu. Pokud nyní Bašta podá dovolání, je 
pravděpodobné, že nebude mít úspěch. Jedna z anket: Souhlasíte, že usmrcení zloděje 
není zabití, ale vražda? Ano = 3,1%, Ne = 96,9%. Celkem hlasovalo 28 062 čtenářů. 
 Ministr financí Miroslav Kalousek (TOP 09) (foto dále) ve čtvrtek 10. března 
uvedl, že žádnou tajnou nahrávku z jednání šéfredaktorů tištěných médií nemá a ani  
neexistuje. Šéfredaktoři českých deníků a týdeníku v úterý sepisovali dopis vládě,  
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v němž protestovali proti navýšení DPH na 20 % u knih a tiskovin. Ministr jim pak 
vzkázal, že má z jednání tajně pořízenou nahrávku, čímž vzbudil ve vydavatelských 
kruzích značný rozruch. Média ve čtvrtek potvrdila, že o budoucnosti novin v úterý 
jednala a z porady vzešel také dopis adresovaný vládě, který už byl odeslán. 
Čtyřiadvacet hodin poté se šéfredaktorovi MF Dnes Robertu Čásenskému ozval 
Kalousek a oznámil mu, že má tajně pořízenou nahrávku ze schůzky. Pohrozil mu prý 
také, že nahrávku zveřejní ve večerním pořadu ČT. Nicméně v rozhovoru pro 
Aktuálně.cz svou hrozbu vzal zpět a lakonicky poznamenal, že si tajnou nahrávku mají 
zveřejnit sami. Ve čtvrtečním tiskovém prohlášení Kalousek nakonec popřel, že by 

jakoukoli nahrávku vlastnil, ale „kusé a neověřené 
informace“ se prý k němu donesly. Ty měly svědčit o 
tom, že šéfredaktoři řady českých deníků se scházejí, 
aby koordinovali mohutnou mediální kampaň proti 
penzijní reformě, zejména pak proti sjednocování 
sazeb DPH, které by výrazně ovlivnilo zisk jejich 
vydavatelů. Aby si tuto informaci ověřil, dovolil si 
ministr financí v soukromém telefonickém rozhovoru 
celkem průhlednou mystifikaci vůči šéfredaktorovi MF 

Dnes Čásenskému. „Jsem v naprostém šoku, nikdy v životě jsem neslyšel o tom, že by 
byly štěnice či videokamery nasazeny přímo v redakci novin,“ citovala media 
Čásenského. „Setkání šéfredaktorů bylo transparentní schůzkou. Krok ministra financí 
považujeme za naprosto neuvěřitelný útok na svobodu tisku,“ řekl Dalibor Balšínek, 
šéfredaktor Lidových novin. „Z reakce pana Čásenského jsem si svoje informace nejen 
ověřil, ale získal i zajímavé podrobnosti z uskutečněné schůzky. To, že šéfredaktoři MF 
Dnes a LN v obavách před avizovaným zveřejněním nahrávky zahájili obrannou 
bubnovou palbu a soukromý telefonní rozhovor zveřejnili, už byl bonus, který jsem 
neočekával,“ vysvětloval svůj postup Miroslav Kalousek. Odmítl však slova o útoku na 
svobodu tisku. „V žádném případě jsem se nedopustil útoku na svobodu tisku. Je naopak 
na zváženou, zda skutečným útokem na svobodu tisku není řízení veřejné diskuze tak, 
aby byly upřednostněny zájmy vydavatelů novin, ve kterých diskuze probíhá,“ uvedl 
ministr financí. 
 Představitelé stran vládní koalice se ve čtvrtek 10. března dohodli na změnách 
sazeb daně z přidané hodnoty (DPH). Ač se původně měly až na výjimky sjednotit na 
20 %, změny nakonec budou úplně jiné. Příští rok bude základní sazba činit 20 % 
a snížená 14 %, od roku 2013 vznikne jedna sazba ve výši 17,5 %, v níž nebudou žádné 
výjimky. Po jednání K9 to uvedl premiér Petr Nečas (ODS). Ve snížené sazbě DPH, 
která ze současných 10 % vzroste na 14 %, zůstanou pro příští rok stejné položky jako 
doposud – tedy potraviny, léky, nové byty i knihy. Výnos byl vyčíslen pro rok 2012 na 
26 až 27 miliard s tím, že v dalších letech bude o zhruba čtyři miliardy nižší a bude 
kompenzován většími úsporami. V roce 2013 se pak sazba sjednotí na 17,5 %. Původně 
vládní strany navrhovaly, aby byla jedna sazba DPH ve výši 20 %, přičemž mělo 
existovat sedm konkrétních výjimek, pro něž měla zůstat snížená sazba. Proti této výši 
i výběru výjimek se zvedla vlna protestů. Parametry změn v penzijním systému budou 
zachovány. Tedy: lidé do 35 let se budou moci rozhodnout, zda si budou část peněz na 
důchod ukládat do soukromých fondů. Pak by do nich šla jejich 3 % odvodu na sociální 
pojištění a lidé by přidali nejméně 2 % svého příjmu. Koalice se podle Nečase dohodla 
rovněž na tom, že schvalování reformy spojí s hlasováním o vyslovení důvěry vládě. 
Úřadující šéf ČSSD Bohuslav Sobotka počínání kabinetu označil za „daňové 
mičurinství“. „Pro ČSSD je jedna sazba DPH ve výši 17,5 % nepřijatelná,“ konstatoval 
Sobotka, podle kterého vláda střílí sazby daně od boku bez potřebných analýz. 
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 Vojenská policie (VP) si přišla v pátek 11. března do České televize (ČT) pro 
kopii původně utajovaného dokumentu, který byl určen bývalé ministryni obrany 
Vlastě Parkanové a souvisel s kauzou bývalého ředitele vojenské tajné služby 
Miroslava Krejčíka. Policie chce tuto kopii nechat posoudit znalcem. Snaží se totiž 
zjistit, kdo dokument z ministerstva v době, kdy byl ještě v režimu utajení, vynesl. 
Vyplývá to ze soudního povolení prohlídky kanceláře ČT. Dokument, jenž má sloužit při 
vyšetřování pro podezření ze spáchání trestného činu ohrožení utajované informace, byl 
v prosinci loňského roku odtajněn. Česká televize pak o obsahu tohoto materiálu 

odvysílala na začátku února reportáž. 
Podle soudního rozhodnutí se VP 
pokoušela materiál od ČT získat už od 
18. února. Redaktor Karel Rožánek, 
který reportáž natočil, ale tehdy materiál 
odmítl vydat, uvádí se v soudním 
povolení prohlídky. Policie se pak 
obrátila i na ředitele ČT Jiřího Janečka. 
Televize poté udělala z materiálu kopii 
a vydala ji policii. Policisté ale chtěli 

prozkoumat původní kopii, a ne kopii kopie. Podle státního zástupce ČT vytvářela umělé 
překážky, které měly znemožnit vydání materiálu. Po několika neúspěšných pokusech 
o vydání dokumentu se státní zástupce obrátil na soud s žádostí o nařízení prohlídky 
kanceláře ČT, kde sedí redaktor Karel Rožánek. --------- Vojenská policie (VP) ústy 
pověřeného velitele Jiřího Neubauera ve středu 16. března uznala, že zásah v budově 
České televize byl neadekvátní. Neubauer uvedl, že VP zvolila nevhodný postup 
a vyjmenoval pochybení, kterých se zasahují příslušníci i jejich nadřízení dopustili. 
Neubauer uvedl, že VP zákrok stále šetří, nicméně uznal, že situace v budově ČT nebyla 
správně vyhodnocena, nadřízené orgány o akci nebyly dostatečně informovány 
a vhodně nebyla zvolena ani taktika zásahu.  
 Ve středu 16. března nalezli policisté v pražské Troji ostatky pohřešované 
Aničky Janatkové. Téhož dne odpoledne zadržela policie v Mostě muže, kterého již 
dříve v souvislosti s případem vyšetřovali. Policisté, kteří ve středu testovali novou 
technologii, si místo v Troji vybrali zcela náhodně. 
Novinka spočívá v tom, že policisté v rojnici v terénu 
mají speciální GPS přístroje, jejichž signál je přenášen 
do přenosového vozu v místě pátrání. Tam policista 
sleduje a přímo vyhodnocuje záběry z terénu, na 
kterých vidí profil terénu, předměty a vše další. 
V případě potřeby může policisty okamžitě nasměrovat 
na konkrétní body nebo místo. Tělo zakopané v zemi 
objevili kriminalisté poblíž místa, kde se už na podzim 
našly klíče zmizelé devítileté dívky, tedy mezi 
rozestavěnými domy v ulici Pod Havrankou. Policisté na stejném místě hledali již loni 
na podzim, ale kvůli špatným klimatickým podmínkám ani speciálně vycvičený pes nic 
nenalezl. Nyní se objevily ostatky, které byly zakopány hluboko v zemi, díky speciální 
3D technologii zapůjčené od policejního prezídia. K vyhrabání ostatků také přispěla 
divoká zvěř, konkrétně divoká prasata, která místo sužují již několik týdnů. Ve středu 
odpoledne zadržela policie obviněného Otakara K. v Mostě. Už při dřívějších výsleších 
muž přiznal, že měl v ruce dívčin batoh, na němž se také našly jeho otisky. Že by o ní 
cokoliv dalšího věděl, odmítl. Ode dne zmizení po Aničce pátraly každý den desítky 
policistů, městských strážníků, vojáků, hasičů a psovodů. V Troji se ale našel jen její  
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batoh a láhev s pitím a později byly v prohledávané oblasti nalezeny klíče, které děvčeti 
údajně také patřily. Anna Janatková zmizela loni 13. října odpoledne cestou ze školy 
v chatové oblasti v Troji. Od té doby o ní nebyly žádné zprávy. Rozsáhlé pátrání první 
den přineslo kriminalistům nález jejího batohu. Pomocí nalezených stop pak vypátrali 
a zadrželi 41letého muže, kterého i obvinili ze zbavení osobní svobody. Muž se ale 
přiznal pouze k tomu, že držel batoh v ruce. Soudce pro nedostatek důkazů neuvalil na 
muže vazbu, je vyšetřován na svobodě. Kvůli hledání Aničky vodohospodáři v prosinci 
snížili i hladinu Vltavy. Ani toto pátrání nepřineslo výsledek.  

 

Pátrání po Anně Janatkové z Prahy. 

 13.10.2010 – Devítiletá Anna Janatková se vrací ze školy. Rozloučí se s kamarádkou a směřuje 
domů chatovou oblastí v pražské Troji. Od té doby ji nikdo neviděl. Další dny stovky policistů 
prohledávají celou oblast, nalézt dívku se však nepodařilo. Rozsáhlá pátrací akce v pražské Troji byla 
ukončena 17. října.  
 16.10.2010 – Otec pohřešované dívky nabízí v TV případnému únosci odměnu 3,5 miliónu korun 
za propuštění dívky na svobodu. Na výzvu reaguje velké množství podvodníků, kteří chtějí na situaci 
vydělat.  
 19.10.2010 – Policie zadržela muže podezřelého z únosu dívky, jehož DNA našla na nalezeném 
batohu ztracené dívky.  
 22.10.2010 – Podezřelého muže policie obvinila z trestného činu zbavení osobní svobody. 
Jedenačtyřicetiletý recidivista se k činu nepřiznal, policisté proti němu mají jen nepřímé důkazy. Byl 
propuštěn na svobodu. Policie ho dále stíhá.  
 9.11.2010 – Rodiče Anny znovu nabídli odměnu ve výši 3,5 miliónu korun tomu, kdo zachrání 
a vrátí jim jejich dceru. V polovině listopadu pak policie vypátrala a obvinila 31letého muže z Ostravy, 
který se pokusil rodiče vydírat.  
 23.11.2010 – Policisté znovu pátrají v Troji.  
 6.12.2010 – Po dívce se pátrá i v Rakousku. Rakouská média zveřejnila snímky a popis 
ztraceného děvčete.  
 9.2.2011 – Pražští policisté začali hledat člověka, kterému patří taška a bunda nalezené 
nedaleko pravděpodobného místa zmizení Anny. Podle policistů věci mohly být majiteli ukradeny.  
 28.2.2011 – Čtyřiadvacetiletý Jan Zita z Plzně, který vydíral rodinu dívky, dostal u Okresního 
soudu Plzeň-jih podmíněný trest 2,5 roku vězení s odkladem na pět let. Za informace o dítěti požadoval 
čtvrt milionu korun.  
 16.3.2011 – Policie oznámila, že v pražské Troji bylo nalezeno tělo. Zda se jedná 
o pohřešovanou Annu, musí potvrdit expertiza, což se také následně stalo. 

 

 

 
 
 

Mluvčí pražské policie Andrea Zoulová 
v obležení novinářů poblíž místa nálezu 

těla 
 

 

 

 

 Jednačtyřicetiletý Otakar T. obviněný ze znásilnění a vraždy devítileté Aničky 
Janatkové se v pondělí 21. března před třetí hodinou ráno v pankrácké vazební 
věznici pokusil o sebevraždu oběšením. Před tím zanechal dopis na rozloučenou. 
K vraždě ani ke znásilnění se v něm ale nepřiznal. Pokusil se oběsit na teplácích, které 
připevnil na trubku od toalety. Na cele přitom není sám, má ještě jednoho spoluvězně. 
Událost nahlásil před třetí hod ráno dozorce. Záchranná služba vězně po resuscitaci  
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přímo ve věznici odvezla do nemocnice. Muže, který byl už od loňského podzimu 
jediným podezřelým v případu pohřešované dívky, zadržela policie opětovně minulou 
středu poté, co se našly její ostatky zahrabané v zemi v pražské Troji. Soud jej tentokrát, 
na rozdíl od prvního zadržení, poslal do vazby, přičemž žádný přímý a jednoznačný 
důkaz proti němu ale zatím neexistuje. O uvalení vazby soudce tentokrát rozhodl 
především proto, že už se našlo tělo oběti. Minulý týden byl muž podroben několika 
výslechům. Po nich ho policisté obvinili ze tří trestných činů, a to z vraždy, znásilnění a 
krádeže vloupáním. Od podzimu již čelil obvinění z omezování osobní svobody. Policisté 
mu prokázali 17 případů majetkové trestné činnosti. Obviněný s policií dlouhodobě 
spolupracuje jen minimálně, odmítá vypovídat a vyhýbá se také další konfrontaci na 
detektoru lži. --------- Obviněný Otakar T. zemřel ve středu 23. března v Ústřední 
vojenské nemocnici v Praze. Pro policii však vyšetřování případu vraždy Anny 
Janatkové ještě nekončí. Stále se totiž čeká na výsledky expertiz, které by měly ukázat, 
zda bylo obvinění Otakara T. pravdivé či nikoli.  

 

 Novým předsedou ČSSD byl v pátek 18. března na 36. sjezdu strany v Brně 
zvolen dosavadní statutární místopředseda Bohuslav Sobotka, který obdržel 304 
hlasů. V druhém kole tajné volby porazil svého konkurenta, předsedu Asociace krajů, 
Michala Haška. Bohuslav Sobotka (na foto vpravo) získal 304 hlasů a byl zvolen 
předsedou ČSSD. Michal Hašek (na foto vlevo) získal 285 hlasů. Vydáno bylo 596 
hlasovacích lístků, odevzdáno bylo 596, z nich bylo 591 platných. Michal Hašek 
nedlouho po zvolení Sobotky do čela sociální demokracie oznámil, že bude usilovat o 
post statutárního místopředsedy strany. Volbu po několika hodinách vyhrál. V prvním  
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kole volby nového předsedy ČSSD nebyl nikdo zvolen, jelikož ani jeden z kandidátů 
nezískal nadpoloviční většinu hlasů. Sobotka měl ale k vítězství velmi blízko. Hašek v 
prvním kole získal 291 (48,74 %) hlasů, jeho oponent Sobotka 298 (49,91 %) z 
celkových 597 hlasů delegátů. Sobotkovi tak chyběl v prvním kole jediný hlas. Oba 

kandidáti odpoledne vystoupili se 
svými projevy, které trvaly přes dvacet 
minut a nabídly zejména kritiku 
současné vládní koalice. Zatímco 
Hašek ve svém projevu několikrát 
prohlásil, že sociální demokracie má 
hledět dále než v horizontu několika 
voleb, Sobotka si za hlavní cíl svého 
působení vytkl vítězství v příštích 
sněmovních volbách. V první řadě by 

chtěl zesílit, poté zopakovat úspěch krajských voleb v roce 2008, prosadit přímou volbu 
prezidenta a v roce 2013 prosadit svého kandidáta, který ovšem nemusí být z ČSSD, a v 
následujícím roce zvítězit v parlamentních volbách se ziskem alespoň 35 % hlasů. 
 Do druhého kola senátních voleb na Kladensku a v Praze – západ se celkem 
podle očekávání probojovali v sobotu 19. března kandidáti dvou tradičních politických 
subjektů – Jiří Dienstbier ml. (foto níže) za ČSSD a Dan Jiránek za ODS. Dienstbier 
přitom téměř sahal po cílové pásce hned v prvním kole, neboť zůstal jen velmi těsně pod 
padesátiprocentní hranicí. Nakonec mu vzájemný souboj všech devíti kandidátů vynesl 
44,3 % hlasů. Na druhém postupovém místě je kladenský primátor Jiránek s 27,2 % 
hlasů. Pod pomyslnou čarou zůstali kandidáti dalších stran. Zdeněk Levý z KSČM získal 
8,9%, Luděk Kvapil za TOP 09 a STAN 7,5%, Jana 
Bobošíková (Suverenita) 7,3% hlasů, Karel Protiva 
(KAN) 2,1%, Miroslav Rovenský (KDU-ČSL) 1,3%, Ivo 
Vašíček (ČPS) 0,8% a Milan Vodička (Svobodní) 0,7% 
hlasů. Mezi lidmi nebyl o volby příliš velký zájem, 
k urnám přišlo jen 23 % voličů, což je výrazně méně 
než při posledních senátních volbách v tomto regionu v 
roce 2008, kdy v prvním kole přišlo skoro 40 % lidí 
a ve druhém přes 31 %. ------ Kandidát ČSSD 
v doplňovacích volbách na Kladensku Jiří Dienstbier 
požádal KSČM o vyslovení podpory. Osobně se kvůli 
tomu v úterý dostavil na okresní výbor komunistů na Kladně. Měl úspěch, komunisté 
podle místopředsedkyně kladenské organizace Miloslavy Vostré vyzvou své členy 
a sympatizanty, aby pro Dienstbiera hlasovali. Vítězem druhého kola senátních voleb na 
Kladensku se v sobotu 26. března stal kandidát ČSSD Jiří Dienstbier. O post v horní 
komoře se utkal s kladenským primátorem Danem Jiránkem (ODS). Dienstbier obdržel 
13 505 hlasů, zatímco pro Jiránka hlasovalo 7 227 voličů. Volební účast byla 17,63 %. 
Díky Dienstbierovu vítězství získali sociální demokraté znovu v Senátu nadpoloviční 
většinu 41 hlasů. Ta jim umožňuje vracet Sněmovně zákony schválené poslanci stran 
vládní koalice. V prvním kole získal Dienstbier 44 % hlasů, Jiránek měl podporu 27 % 
voličů. Nově zvolený senátor bude mít mandát do roku 2014, neboť Jiří Dienstbier st. 
byl zvolen v roce 2008. Při volbách v roce 2008 se druhého kola zúčastnilo 31,21 % 
voličů. Jiří Dienstbier starší tehdy porazil Jiránka o pouhých 231 hlasů. 
 Zástupci Prahy v pondělí 21. března pokřtili na staveništi na Vypichu razicí 
štít, který bude razit tunely metra v úseku z Dejvické do Motola. Ražba pomocí 
razicích štítů, která začne letos v dubnu, je podle stavebníků šetrnější než ražba pomocí  
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trhacích prací. Na výstavbu tohoto úseku metra budou použity dva štíty, které už dříve 
dostaly jméno Tonda a Adélka. Jména jim vybrali pacienti z kliniky dětské chirurgie 

motolské nemocnice. Délka jednoho štítu přesahuje 100 
metrů, váha je zhruba 900 tun a průměr čelního štítu činí 
šest metrů. Štíty narušují horninu pomocí rotující hlavy. 
Vyrubaná hornina poté putuje do odtěžovací komory, 
odkud se přesouvá na pásy. Vytěžený tunel je ihned 
zajištěn železobetonovým ostěním, takže nevzniká žádný 
volný prostor. I v komplikovaném podloží vyrazí štít až 360 
metrů měsíčně. Celkově pak oba stroje vyrazí jednokolejné 
tunely v délce 8,1 kilometru. Nový úsek pražského metra ze 
stanice Dejvická do stanice Motol bude měřit 6,134 
kilometru a bude dokončen v roce 2014. Jeho součástí 
budou čtyři nové stanice Červený Vrch, Veleslavín, Petřiny 
a Motol. Stavitelem je sdružení Metrostav a Hochtief. 
  

 Postavička Krtečka, která řadu desetiletí oslovuje dětské diváky na celém světě, 
se v dubnu podívá do kosmu. Stane se tak v rámci poslední mise amerického 
raketoplánu Endeavour. Krtečka s sebou na oběžnou dráhu vezme americký astronaut 
Andrew J. Feustel, jehož manželka má české kořeny. Feustel již v roce 2009 vzal na misi 
k opravě Hubbleova teleskopu sbírku básní Jana Nerudy Písně kosmické. Krteček, jehož 
duchovním otcem je výtvarník Zdeněk Miler, naváže na 
prvního československého kosmonauta Vladimíra Remka, 
který byl po Rusech a Američanech prvním člověkem jiné 
národnosti, jenž se podíval do vesmíru. Sluší se 
připomenout, že Krteček není v zápolení o dobývání 
vesmíru žádným nováčkem. Snímek Krtek a raketa vznikl již 
v roce 1966, a přestože výprava skončila havárií, nelze 
tvorovi, který se až na výjimky vyjadřuje pouze citoslovci, 
upřít snahu zařadit se po bok vesmírných velmocí. Krteček 
nebude na palubě vesmírné lodi samoúčelně. Jeho mise má propagovat vědu a vesmírný 
výzkum nejen u českých dětí. Americká ambasáda v Praze proto spolu s Astronomickým 
ústavem AV ČR a Českou astronomickou kanceláří připravila řadu doprovodných 
programů. Start raketoplánu je naplánován na 19. dubna. Mise by měla skončit po 
třinácti dnech 3. května. Velitelem mise je Mark E. Kelly, který je manželem americké 
kongresmanky Gabrielly Giffordsové. Tu v lednu postřelil v arizonském Tucsonu 
atentátník do hlavy.  
 Stínový ministr kultury za ČSSD a poslanec Vítězslav Jandák (foto níže) 
vyvolal v úterý 22. března pořádný rozruch, když na svém facebooku nevybíravě 
zkritizoval tzv. pravdoláskaře v souvislosti s novým filmem Odcházení, který Václav 
Havel natočil podle své stejnojmenné divadelní hry. Jandák si nebral servítky ani vůči 
Havlovi. Jandáka rozohnila pochvalná recenze filmu Odcházení v Lidových novinách. 
„Pravdoláskařské Lidovky aneb Völkischer Beobachter české žurnalistiky zaplakaly 
dojetím nad filmem, o jehož umělecké kvalitě se dá skutečně dlouho dlouze hovořit. Ale 
natočil ho Václav Havel a to, zdá se, Gruppenführerovi pravdy lásky Machalické 
(recenzentka LN Jana Machalická), zvané Kyselice, stačí. Pěkný den, přátelé,“ napsal 
Jandák (foto vlevo) na svůj facebook. Odmítl, že by šlo o závist. Jde prý o vyjádření 
údivu. „Nad tím, co vše je schopen člověk, o jehož dramatičnosti mám velké 
pochybnosti, natočit a vyplodit, a o čemž by každý soudný člověk řekl, že  je to brak. To, 
že každý ví, že král je nahý, a přesto o něm hovoří jako o oblečeném do zlata, je jen  
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smutným svědectvím doby,“ nebral si Jandák servítky. Vysvětlil přitom, že s Havlem 
nesouhlasí od roku 1992. „Většina lidí o mně ví, že jsem odpůrcem podobně jako 
Václav Klaus toho pelechu Pravdy a Lásky, které se svým pokryteckým 

pseudohumanismem a čecháčkovským humorem 
zaplavují ČR vlnou neuvěřitelného pokrytectví 
a přetvářky,“ vyznal se Jandák. Za své výroky si 
Jandák vysloužil kritiku. Pustil se do něj herec Pavel 
Landovský, který podle serveru parlamentnilisty.cz 
označil Jandáka za „kokotführera“. Stínový ministr 
kultury ale slova zpět nebere. „Asi pocit říct něco, co si 
většina lidí dlouho jenom myslela a nevyslovila to. A já 
jsem taková povaha, že jsem to řekl. To mé první 
vyjádření nebyl žádný útok na Václava Havla, ale na 
dílo, které natočil, o kterém si myslím, co si o něm 
myslím,“ řekl Jandák na dotaz, co ho k výrokům vedlo. 
„Láskopravdaři, jak jsem je kdysi nazval, se o mě 

vyjadřovali špatně vždycky. A já jsem si jenom teď řekl, proč mám do sebe nechat kopat, 
tak o nich začnu mluvit otevřeně. A začal jsem o nich mluvit otevřeně. Zvláštní je, že se 
ke mně připojilo 80 % lidí,“ doplnil Jandák.  
 Od soboty 26. března je možné začít vyplňovat doručené formuláře sčítání lidí, 
domů a bytů. Do formulářů se zapisují informace podle stavu z půlnoci z pátku 
25. března na sobotu 26. března. V praxi to znamená, že pokud se někomu například 
narodí dítě v sobotu nad ránem, nebude již do sčítání zahrnuto. Pokud se také např. 
někdo přestěhuje v sobotu nebo v neděli do jiného bytu či domu, uvede do formuláře 
adresu, která byla platná o půlnoci z pátku na sobotu. Dotazníky je možné vyplňovat 
jednak v jejich papírové formě, jednak elektronicky, prostřednictvím internetu. Vyplněné 
formuláře je možné také odeslat bezplatně v obálce, kterou lidé získali spolu se 
sčítacími archy. Mohou je také odevzdat sčítacímu komisaři, pokud se s ním domluvili, 
že si pro ně přijde. I pro internetové vyplňování je ale zapotřebí mít papírové formuláře, 
protože obsahují přístupové kódy pro elektronické vyplnění. Lidé musí vyplněné 
formuláře odeslat do 14. dubna. Lidem, kteří formuláře sčítání záměrně nevyplní a 
neodevzdají, hrozí pokuta až 10 000 korun. 
 Poslanec Věcí veřejných (VV) Stanislav Huml (foto níže) rozeslal v pondělí 
28. března všem poslancům VV e-mailový dopis, v němž označuje vrcholné činitele 
VV za všehoschopné lidi, mezi jejichž metody patří vydírání a nátlakové akce. Huml 
v dopise nepíše adresně o kandidátovi na předsedu VV a ministru dopravy Vítu Bártovi, 
který je už nyní považován za neformálního šéfa strany, z kontextu dopisu je ale zřejmé,  
že míří nejen právě na něj, ale i na předsedu VV Radka Johna. „Necháte-li se vydírat 

nebo koupit, jste do konce volebního období loutky,“ 
napsal Huml, který prý sepsal dopis jako reakci na 
nejnovější vývoj ve straně, v níž se schyluje k možnému 
rozkolu. Huml se v dopisu také rozzlobil na některé 
kolegy, že ve Sněmovně hlasovali proti jeho vydání 
k trestnímu stíhání a teď mu dávají celou aféru za vinu. 
Policie Humla podezřívá ze zmanipulování posudku 
nehody. Huml tvrdí, že tato pseudokauza byla 

s pravděpodobností 99 % odstartována z pokynu vedení VV. Huml je ve straně 
považován za rebela. Do sporu s VV se poprvé veřejně dostal loni v létě, kdy straně 
vypověděl smlouvu, v níž se zavázal pod sedmimilionovou pokutou k hlasování 
shodnému se stanovisky klubu VV. Důvodem vzpoury byl Humlův nesouhlas s postojem  
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Johna ke skupině bratří Mašínů, která vedla v 50. letech odboj proti komunistům. Vláda 
z uznání protikomunistického odboje učinila součást svého programového prohlášení a 
Huml proto stranickou smlouvu vypověděl den před hlasováním o důvěře kabinetu. 
Později Huml podepsal dodatek k ujednání se stranou, podle něhož je smlouva 
v souladu s ústavou a ústava je nad ni nadřazena.  
 Ústavní soud (ÚS) v úterý 29. března zamítl návrh na zrušení voleb do 
pražského zastupitelstva. Loňské výsledky platí, sdělil předseda ÚS Pavel Rychetský.   
Soud odmítl stížnost na rozhodnutí městského soudu v Praze. Stížnost podala Strana 
zelených, SNK Evropští demokraté a Věci veřejné a několik kandidátů za tyto strany do 
pražského zastupitelstva. Stěžovatelé označili rozdělení Prahy za účelové, což se však 
nepodařilo podle soudu prokázat. Předmětem jednání ÚS nebyl výsledek voleb ani 
samotné opatření, jímž byla Praha rozdělena, ale rozhodnutí pražského soudu, který 
návrh na zrušení voleb zamítl. Podle vyjádření generálního sekretáře ÚS Tomáše 
Langáška nebyli soudci jednotní. „Odlišné stanovisko k nálezu si vyhradili soudci 
František Duchoň, Vojen Güttler, Jan Musil, Pavel Rychetský a Eliška Wagnerová.“ 
Soudce zpravodaj Jiří Nykodým uvedl, že ÚS se sice nemusí postup zvolený magistrátem 
před volbami líbit, nemůže se tím ale řídit. Ve zdůvodnění rozhodnutí zdůraznil, že 
demokratické volby mají samočistící charakter, kdy se o změny v pravidelných 
čtyřletých intervalech starají samotní voliči. Soudce připomněl, že komunální volby 
v hlavním městě se pokaždé konaly s jinými volebními obvody. 
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 Češi se dožívají stále vyššího věku, naděje dožití vzrostla v posledních dvou 
dekádách o čtyři roky u žen a o pět let u mužů. Vyplývá to z demografické zprávy, 
kterou v pátek 1. dubna zveřejnila Evropská unie. Český muž má stále větší naději 
dožít se v průměru 75 let, zatímco očekávaná délka života žen se nyní přehoupla už přes 
osmdesátku. Přitom ještě v roce 1993 činila očekávaná délka života Čechů jen 69,3 
roku a Češek 76,5 roku. I tak ale Česká republika zaostává za unijním průměrem a také 
za všemi zeměmi „staré“ EU. Například ve Francii se ženy mohou dožít průměrně 85 
let, zatímco muži žijí nejdéle v Itálii a Švédsku – 79 let. Z nových členských států Čechy 
předstihuje nejen Slovinsko, ale i Malta a Kypr. V Estonsku sice muži stále umírají před 
70. rokem života, ale ve srovnání s rokem 1993 je jejich život v průměru o 7,5 roku 
delší. Celoevropský průměr pak činí 82,1 roku pro ženy a 76,4 roku pro muže. 
Dramatickou změnu neprodělává jen věk lidí, ale i jejich rodinné poměry; klesá počet 
sňatků, zatímco počet rozvodů stoupá, stejně jako množství nemanželských dětí. V Unii 
nyní na každých deset sňatků připadají čtyři rozvody a třetina dětí se rodí mimo 
manželství. V Belgii připadají ročně tři rozvody na tisícovku obyvatel, v Irsku a Itálii je 
to méně než jeden rozvod. V Estonsku se 60 % dětí rodí mimo manželství, v Řecku jen 
7 %. Plodnost v sedmadvacítce v posledních letech opět začala růst. Zatímco v roce 
2003 na jednu Evropanku připadalo 1,47 dítěte, o pět let později už to bylo 1,6. Jeden 
z nejvyšších nárůstů zaznamenala Česká republika, kde měla v roce 2003 žena 
průměrně 1,18 potomka, v roce 2009 už 1,49 dítěte. Evropu stále více ovlivňují noví 
příchozí; bez imigrace by dnes Francie i Německo měly o deset miliónů obyvatel méně. 
Naopak v Portugalsku by žily o dva milióny lidí více, kdyby tamní obyvatelstvo 
neodcházelo za prací do zbytku Unie. Dohromady tak v členských státech Unie pobývá 
asi 32 miliónů cizinců. Tvoří 6,5 % z celkové populace. Nejvyšší podíl mají občané 
jiných zemí v obyvatelstvu Lucemburska, kde jich loni žilo plných 43 %. 
 V ODS se v posledních letech stalo tradicí, že k jejím největším sponzorům 
patří známí sportovci. Druhým nejštědřejším loňským sponzorem hned po podnikateli 
Zdeňku Bakalovi, který občanským demokratům poslal patnáct miliónů, byl hokejista 
Jaromír Jágr. Jak v sobotu 2. dubna řekl mluvčí ODS Tomáš Bartovský, Jágr věnoval 
straně 5,6 miliónu. Například v roce 2009 byl Jágr se čtyřmi milióny největším dárcem. 
Slavný hokejista prý volil vždy ODS, v minulosti ji podporoval i v kampani. Loni však 
přiznal, že jeho nejoblíbenějším politikem je bývalý premiér a expředseda sociální 
demokracie Miloš Zeman. Stálým sponzorem ODS je také současná světová tenisová  
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 sedmička Tomáš Berdych. Zatímco v roce 2009 obdaroval občanské demokraty 
1,5 miliónu, letos na stranické konto poukázal 2,5 miliónu. Bývalý tenista Karel 
Nováček přidal dva milióny. 

 Ministr vnitra a předseda VV Radek John podal v pondělí 4. dubna kvůli 
kauze časopisu Respekt a mystifikaci poslance a místopředsedy VV Jaroslava Škárky 
trestní oznámení na neznámého pachatele. John je přesvědčen, že jde o závažná 
obvinění a jedinou možností, jak čelit spekulacím, je pouze řádné vyšetření orgány 
činnými v trestním řízení. Škárka v rozhovoru s novináři týdeníku uvedl, že bere peníze 
za stranickou loajalitu. Poslanec celou záležitost označil za záměrnou mystifikaci, neboť 
mu vadilo, že je tajně nahráván. „Vymyslel jsem si to, bylo to postavené jako velká 
fabulace a mystifikace,“ řekl Škárka Právu. K celé záležitosti se v pondělí vyjádřili 
i občanští demokraté. Premiér Petr Nečas uvedl, že bude požadovat od VV vysvětlení.  
 Věci veřejné vyloučily v úterý 5. dubna ze strany kvůli porušení etického 
kodexu svého místopředsedu Jaroslava Škárku. Současně pozbývá členství v klubu. 
Po tříhodinovém společném jednání rady a klubu VV to oznámil předseda strany Radek 

John. Škarka sám avizoval, že chce ze 
strany i klubu odejít. Poslanec v pondělí 
večer řekl tisku, že mu neoficiální šéf VV 
Vít Bárta předal minulý týden u sebe v bytě 
částku 170 tisíc korun za loajalitu a mlčení 
o stranickém financování. „Dostal jsem 
částku 170 tisíc. Dal mi to osobně u sebe 
doma v bytě,“ řekl Škárka. Kromě toho 
měl dostávat také peníze od poslanců VV 
Radima Vysloužila a Michala Babáka. 

„Dostal jsem, tuším že od října, 55 tisíc každý měsíc. Byla mi předávána obálka. 
Nejprve panem Vysloužilem a potom panem Babákem. Peníze jsem normálně využíval,“  
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dodal Škárka. Že peníze dostával, řekl už dříve týdeníku Respekt, jakmile to ale vyšlo 
najevo, popřel to a uvedl, že šlo jen o mystifikaci, u níž nepředpokládal, že by jí někdo 
mohl věřit. V úterý České televizi řekl, že je pravda, co tisku řekl . Ve středu prý 
předloží „nevyvratitelné důkazy“ pro svá tvrzení. --------- Řekl také, že si myslí, že mu 
do auta někdo nainstaloval monitorovací zařízení. Viděl kolem svého auta chodit 
skupinu lidí a poté mu nefungovala některá elektronická zařízení. Sledovala ho prý i dvě 
auta. -------Bývalý místopředseda VV Jaroslav Škárka odevzdal ve středu 6. dubna na 
Městském státním zastupitelství v Praze 5 důkazy, které podle něj nevyvratitelně svědčí 
o tom, že si ministr dopravy Vít Bárta (VV) kupoval jeho mlčení o podivném financování 
strany. „Předávám policii 170 tisíc v originální obálce, které se dotýkal jen Vít Bárta 
a já,“ oznámil ve středu Škárka prostřednictvím tiskové zprávy. Kromě jiného policii na 
Praze 5 informoval o dalších obskurních záležitostech týkajících se VV a mimo jiné jí 
předložil materiály, které mají dokazovat sledování některých politiků v Praze 1. -------- 
Další poslanec VV Petr Skokan Českému rozhlasu řekl, stejně jako ministr školství Josef 
Dobeš (VV), že Bárta skutečně Škárkovi 170 tisíc korun dal. Mělo ale prý jít o půjčku, 
o kterou údajně sám Škárka požádal.  
 Ministr dopravy Vít Bárta na svém mimořádném večerním brífinku v Praze ve 
středu 6. dubna odmítl, že by si od poslance VV Jaroslava Škárky kupoval loajalitu. 
Potvrdil, že mu pouze půjčil peníze. „Chování pana Jaroslava Škárky je pro mě velkým 
zklamáním, jeho výrokům vůbec nerozumím. Pan Škárka byl mým blízkým člověkem, 
spojovalo nás přátelství, znám ho osm let,“ řekl Bárta v emotivním projevu, který 
přednášel obklopen kolegy z vedení strany. Bárta řekl, že se Škárkou vypili mnoho lahví 
vín a řešili spolu mnoho osobních věcí. „Nikdy jsem neváhal Škárkovi pomoci, 
poskytnutí finanční výpomoci jsem tedy 
neodmítl. Kategoricky ale odmítám, že 
bych si od Škárky kupoval loajalitu,“ 
řekl Bárta. Škárka podle Bárty nedávno 
zmínil své osobní a politické problémy 
před dalším člověkem, svoji pomoc mu 
podle svých slov potvrdil i před 
ostatními. Je-li toto z jeho strany 
považováno za úplatek, šlo o cílenou 
konstrukci proti mně i straně, prohlásil 
Bárta. „Stále nemám sílu té konstrukci uvěřit, i z toho, co novináři říkali, toto není asi 
konec celého příběhu. Nerozumím, proč jsem za svůj lidský přístup obviňován, když 
jsem připraven kdykoli svým blízkým pomoci. Již několik poslanců moji pomoc využilo,“ 
řekl Bárta třesoucím se hlasem. --------- Škárka Bártova slova následně odmítl. „To je 
naprostý nesmysl. Nic takového není. Myslím si, že moje finanční situace je celkem 
v pohodě, takže o žádnou půjčku se nejednalo. Navíc předpokládám, že i pan Bárta jako 
zdatný a zkušený člověk, kdyby někomu něco půjčoval, tak by si na to nechal sepsat 
smlouvu,“ reagoval Škárka na Bártovo vyjádření v rozhovoru s ČTK. 

Ve středu 6. dubna podala druhé trestní oznámení na Víta 
Bártu předsedkyně poslaneckého klubu VV Kristýna Kočí 
(foto), která měla od Bárty dostat půl miliónu korun. Mezi 
straníky VV se proslýchá, že Kočí byla další, které Bárta poskytl 
peníze. Podle informací měla Kočí minulý týden v pátek obdržet 
od Bárty půl miliónu korun v hotovosti. Kvůli této události pak 
podala ve středu trestní oznámení. Ve čtvrtek 7. dubna potvrdila 
podání trestního oznámení mluvčí Městského státního 
zastupitelství v Praze Štěpánka Zenklová. První trestní oznámen  
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 podal ve středu již bývalý místopředseda a poslanec Věcí Veřejných (VV) 
Jaroslav Škárka. Dalším, kdo využil nabídku finanční výpomoci od Bárty, je poslanec 
Martin Vacek. Tvrdí, že to byla půjčka a nemá s ní problém. Vacek byl osm let členem 
ODS ve Zlíně, tedy domovské organizace i premiéra Nečase. Vacek Právu potvrdil, že si 
od Bárty peníze půjčil a že mu to tehdy přišlo vhod. --------- Podle informací mají klub 
VV opustit celkem čtyři poslanci, dva muži a dvě ženy: Jaroslav Škárka, Stanislav Huml, 
Kristýna Kočí a Jana Suchá.  
 Vláda ČR schválila ve středu 6. dubna navýšení poplatku za pobyt 
v nemocnici. Od podzimu by lidé měli platit místo 60 korun stovku za den. Když 
novelu potvrdí Poslanecká sněmovna a Senát, lékový úřad bude také muset přecenit 
doplňkové léky a lidé je budou platit ze svého. Kabinet se ale neshodl na změně 
poplatku za recept. Ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09) změny v poplatcích 
zdůvodňoval tím, že v resortu chybí miliardy na zavedení reforem, které jdou ruku 
v ruce s naplňováním memoranda uzavřeného nedávno s protestujícími lékaři. 
Schválené návrhy mají přinést do zdravotnictví jednu a půl miliardy korun. Původně 
zamýšlel Heger navýšit poplatek za pobyt v nemocnici na 200 korun na den, ale vládou 
prošla jen stovka. Dvě stovky měli platit lidé také za vyšetření u specialisty bez 
doporučení praktického lékaře. Za neakutní převoz sanitkou by pak měli pacienti platit 
pět korun na kilometr. Dražší by měla být i návštěva u jakéhokoli lékaře, regulační 
poplatek by se v tomto případě měl navýšit ze třiceti korun na padesát. Zachovat by se 
na druhou stranu měl roční ochranný limit na poplatky ve výši 2 500 korun pro děti 
a důchodce a dvojnásobek pro ostatní. Pokud by lidé tuto sumu vyčerpali, další 
poplatky už by nehradili. Co se týče poplatku za položku na receptu, navrhuje Heger, 
aby se za celý recept platilo souhrnných 30 korun. Dosud se stejně tolik platilo za 
položku, kterých mohlo být na jednom receptu více. 
 Poprvé v dějinách navštívil ve čtvrtek 7. dubna Českou republiku izraelský 
premiér. Benjamin Netanjahu při setkání s českým ministerským předsedou Petrem 
Nečasem jednal především o spolupráci obou zemí v oblasti výzkumu a vývoje. Hovořili 
také o ekonomice či kooperaci armád a obranného průmyslu. Netanjahu oznámil, že 
obě země uspořádají setkání ministrů, aby programy spolupráce dostaly jasný plán 
a bylo jasné, kdo za ně odpovídá. Na České republice si Netanjahu cení především 

„ochoty stát na straně pravdy“, 
když jsou útoky na Izrael založeny 
na lžích. „Je to otázka morálky, 
správnosti, úcty a důstojnosti. 
Můžete být příkladem mnoha jiným 
světovým demokraciím,“ řekl Petru 
Nečasovi. V té souvislosti znovu 
odmítl zprávu jihoafrického soudce 
Richarda Goldstonea o bojích 
v pásmu Gazy. Označil ji za velmi 
nevyváženou a neobjektivní 

a v mnoha aspektech zavádějící. Česká republika je v Evropské unii na straně 
nejbližších spojenců Izraele a čeští politici připouštějí, že v rámci sedmadvacítky se 
postoje Prahy někdy odlišují. Česká diplomacie se obecně staví za klidné řešení 
blízkovýchodního konfliktu a podporuje například také rozvojové projekty na 
palestinském území. Nečas ve čtvrtek podotkl, že strategické partnerství EU s Izraelem 
nesmí být podmiňováno pokrokem v izraelsko-palestinských rozhovorech. Připomněl 
také, že ČR má diplomatické vztahy a vede intenzivní dialog s arabskými zeměmi. 
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 Dosavadní předsedkyně poslaneckého klubu Věcí veřejných (VV) Kristýna 
Kočí byla ve čtvrtek 7. dubna vyloučena z klubu a posléze i ze strany. Rada Věcí 
veřejných zdůvodnila hrubým porušením etického kodexu. Kočí podala trestní oznámení 
na ministra dopravy Víta Bártu a tvrdí, že jí dal půl miliónu korun, aby byla ke straně 
loajální. Bárta, stejně jako v případě Jaroslava Škárky, tvrdí, že šlo o půjčku. 
Poslanecký klub ve čtvrtek večer vyloučil ze svých řad kromě Kočí i poslance Stanislava 
Humla. Pro Humlovo vyloučení hlasovalo 18 z 19 přítomných zákonodárců strany, pro 
vyloučení Kočí 17 poslanců. Ani v jednom případě nebyl nikdo proti, jeden, respektive 
dva poslanci se zdrželi. Rada VV vyzvala vyloučené poslance Jaroslava Škárku, Humla 
a Kočí, aby se vzdali mandátů, které získali od voličů. Klub se rovněž shodl na tom, že 
bude i nadále podporovat program vládní koalice a stojí za svým předsedou Radkem 
Johnem a ministry VV.  
 Věci veřejné si v pátek 8. dubna zvolily za novou předsedkyni poslaneckého 
klubu Karolínu Peake. Nahradí Kristýnu Kočí, která byla ve čtvrtek vyloučena ze 
strany. Peake také bude ve vyjednávacím týmu pro K9. Dále uvedla, že změnila své 

rozhodnutí a bude kandidovat i na předsedkyni 
VV. Karolína Peake je místopředsedkyní VV, 
jejich právní expertkou a předsedá sněmovnímu 
ústavně právnímu výboru. V souvislosti s 
očekávaným volebním sjezdem VV se hovořilo 
o tom, že by mohla v čele strany nahradit Radka 
Johna, protože získala druhý největší počet 
nominací uvnitř strany. V pátek oznámila, že na 
šéfa strany kandidovat vzhledem k počtu nominací 
kandidovat bude, ale ve volbě podporuje Johna. 

Ještě ve čtvrtek byla šéfkou klubu Kristýna Kočí, ta ale upadla v nemilost kvůli 
trestnímu oznámení, které podala na ministra dopravy Víta Bártu (VV). Klub VV ji 
zbavil funkce, členství v klubu a nakonec i stranické legitimace. 
 Ministr dopravy Vít Bárta (VV) oznámil v pátek 8. dubna po jednání 
poslaneckého klubu Věcí veřejných, že předá premiéru Petru Nečasovi návrh na svou 
rezignaci. Premiér jeho návrh přijal se slovy, že nic jiného ani neočekával. Petr Nečas 
se pozdě odpoledne sešel s prezidentem Václavem Klausem, aby věc projednali. 
S prezidentem se podle Hradu dohodli, že další krok uskuteční až v pondělí. Vít Bárta 
ohlásil rezignaci se zdůvodněním, že nechce podvracet reformní kroky a protikorupční 
tažení vlády. Tvrzení Kristýny Kočí a Jaroslava Škárky o předávání peněz za loajalitu 
jej nevyvádějí z míry a nebojí se jich, řekl Bárta. Bárty se mimo jiné novináři ptali, proč 
k údajným půjčkám nesepsal kvůli transparentnosti řádnou smlouvu. „V historii mohu 
doložit, že když se na mě obrátí člověk, se kterým si tykám, znám léta, vždycky jsem 
půjčil peníze na čestné slovo, bez úroku," reagoval Bárta. 
 

Jednoznačný český král komiků, herec Vlasta Burian, 
od jehož narození uplyne v sobotu 9. dubna 120 let, si 
liboval v parodii a satiře; zesměšňoval vše snobské a 
nabubřelé a strefoval se například i do přebujelé státní 
správy. Za jeho nejlepší herecký koncert je označován 
film U pokladny stál režiséra Karla Lamače, v němž si 
jako Kryštof Rozruch vzal na paškál i lajdáctví v 
pojišťovně (kde "jeho dědečka vyléčili úplně, protože byl 
idealista") či nabubřelé doktory z "lepší společnosti" a z 

něhož jsou i dvě slavné scény - Burian recitující baladu o deliriu tremens a Burian  
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"řezající prst", který si podloží lebkou se slovy "toho jsem taky operoval". Vlasta Burian 
byl člověk nesmírně činorodý. Kromě natáčení i čtyř filmů za rok měl od roku 1925 své 
divadlo (dnes Divadlo Komedie), kde hrál denně, a to i pět  představení. Účinkoval též 
v rozhlase, psal povídky, organizoval sportovní soutěže a aktivně sportoval. Jezdil 
závodně na kole, hrál tenis a hlavně fotbal. „Při hře skákal, křičel, gestikuloval, byla to 
podívaná. Brankář byl ovšem skvělý, těžko se mu dávaly góly,“ vzpomněl legendární 
František Plánička na Buriana, který se přes žižkovské kluby Saturn a Viktorku dostal 
až do prvoligového mužstva AC Sparta, kde působil v letech 1914 až 1916. Díky 
popularitě, ale i nesmírné pracovitosti si Burian vydělal slušné jmění, jímž se rád 
chlubil. Nicméně proslul též štědrostí, například sponzoroval sportovní kluby, ale i 
obdarovával cizí lidi. „V Dejvicích blízko jeho vily byla cihelna, kde pracovali velice 

chudí lidé. Burian je pravidelně zásoboval 
penězi a potravinami,“ vzpomněl na svého 
tenisového žáka a zaměstnavatele trenér 
Josef Síba. „Herci Divadla Vlasty Buriana 
netrpěli za to, že u něho za okupace měli 
dobré bydlo..., ale Vlastu sebrali a uvěznili 
hned první den revoluce,“ vzpomněla Adina 
Mandlová na poválečný osud svého kolegy, 
který zaměstnával nadbytečný počet herců i 

techniků, aby je zachránil před nasazením v Německu. Sám také po celou válku nepřijal 
nabídku na roli v žádném německém filmu. Z vězení byl Burian posléze propuštěn a 
osvobozen, ale po mediálním tlaku byl v roce 1947 odsouzen ke třem měsícům vězení a 
půlmilionové pokutě (v roce 1994 byl plně rehabilitován). Podle rozsudku se dopustil 
„chování urážejícího cítění českého a slovenského lidu“. Vyčítán mu byl mimo jiné 
rozhlasový skeč Hvězdy nad Baltimorem, v němž z donucení parodoval ministra 
zahraničí exilové vlády Jana Masaryka. Podle pamětníků v něm ale Burian hrál tak 
špatně, že to byla spíš sabotáž, a sám Masaryk to prý bral s humorem. Z dalších skečů 
se už Burian dokázal vymluvit. V padesátých letech hrál Burian jen v pár filmech 
(například Byl jednou jeden král), z živelného baviče se stal zlomený stařík. Místo 
velkého divadla se také někdejší komik světového formátu musel spokojit jen 
s podřadnými estrádami a večírky v závodních klubech, jež se mu staly osudnými. Na 
následky nachlazení ze zapadlé zájezdové štace 31. ledna 1962 zemřel. V roce 2002 byly 
ostatky krále komiků a jeho ženy Niny, která zemřela dva měsíce po něm, převezeny 
z Vinohrad na Vyšehrad. 
 Bude to unikát, a to hned v několika směrech. U právě budovaného Trojského 
mostu přes Vltavu zarazí konstrukce, montáž, rozměry a hlavně cena. Místo 400 
miliónů korun by za ni mělo město zaplatit 1,2 miliardy korun, pokud se mu nepodaří 
cenu stlačit dolů. Cena za běžný metr třísetmetrového mostu by tak činila čtyři milióny 

korun. Stavitelé mostu v řece vztyčili 
několik pilířů, na ně pomocí silných 
lisů z holešovické strany sunou 
rychlostí 16 metrů denně ocelovou 
konstrukci. V kritickém okamžiku 
musejí lisy pohnout s 8,5 tisíci tun 
oceli. Až konstrukce překlene dvě stě 
metrů širokou Vltavu a spočine na 
březích, bude se betonovat mostovka. 
Poté po obou stranách mostu stavbaři 
vztyčí oblouky, spojí je s mostovkou  
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lany a odstraní provizorní pilíře v řece. Celou část mostu nad řekou budou držet jen 
ocelové oblouky. Dodavatel stavby, společnost Metrostav, tvrdí, že po architektonické 
soutěži se s novým projektem musela změnit i cena. Ztrojnásobila se. I když je most 
stejně široký a dlouhý jako ten původní, vychází se z nového výkazu výměr použité oceli, 
betonu i práce. „Ve smlouvě je konstrukce pro nadbytečné práce,“ řekl mluvčí 
Metrostavu František Polák. Finanční částka 1,2 miliardy korun vychází z propočtů 
magistrátního odboru městského investora. Nelze říci, zda je definitivní. „Nikdo 
takovou věc nedělá za pevnou cenu,“ poznamenal Polák. Pokud by si podle něho město 
dílo neobjednalo, Metrostav by se do něj nepustil. Na fakt, že most, který se staví podle 
nového projektu k tunelovému komplexu, může být předražený o stovky miliónů korun, 
upozornili reportéři ČT. „Cena byla kolem sedmi set miliónů. Myslím, že to byla 
rozumná cena, za kterou se to dalo postavit,“ řekl jeden z nejvýznamnějších českých 
projektantů mostů, profesor Jiří Stráský. 
 Praha 10. dubna – Rodným číslům brzo odzvoní, od července příštího roku je 
vystřídá složitější kód. Důvod? Ochrana osobních údajů. Místo data narození 
a čtyřmístného čísla za lomítkem bude nové rodné číslo kódem, který může mít až 41 
znaků. Lidé si však nový kód nebudou muset pamatovat. Dokonce ho nebudou muset ani 
znát. Nové identifikátory mají být oproti rodným číslům o mnoho bezpečnější, mají 
zabránit zneužití osobních údajů. Z rodného čísla lze dnes vyčíst datum narození 
a pohlaví, u některých ročníků dokonce i místo 
narození. „Identifikátor fyzické osoby je koncipován 
jako bezvýznamový, nevyčtete z něj nic o konkrétní 
osobě,“ vysvětlil mluvčí firmy Tesco SW, která 
vyhrála výběrové řízení Úřadu pro ochranu osobních 
údajů na vytvoření nového systému. Včetně daně bude 
jeho vývoj stát přibližně 130 milionů korun, podílet se 
na něm budou tři desítky IT odborníků firmy. Systém 
bude identifikátory vytvářet, uchovávat a chránit před 
jejich eventuálním zneužitím. Každý občan tak pro jednotlivý registr, jako je registr 
obyvatel, osob nebo územní identifikace, bude mít takzvaný agendový identifikátor 
fyzické osoby. Stávající rodná čísla mohou lidé používat až do konce roku 2025, do roku 
2020 se budou zapisovat do občanských průkazů. Dosud přidělená rodná čísla se rušit 
nebudou, po určitou dobu tak vedle sebe budou existovat jak stará rodná čísla, tak nové 
identifikátory. 
 Neděle 10. dubna – Ekonomický expert Věcí veřejných Michal Babák 
nedokáže doložit, kde vzal šest miliónů korun, které v průběhu posledních tří let 
věnoval na fungování strany. Babák ale tvrdí, že dokumenty o původu peněz má 
a předloží je. Babákova poradenská firma MxB podle informací v internetovém 
obchodním rejstříku vykazuje nízké zisky. „Půjčil jsem si. Převážně z další firmy, kde 
jsem jednatelem,“ řekl poslanec a zmínil jihomoravskou společnost WCM CZ. 
V uváděné firmě ale nemá žádný majetkový podíl, společnost navíc podle obchodního 
rejstříku ještě před dvěma lety vykazovala ztrátu. Michal Babák rozpor vysvětlil tím, že 
do WCM CZ přišla půjčka od „nejmenované fyzické osoby“. Za ni měla společnost 
v developerském projektu postavit domy v Blansku, pak je prodala, někde v tomto 
procesu si prý Babák od firmy půjčil, aby mohl sponzorovat VV. „Něco jsem už vrátil, 
něco stále dlužím. Splácel jsem z toho, že jsem minulý rok prodal akcie asi tak za třicet 
nebo čtyřicet miliónů, teď přesně nevím,“ tvrdí Babák. Z jaké společnosti akcie 
pocházely, si už prý nevzpomíná. Dokumenty o původu peněz předložit nedokázal. Slíbil 
ale, že je připraví.  
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 Výjezdová skupina pražské policie začala v pondělí 11. dubna odpoledne 
prohledávat byt poslankyně a bývalé šéfky poslaneckého klubu Věcí veřejných (VV) 
Kristýny Kočí. Obdržela totiž oznámení o tom, že v bytě je nainstalováno záznamové 
zařízení. Podle vyjádření jiného poslance a rovněž bývalého člena poslaneckého klubu 
VV Stanislava Humla v ČT štěnici našli ukrytou v ložnici Kočí asi dva metry od její 
postele v jedné skříni. Právě Huml podle informací Práva zalarmoval policii. Huml také 
upřesnil, že šlo o odposlouchávací zařízení, které fungovalo jako mobilní telefon 
s vlastní SIM kartou. „Mohu potvrdit, že v bytě paní poslankyně bylo nalezeno jedno 
funkční zařízení,“ sdělil večer protikorupční policie Tomáš Martinec. Další štěnice tak 
Kočí v bytě neměla. --- „Opravdu by mě zajímalo, co tak zásadního pro dění v ČR by se 
mohlo projednávat v ložnici Kristýny Kočí,“ řekla na adresu kauzy s odposlouchávacím 
zařízením místopředsedkyně VV a Poslanecké sněmovny, Kateřina Klasnová. 
 Italský prezident Georgio Napolitano zavítal ve středu 13. dubna na Pražský 
hrad, kde ho přijal jeho český protějšek Václav Klaus. Prezidenti jednali například 
o mezinárodní situaci, aktuálně hovořili o bojích v Libyi, neboť pro Itálii je tamní 
situace citlivá, využívá totiž libyjskou ropu. Řím se rovněž potýká s přílivem uprchlíků 
ze severní Afriky, kde se zdvihla vlna odporu proti oficiálním režimům. Napolitano se 

v Praze setká také s dalšími českými politiky. 
Ve čtvrtek pak oba prezidenti otevřou část 
zrekonstruovaného Hlavního nádraží v Praze. 
Přestavbu největší železniční stanice v ČR 
zajišťovala italská investorská společnost 
Grandi Stazioni, nádraží má od Českých drah 
v pronájmu na 30 let. --------- Italský prezident 
přijíždí do Prahy v době, kdy se česká vláda 
dostala do krize a ohrožují ji skandály 
koaličních stran VV a ODS. Rovněž v Itálii čelí 
tamní premiér Silvio Berlusconi tlaku. Je 

podezřelý z placeného sexu s nezletilou dívkou a zneužití pravomoci a byl s ním zahájen 
proces před milánským soudem. --------- V únoru byl v Česku na návštěvě italský ministr 
zahraničí Franco Fratini. Zdůraznil tu, že multikulturní Evropská unie bude bez sdílení 
společných hodnot a principů slabá. Vyslovil se také pro větší obranu evropské identity 
a křesťanských kořenů.  
 Prezident Václav Klaus si na čtvrtek 14. dubna dopoledne pozval na Hrad 
předsedy koaličních stran k vážnému politickému jednání. „Události dnešního dne 
přesáhly jakoukoli tolerovatelnou hranici,“ uvedl Klaus. Podle něj je vážně narušena 
důvěra v kabinet a je nutné se bavit o tom, zda a jak má koalice pokračovat. Důvěra 
veřejnosti v tuto vládu, v její jednotlivé koaliční strany, a vůbec v celý politický systém 
je podle něj narušena. „Takto nelze dále pokračovat. Jako prezident republiky nemohu 
těmto pokusům o rozvrat české politiky dále pasivně přihlížet,“ doplnil Klaus důvody, 
proč si pozval zástupce koalice. „Pohár mé trpělivosti přetekl a ze všech stran 
dostávám já i Kancelář prezidenta republiky nejrůznější signály o tom, že přetekl 
i pohár trpělivosti české veřejnosti,“ dodal prezident. -------- Setkání na Hradě trvalo 
45 minut a Petr Nečas se spolu s Karlem Schwarzenbergem (TOP 09) a Radkem 
Johnem (VV) následně přesunuli na koaliční jednání.„Byl jsem ujištěn všemi třemi 
předsedy koaličních stran, že jsou pevně rozhodnuti pokračovat na půdorysu trojkoalice 
a že ví dobře, že každá z nich musí o kousek ustoupit a snížit mediální ataky jedné 
strany na druhou,“ řekl Václav Klaus novinářům. . 
 Ministrem vnitra bude Jan Kubice. Vystřídá předsedu Věcí veřejných Radka 
Johna. V noci na úterý 19. dubna se na tom dohodly koaliční špičky. John bude  
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vicepremiérem pro boj s korupcí. „Funkce ministra vnitra bude nabídnuta panu Janu 
Kubicemu, který už předběžně vyjádřil s touto nominací souhlas,“ řekl po jednání 
premiér Petr Nečas. Nečas Klausovi navrhl odvolat i Johna, rezignoval ministr dopravy 
Vít Bárta. Jeho by měl ve funkci nahradit náměstek resortu Radek Šmerda. Kandidátů 
na ministra vnitra bylo deset, koalice z nich nakonec vybrala Kubiceho, kterého 
navrhoval premiér Nečas. O jeho jméně se spekulovalo už během dne. Jan Kubice je 
bývalý šéf Útvaru pro odhalování organizovaného zločinu. Do širšího povědomí vešel 
v roce 2006, kdy krátce před volbami předložil sněmovnímu výboru zprávu o prorůstání 
organizovaného zločinu do politiky. Zpráva mimo jiné tvrdila, že se tehdejší premiér 
Paroubek, ministerstvo vnitra a policejní prezident snažili ovlivňovat vyšetřování 
některých případů, například neobjasněné vraždy kontroverzního podnikatele Františka 
Mrázka či údajné korupční kauzy biolíh. Tajná zpráva se dostala na veřejnost, vynesl ji 
jeden z poslanců. Strana následně volby prohrála, předseda Jiří Paroubek z toho mimo 
jiné vinil Kubiceho a jeho zprávu. S expolicistou se soudil, spor ale prohrál. Soudce 
konstatoval, že za to, že se zpráva dostala na veřejnost, Kubice nemůže. Kubice má nyní 
soukromou poradenskou firmu. Od policie odešel na konci roku 2007, důvodem byla 
nespokojenost se stavem policie pod vedením ministra Ivana Langera. 

Historie Kubiceho zprávy 
 Případ souvisí s informacemi ze zprávy, kterou šéf ÚOOZ Kubice předložil květnu 2006 
na zasedání sněmovního branného výboru čtyři dny před volbami Sněmovny. Přestože část 
jednání poslanců byla uzavřená, dokumenty unikly do médií. Sociální demokraté to označili za 
zneužití policie k politickému boji. Šéf ÚOOZ ve sněmovně řekl, že tehdejší premiér Jiří 
Paroubek (ČSSD), ministerstvo vnitra a policejní prezident se snaží ovlivňovat vyšetřování 
některých případů. Uvedl, že organizovaný zločin prorostl do státní správy, což prý potvrzují 
právě utajované dokumenty ÚOOZ. ČSSD tvrdí, že ji únik Kubiceho zprávy ve volbách poškodil. 
Socialisté od té doby o ÚOOZ hovořili jako o politické policii ODS. Útvar i ODS nařčení 
odmítly. Společně s Kubicem byli tehdy na jednání výboru i další členové vedení ÚOOZ Hynek 
Vlas a Jaroslav Hruška. Inspekcí MV měli být i s Kubicem obviněni ze zneužívání pravomoci 
veřejného činitele, z pomluvy a z neoprávněného nakládání s osobními údaji. Žalobce ale 
rozhodl, že je trestně stíhat nebude. Věc převzal náměstek policejního prezidenta František 
Snopek, který Kubiceho mohl kázeňsky potrestat. Snopek shledal v postupu Kubiceho i jeho 
dvou podřízených nedostatky, které mu vytkl. Kázeňské řízení ale zastavil, protože podle něj 
nešlo o kázeňský přestupek. 
 
 Ve středu 20. dubna krátce před sedmou hodinou ráno otřásl okolím Semtína 
na Pardubicku obrovský výbuch, když v areálu chemičky explodoval nitroglycerin.  
Pardubická továrna se zabývá výrobou střeliva a trhavin různého druhu, 

pyrotechnických prvků, leteckých 
záchranných systémů, energetických 
látek a dalších speciálních produktů. 
Byla založena v roce 1920 a 
v padesátých letech vyvinula 
plastickou trhavinu Semtex, jejíž 
výroba je dnes minimální. Explosia, 
a.s., zaujímá významné postavení 
v oblasti výbušnin na trhu ČR a své 
výrobky vyváží i do zahraničí. Od 
počátku záchranných prací se 
pohřešovala čtveřice osob, které 

pracovaly na zničené lince. Další dny ukázaly, že bohužel všichni čtyři zaměstnanci byli 
při výbuchu zabiti. „S největší pravděpodobností, podle místa výbuchu, došlo k chybě  
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při míchání nitrocelulózy s nitroglycerinem. Nejpravděpodobnější je lidská chyba, tedy 
nedodržení základních bezpečnostních pravidel,“ soudí někteří ze zainteresovaných. Na 
místo ihned vyjela jednotka hasičů a na pomoc i jednotka profesionálních hasičů 
z Pardubic. O výbuchu byla informována Česká inspekce životního prostředí. Na místě 
zasahují i další záchranáři, včetně kynologů. V půl desáté dorazili se psy i kynologové 
Městské policie Praha. Budou hledat zavalené lidi. Výbuch poškodil desítky oken a 
výkladních skříní nejen v Bohdanči, ale také Doubravicích, Rosicích, Trnové a Semtíně. 
Vliv tlakové vlny v Pardubicích už byl malý. --------- Nitroglycerin je olejovitá bezbarvá 
až nažloutlá kapalina, která se velmi snadno explozivně rozkládá za uvolnění značného 
množství energie. Jako základní složka dynamitu představuje jednu z klíčových 
sloučenin ve výrobě trhavin v 19. a 20. století a i v současné době je častou surovinou 
pro výrobu různých plastických trhavin. 
 Prezident Václav Klaus jmenoval ve čtvrtek 21. dubna na Pražském hradě 
dvojici nových ministrů. Radka Johna v čele resortu vnitra střídá někdejší elitní 
policista Jan Kubice, ministerstvo dopravy povede místo Víta Bárty jeho dosavadní 
první náměstek Radek Šmerda. Prezident vyjádřil přesvědčení, že oba noví ministři jsou 
si vědomi, „do čeho jdou“. Zdůraznil, že přebírají „nelehké resorty v komplikované 

době vládní krize“. „Nejedná se pouze 
o jmenování dvou ministrů, jedná se o jistý 
symbolický moment ukončení krize, která 
všechny poškodila,“ zdůraznil prezident. 
Premiér Petr Nečas následně uvedl 
Kubiceho do úřadu. Nový ministr uvedl, že 
na ministerstvu alespoň zpočátku neplánuje 
žádné razantní změny. Kubice rovněž 
oznámil, že ukončil své působení 
v bezpečnostní firmě, kterou vedl. Jan 

Kubice i Petr Nečas poděkovali Johnovi za odvedenou práci. Uvedení se dočkal 
i Šmerda. Ten uvedl, že hodlá své kroky s Bártou konzultovat. „Konzultace je naprosto 
normální a férové slovo. Určitě nebudu nastrčený panáček,“ zdůraznil. Předseda VV 
John v koaličním kabinetu zůstane na postu vicepremiéra pro boj proti korupci. Bárta 
ve vládě končí, byť jeho nástupce tvrdí, že zůstane v čele resortu pouze do doby, než 
Bárta vysvětlí své kauzy. (Foto odleva:Radek Šmerda, Jan Kubice a Václav Klaus) 
 Bývalý předseda ODS Mirek Topolánek využil příležitosti 20. narozenin své 
strany, aby se zostra pustil do jejích hodnostářů. Ve čtvrtek 21. dubna sepsul ve svém 
projevu na Žofíně nejen přítomné politiky včetně premiéra Petra Nečase, ale nenechal 
nit suchou ani na koaličním partnerovi VV a prezidentu Václavu Klausovi. Topolánek, 
jehož strana sesadila z čela nedlouho před loňskými sněmovními volbami, v úvodu 

projevu řekl, že se mu po ODS 
nestýskalo. Dvacáté narozeniny jsou 
ovšem podle něj především příležitostí 
si zavzpomínat, podívat se do zpětného 
zrcátka a bilancovat. Vzápětí se 
s žíravou ironií pustil do přítomných 

hostů. „Jsou zde vidět osvícené a vševědomé tváře otců zakladatelů, ošlehané tváře otců 
velké transformační války, spokojené a obtloustlé tváře smluvně-opozičních kabrňáků, 
unavené a trochu bezradné tváře včerejších a dnešních reformních kompromisníků 
a dokonce i tajemné tváře minulých, současných a potenciálních korupčníků. Všichni 
jsme tady, celá ODS,“ poznamenal pro začátek. Poté si vzal na paškál nejmenovitě šéfa 
strany Nečase: „Přestaňme se chovat jako puberťáci, kteří si nervózně mačkají pupínky  
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a čekají, co jim poradí jejich taťka. Je nám dvacet let.“ Narážel tím zjevně na zvěsti, že 
Nečas si chodí k prezidentovi a zakladateli ODS Klausovi na Hrad pro rady. Ohradil se  
proti zvěstem posledních dní, že v pozadí krize stál on a šéf poslanců Petr Tluchoř. 
„Problémy si VV způsobily samy,“ odmítl Topolánek spekulace o osnování puče. K VV 
pak řekl, že už řadu let intuitivně věděl, že vládnutí s Bártovou ABL-VV představuje 
dokonce větší hrozbu pro budoucnost ODS, než byla kdysi opoziční smlouva. Poslední 
události prý předčily jeho nejčernější představy. VV není na rozdíl od ostatních stran 

založena na idejích, ale na byznys plánu. Na 
závěr projevu se v několika narážkách vrátil 
k prezidentu Klausovi. Např., když odmítl 
slova šéfa pražské ODS Borise Šťastného, 
který věštil Topolánkův návrat k vlivu 
a moci. „Stačí mi, že zůstanu čestným 
člověkem, nikoli čestným předsedou,“ řekl 
Topolánek na adresu Klause, který po svém 
odchodu z čela ODS dostal právě funkci 
čestného předsedy. Slova o své čestnosti ale 

vzápětí zastínil dalším prohlášením, v němž řekl, že mu po odchodu z vrcholné politiky 
zbylo „dost obleků, hodinek i per a také dostatek sebevědomí, aby naplnil hlavní misi 
ODS – individuální odpovědnost“, přičemž zmínka o peru, která pobavila přítomné 
straníky, zjevně narážela na kauzu pera sebraného Klausem v Chile. 
 Poslanci na mimořádné schůzi v úterý 26. dubna podrželi svým hlasováním 
vládu Petra Nečase. Ze 198 přítomných podpořilo vládu 114 poslanců ODS, TOP 09 
a STAN a VV, 84 poslanců se vyslovilo proti pokračování kabinetu. Pro vyslovení 
nedůvěry vládě se postavili tři bývalí členové klubu Věcí veřejných. Samotnému 
hlasování předcházela sedmihodinová diskuse poslanců. Mimo opozici hlasovali proti 
vládě i koaliční rebelové Kristýna Kočí, Stanislav 
Huml a Jaroslav Škárka. Dva poslanci byli 
omluveni. Výsledek hlasování byl očekávaný. 
Potřebných 101 hlasů opozice neměla. Závěr 
hlasování však okořenili poslanec Daniel Korte 
(TOP 09) a ministr zahraničí Karel Schwarzenberg. 
Prvně jmenovaný poslanec ze svého místa v zadní 
lavici povstal a svá slova „proti návrhu“ hlubokým 
hlasem vyzpíval. Tím vzbudil ve Sněmovně vlnu 
všeobecného veselí a předsedající Miroslavu Němcovou na několik sekund zcela 
zaskočil. Další hlasitý smích vyvolala reakce Karla Schwarzenberga, který se bavil 
a neslyšel své jméno, když jej předsedkyně Sněmovny Miroslava Němcová oslovila.  
Zareagoval až na povzbuzování svého souseda Petra Nečase, který jej hlasitě upozornil, 
že má hlasovat „proti návrhu“. 
 Ústavní soud (ÚS) zrušil ve středu 27. dubna změny ve stavebním spoření, 
které v rámci úsporných opatření prosadil kabinet Petra Nečase (ODS). Návrh podali 
poslanci ČSSD. S verdiktem seznámil veřejnost předseda Ústavního soudu Pavel 
Rychetský. Zvláštní 50procentní sazbu daně z poskytnuté zálohy státní podpory za rok 

2010 zrušil ÚS s okamžitou platností. Zbytek zákona včetně 
snížení státní podpory nechal platit ještě do konce roku. Na 
rozdíl od zvláštní daně není snížení státní podpory 
protiústavní, vyplývá z nálezu ÚS. Vláda má díky odkladu 
platnosti šanci zohlednit postoje Ústavního soudu a prosadit 
některá úsporná opatření znovu. Předseda Pavel Rychetský  
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v odůvodnění uvedl, že stát při změnách využil nepřiměřené prostředky a zasáhl do 
majetkových práv občanů, kteří měli legitimní očekávání při uzavírání smlouvy. Zákon 
se dle odůvodnění negativně dotkl i stavebních spořitelen. --------- „Rozhodnutí 
Ústavního soudu mohou politici pouze respektovat. Beru na vědomí, znamená to tedy, že 
propad plánovaných příjmů státního rozpočtu bude letos zhruba šest miliard korun 
a o těchto šest miliard korun dostane někdo méně,“ sdělil k rozhodnutí ÚS ministr 
financí Miroslav Kalousek (TOP 09). Ve Sněmovně pak jako příklad úspor uvedl třeba 
výdaje do dopravní infrastruktury. Podle něho sociální demokracie způsobila, že 
zatímco někdo, například i rodina Kalouskova, která má stavební spoření, na 
rozhodnutí Ústavního soudu vydělá, tak jiní na tom prodělají. „Ty peníze, které já 
dostanu, někdo jiný nedostane,“ prohlásil ministr, který sociálním demokratům 
k rozhodnutí ÚS ironicky poblahopřál. Vláda si od snížení státní podpory stavebního 
spoření slibovala úsporu asi šesti miliard korun jen za letošní rok. Příští rok by stát 
mohl uspořit 6,5 až 8,5 miliardy korun. 
 Pátek 29. dubna 2011 – Domácnosti, které odebírají zemní plyn od Skupiny 
RWE, si od června připlatí v průměru o 9,5 % více. Průměrná domácnost tak podle 
RWE zaplatí asi o 200 Kč měsíčně navíc. Zdražovat se stejným způsobem chystá i další 
významný dodavatel E.ON. Ceny ropy stouply za posledních šest měsíců o 44 %. „Naše 

ceny kalkulujeme především podle cen ropných derivátů 
v posledním šestiměsíčním období. A právě ty v tomto 
rozmezí narostly na světových trzích o 44 %. To je faktor, 
který se nám promítá do nákupních cen, a proto je logické, 
že ke zvýšení ceny musí dojít,“ řekl mluvčí společnosti 
RWE. Domácnosti, které plynem pouze vaří, si měsíčně 

připlatí devět Kč. Rodiny, které plyn používají na vaření a ohřev vody, zaplatí měsíčně 
o 69 Kč více, ročně tedy asi o 840 Kč navíc. Lidé žijící v bytě, kteří plynem vaří, 
ohřívají vodu a topí, zaplatí za měsíc o 206 Kč navíc, za rok asi o 2 500 Kč více než 
nyní. Domácnosti v rodinných domech, které plynem vaří, ohřívají vodu a topí, vyjde 
plyn od června o 304 Kč dráž, ročně tedy asi o 3 600 Kč navíc. 
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 Brno zažilo horký první máj. Odpůrci pravicových radikálů z obsadili v neděli 
křižovatku brněnských ulic Cejl a Koliště. Právě tímto místem měl vést pochod asi čtyř 
stovek neonacistů. Policisté museli odpolední část průvodu vést centrem 
tzv. brněnského Bronxu, kudy radikálové chtěli původně jít, ale bylo jim to zakázáno. 
Očekávalo se, že pochod bude jen po obvodu čtvrti. Zhruba po hodině průvod 
neonacistů dorazil zpět k Cejlu, kterým chtěl projít. Tam ale policisté drželi odpůrce 
pochodu. Došlo i k několika potyčkám policistů s radikály, při nichž byli zadrženi tři 
lidé. Policisté se radikály snažili vytlačit směrem k centru města a skupinky přimět ke 
klidnému odchodu z místa konání akce. Do akce bylo nasazeno celkem 700 policistů, 
kteří zajistili a předvedli k podání vysvětlení celkem 15 osob, z toho 13 patřících 
k radikální pravici. Šlo buď o útok na úřední osobu, výtržnictví nebo podporu 

neonacismu. Zadržen byl i jeden řečník 
z Německa a tlumočník jeho projevu. 
Při opatření nedošlo k žádným 
zraněním ani škodám na majetku, 
policistům se tak podařilo zabránit 
jakýmkoli střetům. --------- V Praze se 
během dopoledne sešli příznivci 
komunistů na holešovickém Výstavišti, 
jejich setkání se ale neobešlo bez 
problémů. Projev předsedy KSČM 
Vojtěcha Filipa na prvomájovém 

shromáždění narušil aktivista Jan Šinágl. Na pódiu rozvinul vlajku nacistického 
Německa, z druhé strany byl srp a kladivo. Jana Šinágla odvedl policejní antikonfliktní 
tým. Komunistické akce se zúčastnil také někdejší generální tajemník této strany, dnes 
téměř devadesátiletý Milouš Jakeš, na fotografii uprostřed. --------- V centru hlavního 
města na Střeleckém ostrově se před polednem tradičně sešli i anarchisté. Skupina asi 
40 lidí položila věnce k pamětní desce a zarecitovala několik protikapitalistických básní 
a poslechla si písně. Shromáždění sledovali policisté, na místo dorazili i členové 
antikonfliktního týmu. Následně se vydali směrem k Císařské louce, kde se odpoledne 
bude konat festival May Day, který už čtvrtým rokem pořádá Antifašistická akce. 
 Občané České republiky, Slovenska a dalších šesti států střední a východní 
Evropy, které vstoupily do Evropské unie v roce 2004, se mohou od neděle bez 
jakýchkoli překážek ucházet o zaměstnání v Německu a v Rakousku. Obě německy 
mluvící země jako poslední ze staré EU plně liberalizovaly svůj pracovní trh pro 
zájemce z nových členských zemí. Žádný velký nápor uchazečů o práci z tohoto regionu 
ale neočekávají. Berlín i Vídeň se rozhodly maximálně využít sedmileté přechodné 
období, po něž mohly přístup na svůj pracovní 
trh unijním nováčkům omezovat. Každý 
zájemce o zaměstnání z Česka, Slovenska, 
Polska, Maďarska, Slovinska a pobaltských 
republik tak musel nejprve získat povolení 
příslušného pracovního úřadu. Obě země 
nicméně postupně překážky pro vybrané obory 
a v německém případě i pro vysokoškolské 
absolventy odstranily a z jejich pohledu se 
nyní jen završuje vývoj posledních let. Pozdější odbourání všech překážek v Německu 
a Rakousku bude podle nich znamenat, že do nich žádný závratný počet uchazečů 
o práci z nových unijních zemí nezamíří. Berlín počítá s příchodem zhruba 100 000 lidí 
za rok, nejsmělejší odhady hovoří o 150 000. Polovinu z nich by podle prognóz měli  
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tvořit sousední Poláci, z nichž část ale údajně jen legalizuje své nynější působení na 
černo. Rakousko očekává asi 20 000 osob. Ze sousedního Česka, Slovenska a Maďarska 
by jich mělo být maximálně 16 500. Ani české a slovenské úřady žádný velký odliv 
pracovních sil nepředpokládají. Zájem o ně by přitom u sousedů byl. S nedostatkem 
pracovníků se potýká zejména Německo, kterému chybí pečovatelé, lékaři, inženýři, 
počítačoví specialisté či zaměstnanci ve stavebnictví a službách. Tyto profese najdou 
uplatnění také na rakouském trhu. Zaměstnavatelé z obou zemí se proto s blížícím se 
dnešním datem začaly intenzivněji obracet na instituce v nových členských státech 
s poptávkou po kvalifikovaných pracovních silách. 
            Trochu jako na módní přehlídce to vypadalo o přestávce jednání Ústavního 
soudu ve středu 4. května v Brně. Zatímco se plénum odešlo poradit o projednávané 
stížnosti na platnost komunálních voleb, stali se dva přítomní advokáti Petr Toman 
a Jiří Všetečka centrem pozornosti kamer a fotoaparátů. Bylo to díky novým talárům, 
v nichž se zástupci české advokacie představili vůbec poprvé.„Nebylo lepší příležitosti, 
než si nový talár vzít právě na jednání pléna Ústavního soudu,“ vysvětlil Petr Toman. 
„Myslím, že je to krásná premiéra, a my jsme té situace využili a talár jsme poprvé 

předvedli. Advokacie je velmi 
konzervativní staré řemeslo stejně jako 
soudci a státní zástupci. Přesto soudci 
a státní zástupci talár mají a my jej 
nemáme. Dlouhá léta jsme viděli 
propastný rozdíl zejména u trestních 
soudů mezi státními zástupci, dříve 
prokurátory, kteří měli talár, a mezi 
obhájci, kteří talár neměli,“ řekl Toman. 
Ostatně i to bylo cílem a důvodem, proč 

advokáti talár neměli za minulého režimu. Mělo být i tímto ukázáno, kdo vládne v naší 
zemi.„Ta doba je pryč a právě proto, aby byla zachována rovnost stran u soudu, musí 
mít i advokát talár. Dalším důvodem je i určitá důstojnost. Domnívám se, že advokát 
v taláru se bude chovat přece jen poněkud jinak, než v džínách a triku,“ uvedl advokát. 
Podle jeho kolegy Jiřího Všetečky jsou taláry pohodlné a vzdušné a dobře se nosí. 
Taláry, jejichž vzor má ochráněný Česká advokátní komora, se advokátům nabízejí ve 
dvou na první pohled nerozeznatelných, nicméně kvůli kvalitě použité látky rozdílných 
cenách a povinnost nosit je na jednání platí od 1. června. 
 Senát ve středu 4. května odmítl hlasy opoziční ČSSD Národní program 
reforem, který souvisí se Strategií Evropa 2020 celé Evropské unie. Senátoři vládní 
ODS na protest opustili sál. Koaliční kabinet materiál s hospodářským reformním 
výhledem schválil koncem dubna. V tříhodinové rozpravě sociální demokraté vládní 
koncepci ostře kritizovali. Vadilo jim mimo jiné, že se na 
ní ministři neshodli s opozicí a odbory. Na popud 
předsedy Senátu Milana Štěcha (ČSSD) přijala horní 
komora třístránkové nesouhlasné stanovisko, které předá 
Evropské komisi. Předseda senátorů ODS Richard 
Svoboda označil Štěchovo usnesení za opoziční politickou 
deklaraci. Podle tohoto usnesení se vláda k evropské 
strategii hlásí pouze verbálně, její reformní zákony ale k naplnění strategie 
nepovedou.„Vláda jen hodlá pokračovat v reformách nastartovaných již zkrachovalou 
Topolánkovou koaliční vládou,“ uvádí se totiž například ve Štěchově stanovisku. 
Svoboda připomněl, že vládu Mirka Topolánka (ODS) svrhla ČSSD a KSČM během 
českého předsednictví EU. Štěchovo stanovisko Bruselu také sděluje, že Národní  
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program reforem je jen rozvedením programu vlády Petra Nečase (ODS), jejíž 
fungování se nese ve znamení korupčních skandálů a nevyjasněných finančních 
machinací. Premiér k tomu uvedl, že zažil parlamenty s velmi divokými návrhy usnesení. 
„Jsem rád, že ten text neobsahuje slova jako zkrachovanci a zaprodanci. Nijak víc na to 
reagovat nebudu, je suverénním právem Senátu odhlasovat jakékoliv usnesení,“ uvedl 
Petr Nečas. 
 Prezident Václav Klaus připomněl v neděli 8. května společně s dalšími 
politickými i vojenskými představiteli 66. výročí konce druhé světové války. Na 
pražském vrchu Vítkově se spolu s ním u příležitosti dnešního Dne vítězství sešlo 
i několik desítek Pražanů, kteří přihlíželi vojenské přehlídce a kladení věnců 
k Národnímu památníku, v němž jsou uloženy ostatky neznámých českých vojáků ze 

zahraničních bojišť. Slavnostním 
okamžikem aktu bylo propůjčení čestných 
názvů vojenským jednotkám. Prezident 
Klaus svým rozkazem nařídil propůjčit 
název Tobrucká 25. protiletadlové raketové 
brigádě velitelství společných sil. Šestá 
polní nemocnice nemocniční základny 
velitelství sil podpory získala název 
plukovníka Emila Zuckerkandla. Spojovací 
prapor velitelství společných sil od 
dnešního dne nese jméno Kapitána 

Otakara Jaroše a 44. lehký motorizovaný prapor čtvrté brigády rychlého nasazení 
velitelství společných sil se pyšní jménem generála Josefa Ereta. Poté, co zazněla státní 
hymna, následovala minuta ticha za padlé vojáky, po níž čestná stráž vypálila tři salvy. 
Politici a vojáci pak položili věnce k uctění památky padlých. Nastoupené vojenské 
útvary posléze zahájily přehlídku, při níž pochodovali prostranstvím před památníkem 
na Vítkově. 
 Dostat se z běžného života na ulici není až tak složité, jak by leckomu mohlo 
připadat. Stačí k tomu ztratit práci, rozejít se s partnerem nebo nadělat dluhy. V ČR by 
lidé, kteří přišli o všecko a žijí v různých azylech či na ulici, pohodlně naplnili větší 
okresní město. Odhadem jich u nás žije 30 tisíc. Vyplývá to z údajů zveřejněných 
Sociologickým ústavem Akademie věd ČR. Jen v Praze a ve městech Středočeského 
kraje je jich odhadem kolem čtyř tisíc. Příčin, 
proč lidé přicházejí o střechu nad hlavou, 
bývá zpravidla několik a řetězí se. Mezi hlavní 
příčiny ztráty bydlení na základě dotazníků 
a rozboru osudů bezdomovců patří na prvních 
místech ztráta zaměstnání, rozpad rodiny 
a rodinných vztahů vůbec, většinou ještě ve 
spojení s nějakou závislostí – nejčastěji na 
alkoholu, drogách či hracích automatech. 
Tyto prvotní příčiny jsou pak v řadě případů 
spojovány s dluhy. Jednou z příčin 
bezdomovectví je rovněž finanční negramotnost lidí, neschopnost hospodařit s penězi, 
potvrzuje studie. Neschopnost posoudit reálné možnosti výdělku a splácení jde ruku 
v ruce s naprostou absencí plánu, co dělat, když například přijde ztráta zaměstnání, 
a tedy i pravidelného příjmu. Výsledkem je neplacení nájmu, nesplácení půjček či 
hypoték, neschopnost poradit se či si najít alternativní zaměstnání. Končívá to výpovědí, 
exekucí a vystěhováním z bytu. Studie potvrdila, že primární příčinou bezdomovectví 
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a ztráty vlastního bytu není sama o sobě nynější relativně vysoká cena bydlení. Samotný 
růst cen nájemného nebývá příčinou ztráty bytu, prvotním důvodem jsou mnohem 
častěji jiné dluhy, absence pravidelného přijmu a až následná neschopnost platit výdaje 
za bydlení. Drahé bydlení má však jiný negativní dopad. Výrazně ztěžuje možnost 
získání nového bytu, pokud člověk bez přístřeší chce změnit svoji situaci, najde si 
zaměstnání a zajistí si pravidelný příjem. Nutnost zaplatit předcházející dluhy (často 
formou exekuce na příjmy) dlužníkovi neumožní najmout si nový byt. Pokud už někdo 
ztratí vlastní byt, je pro něj v současnosti dosti obtížné nějaký jiný si opatřit. Nejčastěji 
se tak bezdomovec ocitne v uzavřeném kruhu. Pobyt na ulici střídá azylový dům 
s ubytovnou. Odtud, podle zkušeností pracovníků azylových domů, jde opět na ulici a to 
se stále opakuje. Typickým bezdomovcem v ČR je podle studie muž kolem 40 let se 
základním vzděláním pocházející z mimopražského regionu, který ztratí práci, začne pít, 
rozpadne se mu rodina a ztratí byt. Následně odchází do Prahy či jiného většího města, 
dál propadne pití, časem se dostane i do konfliktu se zákonem. To mu ovšem ztíží 
možnost získat jakoukoliv práci. 
 Úterý 10. května – Ministerstvo dopravy stáhlo z Bruselu žádosti o proplacení 
vodních a silničních staveb v celkové výši 110 miliard korun. Důvodem je varování 
Evropské unie, že neproplatí všechny žádosti na dopravní projekty, které jsou buď 
předražené nebo neregulérně zadané. EU zejména vadí sporná zakázka na stavbu 
zdvihacího železničního mostu v Kolíně (foto). Stažení žádostí je podle tiskového 
mluvčího ministerstva dopravy preventivním opatřením. „Je třeba prověřit, zda se 

nedostatky zjištěné na několika málo 
projektech netýkají i dalších projektů,“ 
řekl mluvčí, přičemž předpokládá, že 
ministerská kontrola, které budou 
žádosti podrobeny, žádné chyby 
nenajde. V opačném případě stavby 
proplatí státní rozpočet. Není však 
znám termín, kdy ČR opět začne žádat 
o proplácení dopravních staveb. Vedle 
Operačního programu Doprava je 
přitom stejně zpochybněno dalších pět 
evropských programů v hodnotě 330 
miliard korun. Kvůli zakázce na 

výstavbu zdvihacího mostu přes Labe koncem dubna odvolal ministr dopravy Radek 
Šmerda šéfa Ředitelství vodních cest (ŘVC) Miroslava Šefaru. Zvednutí železničního 
mostu přes Labe v Kolíně bylo největší zakázkou v historii ŘVC. Kritéria pro výběr 
firmy byla podle médií nastavena tak, že o lukrativní zakázku mohlo usilovat jen jediné 
sdružení firem Viamont DSP, Eurovia a EDS Holding. Viamont zakázku získal ve 
výběrovém řízení za 1,15 miliardy korun, následné vícepráce ji ale prodražily o dalších 
350 miliónů. Zakázka byla zadána v době, kdy byl ministrem dopravy Aleš Řebíček 
(ODS). Vedle vysokých nákladů čelila stavba kritice, zda je nutné zvedat v Kolíně most 
pro průjezdy vyšších lodí, když není Labe ani celoročně splavné. Řebíček dříve stál 
v čele Viamontu, po nástupu na ministerstvo se ale prý svých akcií zbavil. Firma během 
jeho působení v úřadu výrazně zvýšila zisky, a to právě na veřejných zakázkách. 
 Vicepremiér pro boj s korupcí a předseda VV Radek John (foto) odchází z 
vlády. Oznámil to ve středu 11. května na tiskové konferenci. Vadí mu, že necítí plnou 
podporu pro svou práci a že mu premiér Petr Nečas (ODS) mluví do personálního 
obsazení jeho úřadu. VV nadále ve vládě zůstávají. John řekl, že čekal, že po odchodu 
ministrů VV dojde k vytvoření samostatného a funkčního protikorupčního úřadu  
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s nezávislým týmem, za který ponese zodpovědnost. „To se neděje, reformy se 
neprojednávají, K9 se neschází. Personální změny jsou v nedohlednu,“ uvedl. 
Rezignující vicepremiér dále odmítl Nečasovy snahy zasahovat mu do výběru 
spolupracovníků. „Nejde mi však jen o konkrétní jména, není mi dovoleno sestavit tým, 
na který se mohu plně spolehnout a který odvedl kus práce v rámci protikorupční 
strategie. Nemám ani jistotu, že by se posléze neobjevovaly další obstrukce 
a komplikace vůči mému týmu spolupracovníků,“ prohlásil. S předsedou Věcí veřejných 

se Petr Nečas podle svých slov v osobním jednání 
dohodl na dalších krocích, které by souvisely 
s Johnovou prací místopředsedy vlády pro koordinaci 
boje s korupcí. Výhrady prý John Nečasovi včera ani 
dnes nesdělil. Poslanec Vít Bárta (VV) podotkl, že 
John svým krokem jasně ukazuje, že VV nejde o 
koryta. „Předseda jasně ukazuje, že nám jde o 
výsledky boje s korupcí. Radek John mohl být úspěšný 
ministr vnitra, resortu ale byl zcela neoprávněně 

zbaven,“ uvedl. Poslanci již v úterý podpořili Johna v jeho požadavku sestavit si vlastní 
tým, aniž by mu do toho Nečas mluvil. John si s sebou na Úřad vlády chtěl vzít svého 
bývalého náměstka na vnitru Michala Moroze a šéfa Státního fondu životního prostředí 
(SFŽP) Libora Michálka, proti oběma jménům má však premiér výhrady. Korupce, 
kterou Michálek odkryl na SFŽP, totiž vedla k pádu exministra životního prostředí 
Pavla Drobila. Michal Moroz dříve vlastnil bezpečnostní agenturu a spolupracoval 
s ABL. 
 Ve středu 11. května schválila Poslanecká sněmovna vládní návrh takzvané 
malé důchodové reformy, která je reakcí na rozhodnutí Ústavního soudu a mění 
výpočet penzí ve prospěch lidí s vyššími příjmy. Novela rovněž zvyšuje věkovou hranici 
odchodu do důchodu. Norma poputuje do Senátu, kde má většinu opozice, která se 
změnou věku odchodu do důchodu nesouhlasí. Novela, kterou předložila vláda, počítá s 
tím, že 70 procentům lidí se důchody sníží, zatímco 20 procentům nejbohatších se zvýší. 
Ministr práce a sociálních věcí Jaromír Drábek (TOP 09) však slíbil, že penze se 
fakticky nepropadnou. Dorovnat by je měla valorizace. Zrychlí se také sjednocování 
věku odchodu do důchodu pro ženy a muže. U mužů se bude zvyšovat i nadále o dva 
měsíce ročně, u žen narozených od roku 1956 se zrychlí zvyšování této věkové hranice 
na čtyři měsíce ročně. Zcela sjednotit by se měl tento věk v roce 2041, kdy osoby 
narozené v roce 1975 budou chodit do důchodu ve věku 66 let a osm měsíců. 
 Ve čtvrtek 12. května se na internetu se objevila další z řady tajně pořízených 
kompromitujících nahrávek. Zachycuje jednání vedení VV v čele s Vítem Bártou. Na 
záznamu hovoří například i Kristýna Kočí, která byla před časem ze strany vyloučena. 
Bárta se v hovoru mimo jiné chlubí tím, že 
prezident Václav Klaus mu jde takříkajíc na 
ruku a udělá, co mu Bárta řekne.„Prezident 
zničil Pavla Béma, prezident zničil spoustu 
lidí, kteří tu byli. Tomu prezidentovi nejde 
naskakovat na všechno. (...) Píšu mu, co on 
na to, a on místo toho, aby mi řekl dobrý, 
špatný, se mě zeptá, jestli jsem si ráno 
přečetl jeho článek v Mladé frontě. (smích) 
On je prostě jako sebestředný," svěřuje se Bárta kolegům. „Tak přijeďte na Hrad 
a vyprávějte mi, jaký je to na K9. Já zavolám a on řekne: 'Přijeďte, až vám skončí 
schůzka.' Dveře mám otevřený kdykoliv," tvrdí Bárta a pokračuje: "A když mu řeknu, že  
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má něco todle, tak on to udělá, protože za tím vidí nějaký svůj efekt. (...) On prostě 
nechtěl dohodu na K9.“ Bárta komentuje i pozici Johna: „Z mého pohledu je to tak, že 
dokud jsme bojovali o policejního prezidenta, tak ten Radek na špičce těch událostí byl 
a bylo to v pohodě. Já mám pocit, že všechny vánoční K9 s výjimkou jedný mý posraný 
schůzky s prezidentem… A to se pořád jako ta linka John-Havel, což teda mimochodem 
je pravda: John-Havel velmi dobře teďka funguje. I ve vztahu k zeleným i volbám 
v Praze se z toho rýsuje zajímavá podpora. A je to něco, kam já nesmím a kam musí 
Radek. A já to jako vyvažuji nahoru. A můžeme mít oba dva ty prezidenty.“------ „Máme 
další důkaz puče a rozbíjení Věcí veřejných. Jsou to mimořádně nechutné praktiky. 
Nemám na své straně Václava Havla. To jsou kecy naší Betsy,“ komentoval nahrávku 
předseda VV Radek John. „To si rozhodně nemyslím, že by prezident dělal něco, co 
někomu na očích vidí. On vždy udělá to, co chce sám,“ dodal k slovům Bárty John. 
Neformální šéf VV Vít Bárta v reakci na tajnou nahrávku pořízenou z jednání strany 
řekl, že byl opilý. Navíc podle členů strany bývalá poslankyně VV Kristýna Kočí při 
nahrávaném jednání cíleně provokovala kolegy k tvrdým výrokům, sama prý také 
nahrávku pořídila. „Panu prezidentovi se omlouvám za to, že jsem komentoval 
v podroušeném stavu, proč nechci kandidovat na předsedu strany, svým 
spolustraníkům,“ řekl Bárta. Na inkriminovaném jednání vypili deset lahví vína, řekl 
médiím Radek John. „Byla to pravděpodobně Kristýna Kočí, která na sobě měla 
nahrávací zařízení, protože když si člověk poslouchá záznam, tak je slyšet každé její 
vzdychnutí,“ řekla Právu Kateřina Klasnová. 
 V pátek 13. května si zhruba dvacet osob, převážně penzistů, připomnělo 
90. výročí založení Komunistické strany Československa u hrobu Klementa Gottwalda 
a dalších významných funkcionářů KSČ na Olšanských hřbitovech v Praze. Mezi 
shromážděnými byli také poslanci KSČM Stanislav Grospič a Marta Semelová. 

Příznivci komunismu položili na hroby asi dvacítky zasloužilých 
funkcionářů včetně prvního dělnického prezidenta Gottwalda a jeho 
manželky věnec věnovaný pražskou radou KSČM a další kytice. 
Poslanec Grospič pak stručně shrnul vývoj KSČ od založení strany 
přes vstup do předválečného československého parlamentu, únorovou 
revoluci v roce 1948 až po transformaci v KSČM. Podle něj myšlenky 
komunismu nabírají v poslední době na významu s ohledem na 

hospodářskou krizi, která je dle Grospiče ukázkou selhání kapitalismu. Mimo jiné sdělil 
shromážděným pamětníkům, že vláda chystá vůči komunistům represe. Na závěr si 
komunisté zazpívali Internacionálu a Marta Semelová vyzvala k účasti na protivládní 
demonstraci, avšak neznámo jaké. 
 Pětina dospělé populace České republiky pije alkohol v takové míře, že jim 
škodí. Dvě procenta dospělých už jsou na něm závislá a měli by se léčit. „Každý Čech 
vypije v průměru deset litrů čistého, tedy stoprocentního alkoholu za rok. Pokud se 
vezme populace 15 a výše let, je to dokonce 16,5 litru za 
rok, když průměr světa je 6,13. To je obrovské číslo, které 
nás řadí ve světě ke státům konzumujícím nejvíce alkohol,“ 
řekl v pátek 13. května novinářům Petr Popov, primář 
oddělení pro léčbu závislosti Všeobecné fakultní nemocnice 
v Praze. Podle Popova stoupá počet lidí, kteří pijí hodně, 
mají zdravotní komplikace a alkohol u nich zvyšuje 
agresivitu. „V době, kdy Jaroslav Skála zakládal první 
protialkoholní záchytku, bylo nad jedno promile alkoholu v krvi závažné a přes 3,5 už se 
považovalo za smrtelné. Teď jsou 3,5 promile skoro běžné,“ řekl Popov. Některé studie 
ale ukázaly, že alkohol v malých dávkách naopak zdravému organismu neškodí, ba co 
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víc, prospívá. Podle Světové zdravotnické organizace bezpečná míra  konzumace 
alkoholu pro zdravého muže je 40 g čistého alkoholu denně, pro ženy poloviční dávka. 
Znamená to, že ženy mohou za den vypít půl litru desetistupňového piva, nebo dvě deci 
vína, či si dát jednoho panáka 40procentního alkoholu. Muži mohou vypít dvojnásobek. 
Podle Popova by měl stát také vyřešit, jak dál se záchytnými stanicemi, kterých v ČR 
funguje 17. Je možné buď je zrušit, jako to udělala západní Evropa, nebo převést do 
podoby zdravotnických zařízení, která by pečovala o lidi nadměrně užívající alkohol. 
Opilce by musela zvládnout policie. 
 Bronzové medaile vezou hokejisté České republiky z letošního mistrovství světa 
na Slovensku. Ve svém posledním utkání na šampionátu porazili v neděli 15. května 
v souboji o třetí místo Rusko 7:4 a turnaj opouštějí se zdviženou hlavou. V divokém 
zápase zářili na české straně především autor hattricku Roman Červenka a dvougólový 

střelec Petr Průcha. Rusové po první třetině vedli, ale 
právě výše zmínění čeští hráči se ve druhé části 
postarali o obrat. Češi se jako první ujali vedení. Ve 
čtvrté minutě jeli na zteč Červenka s Plekancem 
a přihrávku prvně jmenovaného si dojíždějící obránce 
Tjutin srazil do vlastní branky. Během desáté minuty 
Rusové skóre otočili. Nejprve se prosadil přesným 
švihem Kovalčuk a za pouhých 15 vteřin se Kulikov 
trefil pod vyrážečku brankáře Pavelce. Česká odpověď 

netrvala dlouho. V jedenácté minutě předvedli parádní souhru Marek s Rolinkem 
a Průcha skóroval přesnou ranou pod horní tyčku. První třetina ale přesto skončila 
vedením ruského týmu. Zinovjev sice ještě napálil odražený puk do tyčky, ale Kovalčuk 
jej pohotově dorazil do sítě. Na začátku 
druhé části udělali Rusové chybu 
v rozehrávce, kterou potrestal svým 
druhým gólem v zápase Průcha. Při 
ruském tlaku pak Češi v tísni vyhodili puk, 
za kterým se vrhl Červenka, který se 
prosadil jak přes obránce, tak i  ruského 
gólmana. Roman Červenka dokonal 
v 36. minutě hattrick, když přesně tečoval 
přihrávku Plekance! Sborná snížila už za 
minutu, před Pavelcem se při dorážce 
nejlépe zorientoval Tarasenko. Prvního gólu na šampionátu se ve třetí třetině po právu 
dočkal Jan Marek, jenž v 47. minutě najížděl před ruskou branku z druhé vlny a propálil 
Barulina. V dresu soupeře pak zahrozili krátce po sobě Kulikov, Morozov, a Kuljomin, 
Pavelec už ale za svoje záda žádný puk nepustil. Naopak při ruské power play ještě 
skóroval Plekanec. ------- Mistrem světa se po finálovém vítězstvím nad Švédskem 
v poměru 6 : 1 stalo podruhé v historii Finsko. ------ Výsledky reprezentace České 
republiky v základní skupině: ČR : Lotyšsko = 4 : 2, ČR : Dánsko = 6 : 0, ČR : Finsko 
= 2 : 1 ------ V osmifinálové skupině: ČR : Slovensko = 3 : 2, ČR : Rusko = 3 : 2 a 
Německo : ČR = 2 : 5 ------ Výsledky čtvrtfinálových zápasů: ČR : USA = 4 : 0, Švédsko 
: Německo = 5 : 2, Finsko : Norsko = 4 : 1 a Kanada : Rusko = 1 : 2 ------ Semifinále: 
ČR : Švédsko = 2 : 5 a Finsko : Rusko = 3 : 0. 
 Další problém Věcí veřejných z úterka 17. května. Neformální vedoucí postava 
této strany, Vít Bárta, motivoval údajně své spolustraníky k získávání financí do 
stranické pokladny dvacetiprocentní provizí. Nasvědčuje tomu utajovaný dokument 
z roku 2009. Z něj také vyplývá, že o důležitých věcech ve straně nerozhoduje její řádně  
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zvolené vedení, ale několik málo lidí sdružených v tzv. „Koncepční radě VV“. Vít Bárta 
v rozhovoru pro ČT pravdivost zveřejněných informací rozhodně popřel. Podle něj se 
zveřejněné údaje opírají o jediného svědka, poslance Jaroslava Škárku, jenž byl z VV 
vyloučen. „Já už jsem ho ráno vyzval k tomu, aby se omluvil a distancoval od tohoto 
svého svědectví, nebo ho jednoznačně budu muset zažalovat za velmi zásadní poškození 
mého jména,“ řekl Bárta. Podle dokumentu, náleží odměna tomu, kdo pro stranu získá 
peníze, ať už z veřejné zakázky nebo od sponzora. A to 20 % z prostředků získaných ve 
prospěch VV, napsal prý Bárta v lednu 2009. Z dokumentu je také zřejmé, že VV chtěly 

z veřejných zakázek vytěžit co nejvíce a získat větší politický 
i ekonomický vliv. Také proto, aby se Bártovi vrátily 
prostředky, které do VV investoval. „Věci Veřejné jsou 
povinny VB (Vítu Bártovi) vrátit celkovou výši investice,“ 
stojí v dokumentu. Bárta však už neuvádí, kolik prostředků do 
strany vložil. Bárta se už v době vzniku dokumentu 
připravoval na to, že jeho lidé budou sedět na radnicích a ve 
státní správě a budou rozhodovat o veřejných zakázkách. Pro 
takové případy sepsal manuál, který nazval Etický kodex VV. 

Podle něj mohla být veřejná zakázka, o které bude člen VV rozhodovat, nadhodnocena 
maximálně o 10 procent oproti tržní ceně. Tisk také uvedl, že o všem důležitém ve straně 
včetně veřejných zakázek nerozhoduje její řádně zvolené vedení, ale několik málo lidí 
sdružených v Koncepční radě VV. Podle dokumentu se dala dohromady v roce 2009 
a scházela se v Bártově bytě. „O existenci Koncepční rady se musí zachovat absolutní 
mlčenlivost,“ napsal Bárta svým kolegům. Členy Koncepční rady se podle deníku v roce 
2009 stali Josef Dobeš, Kateřina Klasnová, Karolína Peake, Jaroslav Škárka, Jana 
Pařízková a Markéta Vojtíšková. Hlavní slovo v ní měl Bárta, který mohl navrhovat 
členy rady či si vynucovat jejich chování v souladu s kodexem. 
 Více než čtyřicet tisíc lidí demonstrovalo v sobotu 21. května v Praze proti 
vládním reformám. Ze Žižkova pochodovali na Václavské náměstí, kde za mohutného 
skandování, troubení a třepotání transparentů zazněly projevy odborářů. Vláda podle 
nich ztratila veškeré morální hodnoty a národu lže. Žádají proto nové volby. Většina 
demonstrantů se sešla už dopoledne u Domu odborových svazů na Žižkově. Akce začala 
symbolicky pět minut před dvanáctou. Odtud se průvod přesunul přes Hlavní nádraží, 
kde se k němu přidali železničáři, na 
Václavské náměstí. Cestou zablokoval 
magistrálu, policisté odkláněli 
dopravu. Na akci nebyli jen odboráři, 
připojili se k ní i občané. V jednu 
hodinu rozjeli odboráři v horní 
polovině náměstí hodinu a půl trvající 
protivládní show. Odsouvání odchodu 
do důchodu se vysmívali písní Karla 
Gotta Být stále mlád, úpravu DPH kritizovali úryvkem písně Money, money, money od 
skupiny ABBA. Herečka Táňa Fišerová dopřála demonstrantům exkurzi do antiky, když 
připomněla výrok císaře Vespasiana, že „peníze nesmrdí“. Předseda Českomoravské 
komory odborových svazů Jaroslav Zavadil následně sáhl po soudobější tvorbě a vládu 
označil za Bratrstvo kočičí pracky. „I když tím to bratrstvo vlastně spíš urážím, protože 
ti aspoň drželi při sobě,“ zavzpomínal na dílo Jaroslava Foglara. Na rozdíl od 
Fišerové, která promlouvala klidným a rozvážným hlasem, Zavadil své výroky do 
mikrofonu vykřikoval. „Říkalo se, že komunisti nás vedli čtyřicet let do Prčic. Tahle 
vláda však našla zkratku,“ oznámil například. Projev přednesl Václav Krása, předseda 
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Národní rady osob se zdravotním postižením. Podle něj se handicapovaní bojí, že 
nebudou mít peníze na léky ani na péči. V davu se objevily transparenty s nápisy jako 
„Už je načase, vyhnat vládu Nečase“, „Stop zákeřným reformám“ či „Chceme zákon o 
referendu“. Demonstrace se podle mluvčí pražské policie účastnilo přes čtyřicet tisíc 
lidí. Po společném zpěvu české hymny začali opouštět Václavské náměstí po půl třetí. 
 V pátek 20. května po 13. hodině odpoledne zemřel ekonom Eduard Janota 
(59), který působil jako náměstek na ministerstvu financí a poté přímo jako ministr 
financí ve vládě Jana Fischera. Ředitel záchranné služby v Ústeckém kraji řekl, že 
Janota zemřel na tenisovém kurtu v Radovesicích na Litoměřicku na zástavu srdce.  

Přivolaní záchranáři se ho pokoušeli dlouhou dobu 
oživovat, jejich snaha ale nebyla úspěšná. Eduard 
Janota (foto) dlouhá léta působil na ministerstvu financí 
coby náměstek pod vedením ministrů ČSSD i ODS. 
Z funkce jej odvolal až Vlastimil Tlustý (tehdy ODS), ale 
jeho nástupce Miroslav Kalousek jej do funkce vrátil. 
Tradovalo se o něm, že patří k několika málo lidem, 
kteří se detailně orientují ve státních financích. 

Dokonce se říkalo, že bez něj žádný ministr financí rozpočet nesestaví. Jako nepolitický 
úředník pracoval pod ministry z různých stran včetně ODS a ČSSD.  
 Ve fotbalové Gambrinus lize je po sobotě 21. května, tedy jedno kolo před 
koncem, všechno důležité jasné. Česká republika má nového mistra a zná i druhého 
sestupujícího. Titul slaví Viktoria Plzeň, která dlouhou vládu nad soutěží stvrdila 
vítězstvím nad Ostravou 3:1. Nováčka FK Ústí nad Labem do druhé ligy doprovodí 
FC Zbrojovka Brno, která v přímém souboji o záchranu podlehla 1. FK Příbram. Plzeň 
usedla na domácí fotbalový trůn poprvé v historii. V roce stoletého výročí založení 
klubu. A od července se bude prát o Ligu mistrů, kvalifikaci začne ve druhém předkole.  
Vedení klubu za titul dá hráčům odměnu sedm milionů korun.K titulu Plzeň potřebovala 
69 bodů, což je pátý nejvyšší počet v samostatné české historii. Druhá Sparta má nyní 
65 bodů, což je o tři víc, než měla loni na 
konci sezony, kdy slavila titul. O titulu se 
rozhodlo ve vzájemných zápasech, oba 
Plzeň vyhrála 1:0. V sobotu v podvečer 
k zápasům nastoupila všechna mužstva, 
osm duelů mělo shodný výkop. A krátce po 
něm sparťané začali živit naději na titul. 
V Plzni totiž po pěti minutách padl gól do 
domácí sítě. A postaral se o něj domácí fotbalista. Pokud by vedení udržela, mohla se 
Sparta v případě vítězství na hřišti Ústí dotáhnout na rozdíl jediného bodu. Jenže i 
obhájce titulu začal zle, zatímco Plzeňští inkasovali v páté minutě, sparťané o dvě 
minuty později. Oba favorité se však dlouho netrápili. Plzeňští do půlhodiny skóre 
otočili. Pak už bylo lhostejné, jak si proti Ústí počínají sparťané. Ti ostudu proti už 
sestupujícímu mužstvu nakonec nepřipustili. Ve 37. minutě vyrovnali, krátce po 
přestávce vstřelili druhou branku, a když pak po několika dalších minutách padl třetí 
gól, bylo rozhodnuto. -------- Brno nejvyšší soutěž ztratilo definitivně ve vzájemném 
duelu v Příbrami. Ta měla před zápasem k dobru jednobodový náskok a domácí 
prostředí. Využila obojí, nejdůležitější gól v kariéře dal 21letý útočník Wágner. 
Rozesmutnil tak brněnského kouče Wagnera a druhé největší město v zemi. Zbrojovka 
jde do druhé ligy po devatenácti letech. Brno prožilo zlou sezonu, na sestupových 
příčkách se pohybovalo takřka od začátku ročníku a přes občasné světlé okamžiky se 
nedokázala vydrápat nahoru.  
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Jeden z nejkrásnějších gólů 
sezony 2010 – 2011. Plzeňský 
Pavel Horváth překonává po 
trestném kopu sparťanského 
brankaře Jaromíra Blažka 

 
 
 
 
 
 

 
1. FC Viktoria Plzeň    30  21  6  3  70:28   69  
2. AC Sparta Praha    30  22  2  6  54:21   68  
3. FK Baumit Jablonec    30  17  7  6  65:34   58  
4. SK Sigma Olomouc    30  14  5  11  47:29   47  
5. FK Mladá Boleslav    30  13  7  10  49:40   46  
6. FC Slovan Liberec    30  12  7  11  45:36   43  
7. FC Bohemians 1905    30  12  7  11  33:33   43  
8. FC Hradec Králové    30  11  8  11  26:36   41  
9. SK Slavia Praha    30  9  13  8  41:36   40  
10. FK Teplice     30  10  9  11  39:46   39  
11. SK Dynamo České Budějovice  30  7  12  11  30:48   33  
12. 1 FK Příbram    30  8  7  15  22:36   31  
13. 1. FC Slovácko    30  8  7  15  27:43   31  
14. FC Baník Ostrava    30  7  9  14  31:46   30  
15. FC Zbrojovka Brno    30  7  3  20  33:55   24  
16. FK Ústí nad Labem   30  4  7  19  22:67   19 
 
 V pondělí 23. května zemřel v Hradci Králové arcibiskup a emeritní biskup 
královéhradecký Karel Otčenášek. Bylo mu 91 let. „Pan arcibiskup Karel Otčenášek 
mi zůstane v paměti nejen jako výjimečný pastýř naší diecéze, ale také jako mimořádná 
osobnost dějin církve v Evropě. A konečně i můj osobní vzor na cestě ke kněžství,“ uvedl  
biskup královéhradecký Jan Vokál. Otčenáškovu 
službu pro královéhradeckou diecézi  považuje za 
srovnatelnou s mučednictvím. „Od svých 30 let, kdy 
byl tajně vysvěcen na biskupa, až do pokročilého 
věku nesl na svých bedrech celou tíži biskupského 
úřadu jako odpovědnost, kterou mu svěřil Kristus. 
I přesto, že mu bylo většinu života násilně bráněno, 
aby svůj úřad veřejně zastával. Na jeho odvaze 
a nasazení nic nezměnila ani dlouhá léta vězení a internace,“ řekl biskup Vokál. 
Otčenášek loni v květnu v Hradci Králové veřejně oslavil své 90. narozeniny. 
„Arcibiskup Otčenášek je naprosto mimořádnou osobností nejen české katolické církve, 
ale celé naší země. Pro celou naši zemi je výraznou morální autoritou a já doufám, že si 
toho více a více lidí začíná být vědomo,“ řekl tehdy novinářům prezident Václav Klaus. 
Arcibiskup v posledních letech často připomínal svou životní ideu „univerzálního  
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spřátelování“, jejímž základem jsou přátelství, vzájemnost, soucit, nezištnost a naděje. 
„Spřátelování, tedy vzájemná láska všech se všemi a Bohem, by mělo být lékem, 
takovým penicilinem, na všechny bolesti světa,“ řekl Otčenášek u příležitosti svých 
85. narozenin. Karel Otčenášek se narodil v Českém Meziříčí na Rychnovsku 13. dubna 
1920. Knězem se stal v březnu 1945, o pět let později byl tajně vysvěcen na biskupa. 
Deset a půl roku byl vězněn v komunistických žalářích. Po amnestii v roce 1962 
pracoval jako dělník v mlékárně. Do duchovní správy se mohl vrátit v roce 1965. Do 
úřadu hradeckého biskupa se vrátil v prosinci 1989. Rezignoval v červnu 1998. Krátce 
nato mu tehdejší papež Jan Pavel II. pro jeho zásluhy udělil osobní titul arcibiskupa. 
V roce 1995 obdržel Řád Tomáše Garrigua Masaryka, získal také čestné občanství 
Hradce Králové a další ocenění. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
 V sobotu 28. května začala demolice zimního stadionu v Praze na Štvanici. 
Stadion byl postaven v roce 1932 jako první umělé kluziště v zemi a od roku 2000 je 
kulturní památkou. Kvůli špatnému technickému stavu byl od letošního ledna uzavřen.  
Kvůli demolici, k níž zřejmě památkáři souhlas nedali, možná padne i trestní oznámení. 
Na stadionu vyrostlo několik generací hokejistů a krasobruslařů, mimo jiné zde 
trénovala slavná krasobruslařka Ája Vrzáňová. Stavební úřad pro Prahu 7 vydal  
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v pátek rozhodnutí, kterým nařizuje magistrátu neodkladné odstranění stavby zimního 
stadionu Štvanice. Praha se vzdala práva na odvolání z důvodu akutní havarijní situace 
objektu. Podle posudku hrozí zřícení konstrukce jako celku a stavba bezprostředně 

ohrožuje zdraví a životy osob. Na odstranění 
stadionu má podle ní Praha 20 dnů. Na přelomu 
roku se v budově zřítila část střechy. Stavební 
úřad pro Prahu 7 posléze zakázal vstup na 
stadion. Následný posudek, který si magistrát 
nechal zpracovat, varoval před hrozbou 
okamžitého zřícení některých částí objektu. Podle 
posudku by případná rekonstrukce stadionu byla 

velmi drahá, protože by se musely rozebrat konstrukce objektu, vyměnit její poničené 
části, zpevnit a znovu sestavit. Celkem byla Štvanice dějištěm čtyř mistrovství světa 
v hokeji, a to v letech 1933, 1938, 1947 a 1959. 
 V příštích dvou letech bude stranu Věci veřejné (VV) vést Radek John. 
V neděli 29. května staronového lídra a nejužší vedení strany definitivně schválili 
delegáti volební konference v Hradci Králové. Pro Johna a jeho tým hlasovalo 
169 lidí, 21 delegátů bylo proti a dva lístky byly neplatné. VV stále řeší, zda odejít 
z vlády, nebo ne. Hlasovalo se nakonec tajně. Ze 189 přítomných delegátů se pro tajnou 
volbu, kterou propagoval i John, nakonec vyslovilo 99 lidí, proti bylo 83 delegátů. John 
si do svého týmu vybral jako první místopředsedkyni Karolínu Peake a za řadové 
místopředsedy poslankyni Parlamentu 
ČR Dagmar Navrátilovou, litvínovského 
starostu Milana Šťovíčka, stávající 
místopředsedkyni Kateřinu Klasnovou 
a člena teplického zastupitelstva Tomáše 
Jarolíma. Těsně před vyhlášením 
výsledků volby přišla kritika namířená 
vůči vedení strany od znojemského člena 
VV Jana Blažka. „Naše velká slabina se 
nachází v nedodržování vyřčených 
slov,“ uvedl s tím, že strana nedodržela ultimativní vyjádření, že pokud bude Renata 
Vesecká ve funkci nejvyšší státní zástupkyně do konce roku, že VV odejdou z vlády či že 
véčka odmítají spolupráci s dinosaury typu Miroslava Kalouska. „Pokud už řekneme 
slovo, tak si za ním stůjme. Nedívejme se nalevo či napravo, máme volební program, tak 
ho plňme. Už nemáme co ztratit,“ uvedl s narážkou na klesající preference VV.  
 Město Liberec dostalo v pondělí 30. května od Úřadu pro ochranu 
hospodářské soutěže (ÚOHS) pokutu 6,55 miliónu korun za chyby v tendrech 
souvisejících s mistrovstvím světa v klasickém lyžování v roce 2009. Je to nejvyšší 
pokuta, jakou dosud úřad za chyby v zakázkách uložil. Město tendry nezákonně dělilo. 

ÚOHS našel chyby v šesti ze sedmi řízení, které 
s Libercem vedl. Celkem zkoumal 72 veřejných zakázek. 
Rozhodnutí zatím nejsou pravomocná. Město se proti nim 
může odvolat k předsedovi ÚOHS. Úřad zahájil správní 
řízení na základě kontroly, kterou provedl v březnu 2009. 
Zahájil 11 řízení, které později sloučil do sedmi. Podle 
předsedy ÚOHS Petra Rafaje šlo o nejnáročnější sérii 
správních řízení, jakou kdy úřad řešil, zejména vzhledem 

k neobvykle vysokému počtu zakázek. Vedení města Liberce bude teprve zvažovat další 
postup. „Měli bychom využít všech možností, které nám zákon dává, k tomu, abychom  
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tuto pokutu odvrátili, snížili či alespoň oddálili její zaplacení. Na zaplacení takto vysoké 
částky v napjatém městském rozpočtu peníze nejsou a budeme muset hledat cesty, jak to 
řešit,“ řekl mluvčí liberecké radnice. Nejzávažnější porušení zákona nastalo při 
zadávání 27 zakázek spojených s budováním sportovního areálu Ještěd. Zakázky za 
téměř 700 miliónů korun získaly firmy STRABAG, SYNER, Oaza-net, EUROVIA CS, 
Regionální stavební a ELPROINVEST. Město zejména nezákonně dělilo zakázky na více 
tendrů. Ve dvou zakázkách úřad pochybení neshledal. V řízení, které se týkalo třinácti 
zakázek spojených s budováním sportovního areálu Vesec za 260 miliónů korun, byly 
chyby u 12 případů. Liberec za to dostal pokutu jeden milión. Chyby byly i v tendrech 
na vybudování metropolitní internetové sítě, v zakázkách na projektovou dokumentaci 
nebo na dodávku sněžných pásových vozidel pro skokanský areál Ještěd a pro běžecký 
areál ve Vesci. Liberecký šampionát má ale již problémy se splácením dluhů věřitelům, 
kvůli čemuž se dostal i do insolvenčního řízení. Celou řadu pochybení při zadávání 
veřejných zakázek při přípravě mistrovství světa v klasickém lyžování našel Nejvyšší 
kontrolní úřad, který v roce 2009 podal trestní oznámení na neznámého pachatele. 
Další dvě trestní oznámení podal o rok později ministr školství Josef Dobeš. Stát dal od 
dluhů po mistrovství světa ruce pryč. 
 Loterijní společnost Sazka je od pondělí 30. května v konkurzu. Rozhodnutí 
Městského soudu v Praze bylo zveřejněno v insolvenčním rejstříku. O uvalení 
konkurzu na Sazku rozhodla v pátek schůze věřitelů. Představenstvo Sazky tak nyní 
ztrácí oprávnění nakládat s majetkem firmy, které přechází na insolvenčního správce. 
Vedení společnosti se chce proti uvalení konkurzu bránit soudní cestou.„Prohlášením 
konkurzu přechází na insolvenčního správce oprávnění nakládat s majetkovou 
podstatou, jakož i výkon práv 
a povinností, které přísluší dlužníku, 
pokud souvisí s majetkovou 
podstatou,“ uvedl insolvenční soud. 
Sazka se může proti jeho rozhodnutí 
odvolat k Vrchnímu soudu v Olomouci 
do 15 dnů od doručení usnesení. 
V pondělí by měl jednat věřitelský 
výbor s insolvenčním správcem 
Josefem Cupkou o zajištění peněz na 
vyplácení výher a provoz Sazky. 
K tomu budou potřeba stovky miliónů, 
možná až půl miliardy korun, uvedl v neděli předseda věřitelského výboru. Hlavní slovo 
mají ve věřitelském výboru skupiny PPF a KKCG. Proti rozhodnutí o konkurzu se chce 
odvolat také investiční skupina Penta, která v posledních měsících spolupracovala 
s generálním ředitelem a předsedou představenstva Sazky Alešem Hušákem. Sazka se 
do insolvence dostala kvůli problémům se splácením výstavby O2 arény. Akcionáři 
Sazky jsou občanská sdružení působící v tělovýchově a sportu. Sazka je v úpadku od 
konce března. 
 Ústní část letošní státní maturity nezvládlo 6,5 % studentů, ke státní zkoušce 
nebylo navíc připuštěno 10,9 % žáků. Celkem tedy maturitní certifikát nezíská 17,4 % 
uchazečů. V pondělí 30. května to oznámil ministr školství Josef Dobeš. Loni nebyla 
k ústní zkoušce připuštěna asi tři procenta studentů.  
 
 

 
 
 

-  57  -  



 
 
 

OBSAH:  
1) Zlatá ulička po rekonstrukci, 2)Výroba a cena elektřiny v ČR, 3) Ostatky českého vojáka, který 

zahynul z Afghánistánu, v Praze,  4) Připravované sloučení Státní opery Praha s Národním divadlem,  
5) V Duchcově bylo uvedeno do provozu velkorypadlo KK 1300, 6) Generální ředitel Sazky Aleš Hušák 

byl odvolán z funkce, 7) Průměrná mzda v ČR za 1. čtvrtletí 2011, 8) Příprava generální stávky 
v dopravě, 9) Soudní zákaz organizování stávky v dopravě, 10) Ministr financí Miroslav Kalousek 

a odbory, 11) Poslanecká sněmovna schválila zákon o protikomunistickém odboji, 12) Výsledky ústních 
zkoušek státní maturity, 13) Celostátní stávka dopravních odborů, 14) Sedmdesáté narozeniny 

prezidenta Václava Klause, 15) Poslanecká sněmovna opakovaně schválila důchodovou reformu,  
16) Počty narozených dětí v ČR, 17) Britský premiér David Cameron na návštěvě v Praze, 18) Úprava 

počtu křížů na chodníku před Staroměstskou radnicí v Praze, 19) In line hokejisté ČR se stali 
v Pardubicích mistry světa, 20) Čeští hokejbalisté se v Bratislavě stali mistry světa, 21) Abdikace 

předsedy Fotbalové asociace ČR Ivana Haška, 22) Televizor, zavěšený nad železničním kolejištěm 
v Karlových Varech, 23) Uherské Hradiště má nejkrásnější nádraží v republice. 

 
 Po více než roční rekonstrukci se ve středu 1. června opět veřejnosti 
zpřístupnila oblíbená pitoreskní Zlatá ulička na Pražském hradě. Oprava uličky byla 
nejrozsáhlejší v její historii a kromě opravených domků zde návštěvníci najdou i novou 
stálou expozici, která dokumentuje život v uličce v posledních pěti stoletích. Režim 
vstupu do Zlaté uličky bude stejný jako před jejím uzavřením. Zlatá ulička – jako jeden 
z návštěvnických objektů Pražského hradu – bude opět zařazena do obou prohlídkových 
okruhů Pražského hradu – tedy tzv. Malého i Velkého. Výše vstupného se podle Správy 
Pražského hradu nemění. Za vstup a prohlídku domků zájemci zaplatí 250 korun (500 
Kč rodinné vstupné) v rámci malého hradního okruhu nebo 350 korun při prohlídce 
velkého okruhu po Hradu. Jedno z nejznámějších historických míst Prahy znovu otevřel 
prezident Václav Klaus s chotí Livií. Nově se snížil počet obchodů se suvenýry a do 
devíti z 16 domů byla nainstalována unikání expozice, ve které se návštěvníci vrátí skrz 

500 let existence Zlaté uličky. Interiér 
domů byl nově vybaven předměty 
z depozitáře Hradu, z bazarů 
a starožitnictví, některé předměty se 
vyráběly přímo na míru na Barrandově. 
Velká část exemplářů věnovali lidé, když 
se rozkřiklo, že obchody ve Zlaté uličce 
budou nahrazeny dobovými expozicemi. 
Největší raritou se tak pravděpodobně 
stane poprvé vystavená zlatnická dílna. 
Návštěvníci si dále prohlédnou např. 

domácnost nejstarších obyvatel uličky – takzvaných červených střelců, kteří strážili 
hradní brány. Návštěvníci budou moci navštívit i prodejnu dřevěných hraček a loutek či 
obchod s keramikou a malbou na sklo. Prodávat by se tam měly také cínové figurky 
a šperky. V jednom z domečků bude obchod s knihami, které se vážou k nejslavnějšímu 
obyvateli uličky – Franzi Kafkovi. --------- Z historie uličky. Zlatá ulička vznikla mezi 
románským a pozdně gotickým opevněním severní části Hradu. Do hradebních oblouků 
obranné zdi, postavené Beneditkem Riedem kolem roku 1500, byly přistavěny malé 
domky, kde za Rudolfa II. bydleli členové hradní stráže. Později zde žili drobní 
řemeslníci, právě např. zlatníci, po nichž ulička dostala svoje jméno. Ulička měla své 
stálé obyvatele až do 50. let 20. století, kdy od nich domky vykoupila prezidentská 
kancelář. Už za první republiky se dbalo na to, aby se při úpravách neměnil malebný  
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ráz. V 50. letech se rozhodlo zachovat uličku jako celek. Rekonstrukce a památková 
úprava uličky byla dokončena v roce 1955 pod vedením architekta Pavla Janáka. Pestré 
fasády navrhl tehdy malíř a filmový tvůrce Jiří Trnka. Barvy domků se v minulosti 
měnily a byly často velmi výrazné, takže Trnkův návrh nebyl nijak odtržený od 
historické reality. Důvodem rozsáhlé rekonstrukce, která uličku v květnu loňského roku 
uzavřela, byla oprava zastaralé kanalizace. Kvůli podmáčení spodní vodou z poničené 
historické kanalizace se propadala. Domkům, které nemají žádné či jen chatrné 
základy, hrozilo zhroucení. Na výměnu odpadů navázala i celková rekonstrukce objektů. 
Historické místo dostalo nové inženýrské sítě, kanalizaci, vodovod a elektrické rozvody. 
Stavbaři opravili nosné konstrukce některých domků, instalovali podlahy s vytápěním 
a restaurovali stropy i fasády. Rekonstrukce uličky stála podle Hradu asi 34 miliónů 
korun. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 Smuteční ceremoniál doprovázel v neděli 5. června odpoledne přílet 
armádního letounu s ostatky českého vojáka, který zahynul 31. května v afghánské 
provincii Vardak. Na letišti v Praze-Kbelích se uskutečnil ceremoniál s vojenskými 
poctami za účasti ministra obrany Alexandra Vondry (ODS), náčelníka generálního 
štábu Vlastimila Picka a rodiny zesnulého. Rakev přikrytou českou vlajkou vynesla 

z letadla čestná stráž. U katafalku promluvili 
armádní kaplan Jaroslav Kníchal, ministr 
obrany a poté zazněla státní hymna. K útoku 
na české vojáky došlo v okamžiku, když 
příslušníci poradního a výcvikového týmu 
známého pod zkratkou OMLT jeli na 
pravidelné setkání s místními obyvateli. 
Jejich obrněné vozidlo Iveco najelo na 
improvizované výbušné zařízení. Po výbuchu 
zemřel na následky zranění český voják 
a také afghánský tlumočník. Exploze zranila 

i další dva příslušníky českého kontingentu. Těžce zraněný voják je od středy v Praze 
v péči lékařů Ústřední vojenské nemocnice ve Střešovicích. Rodina si o jeho stavu 
nepřeje poskytovat žádné informace. Lehce zraněný velitel jednotky podplukovník 
Michal Kucharský zůstal v Afghánistánu. Předpokládá se, že se vrátí zpět do služby. 
 Pražská Státní opera se od ledna příštího roku sloučí s Národním divadlem. Za 
hlavní důvod chystané reformy obou scén označil již dříve ministr kultury Jiří Besser  
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 snahu o účelné vynakládání finančních prostředků. Ministrův návrh vyvolal už 
v nedávné minulosti negativní reakce, a to především ze strany zaměstnanců Státní 
opery. Proti sloučení protestovala Česká hudební rada i zástupci sólistů a orchestru 
Národního divadla. Ředitel Národního divadla a v současnosti i pověřený ředitel Státní 
opery Ondřej Černý nastínil průběh slučování opery a divadla: „Vedle majetkového 
spojení bude k prvním krokům patřit vznik jednoho velkého baletního tělesa, které 

vznikne sloučením současných 
baletních těles ve Státní opeře 
a Národním divadle.“ Dodal, že 
šéfem takto vzniklého Národního 
baletu bude nynější ředitel baletu 
ND. Sbory a orchestry Národního 
divadla i Státní opery zůstanou 
zachovány. Stejně tak bude 
zachována značka Státní opera 
Praha. Sloučeny však budou 
soubory sólistů opery Národního 

divadla a Státní opery. Obě instituce budou tvořit samostatné účetní jednotky. --------- 
Státní opera Praha sídlí v budově, která byla v lednu 1888 otevřena jako pražská 
německá scéna. Finanční prostředky na stavbu pocházely ze soukromých sbírek. 
Rozměry jeviště jsou vhodné pro velké opery i klasický balet. V září 1938 Německý 
divadelní spolek prodal budovu státu. Za okupace nemělo divadlo pravidelný provoz, 
hostovaly zde pouze některé německé soubory. Po osvobození v roce 1945 byla budova 
dána k dispozici nově ustavenému Divadlu 5. května a v roce 1948 byla připojena 
k Národnímu divadlu (od listopadu 1949 pod názvem Smetanovo divadlo). Teprve 
v roce 1992 získala operní a baletní scéna zpátky svou samostatnost pod názvem Státní 
opera Praha. Kapacita hlediště je 1 041 sedadel. V roce 2009 bylo ve Státní opeře 
zaměstnáno 52 baletních a 89 operních umělců. 
 Ve všech směrech unikátní velkorypadlo KK1300 uvedl v pondělí 6. června 
v Duchcově na Teplicku do provozu prezident Václav Klaus. Podle vlastních slov už 
otevíral a zahajoval ledacos, zprovoznění obřího těžebního stroje byla ale pro něj 
premiéra. Prezident si osobně vyzkoušel, jak se stroj ovládá – jde o mimořádně 
úctyhodný výtvor českých mozků a rukou. „Jen se usmívám, když vidím, že v Německu 
zavřou jaderné elektrárny z bezpečnostních důvodů, 
ale jestli jste si všimli, tak na nemoc z ozáření ani 
v japonské Fukušimě, ani v Německu zatím nikdo 
neumřel. Ale na okurkovou chřipku už jich umřelo 
22," řekl Václav Klaus. --------- Celková výška 
rypadla dosahuje 53 metrů, což je pouze o sedm 
metrů méně než měří Petřínská rozhledna. Stroj má 
délku bezmála dvou fotbalových hřišť, činí celkem 
180 metrů. Průměr kolesa je 13 metrů, je tedy 
vysoké jako čtyřpatrový dům. Výkon pohonu kolesa 
je stanoven na 2 x 1 150 kW, což odpovídá výkonu 
30 vozů Škoda Octavia 1,6 TDI. Objem každého 
korečku je 1 300 litrů a to znamená, že se do něj vejde obsah šestadvaceti 
padesátilitrových sudů piva. Impozantní je i celková hmotnost rypadla, téměř 5 000 tun, 
na váze by jej tedy vyrovnalo téměř 2 700 již zmíněných automobilů. Celkové náklady 
na vznik a výrobu rypadla KK 1300 dosáhly sumy 1,56 miliardy korun. Rypadlo KK 
1300 je určené pro povrchovou těžbu na lomu v dolech Bílina. Obří stroj pro společnost  
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Severočeské doly navrhli, vyprojektovali a smontovali technici společnosti Noen 
a vyrobila jej společnost Prodeco. Kolesové rypadlo vzniklo v ČR po téměř pětadvaceti 
letech. Poslední stroj tohoto druhu byl uveden do provozu v roce 1987, také v dolech 
Bílina. 
 V úterý 7. června odvolal insolvenční správce společnosti Sazka Josef Cupka 
z funkce dlouholetého generálního ředitele této loterijní společnosti Aleše Hušáka 
a současně mu zakázal vstup do některých prostor sídla společnosti. Cupka také 
Hušákovi zatrhl nadstandardní požitky. Dále pak Cupka Hušákovi (foto níže) omezil 
většinu nadstandardních požitků, které vyplývají z jeho manažerské a pracovní smlouvy. 
„Na základě právní analýzy správce shledal, že většina z nich byla poskytována 
v rozporu s dobrými mravy, a to zejména za situace, kdy Sazka je v insolvenci právě 

vinou nekompetentních manažerských 
rozhodnutí,“ uvedla tisková mluvčí Sazky. 
Cupka rovněž shledal, že Hušákovi byla 
vyplacena záloha na jeho plat generálního 
ředitele za květen, a to ještě před vyhlášením 
konkurzu a před převzetím společnosti 
insolvenčním správcem. Hušák nadále 
zůstává předsedou představenstva Sazky a je 
také už jediným členem statutárního orgánu, 

který přestal být od minulého týdne usnášeníschopný. V pondělí odpoledne podal svoji 
rezignaci poslední z členů představenstva, předseda Pražské tělovýchovné unie. Minulý 
týden se funkcí v představenstvu vzdali zástupci ČSTV a ředitel asociace Sport pro 
všechny. Oba následoval prezident Českého olympijského výboru a z představenstva 
odešel i zástupce Sokola. Sazka se do insolvence a následně do konkurzu dostala kvůli 
problémům se splácením výstavby pražské haly O2 aréna. Jejími akcionáři jsou 
občanská sdružení působící v tělovýchově a sportu. 
 

Hlavní události kolem osoby Aleše Hušáka 
 V 80. letech byl spolupracovníkem komunistické Státní bezpečnosti, ta jej vedla ve 
spisech pod krycími jmény Krakonoš a Chapman. Sám Hušák k tomu řekl, že to bylo kvůli jeho 
práci v SBČS. „Na mém postu mohli pracovat buď ti, kdo byli v partaji, kam bych nikdy 
nevstoupil, nebo museli pracovat pro StB. Proto jsem na seznamech spolupracovníků. Ale moje 
spolupráce nebyla o udávání lidí,“ řekl. --------- V listopadu 2000 jej vyšetřovatel obvinil 
z porušování povinnosti při správě cizího majetku. Policie vyčíslila škodu vzniklou obchodní 
transakcí Sazky s akciemi České spořitelny z roku 1995 na nejméně 25 miliónů korun. Podle 
Sazky se obchod uskutečnil podle tehdy platného zákona. V září 2002 bylo Hušákovo stíhání 
zastaveno s tím, že nebyl spáchán trestný čin. --------- Hušákova osobnost budí u pozorovatelů 
smíšené reakce, někteří jej považují za arogantního člověka bez skrupulí, jiní jej oceňují jako 
cílevědomého a schopného manažera. -------- O Hušákových metodách řešení problémů se 
hovořilo třeba v souvislosti s kritickými reportážemi, které o Sazce v letech 2000 a 2001 
odvysílala ČT. Loterijní společnost kvůli nim vedla s televizí několik sporů a hrozila 
vypovězením smlouvy. Spor urovnal až nový ředitel ČT Jiří Janeček, který se rozhodl Sazce 
omluvit. Rozhodnutí vyvolalo polemiku, zda důvodem omluvy byly skutečně chyby redaktorů, 
nebo tlak loterijní společnosti. --------- Největším problémem Hušákova působení v Sazce se 
ukázala být stavba víceúčelové O2 areny (do února 2008 Sazka arena), která byla otevřena 
v roce 2004. Závazky spojené s financováním haly (výstavba přišla podle Sazky na 7,2 miliardy 
korun), negativně ovlivnily hospodaření loterijní firmy, výrazně se kvůli nim redukovaly 
i příspěvky, které Sazka odvádí svým akcionářům, sportovním svazům. Kvůli dluhům skončila 
firma koncem května v konkurzu. --------- Loni v lednu upozornila média na Hušákův soukromý 
majetek, zejména na rozsáhlou usedlost na španělském ostrově Menorka za desítky miliónů 
korun. Hušák ale své majetkové poměry odmítl komentovat, prohlásil ale, že je „euroobčan“  
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a za svůj domov zvolil místo, kde žije, to znamená Menorku. Podle obchodního rejstříku má ale 
nyní trvalé bydliště v Holešovicích, kde si nedávno koupil byt v rezidenčním komplexu Prague 
Marina. --------- Podle Hospodářských novin dosahovala Hušákova průměrná měsíční mzda se 
zahrnutím výdajů na reprezentaci a mimořádné odměny 1,2 miliónu korun. Podle smlouvy mu 
v případě odvolání náleželo odstupné složené z šedesátinásobku měsíční mzdy a z podílu na 
zisku za předchozí rok.  
 
 Český statistický úřad (ČSÚ) 8. června – Průměrná mzda v České republice 
dosáhla v prvním čtvrtletí 23 144 Kč a je meziročně o 471 korun vyšší. Reálně, po 
odečtení inflace, vzrostla mzda o 0,4 %. Rostly ale především platy v podnikatelské 
sféře, té nepodnikatelské, tedy státním zaměstnancům, se v průměru mzdy reálně snížily 
o 3,23 %. Propad platů u státních zaměstnanců začal v polovině loňského roku a mzdy 
tu klesají už čtvrté čtvrtletí v řadě. Průměrná mzda je dokonce nižší než průměr 
v podnikatelské sféře, ačkoliv tomu bylo dosud naopak. ČSÚ připomněl, že ve státní 
sféře pracují častěji lidé s vyšším vzděláním a proto i platy v ní byly průměrně vyšší, 
nyní jsou ale o 685 korun v průměru nižší než ve sféře podnikatelské. Nejvíce se mzdy 
snížily lidem pracujícím ve veřejné správě, a to v průměru o 4,2 %. O 1,5 % si 
v průměru pohoršily i vědecké činnosti. Stagnovala zdravotnické sféra a mírně si 
polepšili učitelé. Rostly mzdy v oblasti rozvodu energií, které jsou dlouhodobě průměrně 
jedny z nejvyšších, v prvním čtvrtletí zaměstnanci v těchto oblastech brali 43 525 korun. 
Nejvyšší platy ale stále berou lidé z oboru peněžnictví a pojišťovnictví, v průměru 
53 043 koruny. 
 

Průměrná měsíční hrubá mzda v jednotlivých oborech v 1. čtvrtletí 2011 
Obor        Mzda  Meziroční změna 
Peněžnictví a pojišťovnictví    53 043    1 478 
Informační a komunikační činnosti   44 514   1 553 
Výroba a rozvod elektřiny, plynu, tepla   43 525   3 407 
Těžba a dobývání     28 179              857 
Profesní, vědecké a technické činnosti   28 119           -428 
Veřejná správa a obrana, povinné soc. zabezpečení 24 934                   -1 086 
Zdravotní a sociální péče    23 430               -10 
Průmysl      23 030      857 
Doprava a skladování     22 716         648 
Zpracovatelský průmysl     22 376      827 
Zásobování vodou     21 704      432 
Velkoobchod, maloobchod    21 294      608 
Činnost v oblasti nemovitostí    20 450      382 
Kulturní, zábavní a rekreační činnosti   19 053         1 090 
Zemědělství, rybářství a lesnictví   16 504      337 
 
 V pondělí 13. června ve 3:00 hod se zastaví všechny vlakové spoje v zemi 
a veřejná doprava ve větších městech i hlavní silniční tahy budou blokovány. Odbory 
totiž vyhlásily stávku na protest proti vládním reformám. V hlavním městě bude 
doprava podle odborářů kompletně zablokována včetně provozu metra. „Ke stávce nás 
dohnala vláda ČR. Jedním z hlavních poslání odborů je jednání. Stávky jako krajního 
prostředku jsme vždy využívali jen zřídka a ve vypjaté situaci. K tomu nyní došlo,“ 
prohlásil prezident federace strojvůdců. V prohlášení Koalice dopravních odborových 
svazů pak jako důvod stávky uvedl, že vládní reformy ještě více zadluží zemi, poškodí 
občany a způsobí privatizaci veřejných služeb. „Zároveň se omlouváme všem občanům, 
kterým to způsobí komplikace,“ uzavřel prezident federace strojvůdců a vyzval občany, 
aby jejich protest podpořili s tím, že stávkují i v jejich zájmu. Předseda Asociace  
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samostatných odborů upřesnil, že odbory budou blokovat v Praze hlavní silniční tahy 
a MHD. Zastavit by se tak mohly například magistrála, Jižní spojka nebo třeba pražský 
okruh. Úplné zastavení provozu metra a ostatních linek je černou můrou dopravců. 
Krizový štáb hlavního města doporučuje řidičům nejezdit v pondělí přes Prahu, rodiče 
by měli zvážit, zda poslat děti do školy. Předseda největší organizace Českomoravské 
konfederace odborových svazů (ČMKOS) Jaroslav Zavadil vyjádřil stávce podporu 
a dodal, že ČMKOS vyhlašuje stávkovou pohotovost, ale případná stávka by mohla mít 
úplně jiné rozměry. Mimo jiné vyjádřil přesvědčení, že se stávkou sympatizuje drtivá 
většina veřejnosti. Stávce podle něj již není možné zabránit. 
 

Výběr větších stávek v dopravě v ČR: 
4. února 1997 – Začala stávka železničářů, která měla trvat 48 hodin. Byla ale několikrát prodloužena 
a skončila až 8. února. Hlavním organizátorem bylo Odborové sdružení železničářů (OSŽ), které spolu 
s dalšími odborovými svazy působícími na železnici předložilo několik požadavků (odvolat vedení ČD, 

zastavit nesystémové kroky na železnici, neuplatňovat sankce vůči stávkujícím, uzavřít dohodu 
s premiérem o závazku vlády předložit koncepci dopravní politiky). Stávky se zúčastnila asi polovina 

zaměstnanců ČD. Výsledkem byla dohoda mezi OSŽ, ministerstvem dopravy, Správní radou Českých drah 
a samotnými ČD. 

8. března 2000 – Výstražná patnáctiminutová stávka Asociace samostatných odborů (ASO) způsobila 
zpoždění 101 vlaků. Podle ČD se většina zaměstnanců společnosti od stávky distancovala. Stávku 

vyhlásila ASO na protest proti údajnému neřešení sociálních problémů. 
3. února 2003 – Uskutečnila se stávka řidičů pražských tramvají organizovaná Federací řidičů tramvají. 

Protestující si chtěli vymoci stejné podmínky, jako měli řidiči autobusů. Z 80 % řidičů odhodlaných 
stávkovat jich nakonec zůstalo ve stávce 30 %. Veřejná doprava nebyla narušena. Stávku provázel spor, 

protože dopravní podnik si najal bezpečnostní agenturu, která bránila stávkujícím, aby blokovali 
vozovny. 

21. června 2004 – Ranní stávky v MHD se v Praze zúčastnilo přes 10 % řidičů autobusů, takže se 
cestujících významněji nedotkla. Na protest proti vládnímu návrhu silničního zákona stávkující od 08:00 

na 20 minut přerušili dopravu. 
16. března 2006 – Půlhodinová polední stávka strojvedoucích na železnici ovlivnila pravidelnost 

železničního provozu jen minimálně. Zastavením provozu strojvůdci protestovali proti tomu, že by podle 
připravovaného zákoníku práce mohl zaměstnavatel uzavřít kolektivní smlouvu jen s nejsilnější 

odborovou organizací. 
24. června 2008 – Hodinová výstražná stávka proti reformám kabinetu Mirka Topolánka pořádaná 

ČMKOS se dotkla i dopravy. Největší dopady měl hodinu a čtvrt trvající protest strojvůdců, kteří ve 13:00 
zastavili vlaky po celé ČR. Podle Českých drah stálo zhruba 80 % všech spojů, tedy asi tisíc vlaků. 

V mnoha městech nejezdila hromadná doprava. Naopak pražská MHD většinou fungovala. 
 
 Městský soud v Praze vydal v pátek 10. června odpoledne předběžné opatření, 
kterým zakazuje Českomoravské komoře odborových svazů (ČMKOS) a Odborovému 
sdružení železničářů organizovat pondělní stávku a zároveň k této stávce vyzývat. 
Rozhodnutí putovalo ještě během pátku adresátům, tedy odborovým svazům, a v sobotu 
ho také předala odborářům během mimořádného zasedání vlády justiční stráž. Stávka 
nebyla podle soudu ohlášena minimálně tři pracovní dny předem, a jednalo by se tak 
o zneužití práva na stávku. Pokud by se stávka přesto uskutečnila, ponesou odboráři 
odpovědnost za případné škody. „Pokud někdo odmítá respektovat rozhodnutí 
nezávislého soudu, pohybuje se na hraně zákona,“ uvedl premiér Petr Nečas po 
mimořádném jednání vlády s tím, že by se ze strany odborů jednalo o překročení 
Rubikonu. Pokud odbory stávku zorganizují, chce po nich vláda veškeré škody vymáhat 
žalobami. Zároveň pověřil ministry dopravy a vnitra, aby zajistili opatření k zajištění 
dopravy, respektive veřejného pořádku. Resorty práce a spravedlnosti mají připravit 
legislativní úpravy práva na stávku. Odboráři stávku vyhlásili v pátek s tím, že bude 
v pondělí. Mají v plánu protestovat od 3:00 do 16:00 a ustoupit od ní nehodlají. Soud 
o vydání předběžného opatření požádalo ministerstvo financí. Byl to právě ministr  
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tohoto resortu Miroslav Kalousek (TOP 09), který současně požadoval mimořádnou 
sobotní schůzku vlády s odboráři. Setkání ale nakonec vůbec neproběhlo, protože 
odboroví předáci po obdržení informace o předběžném opatření z jednání odešli.  
 Ministr financí a místopředseda TOP 09 Miroslav Kalousek se rád baví 
bonmoty, ale také rýmovačkami. Ty obvykle nezveřejňuje, ale v úterý 14. června 
v kuloárech Sněmovny udělal výjimku, když složil básničku a novinářům ji s chutí 
zarecitoval. Jeden z odborářských předáků na ni reagoval takto: „Jediné, co mohu říct, 
že pan Kalousek je schopnější básník než ministr financí.“ 
 
Kalouskova básnička o odborářích 
 
„Odboráři, odboráři,  
vezli sračky na trakaři.  
Po cestě však vedli boje,  
kdo se bude držet oje, 
Neboť ten, kdo tlačil vzadu, 
ten se neubránil smradu.  
Odboráři, odboráři,  
hádali se s hněvem v tváři tak,  
že ač cesty byly rovny,  
spadli s vozem do senkrovny.  
Odboráři chodí plačky,  
nemají v čem vozit…“           Miroslav Kalousek 
 
 Ve středu 15. června schválila Sněmovna PČR zákon o protikomunistickém 
odboji. Účastníci dostanou peněžité ocenění, některým se zvýší důchody. Zákon nyní 
míří do Senátu, pokud jej senátoři podpoří, dostane normu k podpisu prezident. Platit 
by měla začít netradičně od 17. listopadu. Zákon leží v žaludku KSČM, která navrhla 
jeho zamítnutí, ale marně. Ačkoli při minulých čteních novely proti zákonu protestovali 
také sociální demokraté, ve středu zákon řada z nich podpořila. Pro schválení normy 
hlasovalo 132 ze 175 přítomných poslanců. Koaličních poslanců při plné účasti zasedá 
v dolní komoře 118. Zákon má zajistit odbojářům ocenění v podobě jednorázové výplaty 

100 tisíc korun, případně jejich pozůstalým 50 tisíc korun. Jestliže některý z odbojářů 
nyní pobírá nízký důchod, bude mu dorovnán na celostátní průměr. Kontroverzi budil 
zákon zejména proto, že nebylo jasné, jak bude odbojář případně odboj jako takový 
definován. Otázky se točily kolem historického hodnocení odbojářů typu bratrů Mašínů, 
kteří zvolili násilnou cestu. Jejich odboj však ocenili např. premiér Petr Nečas (ODS)  
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a další přední státníci a politici vyjma prezidenta Václava Klause, který léta odmítá dát 
Mašínům vyznamenání. --------- Kdo je a kdo není odbojář a kdo je válečný hrdina? 
Předloha popisuje formy odboje a odporu a vymezuje lidi, na které by se nevztahoval. 
Překážkou by bylo např. jejich zaměstnání u bezpečnostních složek, členství 
v komunistické straně, v Lidových milicích, akčním výboru Národní fronty a za 
normalizace také ve Svazu československo-sovětského přátelství. Někteří účastníci 
třetího odboje by osvědčením mohli také získat postavení válečných veteránů stejně jako 
ti, kteří bojovali proti nacismu za druhé světové války a nebyli vojáci. Tím by jim vznikl 
nárok na některé výhody, například ve zdravotní a sociální péči. Součástí symbolického 
ocenění by byl i pamětní odznak. Osvědčení bude vydávat ministerstvo obrany na 
základě odborného stanoviska Archivu bezpečnostních složek, případně Ústavu pro 
studium totalitních režimů. Na návrh ČSSD bude o odvolání proti verdiktům 
ministerstva rozhodovat zvláštní komise. Původní návrh zákona bez finančního ocenění 
předložili poslanci vládních stran potom, co Senát povolební levicovou většinou stáhl ze 
Sněmovny identickou předlohu, kterou přijal v předvolebním pravicovém složení. 
Později koaliční poslanci podali celkový pozměňovací návrh, který schválily i špičky 
koalice. Vlastní návrh podala i Konfederace politických vězňů.  
 Ve středu 15. června oznámilo Ministerstvo školství, že u státních maturit 
propadlo 19,5 % studentů, každý desátý k ní navíc nebyl připuštěn. Celkem tak 
neuspělo 29,2 % maturitního ročníku z celkových 98 762 studentů. Nejhůře dopadli 
studenti odborných škol, hlavně učilišť a nástavbových oborů.U nástavbových oborů 
byla neúspěšnost téměř 44 %, z učňů neprošla asi třetina. Zhruba na 30 školách pak 
neuspělo kolem 70 % ročníku. Naproti tomu u gymnázií byla neúspěšnost jen 5,1 %. 
Opravné zkoušky se budou konat do konce září na 250 spádových školách a vyjdou na 
20 miliónů korun. Předpokládaný počet žáků pro podzimní termín je 27 až 28 tisíc. Ve 
školách žáci nejčastěji při maturitě propadali z matematiky, neuspělo tak 14,4 %. 
Z cizího jazyka pak celkem propadlo 9 % studentů, pohořeli zejména němčináři, kde 
neuspěl téměř každý čtvrtý. Z českého jazyka pak propadlo 7,6 %. Naprostá většina 
studentů si přitom zvolila lehčí verzi zkoušek. 
 Stávka dopravních odborů, která proběhla ve čtvrtek 16. června, z větší části 
zastavila veřejnou dopravu v Praze a v Brně. Lidé se se situací vypořádali po svém 
a do zaměstnání vyrazili vozem, na kole či pěšky. Větší dopravní komplikace nenastaly. 
V Praze se konala demonstrace, při níž se odboráři vydali centrem města k úřadu vlády. 
Město však bylo značně vylidněné. Zcela zastaven byl provoz na železnici. V Praze 
vyjela zhruba pouze třetina povrchové dopravy, metro bylo zastaveno úplně. Primátor 

Bohuslav Svoboda (ODS) konstatoval, že krize nenastala, domnívá se ale, že provoz 
podzemní dráhy již ve čtvrtek nebude obnoven a metro znovu vyjede až v pátek ráno. 
V centru metropole se dopoledne sešlo několik stovek odborářů, kteří se vydali na 
pochod městem. Po zastávce na Palackého náměstí, kam byla svolána protestní 
demonstrace, se vydali k ministerstvu financí a úřadu vlády. Cestu průvodu doprovázely 
menší rozbroje mezi odboráři a jejich odpůrci. Když demonstranti dorazili před budovu 
ministerstva financí, přišel mezi ně i ministr Miroslav Kalousek, na něhož se snesla 
sprška vulgarit a rajčat. Na místě došlo i k potyčkám, takže musela zasahovat policie. 
Rozlícení odboráři tvrdili, že je Kalousek provokoval, což však mluvčí důrazně odmítl 
s tím, že si je pouze přišel vyslechnout. Pak demonstranti vyrazili k budově Úřadu vlády,  
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kde akce skončila. Praha i další velká města, v nichž probíhá stávka veřejné dopravy, se 
proměnily v metropole cyklistů (foto). Bez problémů v dopravě byly také regiony. 
Provoz připomíná spíše víkend. Například na jihu Čech lidé nevyužili ani přistavené 
autobusy, které měly nahradit stojící vlaky. Málo vytíženou náhradní dopravu hlásí také 
z Vysočiny. Jen někde se dostali do potíží cestující, kteří v noci spoléhali na vlakové 
spojení. Chod firem, škol a institucí ve všech regionech stávka nijak zásadně 
neovlivnila. Větší dopravní komplikace nenastaly. V Praze doprava kolabovala pouze 
v okolí míst, kde se pohyboval průvod odborářů. Po poledni byl v centru města klid 

a zahraniční turisté korzující centrem 
podle všeho vůbec netušili, jaká akce 
se opodál odehrává. Otevřeny vesměs 
byly i obchody či banky. Uzavřeno 
zůstalo pouze několik poboček. 
U některých došlo ke změně otevírací 
doby. Stávka skončila úderem 
půlnoci. Doprava v České republice 
se po čtvrteční stávce odborářů opět 
vrátila k normálu. Odboráři 
stávkovali proti vládním reformám od 
čtvrtečních 0:00 do půlnoci. Výpadek 
ale v zemi kolaps nezpůsobil, i když 

stály všechny vlaky a městská doprava v řadě měst byla omezena. V Praze poprvé 
v historii vůbec nevyjelo metro. Odboráři žádali stažení a přepracování reformních 
zákonů. Premiér Petr Nečas (ODS) řekl, že kabinet od svých reforem neustoupí, je ale 
připraven jednat o jejich parametrech. Vlaky se v pátek ráno vydaly na trať ze stanic, 
kde 24 hodin před tím zastavily. Rozjíždět se začal i provoz v pražské MHD, první ranní 
metro vyjelo podle jízdního řádu kolem 04:30. Po skončení stávky začalo být  rušno i na 
kolejích. Mezinárodní expres Chopin z Vídně do Varšavy byl v pátek minutu po půlnoci 
prvním vlakem, který po skončené stávce překročil hranice České republiky. Chvíli po 
něm vjel do pohraničního uzlu Břeclav i další vlak, EN 476 Metropol. Ten mířil 
z Budapešti do Prahy. 
 Prezident Václav Klaus oslavil v neděli 19. června 70. narozeniny. Odpoledne 
za deště přijel ke katedrále svatého Víta, kde jej přivítali mimo jiné i turisté. O něco 
později byl rozhoupán v katedrále zvon. Oficiální narozeninová setkání Klaus ve 
čtvrtek odložil kvůli stávce odborářů. Jedinou akci u této příležitosti tak bylo 
představení knihy „Václavu Klausovi“. Večer se na Hradě konal jazzový koncert, který 
byl hudební gratulací Klausovi, zúčastnily se ho 
stovky hostů. Na nedělní slavnosti Klaus 
s úsměvem poznamenal, že je výhoda, že jeho 
narozeniny připadly na neděli, kdy se obvykle 
nestávkuje. Postěžoval si také na svůj obraz 
v médiích a poděkoval těm, kteří ho podporují. 
Má prý pocit, že ten, o kom čte, je úplně někdo 
jiný. Na počest prezidentových narozenin se 
odpoledne rozezněly všechny zvony Chrámu 
svatého Víta na Pražském hradě. „Pozvání od zvoníků vylézt nahoru na věž svatovítské 
katedrály a poslouchat ty zvony z metru, to je naprosto úžasná věc. Stálo to za to,“ řekl 
prezident. Klaus si u příležitosti svých kulatých narozenin vyměnil vlídná slova i se 
svým předchůdcem a dlouholetým ideovým oponentem Václavem Havlem. V reakci na 
Havlovo blahopřání mu Klaus popřál, aby se mu zlepšilo zdraví, a nabídl mu, že ho  
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navštíví. Prezident oslavy svých narozenin zahájil už v pátek při představení knihy 
„Václavu Klausovi“, kterou pro něj připravili jeho spolupracovníci. V oslavném 
sborníku se ke Klausovi a jeho názorům vyjadřuje řada domácích i zahraničních 
osobností. Na prezentaci knihy do hradní Míčovny, kterou Klaus označil za malou před 
narozeninovou oslavu, přišel mimo jiné předseda vlády Petr Nečas, expremiér Miloš 
Zeman, někdejší ředitel televize Nova Vladimír Železný či někdejší politik ODS 
Miroslav Macek. Kromě „intelektuálního daru“, kterým podle prezidentské kanceláře 
měla být tato kniha, dostal prezident k sedmdesátce i řadu dalších. Například poslanec 
ODS a Klausův někdejší spolupracovník Boris Šťastný dal Klausovi speciální model lyží 
Head. Lyží byl vyroben jediný kus pro Klause v designu s heslem „Ride with president“ 
(Jeďte s prezidentem). Václav Klaus od počátku devadesátých let prakticky bez 
přestávky zastával vrcholné politické funkce včetně úřadu premiéra. Dvakrát byl těsně 
zvolen do prezidentského úřadu, nyní ho v roli hlavy státu čekají poslední dva roky. Ve 
veřejném životě ale chce zůstat i po konci svého prezidentského mandátu v roce 2013. 
V jednom z rozhovorů Klaus uvedl, že nehodlá zmizet z veřejného života a chce dál 
bojovat s „ohlupovači“ kolem globálního oteplování. Doufá prý, že jej budou veřejné 
záležitosti zajímat ještě v 99 letech. 
 Poslanci schválili v úterý 21. června důchodovou reformu, kterou jim vrátili 
senátoři. Novela zákona o důchodovém pojištění, kterou připravil ministr práce 
a sociálních věcí Jaromír Drábek (foto), počítá s postupným zvyšováním věku odchodu 
do důchodu pro ženy narozené po roce 1955 a muže narozené po roce 1965. Letošní 
čtyřicátníci by podle novely měli odcházet do penze v 66 letech, lidé narození v roce 

1977 až v 67 letech, což je dosavadní horní hranice. Novela 
ale počítá s tím, že mladší ročníky by odcházely do důchodu 
ještě později. Podle výpočtů půjdou dnešní mladí lidé, 
kterým je například 16 let, do penze až v 70 letech. U mužů 
se bude věk i nadále zvyšovat o dva měsíce ročně, u žen 
narozených po roce 1956 se zrychlí zvyšování této věkové 
hranice na čtyři měsíce ročně. Zcela sjednotit by se měl 
tento věk v roce 2041, kdy osoby narozené v roce 1975 
budou chodit do důchodu ve věku 66 let a osm měsíců. 
Norma vedle postupného zvyšování věku odchodu do 

důchodu mění rovněž výpočet penzí, což si svým usnesením vyžádal Ústavní soud. Nový 
výpočet má posílit zásluhovost v důchodovém systému zvýšením základu, z něhož se 
důchody vypočítávají. Lidé, kteří mají vyšší platy, a tudíž za svůj život odvádějí do 
důchodového systému více, by měli mít vyšší penze, než je tento poměr v současnosti. 
Výše penzí má být nově vázána na průměrnou mzdu. Pro normu hlasovalo 105 
poslanců, proti bylo 71 zákonodárců. 
 

 
 Ve čtvrtek 23. června navštívil Českou republiku britský premiér David 
Cameron. Konzervativní politik přiletěl na pracovní návštěvu běžnou ranní linkou  
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British Airways. V Praze se setkal jak s prezidentem Václavem Klausem, tak 
i s premiérem Petrem Nečasem. Není to poprvé, co britský předseda vlády zvolil civilní 
dopravní prostředek. Běžnou linkou letěl např. i loni v létě za americkým prezidentem 
Barackem Obamou do Washingtonu. Musíme šetřit, prohlásil tehdy. Británii totiž stejně 
jako mnoho dalších zemí silně zasáhla finanční krize. V Praze se setkal nejprve se svým 
českým protějškem Petrem Nečasem a později zavítal i na Pražský hrad, kde ho přivítal 
prezident Václav Klaus. David Cameron se krom jiného nevyhnul ani jednomu 
z nejdiskutovanějších témat posledních dní – záchraně zadluženého Řecka. Zopakoval, 
že Velká Británie není připravena zúčastnit se záchrany země. Problémy Řecka podle 

něj musí vyřešit země eurozóny a místo 
evropského finančního mechanismu, do 
kterého je zapojena celá EU, by měla být dána 
přednost Mezinárodnímu měnovému fondu. Ve 
svém názoru se tak shodl s Nečasem,  který 
rovněž odmítá, aby se na záchraně podílela 
i Česká republika. Obě země si zatím uchovaly 
svou měnu a ve svém přístupu k Evropské unii 
se řadí k těm skeptičtějším. EU je pro ně spíše 
příležitost ke sjednocení vnitřního trhu než 
politické integrace. Cameron pak ještě 

navštívil dvě výzkumná pracoviště Ústavu fyziky plazmatu Akademie věd a kolem páté 
hodiny odpoledne odletěl na dvoudenní zasedání Evropské rady do Bruselu, kde bude 
hlavním projednávaným problémem už zmiňovaná záchrana Řecka. Tentokrát dal ale 
Cameron před běžnou linkou přednost českému vládnímu speciálu, kterým letěl do 
Belgie český premiér. Fakt, že na palubě českého vládního speciálu budou hned dva 
premiéři, byl mimo jiné z bezpečnostních důvodů utajen prakticky do poslední chvíle. 
Oba konzervativní premiéři se v poslední době scházejí a domlouvají na společném 
postupu takřka před každým summitem v Bruselu. Jejich strany (ODS a Konzervativní 
strana) mají k sobě blízko a před dvěma lety ještě pod taktovkou Mirka Topolánka 
vstoupily v Evropském parlamentu do konzervativní frakce. 
 Umělecká skupina Ztohoven upravila památník u paty Staroměstské radnice 
připomínající sedmadvacet českých pánů popravených na náměstí v roce 1621. Její 
členové umístili do dlažby ke stávajícím křížům ještě jeden navíc. Umělci zasadili do 
dlažby 28. kříž v pondělí 20. června, v předvečer 390. výročí popravy. Má připomínat 
Martina Fruvejna z Podolí, který byl odsouzen spolu s ostatními českými pány, ale ještě 
před popravou údajně spáchal 
sebevraždu. Takže byl sťat až posmrtně. 
„Řekli jsme si, že pokud bylo v roce 
1621 popraveno 28 lidí, proč se máme 
na Staroměstském náměstí koukat pouze 
na 27 křížů. Jak k tomu přijde ten 
chudák Martin Fruvejn, kterého zřejmě 
umučili ještě před popravou, což se jim 
nehodilo do krámu, a tak o něm řekli, že 
spáchal sebevraždu,“ řekl mluvčí 
skupiny Ztohoven. Podle odborníků je 
umístění 28. kříže na Staroměstské náměstí opodstatněné. Popravených pánů bylo 
skutečně dvacet osm, uvedla historička Marie Koldinská z Akademie věd ČR. Nového 
kříže v dlažbě si za tři dny překvapivě skoro nikdo nevšiml. Dokonce ani v průběhu 
pietního aktu, který se v úterý na náměstí v souvislosti s výročím popravy uskutečnil.  
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 Pražský primátor Bohuslav Svoboda zareagoval na akci umělců překvapivě 
kladně. „To, že bylo popraveno celkem 28 českých pánů, je historický fakt. Budu to 
konzultovat s našimi experty a pokud to vyhodnotí jako významné, tak mi ten kříž 
v zásadě nebude vadit,“ vyslovil primátor podle svých slov čistě soukromý názor. 
Dokonce mu prý ani nevadí, že umělecká skupina učinila tento krok bez jakéhokoli 
povolení či souhlasu. „Pokud jde o věci historického významu, tak u nich podle mého 
soudu nevadí, že vzniknou happeningem,“ domnívá se Svoboda. S tím ale nesouhlasí 
Technická správa komunikací (TSK), která má pražské chodníky na starost. „Jedná se o 
zásah do dlažby chodníku, který nikdo nepovolil. Dlažbu uvedeme do původního stavu. 
Podle vyčíslené škody pak zvážíme podání trestního oznámení,“ řekl mluvčí TSK. 
 Historický úspěch in line hokejistů. V Pardubicích se v sobotu 25. června stali 
mistry světa! Odveta z loňského finále se povedla, soupeř z nejtěžších byl poražen. 
Čeští in line hokejisté porazili v Pardubicích mužstvo USA 3:2 a vyhráli první zlato 
v historii mistrovství světa organizace IIHF. První čtvrtinu vyhrál domácí tým 1:0. 
V osmé minutě propálil amerického gólmana Martin Vozdecký. Ve druhé čtvrtině 
Američané vyrovnali v přesilové hře a obě mužstva měla opět ke zlatu stejně daleko. 

Fanoušci v pardubické ČEZ aréně ale dlouho na 
další radost nečekali. Jan Besser využil přesilovku. 
Puk se sice odrazil od jeho nohy, padl tedy bruslí, 
ale nešlo o kopnutí. Hráči vedení trenérem Petrem 
Hemským zatlačili soka do obrany a vytvářeli si 
šance, 39 sekund před koncem druhé 
dvanáctiminutovky se skóre opět měnilo. Po krásné 
trojkombinaci Tomáš Mojžíš střílel do odkryté 
branky. Po této trefě Češi vyhráli i tuto čtvrtinu 
a celkově v polovině utkání vedli 3:1. Na začátku 

druhé poloviny zápasu Američané hráli opět přesilovou hru, ale tato silná zbraň hostů 
zůstala nevyužita. Obdobná příležitost se naskytla i Čechům. Ale ani tato šance 
neskončila úspěšně. Přesto ještě padl v této čtvrtině gól. Domácí mužstvo inkasovalo 
sedm sekund před koncem této části hry. Hosté snížili na 2:3 při přesilovce. Duel měl 
před sebou napínavý konec. Ten navíc ještě umocnilo další vyloučení českého hráče. 
Infarktovému závěru ale nebyl konec. Do početní výhody se dostali opět hosté, ti si vzali 
navíc oddechový čas. Do konce zbývala necelá minuta a Amerika hrála bez brankáře. 
Po závaru před českou brankou si vzal čas na oddych i český kouč. Do poslední sirény 
zbývalo 22 sekund. Gól už nepadl a Češi slaví první titul mistrů světa.  
 Čeští hokejbalisté obhájili v neděli 26. června na mistrovství světa v Bratislavě 
titul z roku 2009 z domácího šampionátu v Plzni. Ve finále v neděli svěřenci trenéra 
Drahomíra Kadlece zdolali Kanadu 3:1 a triumfovali na historicky devátém MS 
celkově potřetí. S pětinásobnými šampióny se 
Češi utkali ve finále popáté a poprvé uspěli. 
Český tým do zápasu lépe vstoupil. Nejdříve to 
byla tyč a v páté minutě už otevření skóre.  
Další dvě šance ztroskotaly na kanadském 
brankáři. Kanaďané mohli vyrovnat v deváté 
minutě, ale při jejich pokusu zastoupil našeho 
gólmana na brankové čáře hráč z pole 
a kanadský útočník vzápětí z dorážky zamířil 
do pravé tyče.  Češi byli aktivnější, ale 
bohužel  neproměnili šance. Nicméně ve 21. minutě zápasu jsme branku vstřelit 
dokázali a vedli jsme tak 2 : 1. Kanaďané však rychle snížili, ale ještě ve druhé části se  
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dokázali naši reprezentanti znovu dostat do dvoubrankového vedení. V závěrečném 
dějství český tým nejdříve nevyužil přesilovku, ale pak si bez potíží hlídal bezpečný 
náskok a soupeře nepouštěl do tlaku. Naopak v závěru jsme ještě mohli z úniku zvýšit 
náš náskok, ale na stavu nic nezměnil ani chvilkový nápor Kanady. Bronz obhájili 
domácí Slováci, kteří zvítězili nad Spojenými státy americkými 7:2 a zůstávají jedinou 
zemí, která má medaili ze všech dosavadních šampionátů.  
Finále Mistrovství světa hokejbalistů v Bratislavě 
Česká republika – Kanada 3:1 (1:0, 2:1, 0:0) 
Branky a nahrávky: 5. Příhoda, 21. Pospíšil, 28. Kruček – 23. Giustini. Rozhodčí: 
Grewall (Indie), Soraperra (Itálie). Vyloučení: 4:4. Bez využití. Diváci: 3.500. 
 
 V neděli 26. června se na valné hromadě Fotbalové asociace České republiky 
se slovy: „Role spasitele Haška je u konce. Z mělčin jsme zpět na širém moři a já jdu 
zpět tam, kam patřím. Do vachrlaté trenérské bárky,“ melodramaticky rozloučil 

s funkcí předsedy této organizace Ivan Hašek. Funkci 
vykonával jen polovinu volebního období, tedy dva roky. 
„Má dvouletá mise je u konce, fotbal je stabilizovaný a já 
končím. Rezignuji na funkci předsedy nově přejmenované 
Fotbalové asociace České republiky a vracím se tam, kam 
patřím a  odkud mě uvolnili. Do Arábie, zpátky k trénování. 
Odcházím pomoci tam, odkud jsem před dvěma lety odešel, 
tedy do Al Ahlí,“ zaskočil Hašek úplně všechny.  
 

 
 Nad kolejištěm v železniční zastávce Karlovy Vary – Dvory zavěsil v úterý 28. 
června dosud neznámý pachatel na trolej televizor, který mohl ohrozit bezpečnost 
stovek cestujících na hlavní železniční trati mezi Chebem a Ústím nad Labem. „Kdyby 
naše kontroly nefungovaly tak, jak mají, mohl zavěšený televizor například rozbít 
kabinku strojvedoucího a ohrozit jej na 
zdraví,“ řekl mluvčí Správy železniční 
dopravní cesty (SŽDC). Nejedná se 
o první takový případ z poslední doby na 
Karlovarsku. V minulých měsících byla 
podobně na trolejích pověšená láhev 
a poté látkový pytlík naplněný kamením. 
Pachatel se tak nepochybně dopouští 
trestného činu obecného ohrožení. 
„S podobnými případy jsme se ještě 
nesetkali. Občas naši kontroloři najdou na kolejích položené různé předměty, což lze 
připsat nějakému momentálnímu zkratu, ale tohle jsou dopředu promyšlené akce,“ řekl 
mluvčí SŽDC a dodal, že pachatel svým činěním ohrožuje nejenom cestující ve vlacích, 
ale také sám sebe. „Při zavěšování předmětů na trolej může totiž velmi lehce dojít 
k přeskočení elektrického výboje.“  
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vzájemnými rozpory, 20) ČR je jednou z nejbezpečnějších zemí na světě, 21) Americký kosmonaut 

Andrew Feustel návštěvou v ČR, 22) Chladný červenec. 
 
 Prezident Václav Klaus jmenoval dopoledne v pátek 1. července na Pražském 
hradě dva nové ministry za Věci veřejné. Místopředsedkyní vlády a šéfkou Legislativní 
rady vlády se stala Karolína Peake (na foto uprostřed), ministrem dopravy Pavel 
Dobeš (na foto vpravo). Věci veřejné a ostatní členové koalice jméno nového ministra 

dopravy až do čtvrtečního večera tajili. O Dobešovi 
se ale celý den spekulovalo. Dobeš se stal ministrem 
po Radku Šmerdovi, který byl v čele resortu několik 
měsíců. Manažer strany Věcí veřejných v Praze 
Pavel Dobeš je považován za blízkého 
spolupracovníka Víta Bárty, který vedl ministerstvo 
dopravy před Šmerdou. Prezident Václav Klaus 
popřál oběma nováčkům úspěch. Rovněž připomněl, 
že jde již o pátou změnu v kabinetu a dodal, že by 
nebylo od věci zajistit větší stabilitu vlády. „Jsem 

rád, že došlo k dohodě ve vládní koalici,“ konstatoval prezident s tím, že o nalezení 
shody byl na rozdíl od řady jiných přesvědčen. Premiér Petr Nečas (na foto vlevo) uvedl 
ve stejný den dopoledne oba nové členy kabinetu do jejich úřadů. 
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 Česká republika má díky Petře Kvitové po třinácti letech opět vítězku 
wimbledonské dvouhry! Jednadvacetiletá reprezentantka porazila v sobotu 
2. července v londýnském finále Rusku Marii Šarapovovou po setech 6:3 a 6:4 a za 
svůj životní úspěch získala prémii 1,1 milionu liber (v přepočtu 30,2 milionu korun). 
V úvodu finálového zápasu česká hráčka umožnila Šarapovové první brejkbol a Ruska 
ho dokázala využít po nevynucené chybě tenistky z Fulneku. V následující hře však své 
soupeřce ukázala, že i její returny jsou tvrdé a přesné a snadno dosáhla na rebrejk. 
V prvních třech gamech se Češce nedařil první servis, musela tak o gamy, do nichž 

podávala, bojovat. Ve třetí hře musela čelit 
dalšímu ataku páté nasazené, ale své podání 
uhájila. Postupem času začala jednadvacetiletá 
Kvitová hrát hru, jakou se prezentovala na celém 
turnaji. Tlačila míčky k základní čáře a hrála co 
nejkratší výměny. Diváky na Centrálním kurtu, 
včetně Martiny Navrátilové a poslední české 
wimbledonské šampiónky Jany Novotné, 
několikrát udivila bojovností při podání soupeřky. 
Kvitová vracela na polovinu vítězky Wimbledonu 

z roku 2004 i zdánlivě ztracené míče. Ruska navíc začala potvrzovat, že na turnaji 
vytváří příliš velký počet dvojchyb. V šestém gamu při stavu 30:30 udělala dokonce dvě 
v řadě a darovala Kvitové brejk. Další Kvitová přidala v osmé hře a získala tak první 
set v poměru 6:3. Ve druhém setu byl obraz na hlavním kurtu v All England Clubu 
obdobný jako v prvním. Pro obě hráčky však podání znamenalo spíše nevýhodu, neboť 
se předháněly ve světových returnech a brejcích. Kvitová nakonec dokázala své podání 
udržet vícekrát a esem proměnila hned první mečbol. Hráčka z Fulneku se stala třetí 
českou rodačkou, která zvítězila ve Wimbledonu. Před ní to dokázaly jen Martina 
Navrátilová a před třinácti lety Jana Novotná. Kvitová je po svém idolu Navrátilové 
také první levou rukou hrající tenistkou od roku 1990, která slavný turnaj ovládla.  
 Na církevního reformátora Jana Husa a jeho dílo během státního svátku ve 
středu 6. července vzpomínali především čeští evangelíci, protestanti a členové Církve 
československé husitské. Připomínka muže, jehož život skončil v roce 1415 na hranici v 
Kostnici (Konstanz), následuje tradičně den po oslavách sv. Cyrila a Metoděje. 
Reformní kněz a též tvůrce spisovné češtiny Jan Hus 
vystudoval v letech 1390 až 1404 svobodná umění a 
teologii na Univerzitě Karlově. Kázal v Betlémské 
kapli na pražském Starém Městě, kritizoval církevní 
praxi a požadoval návrat k chudé církvi. Za to na 
něj byla uvalena klatba. On své názory odmítl 
odvolat, proto byl rozhodnutím církevního koncilu 
v Kostnici 6. července 1415 upálen. Jeho smrt 
posílila v českých zemích reformní hnutí kališníků. 
Církev československá husitská, stejně jako 
evangelické církve, vyzdvihují Husův stálý zřetel 
k autoritě bible, svobodu svědomí, ochotu držet se pravdy, nedogmatickou otevřenost 
a životní opravdovost. Předchůdce současného papeže Benedikta XVI. Jan Pavel II. 
vyjádřil v roce 1999 nad Husovou smrtí lítost. Neznamená to však jeho plnou 
rehabilitaci. Některé reformátorovy myšlenky považují katolíci dodnes za mylné. 
 Prezident Václav Klaus se ve čtvrtek 7. července rozhodl nepodepsat zákon 
o změně výpočtu důchodů. Vadí mu, že podle ní výše důchodů odpovídá tomu, kolik 
lidé zaplatí za důchodové připojištění. Podle Klause stát není pojišťovna a lidé by se  
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měli v průběhu života zodpovědně připravovat na obtíže spojené se stářím. Prezident 
však zákon nevetoval, a proto bude i nadále platit. Stáří podle Klause není 
neočekávatelná pojistná událost a každý člověk s ním musí po celý život počítat 
a připravovat se na něj. „Stát není finanční ani pojistný ústav a plátci důchodového 
pojištění a stejně tak příjemci státem vyplácených důchodů nejsou jeho klienty,“ uvedl 
prezident. Malá  důchodová reforma má posílit princip zásluhovosti na úkor principu 
solidarity. Lidé s vyšší mzdou, kteří platí vyšší sociální pojištění, by měli ve stáří 
dostávat důchod vyšší. „Princip zásluhovosti zde má asi takovou logiku, jako kdyby 
každý člověk platící výrazně nadprůměrné daně požadoval, aby na něj například více 
svítilo pouliční osvětlení nebo aby mu stát zajistil vyšší míru policejní ochrany než 
ostatním,“ napsal ve zdůvodnění Václav Klaus. Podle něj není ve veřejném zájmu 
ostatních poplatníků, aby vysoce příjmově nadprůměrně zabezpečený senior požíval 
ještě vyššího komfortu, než jaký by požíval bez zásluhově diferencovaných důchodů. 
Zákon o změně výpočtu důchodů změní od 30. září výpočet nově přiznávaných důchodů. 
Tím vláda reaguje na nález Ústavního soudu, jenž loni rozhodl, že se kvůli nízkým 
důchodům u lidí, kteří dosahují v aktivním věku vysokých příjmů, musí změnit způsob 
jejich výpočtu. Vyšší penze má podle novely dostávat ve srovnání se současným stavem 
zhruba pětina lidí, kteří pobírají nad 36 tisíc korun měsíčně. U desetiny lidí s nejnižšími 
příjmy zůstanou penze na současné úrovni. Zbývajícím 70 % se sníží o 1 až 3 %, tedy 
řádově o desetikoruny až stokoruny. Snižování má být zaváděno postupně, plně platit 
začne od roku 2015. 
 Ve čtvrtek 7. července mohli lidé naposledy navštívit historickou budovu 
Národního muzea v Praze, než bude kvůli opravě uzavřena. Rekonstrukce potrvá pět 
let a budou během ní vytvořeny nové výstavní prostory v suterénu, vyhlídka v kopuli 
a tunel spojující historickou budovu s objektem bývalého Federálního shromáždění. 

Poslední den přišlo do staré budovy 16.000 
lidí. Otevírací doba byla v tento den 
mimořádně prodloužena do 20:00 a vstupné 
naopak zkráceno na 0 Kč. Vedení muzea 
slibuje, že po opravě budova nabídne větší 
komfort, lepší zázemí i modernější výstavy. 
Vylepšení se dočká jak zázemí pro 
návštěvníky, tak pro badatele. Pantheon 
v prvním patře bude, tak jako před 
rekonstrukcí, i nadále připomínat významné 
muže a ženy české vědy, společenského 
života a umění. Ve druhém patře ve 

sloupovém sále vznikne interaktivní centrum pro studenty a mládež. Na závěr prohlídky 
bude možno vystoupat do kopule, odkud zájemci uvidí panorama historického centra 
města Prahy a Pražského hradu. Zastřešené nádvoří po pravé straně budovy nabídne 
stálou expozici, kde budou zavěšeny velkorozměrové exponáty, případně vzácné sochy 
a monumenty ze sbírek muzea. 
Nový český velvyslanec ve Washingtonu Petr Gandalovič 
(foto) předal ve čtvrtek 7. července v Bílém domě 
pověřovací listiny americkému prezidentovi Baracku 
Obamovi. Sešel se s ním zhruba měsíc po svém příjezdu do 
Spojených států. Podle Gandaloviče bylo setkání 
s americkým prezidentem přátelské a relativně klidné. 
„V podstatě se dá říct, že pan prezident ocenil velmi dobré 
vztahy mezi našimi zeměmi a řekl, že si velmi váží našeho  
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spojenectví,“ uvedl velvyslanec. Dodal, že debaty o konkrétních tématech při předávání 
pověřovacích listin ani nebývají zvykem. Bývalý ministr zemědělství a místopředseda 
ODS v USA pobýval déle než měsíc v roli designovaného velvyslance. Krátce po svém 
příjezdu koncem května předal kopie pověřovacích listin náměstkovi ministryně 
zahraničí Hillary Clintonové, Jamesi Steinbergovi. 
 Mladí Češi ve věku 15 až 24 let holdují marihuaně vůbec nejvíce z celé 
Evropské unie. Ukázala to data zveřejněná v pondělí 11. července. Marihuanu 
v posledním roce podle průzkumu Eurobarometr kouřila téměř čtvrtina z nich (23 %). 
Dalších 24 % mladých Čechů už tuto drogu vyzkoušelo. V obou případech jde o vůbec 
nejvyšší čísla v Unii. Češi dominují v EU také v tom, že možná rizika kouření marihuany 
takřka nevnímají. Zatímco v Rumunsku si 55 % mladých myslí, že když si někdo dá 

jednou či dvakrát marihuanu, pak se tím 
vystavuje vysokým zdravotním rizikům, v České 
republice tento názor zastává jen 7 % lidí. 
Možné vysoké nebezpečí pro zdraví kvůli 
pravidelnému kouření marihuany vnímá v ČR 
50 % dotázaných, což je opět nejméně z celé EU. 
Úřad OSN proti drogám a zločinu (UNODC) 
v červnu na základě statistik z roku 2008 uvedl, 

že Česká republika patří mezi přední světové výrobce drog amfetaminového typu (ATS) 
– především metamfetaminu (pervitinu), jehož spotřeba je v ČR nejvyšší v Evropě. Nové 
syntetické drogy podle posledního průzkumu vyzkoušelo už asi 5 % mladých Evropanů. 
Nejvíce v Irsku (16 %), za nímž následují Polsko a Lotyšsko (9 %). V ČR to byla 4 % 
mladých lidí. Většinou šlo o mefedrin (tzv. mňau mňau). Většina mladých Evropanů se 
v průzkumu vyslovila pro to, aby tyto látky byly zakázány. 
 Odboráři zahájili v úterý 12. července v Praze před ministerstvem zdravotnictví 
další část ze série protireformních protestů. Před budovou resortu se sešlo na tisíc 
odpůrců vládních reforem. Na pódiu předvedli scénky, jak si představují, že bude 
zdravotní péče vypadat. Před shromážděným davem předvedl jako obvykle vášnivý 
projev předseda Českomoravské konfederace odborových svazů Jaroslav Zavadil. 
„Byznys se zdravím je něco nechutného. Není možné, aby si lidé připláceli ve 
zdravotnictví takovou měrou, na kterou nebudou mít. A co budou dělat, copak umřou?“ 
ptal se Zavadil shromáždění. Proti návrhu 
zdravotnické reformy, o které by měli na 
úterní mimořádné schůzi hlasovat poslanci, se 
vyjádřila také předsedkyně zdravotnických 
odborů Dagmar Žitníková. „Není pravda, že 
nové zákony přinesou zlepšení péče ve 
zdravotnictví, ale naopak. Skutečným klientem 
bude pouze ten, kdo si připlatí,“ prohlásila.  
Na mysli měla záměr na rozdělení péče na 
standardní a nadstandardní – placenou. Odborům se nelíbí, že není jasné, jaká péče 
bude do standardu spadat a která už ne. Podle nich by se o tom nemělo rozhodovat 
vyhláškou ministerstva zdravotnictví, ale v parlamentu. Odbory také tvrdí, že celá 
zdravotnická reforma vnese do systému jen zmatek a nic dobrého z ní nepoplyne. Před 
koncem happeningu dorazil na pódium ministr zdravotnictví Leoš Heger (foto), ale 
nedokázal rozbouřenému davu mnoho sdělit, protože byl překřikován hesly „hanba“ 
a „demise“. Řekl, že se snaží bojovat proti špatným věcem ve zdravotnictví, snažil se 
také lidem vysvětlit, že stokorunový poplatek za pobyt v nemocnici vychází z toho, co 
člověk za den spotřebuje. Ale demonstrující jej bohužel nenechali příliš mluvit.  
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Dvě desítky ekologických aktivistů z Hnutí Duha se v pátek 15. července bez 
ohledu na situaci parku, který se vzpamatovává z řádění vichru, vydaly k Ptačímu 
potoku u Modravy na západočeské straně Šumavy, aby zabránily kácení kůrovcem 
napadených stromů. Duha tvrdí, že v podmáčené oblasti jsou vyznačeny přibližně tři 
tisícovky stromů určených k pokácení. „V místě, kde žijí ohrožené druhy zvířat, by 
vznikla obrovská holina. V oblasti žijí mimo jiné kriticky ohrožení tetřevi a silně 

ohrožení kulíšci nejmenší a datlíci 
tříprstí, kteří potřebují k životu dutiny 
stromů,“ uvádí Hnutí Duha. Správa 
Národního parku Šumava označila 
blokádu kácení za nelegální a je 
připravena se obrátit na policii. 
„Považujeme to za akt odporující 
zákonu. Lokalitu označíme jako 
pracoviště nebezpečné pro přítomnost 
veřejnosti. Budou tam moci pracovat 
pouze najaté firmy a jejich zaměstnanci. 

Pokud někdo bude ohrožovat vlastní bezpečnost v označeném prostoru, zavoláme 
policii, aby zjednala pořádek. Metody Hnutí Duha jsou nepřípustné a my se jim musíme 
bránit,“ konstatoval mluvčí správy národního parku. Lokalitu sice v roce 2007 dřívější 
vedení parku zařadilo do bezzásahového režimu, ale jednadvacátého dubna tohoto roku 
ho ministr životního prostředí Tomáš Chalupa přeřadil do zásahového režimu, tak jak 
tomu bylo po celou dobu existence parku.  Hlavním důvodem je fakt, že jeden kilometr 
od Ptačího potoka rostou nestátní lesy, které patří k majetku města Kašperské Hory.  

Bojovníci proti komunismu se dočkají finančního ocenění. Senát ve středu 
20. července schválil zákon o protikomunistickém odboji, který jim zaručuje 
jednorázové ocenění v hodnotě sto tisíc korun, vdovci a vdovy po nich obdrží půlku. 
Odbojářům s podprůměrným důchodem bude navíc penze dorovnána na celostátní 
průměr. Sněmovní návrh podpořilo 44 ze 71 přítomných senátorů. Pro návrh zvedli 
ruku senátoři ODS, KDU-ČSL, TOP 09 a 15 sociálních demokratů včetně předsedy 
horní komory Milana Štěcha. Zákon nyní míří k podpisu na Hrad, zda jej prezident 
nevrátí zpět do Sněmovny, je ale otázkou. Václav Klaus měl v minulosti výhrady 
například k oceňování násilného odboje bratří Mašínů. O tom, kdo bude uznán za 
bojovníka proti režimu, však má podle novely rozhodovat ministerstvo obrany na 
základě doporučení Archivu bezpečnostních složek a Ústavu pro studium totalitních 
režimů. Pokud se Klaus pod zákon podepíše, měl by symbolicky začít platit od 
17. listopadu. Předloha popisuje formy odboje a odporu. Z odboje a odporu vyjímá lidi, 
kteří například byli zaměstnáni u bezpečnostních složek, byli členy komunistické strany, 
Lidových milicí, akčního výboru Národní fronty a za normalizace také Svazu 
československo-sovětského přátelství. Za odbojáře by se nepovažovali ani lidé, jejichž 
odboj byl veden „zavrženíhodnou pohnutkou“ nebo kteří se dopustili zavrženíhodného 
jednání směřujícího k popření hodnot svobody a demokracie či k popření základních 
lidských práv, a mohli se tomu vyhnout. Někteří účastníci třetího odboje by osvědčením 
mohli také získat postavení válečných veteránů stejně jako ti, kteří bojovali proti 
nacismu za druhé světové války a nebyli vojáci. Tím by jim vznikl nárok na některé 
výhody, například ve zdravotní a sociální péči. Součástí symbolického ocenění by byl 
i pamětní odznak. Proti zákonu protestovali zákonodárci KSČM. Již ve Sněmovně si 
stěžovali, že zákon je protiústavní, jelikož podle nich rozděluje občany do tří kategorií. 
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 Jedna z atrakcí pražské hromadné dopravy, lanová dráha na Petřín, v pondělí 
25. července oslaví 120 let od zahájení provozu. I když bylo její fungování dvakrát 
přerušeno, nyní opět slouží svému účelu a ročně přepraví okolo 1,7 miliónu cestujících.  
Její historie se začala psát roku 1891. Délka lanovky byla 383 metrů a byla postavena 
proto, aby mohli Pražané snadněji navštívit nově postavenou Petřínskou rozhlednu. 
Poháněna byla tzv. vodní převahou, horní vůz po načerpání vody vytáhl vlastní vahou  
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ten spodní. Fungování lanovky bylo přerušeno až první světovou válkou a tato 
přestávka trvala až do roku 1931. Tehdy ji převzaly Elektrické podniky hlavního města 
Prahy (dnešní pražský dopravní podnik), přestavěly ji na elektrický pohon a byla také 
prodloužena její délka na 511 metrů. Mechanické zařízení z roku 1932 je stále 
v provozu a podle vyjádření zaměstnanců dopravního podniku, kteří se o provoz dráhy 
starají, může sloužit ještě desítky let, dokud budou k dispozici potřebné náhradní díly. 
Lanovka sloužila spolehlivě přes třicet let, než se v roce 1965 na Petříně sesunul 

podmáčený svah, který trať lanovky zcela zničil. 
Strojovna měla namále v roce 1968. Tehdy se do 
prostor lanovky nastěhovala sovětská jednotka, 
jejíž vojáci zničili, co mohli. Strojovnu se ale 
podařilo zachránit. Nově byla lanovka po 
náročné rekonstrukci dána do provozu v roce 
1985. Je součástí systému pražské integrované 
dopravy a platí na ni všechny jízdenky MHD. 
Její oblíbenost Pražany i návštěvníky metropole 
je vysoká, nabízí totiž unikátní pohled na pražské 

panorama a poblíž horní stanice je možné navštívit kromě rozhledny Petřín také 
bludiště, Štefánikovu hvězdárnu nebo barokní kostel sv. Vavřince. Za celou dobu své 
existence přepravila asi 56 mil. cestujících. 

Prezident Václav Klaus vyjádřil v sobotu 23. července hlubokou soustrast 
norskému králi Haraldovi V., jehož země drží smutek za devět desítek obětí 
teroristických útoků pravicového extremisty. Kondolenční telegram zaslal z Austrálie, 
kam byl pozván na přednáškové turné o změnách klimatu. Lítost nad krvavými 
událostmi vyjádřili Norsku i další čeští státníci a politici. „Hluboce otřesen jsem 
vyslechl během své cesty v Austrálii zprávu o teroristických útocích v Oslu a na ostrově 
Utoya, které si vyžádaly mnoho nevinných obětí,“ uvedl prezident v telegramu 
a vyjádřil jménem ČR králi i pozůstalým rodinám hlubokou soustrast. „Důrazně 
odsuzuji barbarské metody a skutky, které vedly k tomuto krveprolití a které nelze ničím 
ospravedlnit. Občané naší země jsou v této chvíli s Vámi,“ dodala hlava státu. Premiér 
Petr Nečas (ODS) adresoval kondolenci svému norskému protějšku Jensi 
Stoltenbergovi. „Dovolte mi vyjádřit 
Vám i norskému lidu mou hlubokou 
lítost nad včerejší tragédií v Oslu a na 
ostrově Utoya, která stála životy 
desítky nevinných lidí. Já i občané ČR 
jsme v tuto těžkou dobu v myšlenkách 
s Vámi a především s rodinami, které 
ztratily své blízké,“ uvedl Nečas. Také 
ministerský předseda se cítí být 
hluboce otřesen, vyjádřil hlubokou 
soustrast a projevy extrémního násilí odsoudil. ------ Před norským velvyslanectvím 
v pražské Hellichově ulici hoří svíčky, které tam lidé umístili k uctění památky obětí 
páteční střelby na ostrově Utoya. Památku zastřelených účastníků mládežnického 
tábora norských socialistů uctili obyvatelé Prahy také květinami (foto). Ze spáchání 
teroristických činů v norském království je podezřelý Anders Behring Breivik. V pátek 
nejprve odpálil v odpoledních hodinách bombu, která explodovala ve vládní čtvrti 
v centru Osla a usmrtila nejméně 7 lidí. Poté dvaatřicetiletý muž postřílel nejméně 85 
lidí na mládežnickém táboře příznivců sociálních demokratů premiéra Stoltenberga. 
Podezřelý se už k činům přiznal a  je ochoten své počínání vysvětlit před soudem.  
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Na Modravě v lokalitě Na Ztraceném u Ptačího potoka zahájila v pondělí 
25. července správa šumavského národního parku kácení kůrovcem napadených 
stromů. Kvůli blokádě těžby pořádané Hnutím Duha na místě zasahovalo asi padesát 
policistů z Plzeňského kraje včetně členů antikonfliktního týmu. Dřevorubci již pokáceli 
řadu stromů. Většina ze zhruba dvacítky odpůrců kácení opustila vyznačené těžební 
prostory dobrovolně. Několik jich museli policisté vyvést. „Čtyři aktivisté, kteří 
opakovaně nedbali výzev k opuštění prostoru a kladli odpor, byli vyvedeni v poutech 
(foto) a odvezeni na obvodní oddělení pro podezření ze spáchání přestupku proti 
lesnímu zákonu. Pohybovali se neoprávněně ve značených místech, kde mohlo dojít 
k ohrožení zdraví či života,“ řekla mluvčí klatovské policie. Poznamenala, že 

antikonfliktnímu týmu se podařilo s 
velkým úsilím přesvědčit k opuštění 
těžebních prostorů i ženu s malým, 
možná ročním dítětem na zádech. 
U Modravy zahájilo práci asi čtyřicet 
těžařů a patnáct loupačů kůry. Kácení 
probíhá současně na několika 
oddělených značených místech. Aktivisté 
se postupně přesunují z místa na místo, 
takže situace je velmi nepřehledná. 
Klatovskou policii přivolali k Ptačímu 

potoku už ráno téměř současně aktivisté, kteří zde těžbu blokují od 15. července, 
i těžaři, jimž odpůrci bránili v práci. Těžba začala a zřejmě i bude pokračovat za 
asistence policie. Aktivisté totiž chtějí v blokádě pokračovat, a to přestože jim ukončení 
blokády nařídil klatovský okresní soud předběžným opatřením. Podle starosty Modravy 
jde Hnutí Duha potažmo Straně zelených, jejíž zástupci včetně předsedy Ondřeje Lišky 
se objevili na Modravě v první den blokády, pouze o zviditelnění. „Duha se zaštiťuje 
ochranou přírody, ale chová se opačně. To, co se na Modravě děje považuji za politický 
populismus nejhrubšího zrna. Nikdo zde nechrání les, ale kůrovce. Proč? O tom 
můžeme jen spekulovat.“ Správa parku minulý týden uvedla, že tento týden se musí Na 
Ztraceném začít s kácením. K poražení je tu označeno asi 3 000 stromů. Jinak se z nich 
začne brzo masivně šířit kůrovec do okolních lesů.  

V domově pro seniory v Jirkově na Chomutovsku zemřela v pátek 22. července 
ve věku 107 let Marie Třešňáková (foto), nejstarší občanka České republiky. Paní 
Třešňáková se v poslední době necítila po zdravotní stránce dobře. V den úmrtí ještě 
mluvila na chodbě s ošetřovatelkami, po obědě si šla lehnout a už se neprobudila. 
Zemřela ve spánku. V městském ústavu sociálních 
služeb žila bezdětná Třešňáková, která v aktivním 
věku pracovala jako prodavačka, od roku 1994. 
Marie Třešňáková držela primát nejstaršího 
českého občana od letošního února, kdy zemřela 
stejně stará Františka Kožnarová z Velké Bíteše. 
Podle červnových údajů České správy sociálního 
zabezpečení (ČSSZ) by teď měla být nejstarší ženou 
v Česku nejmenovaná žena, která se narodila v 
únoru 1904. Ve stejný rok se narodila ještě jedna dosud žijící Češka, a to v listopadu. 
Jedna žena je z Královéhradeckého kraje a druhá z Moravskoslezského kraje. Systém 
ČSSZ však nedokáže určit, která z žen je odkud. Dalších sedm žen a jeden muž se 
narodili o rok později, tedy v roce 1905. Letos v dubnu na území republiky žilo 766 
seniorů s věkem přes sto let, 655 žen a 111 mužů. 
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Další mrazivé ráno mají za sebou v Šindelové na Sokolovsku. V úterý 
26. července se tam tak doslova vyplnila pranostika Svatá Anna, chladna 
z rána.„Dnes ráno ve dvou metrech jsme naměřili 0,3 stupně Celsia a těsně u země – 
0,4 stupně Celsia,“ informoval mluvčí klimatologické stanice v Šindelové. Během 
letošního léta tam rtuť teploměru klesla k bodu mrazu nebo pod něj už potřetí. V závěru 
minulého týdne naměřili v Šindelové u země rovnou nulu, ve dvou metrech pak 2,1 
stupně Celsia. Chladno bylo i 15. července, kdy bylo ráno – 1,2 stupně Celsia.  

Na Šumavě poblíž Modravy pokračovali ve středu 27. července dřevorubci 
v kácení stromů napadených kůrovcem. Podobně jako v minulých dnech jsou na 
místě i aktivisté, kteří chtějí kácení zabránit. Ve středu ráno jich na místě bylo téměř 
šest desítek, a ačkoliv je policisté postupně vyvedli, stále se na místo vracejí. „Dnes 
bylo předvedeno na obvodní oddělení 17 osob. Někteří aktivisté se do místa těžby stále 
vracejí,“ řekla policejní mluvčí. V oblasti je 45 policistů, stejně jako v úterý, kdy 
předvedli na obvodní oddělení do Kašperských Hor 20 lidí, další z prostoru pro těžbu 

vyvedli. Aktivisté zvolili novou 
metodu ochrany stromu, která má 
prodloužit policejní zásah na 
několik hodin. Řetězy, kterými se 
v úterý připoutali ke stromům, totiž 
policisté snadno přestřihli. Teď 
jsou dva lidé spojeni řetězem, který 
je nově v silné ocelové trubce (foto 
na předchozí stránce). Kácení 
v úterý přestali aktivně bránit 
členové Hnutí Duha, neboť obdrželi 

předběžné opatření klatovského soudu, který hnutí nařídil, aby se zdrželo organizování 
pohybu a pobytu lidí v místě těžby. Mezi 43 aktivisty ale byli v úterý jen tři členové 
Hnutí Duha, na ostatní účastníky blokády se proto předběžné opatření nevztahuje. 
Policie zasahuje proto, že se aktivisté zdržují v místě označeném pro těžbu. Správa 
Národního parku Šumava zvýšila údaje o počtu stromů, které jsou označené pro kácení. 
Dosud hovořila o 3 000 stromů, v úterý uvedla, že označeno je 4 000 stromů. Podle 
správců parku je tyto stromy nutné sanovat do 15 dnů, jinak z nich vyletí kůrovec, který 
zlikviduje osmi až desetinásobek 
dalších stromů. ------ I ve čtvrtek 
28. července pokračovalo soupeření 
ekologických aktivistů s lesníky, kteří 
chtějí v lokalitě Na Ztraceném kácet 
stromy napadené kůrovcem. Tentokrát 
aktivisté zvolili jinou taktiku než 
v předchozích dnech, kdy se 
přivazovali ke stromům. Dva z nich se 
nyní v sítích zavěsili do koruny stromu. 
Většina aktivistů po výzvě prostory 
opustila, dva lidé visí v korunách stromů, na výzvu, aby slezli, zatím nereagovali. Cíl je 
opět stejný, zamezit nebo alespoň ztížit dřevorubcům práci. U Modravy je kolem sedmi 
desítek aktivistů, připravena je i policie včetně antikonfliktního týmu. Dá se očekávat, že 
policie bude proti aktivistům stejně jako v minulých dnech zasahovat. Ve středu 26 lidí 
předvedla k podání vysvětlení, další pouze vyvedla z lokality kácení. 
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 Čeští extremisté na webu White Media poděkovali ve středu 27. července 
norskému atentátníkovi Andersi Behringu Breivikovi (foto), který se přihlásil ke 
spáchání pátečních masakrů v Oslu a na nedalekém ostrově Utoya. Podle článku 
nazvaného Obhajoba Anderse Breivika je čin atentátníka více než pochopitelný 
a inspiroval mnoho dalších lidí bojujících proti multikulturalismu. Policie zatím 

totožnost autora prohlášení nezná, weby extremistů ale dlouhodobě 
sleduje. „Schvalování trestného činu je samozřejmě postihovatelné,“ 
řekl vedoucí skupiny pro odhalování informační kriminality Policie 
ČR. „O tomto článku víme. V tuto chvíli jej podrobně analyzuje naše 
oddělení informační kriminality,“ sdělila mluvčí policejního 
prezidia. Zda text odporuje zákonům, zatím neuvedla. Podle experta 
na terorismus Mariana Brzybohatého se však pisatel dopustil hned 
několika trestných činů. Odborník se serveru zmínil o porušení tří 

paragrafů trestního zákoníku, jejichž obsahem je podpora a propagace hnutí 
směřujících k potlačení práv a svobod člověka, projev sympatií k takovým hnutím 
a popírání, zpochybňování, schvalování a ospravedlňování genocidy. Dvaatřicetiletý  
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pravicový extremista Breivik se přiznal, že v pátek odpálil bombu ve vládní čtvrti v Oslu 
a poté postřílel nejméně 68 lidí na nedalekém ostrově Utoya, především účastníků 
tábora sociálnědemokratické mládeže. Celkem má podle posledních informací na 
svědomí nejméně 76 životů. Breivik tvrdí, že svým činem chtěl zachránit Evropu před 
„muslimskou kolonizací“. Šlo o největší krveprolití v Norsku od druhé světové války. 
Odborníci na počítačovou kriminalitu mezitím pátrají po autorech textu uveřejněného 
na internetu, který oslavoval Breivikův hrůzný čin. Podle vedoucího tohoto oddělení je 
však server ultranacionalistického webu zaregistrovaný v USA, kde platí absolutní 
svoboda projevu. Přesto byli požádáni kolegové v USA, zda by tuto záležitost byli 
schopni posoudit jinak než ve světle jejich zákonů. Po zaslání překladu článku do 
angličtiny se čeká na jejich odpověď. 
 Špičky vládní koalice rozhodně na vzájemné hádanice časem nešetří. Půtkám 
nad reformami, řadou skandálů, ministerskými posty nebo nad rozpočtem věnovali 
lídři ODS, TOP 09 a VV jen v letošním roce min. 3 180 minut, tedy celých 53 hodin. 
Koalice využívá tradiční „kódovaná“ označení pro jednání k řešení neutuchajících 
problémů. Jednání předsedů ODS, TOP 09 a VV nese značku K3, debata za účasti 
dalších dvou politiků z každé partaje je označována K9, na pořad dne se už ale dostala 
i rozšířenější verze K 12. Kabinet zahájil nový rok strkanicí nad návrhem protikorupční 

strategie z dílny tehdejšího ministra 
vnitra Radka Johna (VV). Padala ostrá 
slova, urážky a nechyběly vzájemné 
výpady. Debata se vedla i nad 
jmenováním nového policejního 
prezidenta Petra Lessyho. Mimořádné 
lednové jednání K9 v pražském hotelu 
Mandarin pak vyvolala akce lékařů, kteří 
pohrozili hromadnými výpověďmi. 
V dalších měsících intenzita jednání K9 

kolísala, aby dosáhla svého prozatímního vrcholu v květnu a hlavně v červnu. V tomto 
měsíci ODS, TOP 09 a VV obětovaly rokování dohromady takřka 24 hodin, tedy 
necelou polovinu času ze všech jednání za prvních sedm měsíců letošního roku. Konaly 
se například schůzky o délce šesti hodin. Rekordní čas ovšem pobývali lídři koalice za 
zavřenými dveřmi 22. června, kdy se dohadovali devět hodin. Tématem byl dodatek ke 
koaliční smlouvě, kterým VV podmínily další účast ve vládě. V červnu také vypukl spor 
o rozpočet mezi VV a TOP 09, řešily se i ministerské posty. Výsledkem byla výměna na 
postu Radka Šmerdy, kdy byl nahrazen Pavlem Dobešem (VV). Post vicepremiérky 
a šéfky legislativní rady vlády pak obsadila Karolína Peake (VV). S počátkem prázdnin 
se tak po vyřešení dodatku a personálních obměnách zdály ty nejdivočejší hádanice 
urovnány. Opak je ale pravdou. Minulý týden se v souvislosti s posledním jednáním 
vlády před vládními prázdninami opět rozhořel spor o návrh státního rozpočtu 
a sjednocení DPH. Konala se hned dvě jednání špiček koalice ve formátu K9.  

Česká republika patří celosvětově k nejbezpečnějším zemím s nejpříznivějšími 
ukazateli pro návštěvníky. Podle tzv. celosvětového indexu mírumilovnosti obsadila 
ČR páté místo a na indexu konkurenceschopnosti v cestovním ruchu je z celkem 139 
zemí šestá. Ve středu 29. července to uvedli na tiskové konferenci představitelé agentury 
CzechTourism s odkazem na výzkumy renomovaných mezinárodních institucí. Při 
soustavně rostoucím množství cyklistů klesá počet lidí, kteří při jízdě na kole přišli 
o život. U nás to bylo loni 12 lidí na sto tisíc obyvatel (v Německu 6, na Slovensku 15). 
V absolutních číslech je to 70 usmrcených loni oproti 139 v roce 2002. Na příznivé 
tendenci mají velký podíl přibývající cyklostezky, jichž je dnes v ČR 38 tisíc kilometrů.  
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Do velké míry s tím souvisí i fungování záchranného systému. Zatímco v EU je 
standardní doba příjezdu sanitky k místu nehody půl hodiny, u nás je to 15 minut. 
Bezpečno je u nás také z hlediska čistoty a hygieny. S odvoláním na hlavního hygienika 
Michaela Víta uvedli představitelé agentury CzechTourism, že u nás jsou stravovací 
zařízení kontrolována státní institucí nejméně jedenkrát za dva roky, ve většině zemí EU 
kontrolu provádějí pouze namátkově profesní sdružení. Vzhledem k rostoucí oblibě 
vodních sportů je sledována i čistota tekoucích a povrchových vod. Ta v posledním 
desetiletí výrazně vzrostla a samozřejmostí je i pitná voda ve vodovodním systému. To 
nelze zdaleka říci o všech zemích EU. ČR se nachází v pásmu, kde je zemětřesení 
prakticky neznámým jevem a výjimečné jsou větrné smrště či tornáda, jedinou živelní 
pohromou, která se v Česku objevuje, jsou lokální povodně. Také z hlediska přírodních 
hrozeb se tedy můžeme řadit mezi státy velmi bezpečné. 

Americký astronaut, který vzal Krtečka do kosmu, přiletěl v pátek 29. července 
do Prahy. V raketoplánu Endeavour letěl v květnu ještě jeden, menší Krteček. 
Astronaut Andrew Feustel si ho totiž přibalil do svého osobního balíčku a v pátek po 
příletu do Prahy ho odpoledne přivezl „otci“ postavičky, výtvarníku Zdeňku Milerovi. 
Feustelův let, označovaný americkou NASA jako mise STS-134, skončil 1. června a byl 
předposlední cestou amerických raketoplánů k Mezinárodní vesmírné stanici (ISS). 
Jejich provoz byl ukončen návratem stroje Atlantis z mise STS-135 dne 21. července. 
Feustela s rodinou v Praze přivítal předseda Akademie věd ČR Jiří Drahoš (na foto 
vpravo) a americký velvyslanec Norman Eisen (na foto vlevo). Akademie věd ve 

spolupráci s Českým astronomickým 
ústavem, velvyslanectvím USA  Praze 
a Českou kosmickou kanceláří kosmonauta 
do ČR pozvaly. Feustela čeká přednáškové 
turné po sedmi českých městech, návštěvy 
hvězdáren i muzeí. Astronaut, jehož 
manželka Indira má české kořeny, se už v 
roce 2009 účastnil letu raketoplánu 
Atlantis na poslední servisní cestu 
k legendárnímu Hubbleovu vesmírnému 

teleskopu. I tehdy s sebou vezl předměty spojený se zemí původu své ženy - Písně 
kosmické básníka Jana Nerudy a českou vlaječku. Knihu Feustel po návratu věnoval 
Astronomickému ústavu a uskutečnil své první úspěšné přednáškové turné po českých 
a moravských městech. V minulých letech hostila Česká republika častokrát také 
amerického astronauta československého původu Eugena Cernana, který byl zatím 
posledním pozemšťanem, který se v roce 1972 prošel po Měsíci.  
 Letošní červenec byl nejchladnější od roku 2000 a nejdeštivější od roku 1997. 
S průměrnou měsíční teplotou 15,8 stupně byl teplotně podprůměrný o 1,1 stupně 
a v průměru spadlo 146 milimetrů srážek, to je 185 % dlouhodobého normálu let 1961 
až 1990. Přitom z dlouhodobého pohledu posledních padesáti let je patrné, že průměrná 
červencová teplota v 60. až 80. letech minulého století byla na hodnotách letošního roku 
naprosto běžná. V 60. letech minulého století hned pět červenců bylo teplotně 
podprůměrných, v 70. letech čtyři, v 80. letech tři a v 90. letech pouze jeden, a to v roce 
1993. V prvním desetiletí 21. století byl takto studený červenec jen v roce 2000. 
Historicky nejchladnější jsou července z let 1771, kdy průměrná měsíční teplota 
vzduchu byla 15 stupňů, dále z roku 1854 (16,1) a 1786 (16,3 stupně). Naopak 
nejteplejší července jsou z let 2006, kdy průměrná měsíční teplota byla 24,8 stupně, 
1994 (24,3 st.) a 1834 (24 st.). Nejdeštivější červenec byl v roce 1997, kdy spadlo 195 
milimetrů srážek, což je 246 % dlouhodobého normálu. 
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 Vysočina jako správní region změnila od pondělí 1. srpna název na Kraj 
Vysočina. Účinnosti totiž nabývá novela ústavního zákona o vyšších územních 
samosprávných celcích. Změna má odstranit potíže kraje s používáním názvu při 
komunikaci s úřady veřejné správy a při uzavírání smluv. Název Kraj Vysočina 

obsahuje také logo kraje a všechny písemnosti. Název Kraj Vysočina se 
obecně vžil, používal se již i v minulosti na většině materiálů, nebyl 
však v souladu s oficiálním názvem daným ústavním zákonem. „V běžné 
praxi to ani tak nevadilo, velké problémy při komunikaci však nastávaly 
hlavně při užívání datových schránek,“ uvedl mluvčí kraje. Novelu 
zákona předložili krajští zastupitelé. Vysočina jako jediný z českých 

a moravských regionů zatím neměl v názvu slovo kraj. Problematické proto bylo podle 
navrhovatelů i oficiální pojmenování orgánů kraje, tedy hejtmana, zastupitelstva, rady 
i krajského úřadu. Název kraje bylo možné snadno zaměnit s názvy řady firem 
a obchodních značek. 
 Život v České republice se postupně prodlužuje, a to každoročně i o několik 
měsíců. Jen za poslední dvě desetiletí se protáhl u mužů skoro o sedm let a u žen o 
více než pět let. Podle statistik mají nyní Češi naději, že se dožijí v průměru 74,4 roku. 
Češky by pak před sebou měly mít průměrně 80,6 roku. Česká republika tak patří ke 
státům EU, kde se věk dožití zvedal nejrychleji. Vyplývá to z údajů Českého statistického 
úřadu (ČSÚ) vydaných dne 1. srpna 2011. Doba dožití představuje průměrnou délku 

života lidí, kteří se v daném roce narodí. Ve 
skutečnosti se ale obvykle žije déle. Pokud totiž 
člověk překoná rizika úmrtí v dětství a překročí také 
šedesátku, šance na dlouhý život se zvyšují. Roli 
hraje třeba zdravotní stav a životní podmínky 
i ekonomická situace v zemi a úroveň medicíny. Vliv 
mají také války a jiné okolnosti. V roce 2010 měli 
podle statistiků Češi naději dožít se 74,4 roku, Češky 

80,6 roku. O deset let dříve muži měli šanci žít do 71,6 roku, ženy do 78,3. V roce 1990 
doba dožití činila 67,6 roku u mužů a 75,4 roku u žen. Postupně se zvedají také šance 
na delší život u šedesátníků. Zatímco v roce 1990 měli muži tohoto věku před sebou 
v průměru 14,7 roku a ženy 19,5 roku, nyní doba dožití šedesátníků činí v průměru 
skoro 19 let a u šedesátnic se přibližuje ke 23 letům. „Za 20. století jsme prodloužili 
lidský život o 25 let, tedy zhruba o třetinu,“ řekl novinářům kardiolog Jindřich Špinar.  
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Podotkl, že jen od roku 1980 do roku 2005 se délka života protáhla o šest let. Z toho tři 
roky prý získal člověk díky lepší léčbě infarktů a dalších chorob srdce a cév, rok a půl 
pak díky léčbě mrtvice. „V 21. století by se život mohl prodloužit o dalších 25 let. Každé 
druhé dítě, které se letos narodí, se dožije sta let. Na tom se bude podílet kardiologie,“ 
uvedl Špinar. Podle něj patří ČR v tomto oboru ve vybraných zákrocích k desítce 
nejlepších zemí na světě. Demografové tak výrazné prodlužování života zatím 
nepředpovídají. Podle jejich několik let starých propočtů by se v roce 2050 mohly Češky 
dožívat v průměru zhruba 85 let, Češi by pak mohli žít v průměru asi do 79 let. Česká 
republika patří k zemím EU, kde se život v posledních dvou desetiletích prodlužoval 
nejrychleji. Ve srovnání se západními státy má ale ještě co dohánět. Například ve 
Francii, Itálii, Španělsku či Švýcarsku doba dožití žen překročila už nyní 84 let. Muži ve 
Švýcarsku a na Islandu se mohou dožívat v průměru skoro 80 let, v Norsku, Španělsku, 
Británii či Nizozemsku pak víc než 78 let. Podle odborníků není podstatné jen 
prodlužování života. Hlavní je to, aby člověk zůstal co nejdéle bez závažnějších 
zdravotních obtíží. Experti označují stárnutí společnosti za dobrou zprávu. Podle nich je 
ale nutné, aby se jednotlivé země na tento proces připravily a přizpůsobily mu své 
zdravotnické a důchodové systémy i služby pro seniory. Kvůli stárnutí společnosti se 
v ČR připravuje důchodová reforma a prodlužuje věk odchodu do důchodu. 
 Manželští rekordmani se vzali v roce 1936, oslavili korunovační svatbu. Když 
si Anna a Vilém Kalíškovi z Nového Jičína řekli svatební ano, žil ještě T.G. Masaryk, 
ve stejném roce se narodili Václav Havel a Zdeněk Svěrák. Jejich pětasedmdesát let 
společného života je velmi pravděpodobně nejdéle stále trvajícím manželstvím v zemi. 
Letos oba slaví i století života. Svatbu měli 1. srpna 1936, 75. výročí se nazývá 
korunovační svatbou. Jde o naprosto mimořádnou událost, ostatně mnohé internetové 
seznamy výročí svateb s takovou životní a manželskou vytrvalostí ani nepočítají. Je to 

jako slavit zlatou a stříbrnou svatbu 
zároveň. Jubileum ale Kalíškovi oslavili 
v soukromí, stranou veřejnosti a médií, 
v novojičínském Domově pro seniory 
Paprsek. Poznali se šest let před svatbou 
na pouti v Libhošti u Nového Jičína. 
„Večer jsme spolu v sokolovně na zábavě 
tancovali,“ prokázal pan Vilém skvělou 
paměť. Brali se také v Libhošti. „Já jsem 
byla sirotek a manžel už měl v té době 

jen maminku. Pozvali jsme ale všechny naše sourozence. Po svatbě jsme ale bydleli 
v mém rodišti u Starého Jičína,“ přidala se paní Anna. Soužití ale nebylo vždy snadné. 
Mladý manžel musel za války na nucené práce do Německa, kde utrpěl vážný úraz. 
Práci pak sehnal díky sousedovi ve Zlíně u Bati. Po čase se vrátili do Nového Jičína, 
kde paní Kalíšková dostala nabídku na vedení prádelny. Obrovskou a nikdy ne zcela 
zhojenou ránu znamenala pro manžele ztráta obou synů. Pan Vilém letos oslavil životní 
stovku, paní Anna oslavu trojciferného věku teprve chystá na podzim. Pochopitelně 
nesmí chybět ani recept na dlouhý život a rekordní manželství. „Důležité je, abyste si 
spolu rozuměli. A to se nám poštěstilo,“ hodnotil pan Kalíšek. „Bylo dobře i špatně, ale 
člověk musí umět odpouštět,“ dodala jeho manželka. Oba ale říkají, že velké neshody 
nikdy neměli. Další jistě důležité předpoklady pro rekordní manželství prozradila 
ředitelka domova pro seniory, kde manželé Kalíškovi žijí. „Mají rádi život. Pečují o své 
fyzické i duševní zdraví. Čtou noviny, zajímají se o dění kolem sebe. A hlavně nejsou 
hašteřiví a mrzutí. Jsou vděčni životu za to, že i když je bolí klouby, jsou samostatní. 
Zůstávají vitální a nejsou pesimisté.“  
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 Je středa, 2. února 2011. V Egyptě již týden zuří demonstrace za odstoupení 
prezidenta Husního Mubaraka. Na káhirském náměstí Tahrír se střílí. V nepřehledné 
a potenciálně nebezpečné situaci se ocitají tisíce turistů včetně českých. Některým 
z našich ale v mobilu pípne spásná esemeska: „K opuštění Egypta lze využít slovenský 

speciál 3. 2. let Bratislava – Káhira – Hurghada –
Bratislava. V případě zájmu kontaktujte okamžitě číslo 
20123989674.“ Lidé, kteří se před odjezdem 
zaregistrovali v rámci Dobrovolné registrace občanů 
České republiky při cestách do zahraničí, najednou 
poznali, jak udělali dobře. Tzv. projekt Drozd 
provozovaný ministerstvem zahraničí (MZV) funguje již 

druhým rokem a dosud se do něj registrovali čeští občané téměř 13 tisíckrát. Díky němu 
by tak mohly tisíce Čechů dostat v případě nouze hromadné zprávy varující před 
vážným nebezpečím či ohrožením života. „Aktuálně je v systému registrováno 1 393 
cestovatelů, kteří míří do 130 zemí. Nejvíce registrací je od lidí mířících do Egypta, 
Turecka, Tuniska, USA, Gruzie, Japonska, Řecka, Indonésie a do Saúdské Arábie,“ 
sdělil mluvčí MZV Vít Kolář. Při nedávném vražedném střílení v Norsku naopak Drozd 
využit nebyl, jelikož se do systému nikdo nepřihlásil – prostě si nikdo nemyslel, že by 
k podobné situaci mohlo v této severské zemi dojít. Systém podle údajů MZV využívají 
spíše lidé cestující na vlastní pěst a Češi, kteří v zahraničí dlouhodobě žijí kvůli práci či 
studiu. Nejvíce je o Drozd zájem během turistické sezóny. Systém například po 
pumových útocích v Pákistánu v listopadu 2009 vyzval cestovatele, aby kontaktovali své 
rodiny, loni varoval Čechy před nebezpečím tsunami v jižní Asii, po zemětřesení na jihu 
Austrálie byl rozeslán e-mail s kontaktem na generální konzulát v Sydney. „Letos byl 
systém využit zejména během nepokojů v severní Africe a na Blízkém východě, kdy MZV  
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doporučovalo cestovatelům, aby dbali zvýšené opatrnosti a vyhýbali se veřejným 
shromážděním v centru velkých měst, nebo je informovalo o vyhlášeném zákazu 
vycházení,“ uvedl dále mluvčí MZV Vít Kolář. 
 Stát už letos šmahem vyléčil tisíce invalidů. Onou „zázračnou medicínou“ je 
přísnější metodika posuzování rozsahu nemohoucnosti. Statisticky se tak počet 
invalidů u nás v posledních měsících rychle snižuje. Vyplývá to ze statistik České 
správy sociálního zabezpečení (ČSSZ), podle nichž stát ještě loni v prosinci vyplatil přes 
466 tisíc invalidních důchodů. Letos v červnu už ČSSZ poslala o 7,5 tisíce invalidních 
důchodů méně. Podle údajů za loňský rok, s kterými pracuje ministerstvo práce, by 
úbytek invalidů měl být dokonce ještě daleko výraznější. Navíc k tomu dalším tisícům 
zdravotně postiženým stát důchody krátí, poté, co 
posudkoví lékaři překvalifikují míru jejich invalidity na 
nižší stupeň. Už loni podle statistik ČSSZ nová léčebná 
kúra státu, opírající se o vyhlášku 359 z roku 2009 
zabrala; celkem u 16 680 postižených se zdravotní stav 
rázem zlepšil, proti  7 442 lidem, jejichž stav se naopak 
zhoršil. Hned o dva stupně invalidního důchodu se loni 
uzdravilo 6 565 osob. Vhledem k tomu, že průměrný 
měsíční důchod ve třetím stupni se loni pohyboval kolem 9 660 korun a v prvním byl 
zhruba 6 100 korun, si státem vyléčení lidé měsíčně pohoršili v průměru o více než tři 
a půl tisíce korun. V součtu tak stát jen na těchto postižených lidech ušetřil zhruba 
23 miliónů korun. Pro dotčené lidi to přitom znamená ohrožení příjmovou chudobou, se 
kterou jim stát stejně musí později alespoň částečně pomáhat prostřednictvím sociálních 
dávek. Z hlediska státu s jeho více než stomiliardovým deficitem to ale prakticky nic 
neřeší. Pro srovnání: výstavba jednoho kilometru českých dálnic, jež jsou dlouhodobě 
označovány za předražené, stojí v průměru přes 220 miliónů korun. Invalidita prvního 
stupně je vyhláškou přiznána lidem, kteří mají tzv. pokles pracovní schopnosti nejméně 
o 35 %, ve druhém stupni je to o 50 a více %. Invalidita třetího stupně se pak týká lidí 
se ztrátou pracovní schopnosti nejméně o 70 %.  
 
 Miroslav Macek, bývalý vysoký politik ODS, neuspěl s dovoláním 
k Nejvyššímu soudu a musí zaplatit Davidu Rathovi 100 000 korun. Macek uštědřil 
v květnu 2006 Rathovi pohlavek na stomatologickém sněmu. Důvodem útoku bylo 
předešlé Rathovo vyjádření, že se Macek oženil kvůli penězům. Macek podal dovolání 
proti rozsudku Vrchního soudu v Praze z roku 2009. Ten mu uložil zaplatit stotisícovou 
pokutu, soudní výlohy a zároveň veřejnou omluvu. Podle rozsudku došlo i k zesměšnění 

žalobce. Policie Mackovo jednání vyhodnotila jako 
přestupek a Úřad městské části Praha 2 mu následně 
vyměřil pokutu ve výši tří tisíc korun. David Rath se 
obrátil ale i na soud, který v první instanci rozhodl, že 
se má Macek za pohlavek omluvit, odmítl Rathův 
požadavek na miliónové odškodné, neboť napadený 
neutrpěl žádnou závažnou újmu. Odvolací soud nakonec 
přiznal Rathovi, který následně požadoval již pouze 

250 000 korun, i stotisícové odškodné. Macek ve svém dovolání upozornil, že mezi 
veřejně činnými osobami by měla být postačující satisfakcí omluva, nikoliv peněžní 
náhrada. Nezamlouvalo se mu rovněž to, že Rath by odškodné „využil pro zvýraznění 
své osoby při politické kampani“. Soud se s touto argumentací neztotožnil a dovolání 
zamítl. Další opravný prostředek již není přípustný. 
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 Incident v přímém přenosu. ------ Miroslav Macek měl v květnu 2006 řídit valnou hromadu, na 
kterou se do pražského Národního domu na Vinohradech sjelo zhruba 700 delegátů. Hned na úvod 
jednání ale shromážděným zubařům oznámil, že než začne hovořit, musí si vyřídit jednu osobní věc. 
Načež přistoupil zezadu k Rathovi a udeřil ho do hlavy. Po uštědřené ráně ministr Rath vstal a chtěl 
odejít. Po několika krocích si to ale rozmyslel, vrátil se k Mackovi, postavil se mu čelem a řekl mu: „Pane 
doktore, vy jste na mě zaútočil zezadu, jste zbabělec.“ Na ta slova na něj zaútočil Macek znovu, tentokrát 
pěstí, ale Rath jeho úder vykryl. Poté se oba začali strkat a spadli pod řečnický pult. Po chvilce skončili 
a Macek za všeobecného pískotu odešel. 
 
 Žebříčku nejoblíbenějších jmen, která dávají rodičové svým ratolestem, loni 
vévodila Tereza spolu s Janem. Pro dívky jsou rovněž populární jména Eliška, Adéla 
či Anna, pro chlapce Jakub, Tomáš a Adam. Ve čtvrtek 4. srpna o tom informovala 
mluvčí Českého statistického úřadu (ČSÚ). Tereza hraje u rodičů v Česku prim už od 
roku 1999, kdy statistici začali pojmenovávání pravidelně sledovat. U chlapců se v čele 

seznamu střídá Jan s Jakubem. Loni se v ČR narodilo bezmála 
57 000 děvčat. Jméno Tereza dostalo téměř 2 700 z nich. Skoro 
2 500 holčiček pojmenovali rodiče Eliška. Narodilo se i zhruba 
1 890 Adél a 1 842 Aniček. Janů 
v Česku přibylo 3 200. Na svět 
přišlo i 3 115 Jakubů, 2 560 
Tomášů, skoro 2 160 Adamů 
a 2 055 Davidů. Celkem se 
narodilo 60 220 chlapců. I když 
čeští rodiče volí obvykle 
tradiční jména, postupně 
přibývá jmen cizokrajných. Loni se mezi nimi objevila třeba 
Aashinya, Biqi, Fathija, Gaoxiang, Imana, Oleksandra či 

Zlatica. Rodiče sáhli i po starém jméně Malvína, Klementýna, Elvíra či Filoména. 
Matrikáři zapsali také počeštěné varianty cizích jmen – Šanel či Mišela. Chlapci pak 
dostali třeba jméno Abdoul, Bilguut, Dmytro, Spiros či Thang. Rodiče se přiklonili ale 
i ke staročeským jménům jako Horymír, Křišťan či Jošt. Mnohem častěji začínají rodiče 
dávat svým potomkům také dvě jména jako třeba Anna Marie. Nejneobvyklejším 
z takových dvojitých jmen byl loni Monty Pepa. Matky, které v roce 2010 přiváděly děti 
na svět, byly nejčastěji Jany, Petry, Lenky, Lucie a Kateřiny. Nejvíc otců se jmenovalo 
Petr, Martin, Jiří, Jan a Pavel. Předávání jména z rodiče na potomka je mnohem 
častější u mužů, víc se tedy dědí jméno z otce na syna než z matky na dceru. Po matce 
dostaly loni jméno tři z deseti Jan a zhruba pětina Peter a Lenek. Po tátovi se jmenovaly 
loni skoro tři čtvrtiny Zdeňků a Milanů a téměř dvě třetiny Ladislavů, Jaroslavů 
a Miroslavů. Jméno zdědila i víc než polovina Jiřích, Karlů, Romanů, Pavlů a Petrů. 
 Prezident Václav Klaus v pátek 5. srpna ostře odmítl výzvy ČSSD a VV, aby se 
distancoval od výroků svého vicekancléře Petra Hájka. Ten se ve čtvrtek vyjádřil 
o homosexuálech coby o deviantech. Jeho výroky vzbudily vlnu nevole nejen na 
pražském magistrátu, který převzal záštitu nad Festivalem tolerance Prague Pride, ale i 
mezi politiky. Podle Klause jde o svobodu slova. „Rezolutně odmítám požadavky 
zaznívající z ČSSD a VV, abych se distancoval od výroků Petra Hájka,“ konstatoval 
Klaus s tím, že ač by sám volil některá slova jinak, necítí nad festivalem žádnou hrdost. 
Připomněl to s odkazem na překlad anglického termínu pride – pýcha, domýšlivost, 
hrdost, nadutost, chlouba, nafoukanost, nejlepší léta, smyslný chtíč. Klaus rovněž dodal, 
že Hájek neprotestuje proti akci samotné, ale proti záštitě, které se jí dostává od 
primátora. „Tolerovat je jedna věc, dávat veřejnou podporu jménem významné instituce 
je věc úplně jiná,“ uvedl prezident s tím, že on vnímá slovo deviace jako hodnotově  
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neutrální. „V každém případě je homosexualita něco výrazně menšinového a jako 
taková si zasluhuje naši ochranu, nikoli nutně apoteózu,“ uvedla hlava státu. Hájek 
homosexuály označil za deviantní občany a festival za nátlakovou akci. Dotklo se jej 
i to, že  akci podpořilo vedení města v čele s „údajně pravicovým“ primátorem 
Bohuslavem Svobodou (ODS). Reakce na urážlivě laděné výroky na sebe vzhledem 
k Hájkovu postavení nenechala dlouho čekat. Vládní Věci veřejné v pátek konstatovaly, 
že jde o nepřípustná slova, která si zástupce ústavního činitele této země nemůže 
dovolit. Jak VV, tak ČSSD očekávají, že se Hájek za svá slova omluví.  Jasné stanovisko 
očekávají strany i od prezidenta Václava Klause. „Těm, kteří mne vyzývají, abych se 
přidal k jejich útoku na svobodu slova, chci vzkázat následující – hájí-li někdo 
názorovou toleranci, měl by začít sám u sebe,“ vzkázal Hájkovým kritikům Václav 
Klaus. Prezident připomněl i myšlenku ze své nedávné přednášky, kdy zmínil tezi 
„respektujme homosexualitu, nikoli homosexualismus“. „Pražská „Prague Pride“ není 
projevem homosexuality, ale homosexualismu, kterého se – stejně jako řady dalších 
módních „ismů“ – velmi obávám,“ osvětlil. ------ Prezident Václav Klaus zareagoval 
v pondělí 8. srpna na polemiky, které způsobil plánovaný festival Prague Pride 
a ztotožnil se také se stanoviskem ministra zahraničí Karla Schwarzenberga (TOP 09), 
který se pozastavil nad skutečností, že konání festivalu k právům homosexuálů vyjádřilo 
podporu 13 velvyslanců v ČR. Oba politici soudí, že prohlášení velvyslanců je 
nadbytečné a kontraproduktivní. Svojí podporu akci totiž vyslovilo 13 velvyslanců. 
„Vyjadřujeme solidaritu s komunitami leseb, gayů, bisexuálů a transsexuálů v České 
republice. Podporujeme jejich právo uspořádat pokojný a zákonný průvod, aby zvýšili 
povědomí o specifických tématech, která se jich týkají,“ uvedli v prohlášení velvyslanci 
USA, Rakouska, Belgie, Kanady, Dánska, Estonska, Německa, Nizozemska, Norska, 
Španělska, Švédska, Švýcarska a Británie. Ministr Schwarzenberg pak konstatoval, že 
prohlášení velvyslanců je kontraproduktivní a přebytečné, neboť homosexuálům v ČR 
nikdo žádná práva neupírá. V podobném duchu v pondělí zareagoval i prezident Klaus. 
„Byl bych ve svém odsudku ostřejší než pan ministr Schwarzenberg. Prohlášení 
velvyslanců – které, jak jsem se i od několika z nich dozvěděl, ani nečetli – považuji za 
bezprecedentní krok, jaký nikdo z nás nepamatuje. Nedovedu si představit, že by si 
jakýkoli náš velvyslanec dovolil formou petice zasahovat do vnitropolitické diskuse 
v jakékoli demokratické zemi světa,“ konstatovala hlava státu. „Velvyslanci by měli 
vědět, že debata u nás nebyla a není vedena o povolení či nepovolení této manifestační 
akce homosexuálů, ale o její veřejné podpoře významným členem pravicové 
konzervativní strany, primátorem hlavního města,“ dodal Václav Klaus a pozastavil se 
nad tím, že stanovisko ministra zahraničních věcí zcela zapadlo. 
 Památník připomínající železniční neštěstí ve Studénce na Novojičínsku, při 
němž před třemi lety, 8. srpna 2008, zahynulo osm lidí a dalších 95 cestujících bylo 

zraněno, byl v sobotu 6. srpna 
hodinu po poledni odhalen poblíž 
místa tragédie. Na vzpomínkové 
setkání do Studénky přijely 
odhadem dvě stovky lidí. Příbuzní 
obětí, lidé, kteří tehdy byli zraněni, 
i další cestující z vlaku, jejich 
známí, a nechyběli ani hasiči. Po 
odhalení památníku přítomní uctili 
oběti minutou ticha, následně 
pokládali květiny a zapalovali 

svíce. Jedno z největších železničních neštěstí v České republice se odehrálo 8. srpna  
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2008 před půl jedenáctou dopoledne, kdy se ve Studénce těsně před projíždějící 
mezinárodní rychlík EuroCity 108 Comenius, mířící z Krakova do Prahy, zřítil právě 
opravovaný most. Akademický sochař Miroslav Rybička z Jistebníku památník vytvořil 
bez nároku na odměnu. Jak se svěřil přítomným, ví, co cítí lidé, kteří ztratí blízkého 
člověka, sám přišel před 22 lety o syna při dopravní nehodě. Na pomníku o šířce 4 a 
výšce 2 metry, který je z betonu, jsou křestní jména osmi obětí vyvedena z kovových 
písmen, a růžice ze směsi kovu, pryskyřice a několika přísad. Motiv symbolizuje střet 
dvou hmot, železa a betonu, tedy vlaku s mostem. 
 Jedna z klíčových postav komunistické propagandy politička Jiřina Švorcová 
(foto) podlehla v pondělí na klinice na Malvazinkách dlouhé nemoci. Bylo jí 83 let. 
Herečku si diváci pamatují hlavně jako Ženu za pultem z normalizačního televizního 
seriálu. Se zdravotními potížemi se Švorcová potýkala již od začátku tohoto roku, na 
bolesti nohou a zad navázal zápal plic. Od května byla udržována v umělém spánku. 
Naposledy se na televizních obrazovkách objevila v únoru, kdy na TV Barrandov 
převzala cenu Prominent roku. Absolventka pražské DAMU byla dlouholetou členkou 
Divadla na Vinohradech, působila v něm od počátku padesátých let až do roku 1990. 
Kariéra Švorcové byla nerozlučně spjata s politikou a silnou prorežimní 
angažovaností. Dlouhá léta fungovala jako předsedkyně Svazu českých dramatických 
umělců, komunistický režim ocenil její věrnost 
Řádem Vítězného února (1978) a o šest let 
později i titulem národní umělkyně (1984). 
Zapálenou komunistkou zůstala Švorcová i po 
sametové revoluci, kdy dlouhá léta podporovala 
KSČM recitací komunistické poezie. V roce 
1996 neúspěšně kandidovala za KSČM do 
Senátu na Litoměřicku. První filmovou rolí 
Švorcové byla Helenka Machovcová v dramatu 
Karla Steklého Temno (1950). Následovaly 
údernické role, jako byla traktoristka Vlasta Tomešová v Cestě ke štěstí, dělnice 
Tonička ve filmu Přicházejí ze tmy nebo podporučice VB Tereza Machátová ve snímku 
Tereza. Více než na filmovém plátně se Švorcová uplatnila v rozhlase a v televizi. Její 
hlas můžeme znát z dokumentárních filmů nebo dabingu, mnohem častěji si ji však lidé 
vybaví z televizních inscenací a seriálů. Matka, Okres na severu, My všichni školou 
povinní, Gottwald a samozřejmě již zmíněná role prodavačky Anny Holubové v Dietlově 
a Dudkově seriálu Žena za pultem, za který získala několik cen: to všechno jsou tituly, 
které budou se jménem Švorcové navždy spjaté. Na divadelních prknech se herečka 
uplatnila nejprve jako představitelka mladých uvědomělých milovnic a dívek, 
v pozdějších letech se přehrála do vyzrálých komických a dramatických hrdinských rolí 
žen, manželek a matek. K nejvýraznějším titulům z oblasti jejího divadelního 
herectví patří například Anna Karenina, Matka Kuráž či Tři sestry. 
 Církve a náboženské společnosti vyjádřily ve čtvrtek 11. srpna souhlas 

s návrhem restitucí, který vypracovala vládní komise. Ta 
navrhuje navrátit církvím část majetku v podobě polí, lesů a 
rybníků v hodnotě 75 miliard korun a za zbylý  vyplatit 
kompenzaci 59 miliard. Do konce srpna je třeba ještě doladit 
poslední bod, a to délku přechodného období, po které bude 
stát dále církve finančně dotovat. Příslušný zákon by mohl 
platit od roku 2013. Finanční kompenzace za nevydaný 
majetek by se měla vyplácet 30 let. Přechodné období, kdy 
by stát církve nadále dotoval, podle kardinála Duky umožní  
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zodpovědně nastartovat převzetí majetku. Mělo by zahrnovat období 20 let a méně. 
V současnosti dostávají církve na platy 1,4 miliardy korun ročně.V polovině září by 
parametry církevních restitucí měla dostat na stůl vláda. Pokud bude kabinet souhlasit, 
ministerstvo kultury vypracuje samotný zákon. V případě schválení parlamentem by 
měla norma vstoupit v platnost od 1. ledna 2013. Částka, kterou stát církvím vyplatí, 
nebude úročena, jak počítal původní návrh vlády Mirka Topolánka (ODS), ale 
valorizována pouze o inflační doložku. Většinu zabraného majetku (98 %) vlastnila před 
rokem 1948 katolická církev, ta se ale zavázala, že část svého nároku (17 %) přenechá 
ostatním církvím a společnostem. Komunistický režim odebral církvím 181 tisíc hektarů 
lesů a 72 tisíc hektarů zemědělské půdy. 
 Požár je vždy katastrofou, ale ten, který vypukl v Praze před 130 lety, 12. srpna 
1881, byl katastrofou národní. Hořelo totiž Národní divadlo. Ještě nedokončená „zlatá 
kaplička“, která vyrostla i díky všelidové sbírce, vzplála zřejmě vinou neopatrnosti při 
dokončovacích pracích. Požár provázelo až neuvěřitelné množství nešťastných náhod 
a podivných okolností. Dohady však už asi nikdy nebudou objasněny. U zrodu 
katastrofy zřejmě stálo bezpečnostní opatření, instalace módní novinky hromosvodu. 
Traduje se, že klempíři, kteří končili 12. srpna práci na střeše, špatně uhasili dřevěné 
uhlí v kamínkách na letování. Uhlíky 
vysypali do žlabu a zalili vodou. 
V dřevěném uhlí ale při nedostatečném 
uhašení zůstane žhavé jádro, které se 
může znovu rozhořet, což se podle 
tehdejšího vyšetřování příčin požáru 
stalo. Měděný okap se od uhlíků 
rozžhavil a od něj chytilo dřevěné 
bednění střechy. Oheň zpozoroval 
kolem šesté hodiny odpoledne hasič při 
obchůzce divadlem. Ačkoli včas sepnul 
hlásič v budově, shodou okolností ve 
stejný moment nahlásil požár i strážník 
z nedaleké Poštovské ulice a tudíž 
v hasičské centrále zaznamenali místo 
kódu ND v morseově abecedě jen čárku 
a nepoznali, kde hoří. Zhruba po 
půlhodině opakované hlášení pak přišlo 
pozdě. Mezi prvními, kdo hasili oheň na střeše, byl i sochař Bohuslav Schnirch, jehož 
trigy zdobí divadlo dodnes. Voda ale za pár minut přestala tryskat. Současně totiž bylo 
spuštěno kropicí zařízení nad jevištěm a otevřeny všechny hydranty v budově, což 
srazilo tlak vody a brzy vyčerpalo její zásoby. Navíc divadlo zásobovala vodárna na 
Karlově, kde den před tím prasklo přívodní potrubí a v nádrži značně klesla hladina 
vody. Železnou oponu, pod níž stálo lešení pro štukatéry, nakonec spustili jen částečně, 
to už byl oheň i v hledišti. Šíření ohně podporoval i silný vítr. Vzplanul také zbytkový 
plyn v potrubí. Když se zřítil strop s lustrem, byl konec. Hasiči ale naštěstí uchránili 
před ohněm okolní budovy, zejména sousedící Prozatímní divadlo. Požár zdolali až před 
šestou hodinou ranní. Oheň zcela zničil střechu divadla, jeviště i hlediště včetně 
dekorací k chystané premiéře Libuše. Zachoval se vestibul, foyer, lodžie a řada 
místností jako archiv, šatna a divadelní kancelář. Hasiči zachránili i mnoho uměleckých 
děl. Za škodu pak První česká vzájemná pojišťovna vyplatila téměř 300 tisíc zlatých. 
Když se ve zjitřené atmosféře po tragédii hledal viník, šuškalo se také, ovšem bez 
jakéhokoli důkazu, že divadlo shořelo kvůli národnostním třenicím mezi pražskými  
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Čechy a Němci. Vyšetřování se ale zaměřilo na oba řemeslníky a určilo, že oheň zavinili 
svou nedbalostí. Zločin žhářství se neprokázal a tak zámečníci Emil Jenisch a Václav 
Zinniburg byli odsouzeni jen pro přestupek a vyvázli s týdnem 
vězení. Mezi dalšími příčinami, proč se požár zhoubně rozšířil, 
jmenovala zpráva Výboru sboru pro zřízení Národního divadla 
mimo jiné špatnou funkčnost hydrantů, ale kritizovala i údajnou 
zmatečnou organizaci a nedostačující techniku hasičů. Národní 
divadlo snad ještě hořelo a už se sbíralo na nové. Za čtyři týdny se 
sešlo přes milion zlatých a do dvou let stála budova opět v celé 
kráse, dokonce vylepšená o elektrické osvícení. Obnovu dokončil 
architekt Josef Schulz. Autor projektu Josef Zítek pro rozpory 
s Výborem přestavbu odmítl a do budovy Národního divadla už 
nikdy nevkročil. Obnovené divadlo bylo slavnostně otevřeno 18. 
listopadu 1883. Po sto letech se podezřelé množství náhod kolem požáru pokusil ve své 
knize vyjasnit spisovatel literatury faktu Miroslav Ivanov. Expertiza, kterou pro něj 
v roce 1982 ve Výzkumném a zkušebním leteckém ústavu udělali, prokázala, že od 
neuhašených oharků budova vzplanout nemohla.  
 V sobotu 13. srpna se v rámci festivalu tolerance uskutečnil „průvod hrdosti“, 
který je jedním z vrcholů festivalu Prague Pride. Ten organizují homosexuálové coby 
akci sexuálních menšin. Jako protiváha pochodu se uskutečnily i akce pravicových 
radikálů a mladých křesťanských demokratů. Krom nadávek a několika hozených 
plastových lahví k větším incidentům nedošlo. Průvod zhruba tří tisíc lidí v poklidu 

prošel centrem Prahy až na Střelecký ostrov, kde 
se uskuteční hudební festival. Průvod se už během 
průchodu ulicí Na Příkopě roztančil. Po 
překonání Jungmannova náměstí se pak naplno 
rozvinulo veselí jeho účastníků podporované 
hudbou ze zvukových aparatur. Z chodníků akci 
přihlížely tisíce Pražanů a turistů, doprovázela ji 
policie a členové antikonfliktního týmu. Svůj 
nesouhlas s akcí na Jungmannově náměstí 

vyjádřili pravicoví radikálové. Mítink organizovala Dělnická strana sociální 
spravedlnosti (DSSS). Ve chvíli, kdy průvod procházel kolem Jungmannova náměstí, 
vytvořilo několik přítomných členů DSSS špalír oddělený policií a křičelo na 
procházející „prasata“. Do průvodu letěly i plastové lahve s vodou. Nikdo z účastníků 
pochodu se nenechal vyprovokovat k protiakci. Pochod se uplynulých dnech stal 
vděčným tématem i pro politiky. Někteří vyslovili svůj nesouhlas s tím, že akci zaštítil i 
pražský primátor Bohuslav Svoboda (ODS). Petr Hájek, vicekancléř prezidenta Václava 
Klause označil homosexuály za „deviantní spoluobčany“ a jejich akci za nátlakovou. 
Primátor i přes výtky na své podpoře trvá. Svou protiváhu akci homosexuálů vyjádřili 
„pochodem pro rodinu“ i mladí křesťanští demokraté. Jejich pochod po hodině skončil 
a zhruba dvě stovky účastníků se v poklidu rozešly. 
 Podle analýzy ministerstva zdravotnictví zaplatí kuřáci na spotřebních daních 
a dani z přidané hodnoty o desítky miliard víc, než kolik celkem stojí jejich léčba. 
Kuřáci jsou tak podle analýzy ministerstva zdravotnictví přínosem pro státní rozpočet. 
„Za léčení nemocí kuřáků se ročně spotřebuje v systému veřejného zdravotního 
pojištění asi šest miliard, přínos do státního rozpočtu z té daně za kuřivo je asi 60 
miliard,“ řekl ministr zdravotnictví Leoš Heger. Analýza vychází z toho, že stát vybere 
na spotřebních daních za tabák 44 miliard, dalších zhruba 16 miliard zaplatí kuřáci na 
dani z přidané hodnoty. Léčba rakoviny, infarktu a dalších nemocí prý ale stojí  
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pojišťovny jen šest miliard. „Ta analýza potvrzuje to, co jsem si upřímně řečeno myslel 
vždycky, že je to pro veřejné rozpočty přínosné, a nikoliv ztrátové. To vůbec neznamená, 
že bych propagoval kouření,“ uvedl ministr financí Miroslav Kalousek. ------ Lékaři 

s tím ale nesouhlasí. Podle nich je potřeba 
připočítat i náklady na léčbu dalších nemocí, jejichž 
vznik kouření výrazně ovlivňuje. Státu navíc unikají 
příjmy z daní nemocných a také jim musí vyplácet 
nemocenské dávky. Podle Centra léčby závislostí na 
První lékařské fakultě Karlovy univerzity 
zdravotnictví zaplatí za to, že tabák na trhu je, 80 až 

100 miliard. Náklady na léčbu jsou pak podle Hegerových oponentů mnohem vyšší, jen 
na operace cév a srdce, které většinou podstupují kuřáci, dají pojišťovny ročně tři 
miliardy. Léčba rakoviny pak ročně stojí zhruba 20 miliard. 
 Ve středu 17. srpna podepsal prezident Václav Klaus, byť s připomínkami, 
zákon o protikomunistickém odboji. Předsedkyni sněmovny Miroslavě Němcové sdělil 
své pochybnosti o smyslu zákona i o motivaci jeho předkladatelů. Podle něj však 
univerzální náhled na věc zřejmě neexistuje. „Zákon, i když o něm nejsem zcela 
přesvědčen, jsem podepsal, protože je to téma, s kterým se naše společnost dlouhodobě 
ne příliš úspěšně potýká, a já nechci přispívat k další polarizaci naší společenské 
debaty,“ napsal Němcové Klaus.„Nevěřím zcela bezelstné upřímnosti předkladatelů 
tohoto zákona, nevěřím hloubce přesvědčení těch, kteří ho schvalovali, ač někteří z nich 
ještě před několika týdny vůči němu byli značně kritičtí, nevěřím pokusu zákonem 
popisovat dějiny a s odstupem 22 let od pádu komunismu tímto alibistickým způsobem 
vyřešit naši minulost,“ píše dále prezident 
a své pochybnosti rozvádí i nadále. Podle 
něj ani všichni aktivní bojovníci proti 
režimu, kteří jej autenticky narušovali a 
ohrožovali, nebudou chtít být za svou 
činnost odměněni. Naproti tomu vyzdvihl 
i riziko, že o uznání mohou usilovat lidé, 
kteří komunismu ve skutečnosti vůbec 
neublížili. V závěru Klaus zavzpomínal na 
svou éru v roli správce státní kasy, kdy mu prý byl velkým vzorem první československý 
ministr financí Alois Rašín, a poukázal na paradox, kterým Rašín argumentoval proti 
požadavkům legionářů na odškodnění. „Když v roce 1922 požadovali legionáři 
odškodnění za to, že se postavili proti Rakousku, Alois Rašín poukázal na fakt, že on 
sám byl za vlastizradu odsouzen k trestu smrti, ale právem, jak dodal. Připomněl, že se 
za službu vlasti neplatí. Zcela pronikavá byla i jeho další myšlenka: pokud je mezi vámi 
někdo, kdo byl vězněn a pronásledován neprávem, protože žádnou protistátní činnost 
nevykonával, toho odškodníme,“ citoval Klaus. Prezident tak upozornil, že lidé 
pracující ve prospěch komunistického režimu jednali zcela v souladu s tehdejším 
právem. Klaus dlouhodobě zastává názor, že na rozkladu režimu měla významnější 
podíl „nespokojená většina“ než aktivní disidenti. Václav Klaus za komunismu pracoval 
na prominentní pozici v Prognostickém ústavu. Podle schválené normy by se měli 
účastníci protikomunistického odboje dočkat ocenění ve výši sto tisíc korun. Pakliže již 
nežijí, měli by jejich vdovci a vdovy obdržet polovinu. Řadě bývalých disidentů bude 
rovněž dorovnán důchod na obecný průměr, pokud dosud dostávali penze nižší. Zákon 
počítá i s tím, že o tom, kdo byl, či nebyl účastníkem protikomunistického odboje, budou 
rozhodovat odborníci. Ti by měli také vyloučit žádosti o kompenzaci lidí, kteří se do 
odboje zapojili ze „zavrženíhodných pohnutek“. Vyřešit by se tak měl i spor bratrů  
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Mašínů, kteří se v padesátých letech prostříleli na Západ, přičemž šli i přes mrtvoly 
civilistů. Klaus je k jejich honoraci zdrženlivý, zato Senát jejich ocenění každoročně 
navrhuje a premiér Petr Nečas (ODS) posílá na pohřeb Ctirada Mašína do USA 
ministra obrany Alexandra Vondru (ODS) s nejvyšším možným vojenským oceněním.  
 Český filozof a katolický kněz Tomáš Halík získal cenu za nejlepší teologickou 
knihu Evropy za roky 2009 a 2010. Za publikaci „Vzdáleným nablízku“ obdrží 
ocenění ve čtvrtek 25. srpna ve Vídni na mezinárodním kongresu teologů. Je to 
poprvé, kdy tato evropská cena poputuje východním směrem, navíc do země nazývané 
často zemí ateistů. Jeden exemplář knihy bude osobně předán papeži Benediktu XVI. při 
tradičním setkání s profesory teologie v papežově letním sídle. Podle internetových 

zdrojů vznikla Halíkova kniha o vztahu víry 
a nevíry tváří v tvář aktuálním problémům světa 
z podnětu významného amerického nakladatelství 
Doubleday. Nabízí pohled na vztah náboženství, 
víry a spirituality ke kultuře a dnešní společnosti. 
Publikace Vzdáleným nablízku vyšla česky, 
anglicky, polsky a německy, připravuje se čínská 
a korejská mutace. Tomáš Halík působí jako 
profesor Filozofické fakulty Univerzity Karlovy, 

farář Akademické farnosti v Praze a prezident České křesťanské akademie. V Praze 
coby správce Akademické farnosti kostela Nejsvětějšího Salvátora oslovuje řady 
mladých lidí, zejména studenty. Jeden z nejvýznamnějších českých teologů pozorně 
sleduje veřejné dění a glosuje je. Jeho názory mají i zaryté odpůrce, například prezident 
Václav Klaus prohlásil, že osobně před Halíkem upřednostňuje pobělohorského jezuitu 
a proslulého paliče knih Koniáše. Halík přijal katolickou víru v 60. letech, později, stále 
ještě za hluboké totality, byl tajně vysvěcen na kněze. 
 Kojenecké ústavy, do nichž úřady umisťují děti do tří let, pokud se jim nezdají 
podmínky, v nichž dítě vyrůstá, budou do konce roku 2013 zrušeny. Uvedl to ve 
čtvrtek 25. srpna ministr práce Jaromír Drábek. Úřady se budou muset naučit více 
využívat například možností pěstounské péče či více spolupracovat s rodinou při 
výchově dětí. „Od 1. ledna 2014 by pak nebylo možné umístit dítě do tří let do ústavní 
péče a potom chceme pokračovat v tom, aby do roku 2016 byl tento věk zvýšen na sedm 
let,“ řekl ministr. Důležitým argumentem jsou podle něj i výdaje státu na tuto péči. 
„Dítě umístěné v ústavu stojí stát měsíčně 37 000 korun, dítě v pěstounské péči necelých 
10 000 korun,“ řekl Drábek. Ministr také uvedl, že v mnoha evropských zemích ústavy 
pro tak malé děti vůbec neexistují. V České republice je jich 34 a jen loni do nich 
sociální pracovníci poslali přes 2 000 dětí. Podle kritiků úřady často volí ústavy jako 
nejjednodušší řešení. Podle ředitele odboru rodiny na ministerstvu práce jsou děti 
odebírány například předluženým rodinám, které nejsou schopny dítěti zajistit jeho 
potřeby. Takovým rodinám by měli úředníci pomáhat a vyhnout se tomu, aby dítě 
rodičům vzali. K zákazu kojeneckých ústavů vyzvala Českou republiku mezinárodní 
organizace UNICEF, která zastupuje práva dětí. 
 Česká železnice je o krok blíže zásadní revoluci. Ve čtvrtek 25. srpna poprvé 
vyjel na koleje soukromý nedotovaný vlak RegioJet, který bude od konce září vozit 
cestující mezi Prahou a Ostravou. Zatím bez lidí. Majitel Student Agency a RegioJetu 
Radim Jančura tak definitivně přesunul své sny o žlutých vlacích z papírů na koleje.  
První žluto-antracitovou soupravu čeká ve čtvrtek přesun z lakovny v Krnově do Kolína, 
kde budou ještě provádět výměnu interiéru. „Rozhodnutí pro žlutou barvu považuji 
historicky za jeden z nejlepších kroků, které jsem ve svém podnikání učinil,“ říká Radim 
Jančura. Žlutou mu poradili designéři ve Španělsku při nákupu prvních autobusů. Prý  
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kvůli tomu, že v České republice je často šedivé počasí. Cestující na trati Praha – 
Ostrava si od konce roku 2012 budou moci vybírat mezi třemi dopravci: kromě ČD a 
RegioJetu se na ni chystá i LeoExpres. Radim Jančura o vlacích mluví již několik let, 

projekt nabral i značné zpoždění, teď je 
start jeho projektu už jistý. Začíná s 28 
ojetými vagony z Rakouska, které 
procházejí lakováním v krnovském 
Olpasu, úpravy interiéru probíhají 
v Kolíně. Lokomotivy už má v ČR delší 
dobu, jde o stroje ze Škody Plzeň 
přivezené z Itálie. Vozy první třídy 
z Rakouska u nás budou označené jako 
druhá třída a zmenšen bude také počet 

sedaček ve vagonech. Vozy první třídy a další vagony pro RegioJet se budou vyrábět 
v Rumunsku, firma je nasadí na konci roku. Interiér chce firma představit během září, 
stejně jako nabídku služeb.   
 V pátek 26. srpna odpoledne se na rumburském Lužickém náměstí 
shromáždilo přes 1 200 velmi nespokojených lidí. Místní politici se při svých 
vystoupeních setkali především s pískotem nespokojených občanů. Na pořádek 
dohlížel policejní vrtulník, těžkooděnci, celkem bylo nasazeno v Rumburku a Varnsdorfu 
200 policistů včetně posil z pražské pořádkové jednotky. Zatímco na starostu a senátora 
Jaroslava Sykáčka lidé pískali, největší ohlas a potlesk sklidil Josef Mašín, zástupce 
sdružení Občanský odpor Rumburk, které chtělo demonstraci původně pořádat. Mašín 
popřel jakoukoliv spojitost Občanského odporu s nacionalisty, extremisty i politiky. 
„Jsme normální občané, kteří chtějí jen 
pořádek a podmínky ke slušnému životu. 
Chceme, aby byl zastaven nebo výrazně 
omezen příliv nepřizpůsobivých do našeho 
regionu,“ uvedl za bouřlivého potlesku 
náměstí. Řada lidí měla trika, které nosí 
extremisté, výraznou většinou ale 
převažovali obyčejní lidé. Demonstrace 
skončila spontánně zpívanou hymnou už za 
zhruba 15 minut. Lidé ale ještě dlouho na 
náměstí postávali, pak se jejich část za skandování „Češi, Češi“, vydala na nepovolený 
pochod kolem domů u náměstí, v nichž žijí sociálně nepřizpůsobiví. K domům je 
těžkooděnci nepustili, navíc domy byly poloprázdné, protože velká část jejich obyvatel 
před protestem odjela. Ve Šluknovském výběžku panuje napjatá atmosféra, která se 
zjitřila po nedělním rumburském útoku dvaceti Romů na šest mladíků bílé pleti. Policie 
pak obvinila tři romské mladíky z pokusu o těžké ublížení na zdraví s rasovým 
podtextem, další čtyři z výtržnictví. Na náměstí Edvarda Beneše ve Varnsdorfu se 
v pátek v 16 hod sešly tři stovky místních občanů nespokojených se vzrůstající 
kriminalitou. Tamější mítink varnsdorfská radnice nepovolila, ale přislíbila, že když 
bude akce probíhat bez problémů, nechá mu volný průběh. Napjatou atmosféru 
demonstrace po půl hodině rozvířil pravicový extrémista Lukáš Kohout, který přivedl 
romského aktivistu Ivana Veselého. Několik mužů z rozlíceného davu se s ním začalo 
zuřivě hádat a tlačilo se směrem k radnici. V tu chvíli nastoupily dvě desítky plně 
vyzbrojených těžkooděnců, kteří přehradili davu cestu k radničním dveřím. Po 
nekonečných debatách začal dav řídnout a demonstrace skončila. 
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 Česká republika uznala v pondělí 29. srpna povstaleckou Přechodnou národní 
radu za jediného legitimního politického představitele Libye. V pondělí to uvedl 
ministr zahraničí Karel Schwarzenberg. Podle ministra je Česká republika pevně 
odhodlána rozvíjet spolupráci s novou dočasnou vládou, která má zemi dovést do 
svobodných voleb. „V první řadě jsme připraveni poskytnout rychlou humanitární 

pomoc. Rovněž se chceme podílet na poválečné obnově 
Libye jak bilaterálně, tak v rámci EU, OSN, NATO atd. 
Nabízíme zejména naši neopakovatelnou zkušenost 
s přechodem k demokratickému systému vládnutí,“ uvedl 
ministr. Zároveň vyjádřil soustrast rodinám obětí, které si 

boje v Libyi vyžádaly. Přechodnou povstaleckou radu (NTC) dosud uznalo zhruba 50 
zemí. Států přibylo zejména poté, co vzbouřenci minulý týden ovládli hlavní libyjské 
město Tripolis. Některé státy poskytly povstalcům diplomatickou podporu už mnohem 
dříve, Francie jako vůbec první uznala NTC už v březnu, Německo se k témuž kroku 
odhodlalo v polovině června. 
 Ministr zahraničí a předseda TOP 09 Karel Schwarzenberg se v pondělí 
29. srpna po návratu z dovolené setkal s českými velvyslanci. Při té příležitosti přišla 
řeč i na hodnocení vlády. Schwarzenberg trojkoaliční kabinet přirovnal k ruskému 
terénnímu vozu Lada Niva. Vůz přes mnohé problémy dokázal splnit svůj účel 
a podobné je to podle něj i s kabinetem. „Já bych přirovnal naši 
vládu k něčemu, co snad někteří z nás z minulých dob znali. To 
byl ruský terénní vůz jménem Lada Niva, kterým jsem sám často 
jezdil. Vypadal hrozně, sedělo se v něm strašně, nicméně jel 
každou cestou, kam jste chtěl, v horách, přes močály, všude jste 
s tím dorazil,“ prohlásil Schwarzenberg. Vláda je podle něj 
podobná. „Vypadáme strašně jako v té nivě. Vydává to podivné 
zvuky a zvenčí to vypadá, jako bychom se tam jenom prali. Ve 
skutečnosti je ale velice pracovitá a spousta věcí se podařila,“ dodal. Vypovídá o tom 
i zlepšení ratingu země od Standard & Poor‘s. „Vláda dělá ty kroky, které slíbila. Že 
mezitím nebudíme dojem sehraného baletu, je mi jasné,“ uvedl. 
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 Na 1,2 miliónu dětí se školními aktovkami zaplnilo ve čtvrtek 1. září ráno 
ulice, začal školní rok. Kvůli klesajícímu počtu studentů se od nového školního roku 
sloučila až stovka středních škol v celé republice, žáků nastoupilo o 23 000 méně než 
loni. Na středních školách ve čtvrtek také začnou opravné maturity. Základní školy zase 
v následujících deseti měsících čeká testování žáků v 5. a 9. třídách, školy také začnou 
uzavírat smlouvy s rodiči zlobivých dětí. Do prvních tříd nyní nastupuje 101 000 dětí, 

po letech se tak zastaví propad počtu žáků na 
základních školách. Od ledna možná přibude i školek, 
ministerstvo totiž podpoří firemní mateřinky a začne 
jim dávat měsíčně až 2 000 korun na jedno dítě. 
V novém kalendářním roce by také měli dostat 
přidáno zkušení kantoři. ------ První den nového 
školního roku zahájil prezident Václav Klaus 
v Ostravě. Přijel slavnostně otevřít do Ostravy – 

Vítkovic novou pobočku soukromé školy PORG, které šéfuje jeho syn Václav Klaus 
mladší. Po návštěvě této výběrové školy se vydal prezident pozdravit děti ze státní 
Základní školy v Ostravě – Mariánských Horách. „Všichni se mě ptají, proč letos 
zahajuji školní rok právě v Ostravě a na škole svého syna. Důvod je prostý. O Vánocích 
se mě syn zeptal, podle jakého klíče si školy vybírám a proč jsem u něj za těch osm let 
ještě nebyl. Vysvětlil jsem mu, že se řídím podle toho, který dopis s žádostí o návštěvu 
v roce přijde první. No a Vašek přišel hned prvního ledna,“ usmíval se prezident Klaus.  
 Armáda České republiky poskytne v roce 2012 do unijních sil rychlé reakce, 
tzv. battlegroups, 350 vojáků. Ve čtvrtek 1. září to po jednání s předsedou vojenského 
výboru EU Hakanem Syrénem oznámil náčelník generálního štábu Vlastimil Picek. 
V bojovém uskupení bude 2 800 vojáků z celkem šesti zemí. Češi se tam setkají s Němci, 
Rakušany, Chorvaty, Makedonci a Iry. Česká 
armáda předpokládá, že do battlegroups vyčlení 
mechanizovanou rotu doplněnou o potřebné 
logistické zabezpečení. Společná jednotka šesti 
zemí unie bude připravena kdykoli zasáhnout 
v oblasti, kde by její nasazení bylo potřeba. Zatím 
se nepředpokládá, že by byla vyslána například 
do občanskou válkou zmítané severoafrické Libye. 
„Žádný předpoklad pro nasazení v Libyi není. Vše ale bude záležet na vůli tamního lidu. 
Libyjci si nyní nepřejí přítomnost žádných západních vojáků na svém území,“ vysvětlil  
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Syrén. „Bojová uskupení Evropské unie mohou vykonávat celé spektrum činností. Od 
humanitární pomoci přes oddělení válčících stran silou až po rekonstrukční úkoly,“ 
dodal Syrén. V okolí unie je podle něj potřeba například humanitární pomoc. Bojová 
jednotka EU má být v pohotovosti ve druhé polovině roku 2012. ČR zatím v minulosti 
vytvořila podobné bojové uskupení společně se Slováky. Battlegroup má být schopna 
rychlého nasazení do deseti dnů až do vzdálenosti šesti tisíc kilometrů od Bruselu. 
Bojové uskupení EU zatím nikdy v historii zasahovat nemuselo. Přesnou podobu 
zasahujících jednotek by určila až konkrétní mise, na jejímž zadání by se museli 
shodnout politici Evropské unie. 
 Poslanecká sněmovna schválila v pátek 2. září změny DPH. Od roku 2013 by 
se obě dosavadní sazby daně měly sjednotit na 17,5 %. Příští rok stoupne snížená 
sazba z 10 na 14 %, základní sazba zůstane zachována na 20 procentech. Pro návrh 
hlasovalo 99 poslanců. Na daňové reformě se dohodly ODS, TOP 09 a VV.  Vyšší výnos 
DPH bude podle vlády použit zejména na „posílení finanční stability současného 
důchodového systému pro zajištění dostatečné úrovně starobních důchodů v nejbližších 
letech, což je nezbytné pro jeho dlouhodobou udržitelnost“. Přínos změn do státního 
rozpočtu odhaduje ministerstvo financí na více než 20 miliard korun. Změny DPH se 
podle propočtů ministerstva financí dotknou zejména důchodců a nízkopříjmových 
domácností s dětmi. Sjednocení obou daňových pásem má řadu kritiků nejen z řad 
opozice, kteří upozorňují zejména na skutečnost, že dojde ke zvýšení cen základních 
potravin, léků i kupříkladu knih. Vedle zvýšení sazeb DPH se zvýší i sleva na dani. 
Rodiče si budou moci na vyživované dítě odečíst o 150 korun měsíčně více. To by mělo 
rodinám kompenzovat růst DPH. Poslanci rovněž schválili omezení podpory stavebního 
spoření. Státní podpora klesne na maximálně 2 000 korun 
 V babyboxu teplické nemocnice byl v pondělí 5. září ráno nalezen novorozený 
chlapec. Je 55. dítětem v České republice, které někdo do vyhřívané schránky odložil. 
Do schránky byl novorozenec odložen v pondělí v 6:15 hodin, váží 3 460 gramů, měří 
52 centimetrů a je v dobrém zdravotním stavu. Novorozenec byl odpovídajícím 

způsobem oblečen a celkově zaopatřen. Od zdravotníků 
z novorozeneckého oddělení teplické nemocnice dostal 
jméno Michal Pondělíček. Babybox je vyhřívaný 
inkubátor, který nabízí ženám v tíživé životní situaci 
možnost anonymně odložit dítě, aniž je ohrozí na životě 
či zdraví. Odložení dítěte do babyboxu je legální 
a rodičce za to nehrozí žádný trest. Boxy jsou vždy 

instalovány v klidných lokalitách, které zaručují zachování anonymity. Ihned po vložení 
dítěte je automaticky odeslána zpráva o otevření schránky. Dítě zdravotníci vyzvednou 
během několika málo minut. Podobná zařízení fungují i na Slovensku a v Maďarsku, 
Rakousku, Švýcarsku a Německu. V České republice je zatím 44 babyboxů.  
 V pondělí 5. září 2011 zemřela ve věku 84 let předsedkyně Českého svazu 
bojovníků za svobodu Anděla Dvořáková (foto níže), která tuto funkci zastávala od 
roku 2001. Z rukou prezidenta Václava Klause převzala v roce 2009 při příležitosti 
státního svátku 28. října Řád Tomáše Garrigua Masaryka 
1. třídy. Anděla Dvořáková nešetřila ostrou kritikou na 
adresu politiků. Například při shromáždění v Národním 
muzeu u příležitosti 91. výročí české státnosti se pustila do 
regionálních politiků a europoslanců. Varovala tehdy 
i před údajně rostoucím vlivem sudetských Němců 
v příhraničních regionech. Naopak prezidenta Václava 
Klause vyzdvihla za jeho podmínku pro ratifikaci Lisabonské smlouvy, kterou zdůvodnil  
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případnými nároky vysídlenců. Anděla Dvořáková se narodila se 30. května 1927 
v Sudovicích na Příbramsku. Její otec, Josef Sobotka, zasedal v prvorepublikovém 
parlamentu za národní socialisty a zároveň byl šéfredaktorem stranického 
nakladatelství Melantrich. Anděla Dvořáková už krátce po válce vstoupila do ČSBS 
(původně Českého svazu protifašistických bojovníků), postupně v této organizaci prošla 
řadou funkcí, od konce 90. let byla místopředsedkyní svazu a v roce 2001 pak nahradila 
v jeho čele Jakuba Čermína. Před rokem 1989 byla podle svých slov „pouze řadovou 
členkou komunistické strany“, působila také jako přísedící u berounského okresního 
soudu. Tuto její minulost připomínali její kritici, kterým se nelíbilo i to, že Dvořáková 
vystupovala i na sjezdech KSČM nebo se účastnila společných akcí s Klubem českého 
pohraničí, který sdružuje bývalé pohraničníky. Vyčítali jí i údajnou nacionalistickou 
rétoriku. Prezident Václav Klaus ve svém prohlášení k jejímu úmrtí vyjádřil politování 
nad odchodem „jedné ze skutečných osobností našeho veřejného života“. Podle 
Klausových slov „odešla žena, která střežila, připomínala a rozvíjela odkaz hrdinů boje 
za svobodu a suverenitu naší země, která se nebála ji bránit a ochraňovat před vědomou 
i nevědomou ztrátou paměti“. Naproti tomu historik Pavel Žáček poukázal na to, že 
Anděla Dvořáková mnohdy vystupovala na akcích, které organizovali představitelé 
současné komunistické strany. „A velmi výrazně tam vždy kritizovala představitele 
demokratické politické garnitury,“ dodal.  
 27. mistrovství Evropy ve volejbale mužů se konalo ve dnech 10. – 18. září 
v České republice a Rakousku. Turnaje se zúčastnilo 16 družstev rozdělených do čtyř 
čtyřčlenných skupin. Pořadatelskými městy se stala v ČR Praha a Karlovy Vary 
a v Rakousku Vídeň a Innsbruck. Nejlepší mužstva z každé skupiny postoupila přímo do 

čtvrtfinále. Týmy na druhém a třetím místě se utkaly 
vyřazovacím systémem o účast ve čtvrtfinále. Dále 
následoval klasický play off systém. Mistrem Evropy se stali 
volejbalisté Srbska. Od tohoto šampionátu je zaveden nový 
systém bodování: za vítězství 3:0 a 3:1 jsou tři body, za 
vítězství 3:2 jsou dva body, prohru 2:3 je jeden bod a za 
prohru 1:3 a 0:3 je nula bodů. ------ Česká volejbalová 
reprezentace ve skupině B hrané v Karlových Varech 
porazila reprezentace Portugalska (3 : 2) a Estonska (3 : 0) 
a prohrála 0 : 3 s Ruskem. V osmifinále, do kterého ČR 
postoupila z druhého místa v základní skupině, pak čeští 
volejbalisté nestačili na Poláky, kterým podlehli 0 : 3, a byli 

tak z dalších bojů vyřazeni. Čtvrtfinálové zápasy skončily výsledky: Slovensko vs. 
Polsko = 0 : 3, Itálie vs. Finsko = 3 : 1, Rusko vs. Bulharsko = 3 : 1 a Srbsko vs. 
Francie = 3 : 1. V semifinále porazila Itálie Polsko 3 : 1 a Srbsko po velké bitvě Rusko 
3 : 2. V utkání o 3. místo porazili Poláci favorizované Rusko 3 : 1 a konečně v krásném 
finálovém zápase, hraném ve Wiener Stadthalle, porazilo Srbsko Itálii 3 : 1.  
 
Českou republiku reprezentovali: 
Lukáš Ticháček, Petr Zapletal, Petr 
Pláteník, Jiří Popelka, Ondřej 
Hudeček, Michal Hrazdíra, Aleš 
Holubec, Jakub Veselý, Petr 
Konečný, Radek Mach, Jan Štokr, 
David Konečný, Martin Kryštof a Jiří 
Bence 
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 Těla tří českých hokejových reprezentantů Karla Rachůnka, Jana Marka a 
Josefa Vašíčka, kteří zahynuli 7. září při leteckém neštěstí hokejového týmu 
Lokomotiv Jaroslavl u stejnojmenného ruského města, byla do Prahy přepravena 
leteckým speciálem Armády České republiky. Český svaz ledního hokeje naplánoval 
pietní shromáždění na pražské Staroměstské náměstí, kde již po oznámení nehody 
spontánně vzniklo pietní místo, na neděli 11. září v 15 hodin odpoledne. Původně bylo 
oznámeno, že zde budou vystaveny i rakve s ostatky hokejistů, to však veřejnost 
nepovažovala za vhodně a od tohoto záměru bylo upuštěno. K uctění památky byla 
držena minuta ticha a promítány byly památné momenty z kariéry těchto hráčů. Krátký 
proslov pronesl předseda ČSLH Tomáš Král a na závěr promluvil pražský arcibiskup 

Dominik Duka. Akce se 
zúčastnilo několik tisíc 
hokejových fanoušků, přišla 
také řada hokejistů (např. 
Jaromír Jágr, Patrik Eliáš, 
Dominik Hašek). Na pietní 
akci navazovala zádušní mše 
v Týnském chrámu. 
 

Pietní shromáždění a smuteční 
rozloučení s trojicí hokejových 

reprezentantů na Staroměstském 
náměstí v Praze 
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Smrt hokejistů je tragédie, co dělá společnost, je ještě horší aneb svéráz  
českého národního fňuku. 

 Než začnu psát, chci zdůraznit, že smrt blízkého člena rodiny je vždy těžká a vyjadřuji 
soustrast rodinám všech hokejistů. Na druhou stranu je velmi smutné, že se ze smrti dělá 
příšerná reality show na všech televizích. Reportáže brečících spoluhráčů, protihráčů, sousedů, 
fanoušků, psů a koček jsou nechutné. Jsem přesvědčen o tom, že pozůstalí by nejvíce ocenili klid 
a nezájem médií. Celá tragédie má ještě další rozměry.  Pořádají se pietní akty, kde naprosto 
neznámí lidé roní slzy jako hrachy. A já nechápu proč. Ano, včera zemřeli tři čeští hokejisté, 
dnes odpoledne ale zemřeli čtyři lidé při autonehodě, zítra zemřou další. Těm pietní akty nikdo 
pořádat nebude, kvůli nim nebudou lidé psát prezidentovi, aby vyhlásil den smutku. Je to snad 
jiná smrt?Osobně to vnímám jako velké pokrytectví celé společnosti. Nic proti hokejistům, rád 
se na hokej podívám také, ale stupidní češství, nejlépe vyjádřené pokřikem „kdo neskáče, není 
Čech“, považuji za ubohé. Být Čechem jenom když se hraje fotbal, hokej či jiný sport svědčí o 
mdlosti ducha. Je navíc nešťastné, pokud se společnost ztotožňuje se sportovci a má je jako svůj 
vzor. Proč neskáče s vlajkami skupinka fandů před Akademií věd, když se podaří významný 
objev? Bohužel mám obavu, že společnost blbne. Chce jednoduché vzory, jednoduché postoje 
a v neposlední řadě i jednoduchá řešení. A sport jim to dává. Pivní fandové jsou spokojeni, když 
v hospodě u sportovního přenosu mohou ukázat svoje vlastenectví. A bohužel chce společnost 
i jednoduchou zábavu. Tu jim dávají média. Příšernosti všech možných a nemožných faktorů 
čehokoli, různých ordinací kdekoli a různých farmářů, milionářů a jiných hledajících kohokoliv 
je přesně to, co zhlouplá společnost chce. Pak se nedivme, že národ vidí reality show i ve smrti. 
        Jaroslav Škárka – Blog iDnes 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
 

-  102  -  



 Dlouholetý generální ředitel elektrárenského gigantu ČEZ Martin Roman 
(foto) končí v čele společnosti. Během několika týdnů se přesune do čela dozorčí rady 
firmy. „Před několika měsíci jsem oznámil panu premiérovi, že bych chtěl skončit jako 
předseda představenstva a generální ředitel ČEZ. Pan premiér mě požádal, zda bych 
mohl své dlouholeté zkušenosti zúročit jako předseda dozorčí rady. Tuto nabídku jsem 
přijal,“ sdělil Martin Roman. Novým generálním ředitelem společnosti se stal současný 

výkonný ředitel Daniel Beneš. Ten je členem představenstva 
ČEZ od roku 2005, výkonným ředitelem společnosti se stal 
1. června 2007. Nový šéf elektrárenské společnosti se musí 
plně soustředit na dostavbu jaderné elektrárny Temelín. ČEZ 
je největší energetickou společností v České republice 
a největší veřejně obchodovanou společností ve střední 
Evropě. Tržní kapitalizace podniku přesahuje 400 miliard 
korun. Největším akcionářem elektrárenské společnosti je 

stát, který ve firmě drží přes ministerstvo financí téměř 70 % akcií. Firma v letošním 
1. pololetí vykázala zisk před zdaněním přes 31 miliard korun a výnosy dosáhly více než 
103 miliard korun. ČEZ čelil letos dvakrát skandálu kvůli předčasnému úniku informací 
o výsledcích hospodaření. Poprvé kvůli chybě mluvčího, podruhé kvůli malé ochraně 
dat na internetu. Na správném předávání informací o výsledcích firem je přitom 
postaven kapitálový trh. Všichni investoři se musejí k výsledkům dostat v jeden okamžik. 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 Obavy lidí ze ztráty zaměstnání, z chudoby a stáří spolu s dlouhodobým 
stresem a partnerskými problémy přispěly k tomu, že loni téměř půl miliónu Čechů 
vyhledalo psychiatra. Za deset let to je nárůst u dospělých o 43 %, větší u žen, uvádějí 
statistici. Psychiatři loni provedli 2,7 miliónu ošetření a vyšetření, což je zvýšení od 
roku 2000 téměř o třetinu. Za regulační poplatky Češi v psychiatrických ordinacích  
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zaplatili 81 miliónů, na další desítky miliónů je pak přišly poplatky za recept a doplatky 
za léky. Oproti roku 2009 přibylo loni i 13 % pacientů s poruchou vyvolanou alkoholem 
nebo nelegální drogou. Dlouhou dobu není možné žít bez následků ve strachu, pod 
tlakem či v napětí, shodují se psychiatři a psychologové. Celkový nárůst počtu pacientů 
přičítají odborníci nejen většímu stresu a nejistotám, které provázejí současný život, ale 
i větší dostupnosti péče a zmenšení obav lidí vyhledat psychiatra. Vysoké počty pacientů 
mají široké společenské vazby, potvrzuje psychiatr Ivan David. „Lidé se již nestydí jít 

k psychiatrovi, jeho návštěva přestala být stigmatem. 
Svoji roli také hraje, že se stále větší část obyvatel 
koncentruje do měst, kde více dochází ke konfliktním 
situacím a kam se stěhují i lidé s problémovým 
chováním,“ upozorňuje David. Podle něj již v roce 
1916 tehdejší ředitel bohnické psychiatrické léčebny 
upozorňoval, že dochází k prudkému nárůstu pacientů, 

protože „nároky na lidi jsou veliké“. -------- Plní se ale i čekárny psychologů. Člověk je 
vystaven proudu negativních informací z politiky, které v lidech obvykle vyvolávají 
pocit, že nad svým životem nemají kontrolu, že události, které se jich týkají, nemohou 
ovlivnit. Mnohé z těchto informací se týkají ekonomiky rodiny, a protože mnoho 
domácností má rozpočet velmi napjatý, mají pocit ohrožení na úrovni existenční. 
„Takový strach je pro psychické zdraví velmi ohrožující a je známo, že psychický stres 
je i spouštěčem mnoha somatických chorob. Často se negativně přenáší i do vztahů mezi 
lidmi. Záplava negativních informací se také projevuje ztrátou prožívání smysluplnosti 
života a naděje, což vede často k depresím,“ téměř sborem říkají čeští psychologové.   
 Kino v severočeském městě Varnsdorf se v sobotu 17. září dopoledne zaplnilo 
místními lidmi, kteří vyjadřovali svou nespokojenost se situací ve městě. Podle nich se 
nelepší a nepomáhají ani policejní posily. Někteří volali po odstoupení starosty. Ve 
vypjaté atmosféře úřadovaly emoce, ale padaly i konstruktivní návrhy, jak situaci řešit. 
„Že jsme naštvaní? Jsme, protože to je to jediné, co nám zbývá,“ reagovali lidé v téměř 
plném kině ve Varnsdorfu, kde se konalo další ze setkání vedení města s občany, kteří si 
stěžují na nezájem politiků řešit napjatou sociální situaci v regionu postiženém vysokou 
nezaměstnaností. „Místo hledání řešení na 
nás posíláte policajty. Nejdřív na nás 
Romové útočili mačetami, teď dostáváme 
pendreky,“ stěžovali si. Vesměs se shodli, 
že největším problémem města je 
stoupající kriminalita spojená s hernami, 
drogami a pouliční prostitucí. „Zakažte 
automaty, všechny, bez výjimky. Hráči 
kradou, ničí to nejen je, ale celé rodiny,“ 
tlumočil převládající názor jeden z diskutérů. Podle další diskutující se většina 
problémů soustředí kolem ubytoven pro sociálně nepřizpůsobivé. „Je to humus, lidi, co 
tam žijí, nedodržují základní pravidla. Žijí ve špíně, jejich děti se nám věší na ploty, 
pořvávají na nás a házejí do zahrad, co jim přijde pod ruku,“ tvrdila. Upozornila, že 
protesty nejsou směřované proti Romům, ale proti lidem, kteří dělají nepořádek, 
kradou, obtěžují svým chováním okolí a odmítají respektovat zákony a pravidla. „Jenže 
to se těžko diskutuje, když jsou venku stovky policajtů,“ hřímala. Na její vystoupení 
reagovala místní Romka. „Nejste lidi, jste rasisti. Chcípeme hlady, každý nás napadá. 
A to bych chtěla vědět, kolik z vás tady chodí do práce,“ křičela. „Všichni,“ unisono 
odpověděl dav. „Chtěla bych něco říci své sousedce,“ reagovala starší žena na její 
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vystoupení. „Dobře vás znám. Jste nejsprostší z celé ubytovny. Slýchávám vás mluvit 
s vašimi dětmi. Je neuvěřitelné, co dokážete vypustit z pusy,“ odtušila. Na chování lidí 
z ubytovny si stěžovali i další lidé. “Už před čtyřmi lety jsme sepsali petici, protože se 
do ubytovny tahala elektronika, auta, všechno se to rozebíralo, bordel se válel všude. 
Vypalovaly se tam kabely. Viděla jsem lidi, co měli sekat trávu, jak si za rohem 
rozebírali autovrak. Kontrolujte důsledně využívání dávek i odvedenou práci ve veřejné 
službě,“ žádali další lidé.  
 Premiér Petr Nečas navštívil v pondělí 19. září při první zastávce na cestě po 
severu Čech také novoborský bar Pivní pomoc, ve kterém Romové mačetami surově 
napadli trojici hostů. „Bylo to jeho přání, aby se tam při návštěvě Nového Boru 
zastavil,“ řekl novoborský starosta Jaromír Dvořák (TOP 09). Uvnitř s premiérem 
krátce pohovořili o posílení možností samospráv při regulaci hazardu a výherních 
hracích přístrojů. Dvořák také premiéra při rozhovoru požádal, aby případ mačetového 
útoku nebyl zameten pod koberec. Během improvizované tiskové konference před 
dotyčným nonstop barem Nečas prohlásil, že plánuje opatření, díky nimž by vázal 
výplatu sociálních dávek sociálně slabým na pravidelnou školní docházku jejich dětí. 

„Nadále nemůžeme tolerovat, že děti 
z vyloučených lokalit nechodí do školy. Je-li 
někdo nezaměstnaný, tak nemá nic na práci, 
než aby to dítě do školy odvedl, zkontroloval, 
že tam je, a pak si dítě zase vyzvedl. To drží 
obyvatelé těchto lokalit ve svých rukou,“ uvedl 
Nečas a na všech místech své pondělní 
návštěvy několikrát zopakoval, že neexistuje 
jednorázové jednoduché řešení. Zdůraznil, že 
je nutné pokračovat v integraci Romů, ale také 

důrazně potírat kriminalitu. Proto ujistil, že policejní posily v severočeském regionu 
zůstanou i nadále. Na následném setkání v Rumburku se starosty obcí Šluknovska 
premiér přislíbil v regionu vytvořit sto nových míst na veřejně prospěšných pracích. Na 
otázku, proč nepřijel do regionu zmítaného demonstracemi a obavami ze zvýšené 
kriminality již dříve, uvedl, že návštěvu plánoval čtrnáct dnů a chtěl přijet již s návrhem 
konkrétních opatření. „Udělat mediální show samozřejmě lze, ale já jsem přijel 
pracovat,“ prohlásil premiér. Posledním bodem pondělní cesty ministerského předsedy 
byl sousední Varnsdorf, kde kvůli přílivu nepřizpůsobivých obyvatel proběhlo již několik 
demonstrací, které musela policie rozhánět. Zde navštívil ubytovnu obývanou převážně 
Romy. Pobavil se s romskými dětmi v klubovně, která funguje jako školní družina. 
Podíval se i do několika zanedbaných bytů. Na otázku ženy, která bydlí v sousedství 
ubytovny, jak se mu v ubytovně líbilo, odvětil, že celý život pracoval, aby nemusel takto 
bydlet. Před odjezdem kolony vládních vozidel se na ulici shromáždily asi čtyři desítky 
místních obyvatel v čele s organizátorem předchozích demonstrací a známým 
mystifikátorerm Lukášem Kohoutem.  
 Jízda načerno a nezaplacená pokuta mohou srazit člověka až do sociální 
propasti. Jen v Brně eviduje dopravní podnik každý rok sto tisíc černých pasažérů, 
z nichž každý třetí sankci do uvedené lhůty nezaplatí. Jenže formuláře se jmény 
dlužníků dopravní podnik odprodává exekutorské firmě a rázem se ze sedmisetkorunové 
pokuty stává desetitisícová pohledávka. Roztáčí se tak kolotoč narůstajících dluhů, který 
může vést i k tragickým koncům. Devatenáctiletý Denis z jedné z brněnských ubytoven 
kariéru černého pasažéra odstartoval ve třinácti letech, dnes už má podobných 
pohledávek více než sto. Tehdy s rodinou bydlel ještě v Ostravě a v tramvaji jej načapal  
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revizor. „Rodiče mi řekli: 'Zahoď tu pokutu.' Nevěděl jsem, co z toho vyplyne. V tom 
věku si člověk ještě neuvědomuje, co dělá,“ vysvětluje, proč tehdy pokutu nikdo 
nezaplatil. O čtyři roky později už dlužil přes sto tisíc. Mezitím se vyučil, našel si 
přítelkyni a narodila se mu dcera. Nyní už dva roky bydlí v brněnském azylovém 
zařízení a jeho dluh z černých jízd se i s úroky a penalizací vyšplhal na půl druhého 
miliónu korun. Sociální pracovník Blažej Ingr se s podobnými případy potýká často. 

V Domově na půli cesty pracuje s odchovanci 
dětských domovů nebo s dětmi z rozvrácených 
rodin. „Takovým lidem dokážu těžko pomoci 
nebo poradit, protože sám nevím, co bych na 
jejich místě dělal. Nesouhlasím především 
s náklady, které si účtují vymahačské firmy. Pro 
dlužníky je to likvidační a pro samotnou 
společnost nebezpečná záležitost. Protože z lidí, 
kteří mají perspektivu, se vyrábí lidi bez 
budoucnosti,“ říká Ingr. Přitom po celém řízení 
získává samotný dopravní podnik nejméně. 

V pravomocném soudním řízení z desetitisícové částky činí zhruba osm tisíc odměna 
exekutorovi, zbylé náklady představuje soudní kolek, což je pět % dlužné částky, 
tisícikorunou zpoplatněný soudní příkaz a pokuta dopravnímu podniku. Ze samotného 
desetitisícového dluhu tedy může jít na účet dopravního podniku jen desetina. Denis už 
se smířil s tím, že svůj dluh nikdy nesplatí. Kvůli hrozícím exekucím pracuje načerno. 
A protože nemá na jízdenku, jezdí také načerno. Hlavní pro něj je, aby uživil svou 
tříměsíční dceru. Možnou cestu z bludného kruhu představuje systém oddlužení. Dlužník 
musí vyhlásit osobní bankrot a do pěti let splatit 30 % dlužné částky. I pak ale zůstává 
v registru. 
 Necelé dvě hodiny kroužil v úterý 20. září nad mošnovským Letištěm Leoše 
Janáčka strategický bombardér B-52. Legendární letoun amerického letectva dorazil 
na sever Moravy ze stejného důvodu jako loni, kvůli víkendové branně bezpečnostní 
show Dny NATO v Ostravě. Stroj přiletěl ze základny v americké Louisianě. Kvůli 
špatné viditelnosti čekal pilot ve vzduchu skoro dvě hodiny, než v 11:45 na první pokus 
přistál. V ČR je B-52 teprve 
podruhé. „Minulý rok jsme sem 
přiletěli jako návštěvníci, dnes se 
vracíme jako rodina a přátelé,“ 
řekl po přistání Joe Jones, velitel 
63. perutě, který s letadlem 
přiletěl a dodal: „Bůh žehnej 
České republice, Bůh žehnej 
Ostravě.“ Strategický bombardér 
B-52 Stratofortress je ve výzbroji 
amerického letectva od roku 
1955. Od té doby prošlo letadlo řadou změn. Dnes používaný typ nese označení B-52H. 
Délka bombardéru je 48,5 metrů, rozpětí křídel je 56,4 metrů a výška 12,4 metrů. Bez 
nákladu váží B-52 přes 83 tun, jeho maximální vzletová hmotnost je 220 tun, bojový 
náklad může mít až 31,5 tuny. Letoun může letět maximální rychlostí 1000 kilometrů za 
hodinu a bez doplnění paliva urazí vzdálenost až 16 tisíc kilometrů. Operační výška činí 
15 tisíc metrů. 
 Vláda České republika schválila ve středu 21. září rozpočet pro příští rok. 
Rozhodla o jeho navýšení o čtyři miliardy Kč pro Státní fond dopravní infrastruktury.  
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 Věci veřejné původně podmiňovaly svou podporu rozpočtu navýšením o devět 
miliard, ale nakonec přijaly kompromisní návrh. Vláda zatím nechala výhled růstu HDP 
na 2,5 % a počítá s deficitem 105 miliard korun. Vláda schválila návrh státního 
rozpočtu jednohlasně. Věci veřejné si vydobyly navíc čtyři miliardy pro ministerstvo 
dopravy. Jeho šéf Pavel Dobeš (VV) a jeho předchůdce Vít Bárta (VV) požadovali 
původně 13 miliard, posléze 8,8 miliardy, ale nakonec se spokojí i se čtyřmi. Do 
Státního fondu dopravní infrastruktury by se měly miliardy přesunout z dluhové služby 
a rezervy na dofinancování. Ministerstvo financí ve středu ohlásilo, že kvůli změnám 
výhledu Mezinárodního měnového fondu v růstu HDP pro Česko nastanou i změny 
v rozpočtu, a avizovalo hlubší škrty. MMF očekává, že česká ekonomika poroste jen 
o 1,8 %, a nikoli o 2,9 %, jak původně předpokládal. Nečas také seznámil novináře 
s výhledy rozpočtů pro roky 2013 a 2014. Návrh předpokládá, že schodek rozpočtu se 
v roce 2013 meziročně prohloubí o pět miliard na 110 miliard korun. V roce 2014 by 
měl klesnout na 75 miliard korun, vyplývá z návrhu ministerstva financí. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 Ministr financí Miroslav Kalousek (TOP 09) ve středu 21. září zfackoval 
u sídla Poslanecké sněmovny v Praze člověka, který ho urážel. Média o tom 
informoval jeden z koaličních poslanců. Kalousek informaci potvrdil. Asi dvacetiletý 
mladík na Kalouska mířícího ze sněmovny na jednání vlády pokřikoval, že je zloděj 
a bude viset. Ministr si to nenechal líbit. „Odmítám, že došlo k jakémukoli incidentu. 
Nestalo se nic jiného, než že jsem profackoval jednoho drzého spratka. Nebylo to 
poprvé ani naposled,“ sdělil Kalousek. Ministr popsal, že k fyzickému útoku jej dohnaly 
urážky ze strany asi 22letého mladíka. Přiznal také, že když se dotyčný proti jeho 
výpadu ohradil, přidal mu další sadu políčků. „Prostě jsem vyšel z Poslanecké 
sněmovny a sprostě verbálně mě napadl jakýsi mladík ve věku mého syna. Ty urážky  
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byly natolik hrubé, že mi přišlo vhodné dát mu pár facek. Vzhledem k tomu, že proti 
tomu protestoval, dal jsem mu druhých pár facek, aby pochopil, že ta reakce je zcela 
adekvátní,“ řekl Kalousek. Na otázku, zda fyzické útoky přísluší vysokému ústavnímu 
činiteli, Kalousek uvedl, že s výkonem funkce nemá záležitost nic společného. „To 
nesouvisí s funkcí člena vlády, prostě jsem šel po chodníku jako starší pán a jakýsi drzý 
spratek mě urazil a já jsem mu dal pár facek. Příště to udělám kdykoli znova,“ uzavřel 
ministr. Premiér Petr Nečas na tiskové konferenci po schválení rozpočtu uvedl, že 
Kalousek „aspiruje na ministra financí roku, ale rozhodně neaspiruje na pedagoga 
roku“. Kalousek kontroval tím, že si myslí, že „facka je pedagogický instrument“. 
Upřesnil, že mladíkovi dal čtyři facky. ------ Podle soudce Okresního soudu v Teplicích 
Miroslava Čapka by se dalo Kalouskovo chování posuzovat jako trestný čin výtržnictví, 
kde platí sazba do dvou let odnětí svobody. Čapek tvrdí, že pokud k incidentu došlo na 
veřejném místě, kde bylo jistě několik svědků, soud by měl případně posuzovat otázku 
společenské škodlivosti. Soudce poznamenal, že u veřejně činných osob se razí trend, 
podle kterého by verbální útoky na ně neměly být posuzovány jako trestné. Tito lidé by 
prý měli unést větší míru kritiky. V případě středečního incidentu tak měl Kalousek 
slovní útoky na svou osobu ignorovat anebo podat trestní oznámení. V blízkosti 
Sněmovny podle Čapka určitě není nouze o policisty, kteří mohli mladíka vyzvat 
k prokázání totožnosti. 
 Rada České televize zvolila ve středu 21. září nového generálního ředitele ČT, 
který televizi povede šest let. Ve dvoukolové volbě zvítězil bývalý ředitel TV Nova Petr 
Dvořák (foto). Od patnáctičlenné rady dostal 12 hlasů. „Podle mě jsme dobře zvolili, 
protože pan Petr Dvořák předvedl velmi precizní výkon,“ řekl po volbě předseda Rady 
Milan Uhde. Doplnil, že ho svým projektem zaujal, a pokud splní 66 % toho, co slíbil, 

bude to dobrý výsledek. Dvořák se stane 
ředitelem k 1. říjnu 2011. Podle Uhdeho 
bude jeho pracovní smlouva veřejná. Mezi 
finalisty byli současný výkonný ředitel 
zpravodajství Roman Bradáč, bývalý 
generální ředitel Novy Petr Dvořák, bývalý 
výkonný ředitel hudební televizní stanice 
Óčko Hynek Chudárek, bývalý marketingový 
ředitel Primy a současný marketingový šéf 
Dopravních podniků hl. m. Prahy Jan 

Svoboda a prezident Česko-německé obchodní a průmyslové komory Radomír Šimek. 
Každý kandidát měl po poledni deset minut na vlastní projev a během třiceti minut 
odpovídal na dotazy členů rady. Kandidáti vystoupili v abecedním pořadí. 
 K efektivnímu boji potřebujete zbraně a peníze, to je prostě realita. A obstarání 
zbraní na policejní stanici je logický krok. Těmito slovy ve čtvrtek 22. září hájil ve 
Sněmovně premiér Petr Nečas činy bratří Mašínů. Nečas tím narážel na případ ze září 
1951, kdy skupina bratří Mašínů omámila, svázala a poté podřezala strážmistra 
Jaroslava Honzátka a následně z policejní stanice odcizila větší množství zbraní. 
Premiér reagoval na ústní interpelaci komunistického poslance Stanislava Grospiče, 
který se zajímal o to, na základě čeho vláda rozhodla o udělení vyznamenání Zlaté lípy 
zesnulému Ctiradu Mašínovi. Podle Grospiče má být vyznamenání udělováno za 
mimořádný přínos pro rozvoj obrany a bezpečnosti České republiky. Premiér to ale vidí 
jinak. Ze zákona o protiprávnosti komunistického režimu ocitoval ustanovení, podle 
kterého byl režim založený na komunistické ideologii zločinný, nelegitimní a 
zavrženíhodný. Odboj proti němu proto byl legitimní, morálně oprávněný a hodný úcty. 
„Kdyby v únoru 1948 nedošlo ke komunistickému puči, bratři Mašínové by žádnou  
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 odbojovou činnost neprováděli a jejich osud by se odvíjel zcela jinak,“ pravil 
Nečas. Podle něj přistoupili ke své činnosti až v září 1951, tedy v době, kdy komunisté 
měli ruce potřísněné krví stovek nevinných lidí, mj. i blízkých přátel rodiny Mašínů. 
„Skupina neutíkala, aby za hranicemi našla bezpečný a bezstarostný život, ale aby 
dobrovolně vstoupili do americké armády a mohli zotročenou zemi osvobodit,“ postavil 
se na stranu odbojové skupiny premiér. Připomněl, že bratři Mašínové byli v roce 1946 
vyznamenání prezidentem Benešem za odbojovou činnost za okupace, přičemž se po 
vzoru svého otce chtěli stát vojáky z povolání. „Pokud by v Československu panovaly 
normální poměry, bezpochyby by se jimi stali,“ řekl Nečas. 
 Další rekordní zápis co do počtu návštěvníků si připsaly letošní Dny NATO a 
Dny Vzdušných sil Armády ČR V Ostravě, které už po jedenácté, respektive podruhé, 
hostilo mošnovské Letiště Leoše Janáčka. Za sobotu 24. a neděli 25. září navštívilo 
areál letiště 225 tisíc návštěvníků, což je o 40 tisíc víc než loni. Více k návštěvě největší 
letecko-armádně-bezpečnostní show ve střední Evropě lákala sobota, kdy přišlo 140 
tisíc lidí. V průběhu obou dnů lidé viděli dohromady 15 hodin programu a v nich 246 

kusů techniky, z toho 90 letadel. Hvězdou 
letošní akce byla bezpochyby letecká 
akrobatická skupina Turkish Stars. Malí 
i velcí návštěvníci ale se zaujetím hleděli 
například i na ukázku zásahu elitní 
jednotky německé celní správy (ZUZ), 
strategický americký bombardér B-52, 
čtyřmotorové dopravní Herkulesy C-130 
nebo izraelské letectvo s bojovými 
letouny F-15D Baz, které se v Mošnově 

prezentovaly vůbec poprvé. Součástí sobotního programu bylo i slavnostní přijetí ČR do 
systému včasné vzdušné výstrahy AWACS a ocenění českého pilota Otakara Prinkera, 
který dostal diplom od švédského letectva za dosažení 1 000 letových hodin 
s nadzvukovou stíhačkou gripen. „Podle ohlasů odborné a laické veřejnosti patří Dny 
NATO skutečně k tomu nejlepšímu, co se v dané oblasti v Evropě organizuje,“ řekl 
předseda sdružení JAGELLO 2000, které Dny NATO v Ostravě pořádá. 
 Vláda ČR schválila v úterý 27. září návrh majetkového vyrovnání s církvemi. 
Návrh, který letos stát s církvemi uzavřel, počítá s tím, že stát zaplatí církvím 
v průběhu 30 let 59 miliard korun. Církve zároveň dostanou zpět zhruba 56 % svého 
majetku. Schválení návrhu bylo očekávané, neboť podporu mu v úterý ještě před 
jednáním kabinetu vyslovily i Věci veřejné, které do té doby podmiňovaly jeho podporu 
tím, že bude zřejmé, z čeho bude stát peníze vyplácet. 
VV ústy vicepremiérky Karolíny Peake uvedly, že 
usnesení bylo doplněno o jejich požadavek, aby 
projednání účinnosti zákona proběhlo spolu s jednáním 
o střednědobých výdajových rámcích. Patřičný zákon 
připraví ministerstvo kultury. V případě schválení 
parlamentem by měla norma vstoupit v platnost od 
1. ledna 2013. První tři roky ze sedmnáctiletého 
přechodného období bude stát na platy duchovních přispívat plnou částkou ze svého 
rozpočtu, tedy 1,445 miliardy ročně. Od čtvrtého roku se částka každoročně sníží o 5 %. 
Nesplacená výše finanční náhrady pak bude každý rok valorizována podle míry inflace. 
Stát by mohl přestat církvím vyplácet peníze v roce 2030. Většinu zabraného majetku 
(98 %) vlastnila před rokem 1948 katolická církev, ta se ale zavázala, že část svého 
nároku (17 %) přenechá ostatním církvím a společnostem.  
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 Česká republika si ve středu 28. září připomíná patrona země – svatého 
Václava. Hlavní akce se tradičně koná ve Staré Boleslavi, kde byl přemyslovský kníže 
zavražděn. Svatováclavské pouti, kterou doprovází i bohoslužby, se každoročně účastní 

několik tisíc lidí včetně ústavních 
činitelů. Den české státnosti je rovněž 
státním svátkem. Stěžejní část 
duchovního programu, slavnostní poutní 
mše, začala v 10:00 hod na Mariánském 
náměstí. Svatováclavské relikvie, které 
byly do města přivezeny už v předvečer 
státního svátku, jsou vystaveny v kryptě 
baziliky svatého Václava až do 19:00 
hod. Bohoslužbu vedl pražský arcibiskup 

Dominik Duka. Do Staré Boleslavi dorazil i prezident Václav Klaus, jehož účast byla 
vzhledem ke zdravotní indispozici nejistá. Stará Boleslav je nejstarším českým poutním 
místem spojeným se svatováclavskou tradicí i mariánským kultem. Tradičně 28. září, 
u příležitosti svátku svatého Václava, se tam scházející tisíce věřících, návštěvníků 
i řada významných hostů, aby si společně připomenuli odkaz českého knížete v místě 
jeho mučednické smrti.Vedle duchovního programu se lidé mohou těšit na koncerty 
a tradiční pouťovou zábavu. 
 Přes 100 lidí se ve středu 28. září zúčastnilo v Čelákovicích uctění památky 
někdejšího příslušníka Sboru národní bezpečnosti (SNB) Jaroslava Honzátka. Ten se 
v září roku 1951 stal obětí odbojové skupiny bratří Mašínů, jejichž boj proti 
totalitnímu režimu dodnes rozděluje českou veřejnost. Akci zorganizovala KSČM spolu 
s ideově spřízněným Klubem českého pohraničí. Chloroformem omámeného Honzátka 
podřízl na stanici SNB Ctirad Mašín, když si 
skupina chtěla opatřit zbraně. Při středeční akci 
se k domu, v němž je nyní obchod 
s elektrospotřebiči, vrátila pamětní deska s textem 
o „zákeřném Honzátkově zavraždění teroristy“. 
Nedávno zesnulý Ctirad Mašín a jeho bratr Josef 
dostali před časem od vlády vojenské 
vyznamenání Zlatá lípa, což v projevu zkritizoval 
místopředseda KSČM Stanislav Grospič. Vláda se 
podle něho neštítí glorifikovat vraždu a vydávat ji 
za hrdinský čin. Premiér Petr Nečas (ODS) zdůvodňoval před několika dny udělení 
vyznamenání citací ze zákona o protiprávnosti komunistického režimu. Norma říká, že 
režim byl zločinný a odpor občanů proti němu byl legitimní, spravedlivý, morálně 
oprávněný a je hodný úcty. Mezi účastníky středeční piety byli i poslankyně KSČM 
Marta Semelová a nezařazený poslanec Stanislav Huml. „Glorifikovat a oslavovat 
trestný čin je velmi nemravné,“ řekl v projevu. 
  Předseda České strany národně sociální (ČSNS 2005) Karel Janko se 
ve čtvrtek 29. září ostře vymezil proti případnému vstupu Jiřího Paroubka do strany. 

V České televizi řekl, že strana plevel nepotřebuje a že Paroubek 
omámil několik členů strany. Chce prý měnit její program, stanovy 
a stát se předsedou. Vadí mu, že Paroubek chce měnit některé body 
v programu strany, z něhož by úplně zmizely ideje národních 
socialistů. Připomněl, že právě kvůli nim se národní socialisté 
v roce 1897 od sociálních demokratů oddělili. Jiří Paroubek podle 
něj vizí, že strana bude mít poslance, omámil asi pět členů vedení  
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strany a ti se nyní snaží Janka z čela strany odstranit. Část předsednictva strany 
dokonce vydala prohlášení, v němž se od Janka distancovala a tvrdí, že jeho názory 
nejsou názorem strany. „Já na své židli netrvám, pro mě je důležitá čistota strany,“ 
hájil Janko svůj tvrdý postoj. Právě spory s Jankem jakožto šéfem by mohly nakonec 
způsobit, že Paroubek do strany nevstoupí. Ve hře je stále varianta, že si založí novou 
partaj. Že s ním Janko ukončil jednání, ho podle jeho středečního vyjádření překvapilo. 
Jiří Paroubek nevyloučil, že by část ČSNS 2005 do této strany přešla. „Pochopil jsem 
totiž, že většina členů ČSNS 2005 se mnou tento názor sdílí,“ dodal. ČSNS bude za 
14 dní rozhodovat, zda se na státní svátek 28. října uskuteční sjezd, na němž by mohl být 
Paroubek přijat a zároveň zvolen předsedou strany. 
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 V pražském kulturním centru DOX se v sobotu 1. října večer konala oslava 
75. narozenin bývalého českého prezidenta. Událost si nenechala ujít ani 
exministryně zahraničí USA Madeleine Albrightová nebo britský dramatik, zlínský 
rodák Tom Stoppard. Václav Havel má sice v rodném listě datum 5. října, oslava pro 
pět stovek jeho přátel a příznivců se konala ale už o pár dní dříve. Program oslavy 

začal  v osm hodin večer krátkými proslovy Havlovy manželky 
Dagmar, bývalé americké ministryně zahraničí českého původu 
Madeleine Albrightové a miliardáře Zdeňka Bakaly, který 
narozeninový večírek spoluorganizoval a zaplatil. Havel na 
večírek přijel krátce po sedmé večer, proklouzl vedlejším 
vchodem. Při chůzi si pomáhal hůlkou. „Děkuji především vám 
všem, kteří jste přišli,“ promluvil k hostům Havel. Oslavit 
Havlovy narozeniny přijela nejbližší rodina, kamarádi 
z disentu, umělci, velvyslanci, současní i bývalí politici a další 

zástupci veřejného života. O hudební produkci se postarala oslavencova oblíbená 
kapela The Plastic People of the Universe. Narozeninová party se v kulturním centru 
v pražských Holešovicích nekonala náhodou. Exprezident se k modernímu prostoru, 
který vznikl přestavbou továrny na stroje, netají obdivem. Je dokonce členem jeho 
čestné rady. 
 Neúnavný divadelník Jiří Suchý oslavil v sobotu své osmdesátiny pracovně na 
jevišti Semaforu, kde oslovuje početné fanoušky už 52 let. Uspořádal koncert 
s názvem Znám ještě starší lidi, na kterém spolu s Jitkou Molavcovou potěšil přátele 
i kamarády. „Na mém narození mají zásluhu rodiče. A že jsem se dožil osmdesátky? To 
se mi udělalo samo,“ podotkl. Životem se prý protloukal 
všelijak, a přestože nekouří a téměř nepije, nebylo to s jeho 
životosprávou nijak slavné. Autor stovek písní a desítek 
představení, populární jako textař, zpěvák, herec, 
hudebník, grafik i režisér se přitom necítí být klasikem. 
Nedávno uvedl swingový muzikál Hodiny jdou pozpátku 
a po několika reprízách koncertu Znám ještě starší lidi 
s ním vyjede do několika českých měst. Na listopad 
připravuje premiéru hudební komedie Levandule a na jaro 
muzikál Kam se poděla Valérie? V dopise gratuloval 
jubilantovi prezident Václav Klaus. „Patříte k fenomenálním postavám českého divadla 
a písničkové tvorby,“ napsal a připomněl, že doba divadla Semafor byla pro poválečné 
generace něčím stejně významným jako v předválečném období Osvobozené divadlo, na  
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které v jiných, stejně obtížných podmínkách s Jiřím Šlitrem navázal. „Vaše Kočka na 
okně a další podobné songy byly větším průlomem do zkamenělého ovzduší totalitního 
Československa než mnohé sjezdy spisovatelů a dalších organizací, které politicky 
připravovaly Pražské jaro 1968. Bylo to obdivuhodné, je a zůstane to nedocenitelné,“ 
dodal Klaus. „Kam kráčí Semafor,“ ptal se krátce po jeho vzniku v logice stalinistické 
kritiky 50. let Sergej Machonin, nespokojen s tím, že se tu zpívá o malých blbých 
psíčcích, koťatech v botě či o myškách v deliriu, místo aby se řešily budovatelské 
problémy doby. V kritické stati Divadelních novin na to koncem září upozornil jiný 
teatrolog Josef Herman, podle něhož je dnes ve vzduchu stejná otázka. „Kam tedy kráčí 
Semafor? Nikam. Kam by také pořád chodil. Je na svém místě, spolu s Jiřím Suchým 
a Jitkou Molavcovou,“ uvedl.  
 Částka, kterou by měla ČR vyplatit církvím v připravovaném majetkovém 
narovnání, by se s předpokládanou inflací mohla celkově vyšplhat na 78,9 miliardy až 
96,24 miliardy korun. V pondělí 3. října to uvedlo ministerstvo kultury v návrhu 
zákona, který byl zveřejněn na vládním webu a nyní je v připomínkovém řízení. 
Vyplácení peněz by mělo být rozloženo do 30 let. Vláda se už s církvemi shodla na tom, 
že částka, kterou jim vyplatí, bude ve výši 59 miliard korun, přičemž v úvahu má být 
brána inflace. Církve také dostanou zpět 56 % majetku, o který přišly v minulém režimu. 
Peníze mají být vypláceny ročně, podle předpokládané míry inflace by to mělo být 2,63 
miliardy až 3,21 miliardy korun. Materiál také detailně řeší způsob majetkové odluky 
církví od státu. Přechodné období odstřihnutí církví od státního rozpočtu by mělo začít 
v roce 2013 a trvat by mělo 17 let. Za tuto dobu by podle předpokladů měl stát církvím 
dát celkově 16,997 miliardy korun. První tři roky bude stát na platy duchovních a 
církevní administrativy přispívat ze svého rozpočtu plnou částkou, tedy 1,445 miliardy 
ročně, od čtvrtého roku se pak částka každoročně sníží o 5 %. Návrhem zákona chce 
vláda napravit majetkové křivdy na církvích během komunismu. Se způsobem vyrovnání 
nesouhlasí opoziční ČSSD a KSČM. Obě strany jsou přesvědčeny, že rozsah převodu 
majetku a výše doprovodné finanční kompenzace neodpovídá aktuálním rozpočtovým 
možnostem země.  
 Prezident Václav Klaus jmenoval ve čtvrtek 6. října novým ministrem 
zemědělství Petra Bendla (ODS). Ve funkci nahradí Ivana Fuksu (ODS), kterého 
navrhl odvolat premiér Petr Nečas (ODS). Bendl po uvedení do úřadu řekl, že se chce 
zaměřit na konkurenceschopnost českých zemědělců. Premiér Nečas dodal, že resort by 

se měl stát jakýmsi „ministerstvem venkova“, které 
bude mít širší záběr než doposud. Fuksa a část 
středočeských občanských demokratů v čele 
s Petrem Tluchořem poukazovala, že ze strany Petra 
Nečase, který je šéfem strany, šlo o zásah do 
vnitrostranického boje. Bývalý šéf poslanců ODS 
Tluchoř po jmenování Bendla ministrem zemědělství 
sdělil, že nyní už nikdo nemůže pochybovat o tom, že 
personální rošáda je pokusem ovlivnit volbu šéfa 

středočeské ODS. Novému ministrovi zemědělství vytkl Tluchoř nedostatek odvahy 
a slušnosti. „Na Petru Bendlovi mě mrzí, že neměl ani dost odvahy a slušnosti zavolat 
alespoň Ivanu Fuksovi, že opět změnil názor, že už ho jako ministra nepodporuje a že 
sám bere jeho místo,“ vzkázal Tluchoř. 
 Ministerstvo práce a sociálních věcí ČR připravilo zákon, který v návaznosti 
na návrh zrušení kojeneckých ústavů upravuje pěstounskou péči. Pěstouni budou od 
státu pobírat odměny odstupňované podle počtu dětí, o něž se starají. Budou je brát 
i v případě, že se o žádné dítě aktuálně starat nebudou. Projdou výběrovým sítem  
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a budou se muset dál školit. „Ti lidé budou stále k dispozici. Když se například stane, že 
potřebujeme ihned umístit kojence, tak budou připraveni a nebudou muset řešit, jestli 
dávat výpověď v práci nebo jak to s ní skloubit," popsala mluvčí ministerstva práce 
s tím, že péče o kojence je na plný úvazek. Děti do tří let budou do pěstounské péče 
chodit nově. Souvisí to s rušením kojeneckých ústavů, ministerstvo je chce zavřít 
nejpozději do konce roku 2013. Mluvčí řekla, že suma má být pro 
pěstouny motivační, aby měli o práci zájem. Zneužívání podle ní 
není pravděpodobné, protože pěstouni budou procházet přísným 
výběrem, budou kontrolováni a navíc se budou muset účastnit 
pravidelných školení. Součástí budou například i psychotesty. 
Profesionální pěstouni například budou muset být připraveni 
předat dítě, o něž se starají, jeho rodičům či adoptivním rodičům, 
což pro ně může být emočně náročné. Suma se v porovnání s lidmi, 
kteří se o děti v pěstounské péči starají nyní, výrazně zvyšuje. Plat pěstouna bude 8 000 
korun, pokud se bude starat o jedno dítě. S rostoucím počtem dětí se částka může zvýšit 
až na 32 000 za čtyři děti v případě, že alespoň jedno z dětí bude postižené. Pěstouni 
navíc dostanou částku 8 000 tisíc už při převzetí dítěte ve věku do šesti let, 9 000 za dítě 
od 6 do 12 let a 10 000 za dítě od 12 do 18 let. Jednorázově vyplácená suma bude 
určena na nákup potřeb spojených s příchodem dítěte do rodiny. Tento příspěvek se 
vyplácí už nyní. Ministerstvo práce ruší kojenecké ústavy proto, aby ušetřilo.Na konci 
loňského roku bylo v kojeneckých ústavech pro děti do tří let umístěno 1 513 dětí. 
 Expředseda České strany sociálně demokratické (ČSSD) Jiří Paroubek se 
společně s poslancem Jiřím Šlégrem rozhodl opustit stranu. V pátek 7. října to 
oznámili na tiskové konferenci v Praze. Vedle obou poslanců se k odchodu rozhodl 
i šéf teplické ČSSD Petr Benda. „Po dlouhých výhradách k programovým věcem má 
trpělivost skončila,“ řekl Paroubek. „Nastal čas, aby to ČSSD zkusila beze mě a já bez 
sociální demokracie,“ dodal. Paroubek zakládá novou stranu s názvem Národní 
socialisté –  levice 21. století.  Tato strana se bude především věnovat problémům 
životního prostředí a sociálním tématům.. Stranu nechá zaregistrovat v nejbližších 

dnech. Jednat bude i s částí České strany 
národně socialistické (ČSNS 2005). Vstup do ní 
také zvažoval. Je tak možné, že část strany 
přejde do jeho subjektu. Národní socialisté 
budou v opozici proti současné vládě. O 
registraci požádají během pár dnů a již mají 
1 300 až 1 500 podpisů. Připraveny jsou rovněž 
stanovy. ----- Předseda ČSSD Bohuslav Sobotka 
k Paroubkovu odchodu řekl, že  jej považuje za 
nesmyslný a bezdůvodný. Na dotaz, zda se 

nestává přeběhlíkem, Paroubek odpověděl, že je otázkou, komu mandáty patří, zda 
straně nebo osobnostem, které byly zvoleny. Jeho prý lidé zvolili kvůli programu. 
„ČSSD program zrazuje a nechce ho ve Sněmovně prosazovat," řekl. Paroubkovi vadí 
především to, že ČSSD váhá v prosazení přímé volby prezidenta, ač ji má v programu. 
Přeběhlictví, tedy odchod poslanců ze strany během výkonu mandátu, Paroubek 
v minulém volebním období kritizoval. S jinými poslanci prý o odchodu z ČSSD 
nejedná, ale nová strana prý bude otevřena všem. Paroubek ani Šlégr se nevzdají 
mandátů a nově vzniklý subjekt tak bude mít ve Sněmovně dva zástupce. Když se něco 
podobného stalo v minulém volebním období, od KDU-ČSL se odštěpila TOP 09, 
odmítal Paroubek s ní jednat s tím, že TOP 09 není parlamentní stranou, protože ji 
nikdo nevolil.    (Foto v textu, odleva: Petr Benda, Jiří Paroubek a Jiří Šlégr) 
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 Česká strana národně socialistická (ČSNS 2005) vyloučila v sobotu 8. října ze 
svých řad předsedu Karla Janka. „Ústřední rada rozhodla o vyškrtnutí předsedy Karla 
Janka z ČSNS 2005,“ uvedl její první místopředseda s tím, že do nadcházejícího sjezdu 
strany vedení pověřilo jeho řízením partaje. „Další jednání o spolupráci s Jiřím 
Paroubkem budou pokračovat, předsednictvo tomuto kroku vyjádřilo plnou podporu,“ 
dodal. Pro vyškrtnutí Janka z 27členné ústřední rady hlasovalo 15 lidí, 4 členové byli 
proti, ostatní ze sálu odešli. Podle dalšího 
místopředsedy bylo důvodem pro vyloučení 
„zásadní porušování stanov strany, cílené 
porušování usnesení jejích orgánů a útoky na 
stranu“. Jiří Paroubek v sobotu poodhalil své 
plány ohledně vzniku nového projektu, který 
počítá s integrací ČSNS 2005. Představil také 
tři členy zakladatelského výboru své nové strany 
Národní socialisté – levice 21. století – poslance 
Jiřího Šlégra, Jaroslava Krále a bývalého kandidáta na teplického primátora za 
sociální demokracii Michala Kasala. Strana chce příští týden požádat o registraci a 
jednání s ČSNS 2005 budou pokračovat. „Budeme jednat s předsednictvem o integraci 
obou politických celků,“ uvedl Paroubek s tím, že integrační sjezd obou partají má 
proběhnout 26. listopadu. Tam by nové uskupení mělo představit program. Paroubek 
chce, aby se nová strana zaměřila například na financování sportu či církevní restituce. 
 

Žokej Josef Váňa zvítězil v neděli 9. října 
s desetiletým hnědým valachem Tiumenem ve 
121. Velké pardubické a připsal si tak osmé 
vítězství v tomto závodě,  přestože po kolizi na 
Taxisově příkopu se propadl na poslední 
příčku. V cílové rovince porazil o půl délky 
bělku Sixteen s Josefem Bartošem. Tiumen tak 
v Pardubicích završil tři vítězství za sebou. Na 
třetím místě skončil Valldemoso s Dušanem 
Andrésem.  
 

 Za zrušení smlouvy o prodeji sídla KSČM v centru Prahy musí strana zaplatit 
40 miliónů korun italské firmě Poste Re, která od ní chtěla budovu koupit. Rozhodl 
o tom ve středu 12. října pravomocně odvolací pražský městský soud. Potvrdil tak 
rozsudek Obvodního soudu pro Prahu 1 z října loňského roku. Komunisté firmě sídlo 
sami nabídli, ale pak si obchod rozmysleli jako nevýhodný. Původně chtěli komunisté 
budovu nedaleko Václavského náměstí prodat a vybudovat si nové sídlo v pražských 
Vysočanech. Uzavřeli proto s Poste Re smlouvu o smlouvě budoucí, ze 
které vyplývala povinnost uzavřít smlouvu o prodeji a také smluvní 
pokuta. Cena, za kterou strana nabídla sídlo italské firmě, činila 410 
miliónů korun. Firma dokonce zaplatila v roce 2005 KSČM první 
zálohu 40 miliónů korun. Komunisté si ale transakci rozmysleli a zálohu 
vrátili. Dospěli totiž k názoru, že cena je pro stranu nevýhodná, za 
podobnou nemovitost v lukrativní části hlavního města by podle 
odborníků mohli získat daleko víc peněz. V každém případě znamená pokuta 40 miliónů 
korun pro KSČM vážnou komplikaci. Strana si bude muset utáhnout opasek a šetřit. Pro 
srovnání, jakou zátěž představuje suma 40 miliónů – komunisty stála v roce 2010  
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volební kampaň do Sněmovny 10,2 miliónu korun, do Senátu sedm miliónů a do 
zastupitelstev obcí a měst 13,4 miliónu korun. Své sídlo v ulici Politických vězňů 
komunisté koupili od Českých drah po listopadu 1989. Podle neoficiálních informací za 
budovu zaplatili 50 miliónů korun. Ministerstvo financí později prodej napadlo u soudu, 
KSČM ale vleklý spor vyhrála. 
 Tunel Blanka si v sobotu 15. října prohlédly tisíce obyvatel Prahy. Stavitelé si 
v některých částech dali den volna, aby ukázali lidem, jak práce pokročily. Kdo si 
chtěl v chladnou, ale slunečnou sobotu vypravit na neobvyklou procházku Prahou, mohl 
zvolit její podzemí a prohlédnout si budoucí záchranu pražských řidičů – tunel Blanka. 

Do podzemí Prahy vedla cesta z ulice Milady 
Horákové, kde se u vstupu rozdávaly mapy a děti 
dostávaly bonbóny. Po skoro kilometrové trase byl 
k vidění tunel a jeho výstavba z venku. Na tomto 
místě většina návštěvníků obdivovala, jak hluboko 
pod zemí jsou. Před vstupem do dalšího, více 
rozestavěného tunelu bylo zapotřebí vzít si helmu. 
Zřejmě také proto, že se procházelo pod místem 
propadu zeminy v červenci minulého roku. V této 

části prohlídky návštěvníci mohli vidět železné konstrukce připravené na zalití betonem, 
stroje a lešení na výstavbu nebo také prezentaci Báňské záchranné služby. K vidění byla 
také sv. Barbora, patron horníků a tunelářů. V cíli byla rozestavěná venkovní část a 
další části tunelu, ve kterých se i při prohlídce intenzivně pracovalo. 
 Stovky lidí se v sobotu 15. října  rozloučily v Albrechticích na Karvinsku 
s dvaatřicetiletým českým vojákem Adrianem Wernerem, který minulou neděli zemřel 
na následky těžkých zranění. Utrpěl je během mise v Afghánistánu. Ministr obrany 
Alexandr Vondra vojáka in memoriam jmenoval do hodnosti poručíka a současně ho 
vyznamenal za výjimečné zásluhy o obranu republiky a jejího ústavního pořádku. „Naše 
země si své hrdiny nemusí vymýšlet. Náš národ, nejen Češi, protože Adrian byl Polák, 
své hrdiny má. Muže a ženy v uniformě. Ukázněné, neokázalé, ale s železnou vůlí 
a odvahou. Jdou tam, kde je republika potřebuje. 
Najdeme je na těch místech, kam se jiný 
neodváží,“ řekl na pohřbu ministr Vondra. 
Werner nastoupil do české armády v roce 2004 
k 71. mechanizovanému praporu do Hranic na 
Moravě. V průběhu své služby se třikrát zúčastnil 
zahraniční mise, dvakrát v Kosovu a naposledy 
v Afghánistánu. Letos 6. července utrpěl střelné 
poranění při útoku na předsunutou českou základnu v provincii Vardak. Po ošetření na 
místě a ve vojenské nemocnici na kábulském letišti byl o den později přepraven 
armádním speciálem do České republiky. Nejprve jej ošetřovali odborníci v Ústřední 
vojenské nemocnici v Praze. V srpnu byl převezen na specializované pracoviště 
vojenské nemocnice v Olomouci, kde minulou neděli zraněním podlehl. Války 
v Afghánistánu se za deset let jejího trvání zúčastnilo více než 7000 českých vojáků. 
Werner je pátým příslušníkem ozbrojených sil, který v ní položil život. Do mise ISAF 
v Afghánistánu je nyní zapojeno 130 000 vojáků ze 48 států. Českých vojáků je nyní 
v zemi přibližně 720, příští rok by jich mělo být o 100 méně. 
 Čtvrtek 20. října – Chodec, který jde po viditelně namrzlém či zasněženém 
chodníku bez zvýšené opatrnosti a upadne, nemá nárok na odškodnění. Plyne to 
z verdiktu Nejvyššího soudu (NS), který upozornil na to, že i chodec musí znát své limity 
a brát v potaz nebezpečí, kterému se vystavuje při pohybu na neupraveném chodníku.  
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 „Pokud chodec ví, že chodník není uklizený, je na něm námraza, a přesto se na 
něm pohybuje tak, že tyto faktory nebere v úvahu, potom v případě úrazu nemůže 
očekávat, že bude odškodněn. Odškodnění by chodec mohl očekávat v případě, že dojde 
k nečekané změně, kterou nemohl předpokládat, například že dojde k náhlé změně 
počasí a chodník se nečekaně změní v ledovku,“ řekl Právu mluvčí NS Petr Knötig. Za 
úraz na komunikaci tak zřejmě může chodec čekat odškodnění pouze v případě, že se po 
vstupu na chodník náhle změní počasí a cesta se náhle zasněží nebo namrzne. Chodec 
tedy při vstupu na neupravenou komunikaci musí předpokládat nebezpečí a uzpůsobit 
tomu chůzi. Nárokovat odškodnění tak může jen v případě úrazu za nepředvídatelných 

okolností. Od roku 2009, kdy zodpovědnost za údržbu 
komunikací nese majitel, tedy převážně obce, úrazů na 
chodnících přibylo, jelikož důsledný úklid komunikací není 
v možnostech obcí. Neuklizené chodníky jsou ovšem 
i vizitkou ČR, například západní turisté procházející se 
zimní městskou aglomerací jen nevěřícně kroutí hlavou. 
Jestliže na obce měla tlačit alespoň hrozba finančních 

odškodnění, pak po verdiktu Nejvyššího soudu mohou správci obecních pokladen opět 
klidně spát. Odpovědnost za své zdraví je podle nejvyšších soudců v rukou chodců, a tak 
by si občan měl před odchodem z domova zkontrolovat na internetu aktuální 
zpravodajství o počasí, vybavit se na ztížený pohyb terénem a nikam hlavně nespěchat. 
Na zledovatělém chodníku se chodec může posouvat jen pečlivým šoupáním nohou. 
Zbystřit je třeba na schodech, které, nelze-li se jim vyhnout, člověk absolvuje za 
přispění všech končetin. Důchodce se zřejmě bez turistických hůlek s ostrým bodcem či 
speciálního chodítka neobejde. 
 Staronovým předsedou vládní TOP 09 byl v neděli 23. října podle očekávání 
na sněmu strany zvolen ministr zahraničí Karel Schwarzenberg. Dostal 162 hlasů 
z celkového počtu 169 volících. To je 95,9 % hlasů. Prvním místopředsedou byl podle 
očekávání zvolen Miroslav Kalousek. Místopředsedy byli zvoleni Jaromír Drábek, 
Pavol Lukša a Helena Langšádlová. Nezvykle vysokou podporu účastníků sněmu 
vysvětlil tím, že strana je stále velmi mladá. 
Schwarzenberg před samotnou volbou ve svém 
nedělním vystoupení upozornil na nutnost uspět 
v krajských volbách v roce 2012. Podle jeho názoru 
nestačí, aby byla TOP 09 zastoupená v Parlamentu, ale 
musí zakořenit také v krajích. „Krajské volby 
rozhodnou, jestli TOP 09 je fenomén který pomíjí, nebo 
jestli jsme hluboce zakořenili do politické krajiny 
české,“ řekl Schwarzenberg. Již v sobotu také přijal nominaci strany do prezidentských 
voleb. V neděli také doplnil, že rozhodnutí o přijetí prezidentské nominace udělal až 
v posledních dnech. Sněm pokračoval volbou prvního místopředsedy, na kterého 
kandidoval pouze ministr financí Miroslav Kalousek. I on byl zvolen jednoznačně, 
dostal stejně jako Karel Schwarzenberg 162 hlasů, což činí 95,3 %. 
 Delegáti 21. kongresu ODS prodloužili v neděli 23. října mandát vedení strany 
do konce roku 2012. Tento krok se očekával. Strana bude nové vedení volit na 
kongresu, který bude příští rok na podzim. Petr Nečas a jeho místopředsedové tak 
budou v čele strany o půl roku déle, než je řádný dvouletý mandát. Pro prodloužení 
mandátu hlasovalo 439 delegátů, proti bylo 24. Delší setrvání ve funkci před kongresem 
ostře kritizoval zejména bývalý předseda poslaneckého klubu Petr Tluchoř, podle něhož 
se jedná o nedemokratický postup. Delší mandát plyne z toho, že vedení strany bylo 
zvoleno na mimořádném kongresu v loni v červnu, protože strana poté, co z jejího  
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čela odešel Mirek Topolánek, byla bez předsedy. Řádné termíny kongresů má strana 
vždy na podzim. --------- O případném přijetí eura by měli v České republice rozhodnout 

občané v referendu. Občanští demokraté se 
na tom shodli v sobotu v závěrečných 
usneseních svého kongresu.  Podmínky, za 
kterých v roce 2003 rozhodli občané ČR 
v referendu o přistoupení k EU a o závazku 
přijmout společnou měnu euro, se zásadně 
změnily, proto ODS bude požadovat, aby 
o případném přistoupení k jednotné měně 
euro a vstupu do Evropského stabilizačního 

mechanismu rozhodli občané ČR, stojí v usnesení kongresu ODS. Vrcholný orgán 
strany také odmítl sjednocování migrační politiky v EU a koncept multikulturalismu 
označil za mrtvý. 
 V pondělí 24. října večer byla slavnostně odhalena opravená bronzová 
jezdecká socha Jana Žižky z Trocnova na Vítkově. Žižka stanul na památné hoře po 
měsících rekonstrukce Národního památníku a po další tři dny 
se mohli Pražané kochat opravenou sochou za speciálního 
osvětlení. „Oprava byla pro Národní muzeum velice náročným 
úkolem a její znovuodhalení a několikadenní speciální nasvícení 
nemá pouze zdůraznit krásu tohoto sochařského díla, ale též 
upozornit veřejnost na významné momenty našich dějin i na to, 
jak je pro současnost důležité nezapomínat na naši historii, 
národní symboly a významné osobnosti,“ řekl generální ředitel 
Národního muzea Michal Lukeš. Plastika se řadí mezi největší 
jezdecké sochy na světě. Restaurátorský průzkum v roce 2006 
zjistil, že se nachází v katastrofálním stavu, což bylo prvním impulzem k rozsáhlé 
obnově díla. Celková rekonstrukce probíhala od loňského dubna a její celkové náklady 
se vyšplhaly na 23 miliónů korun. 

 
Vznik a historie sochy 

Historie sochy začala v roce 1882, kdy byl založen Spolek pro zbudování Žižkova pomníku. Během jeho 
existence bylo vytvořeno bezpočet návrhů, ale žádný z nich nebyl realizován. Teprve v roce 1931 byl 
k práci na pomníku vyzván zkušený sochař, profesor Akademie výtvarných umění Bohumil Kafka. Autor 
pojal dílo zcela realisticky jako jezdecký pomník, kde statný kůň stojící na všech čtyřech nohách nese 
vzpřímenou postavu vojevůdce oděného do středověké kroužkové zbroje, třímající v pozvednuté pravé 
ruce palcát. Na monumentální jezdecké soše pracoval Kafka od roku 1931. Krátce po dokončení 
sádrového modelu budoucího pomníku v roce 1942 umírá. Bronzová socha byla odlita až po druhé 
světové válce v roce 1946 v Maškově slévárenské dílně v Praze. Slavnostně byl pomník odhalen 
14. července 1950 v den 530. výročí vítězství husitů a pražanů nad mnohonásobnou přesilou křižáckých 
vojsk na Vítkově. Svými úctyhodnými parametry – výškou 9 m, délkou 9,6 m, šířkou 5 m a váhou 16,5 t 
patří mezi největší svého druhu na světě. V roce 1999 byl historický a umělecký význam sochy spolu 
s památníkem zhodnocen jejich zařazením mezi národní kulturní památky. V roce 2000 byly Žižkova 
socha a objekt Národního památníku na Vítkově převedeny do správy Národního muzea.  
 
 Prezident Václav Klaus rozdával v pátek 28. října při příležitosti oslav 
93. výročí vzniku samostatného Československa ve Vladislavském sále Pražského 
hradu nejvyšší státní vyznamenání. Oceněno bylo celkem 21 osobností. Prezident 
rozdal tři Řády Bílého lva, sedm Řádů TGM, deset Medailí Za zásluhy a jednu Medaili 
Za hrdinství in memoriam. Nejvyšší ocenění, Řád Bílého lva, obdrželi tři vysocí 
důstojníci ve výslužbě, kteří za 2. světové války bojovali na východní frontě. Jako první 
převzal řád generál Mikuláš Končický, po něm byli dekorováni plukovník Jan Velík  
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 a plukovník Václav Djačuk za vynikající zásluhy o obranu a bezpečnost státu. Řád 
T. G. Masaryka prezident propůjčil Dagmar Lieblové, předsedkyni Terezínské 
iniciativy. Dalším oceněným je Vladimír Lopaťuk, který se angažuje za rehabilitaci 
bývalých členů PTP. Řád TGM dostal též Karel Páral za otevřený odpor proti 
komunistické totalitě. Za činnost v disentu a další zásluhy ocenil Václav Klaus Řádem 
TGM také Annu Magdalenu Schwarzovou, kterou pro židovský původ perzekuovali 
nejprve nacisté, později byla coby řádová sestra pronásledována komunistickým 
režimem. Po ní převzal totéž vyznamenání Ladislav Suchomel, který strávil 14 let 
v uranových dolech. Za odbojovou činnost obdržel vyznamenání též František Suchý, 
jenž strávil ve věznicích 12,5 roku. Další osobností vyznamenanou Řádem TGM je 
Marie Škarecká, politická vězeňkyně 50. let Prezident republiky vyznamenal Medailí Za 
hrdinství in memoriam Davida Sukače. Tento 16letý mladík vloni v létě zachránil 
z vodního víru v řece Ostravici svého kamaráda, sám byl však vírem stržen a utonul. 
Medaili převzal jeho otec. Prezident poté udílel Medaile Za zásluhy. Jako první si 
ocenění převzal odborník na kardiovaskulární a transplantační chirurgii, profesor Jan 
Černý. Dalším oceněným je úspěšný podnikatel Zbyněk Frolík, který se věnuje inovacím 
nemocničních lůžek. Medaile Za zásluhy patří také profesoru Martinu Hilskému, který 

se proslavil zejména svými 
vynikajícími překlady Shakespearova 
díla. Stejné ocenění dostal též Jan 
Kruliš-Randa, který jako manažer 
a vysokoškolský profesor z exilu 
podporoval protikomunistický odboj. 
Medailí Za zásluhy byla oceněna také 
práce Jiřího Kukly, amerického 
klimatologa a geologa českého 
původu. Po něm převzal vyznamenání 
profesor Petr Piťha, katolický kněz, 

bohemista a pedagog. Také oblast sportu se dočkala svého zástupce, když prezident 
vyznamenal legendárního skokana na lyžích Jiřího Rašku. Oceněn byl také jeden 
z nejvýznamnějších českých kreslířů a karikaturistů Vladimír Renčín. Mezi významnými 
umělci, kteří obdrželi Medaili Za zásluhy, jsou zakladatel Černého divadla, režisér, 
herec a dramatik Jiří Srnec a klavírista a hudební skladatel Emil Viklický, legenda 
českého jazzu. Slavnostního ceremoniálu se jako tradičně zúčastnili zástupci vlády 
i obou komor parlamentu. Chyběl premiér Petr Nečas (ODS), který je na návštěvě USA. 
Naopak přítomen byl bývalý prezident Václav Havel, který přišel v doprovodu své 
manželky. Poté, co slavnostní akt zahájila česká státní hymna, přednesl prezident 
projev, který předcházel samotnému udílení ocenění. Moderní doba podle Klause 
ztratila kontakt s dějinami, spoléhá se na své technické vymoženosti a zná jen 
přítomnost nebo budoucnost. „I dnes je třeba učit se z historie, z tradic, ze zkušeností 
a z generacemi ověřených vzorců chování. I nyní, nebo spíše právě nyní, je třeba vědět, 
že pýcha našeho rozumu potřebuje vědomí jistého rámce, v němž se smíme pohybovat, 
a že vykročit mimo něj je riskantní a nebezpečné,“ prohlásil prezident a zdůraznil, že je 
třeba ctít věky prověřené tradice. Zmínil také, že český národ žije v nejblahobytnějším 
období své existence, neklid a nespokojenost podle něj odráží spíše ideový chaos 
a ztrátu tradičních hodnot. Za nejzásadnější označil potřebu respektu k práci, životním 
zkušenostem i odlišným názorům i k věcem, které přesahují rozměr života jednotlivce. 
K tomu podle něj nepomůže ani rozhodnutí vlády, direktivy EU nebo usnesení Rady 
bezpečnosti OSN. „Začněme proto u sebe. U nás doma. V našich rodinách,“ vyzval 
prezident s tím, že je třeba se pokorně vrátit k osvědčeným modelům a hodnotám. 
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 Počet dlouhodobě nezaměstnaných v ČR ve druhém čtvrtletí meziročně klesl o 
10,7 % na 138 400. Znatelně se snížil i počet lidí, kteří pracovali naposledy před osmi 
roky nebo vůbec ne. Vyplývá to z publikace Zaměstnanost a nezaměstnanost v ČR 
zveřejněné Českým statistickým úřadem (ČSÚ). Přes výrazný meziroční pokles však 
počet dlouhodobě nezaměstnaných, tedy lidí, kteří nemají práci minimálně jeden rok, 

převyšuje jejich množství z druhého čtvrtletí roku 2009. 
Tehdy jich bylo „pouze“ 95 600. Meziročně poklesl i počet 
nezaměstnaných, kteří nemají práci déle než osm let nebo 
dokonce vůbec nikdy nepracovali. Podle statistiků jich ve 
druhém čtvrtletí bylo 28 700, o 5 900 méně než před rokem. 
Nejvíce dlouhodobě nezaměstnaných má středoškolské 
vzdělání bez maturity, 66 400. Na druhém místě jsou se 

37 000 lidé se základním vzděláním a na třetím s 28 800 lidé s maturitou. 
Vysokoškoláků je mezi dlouhodobě nezaměstnanými pouze 5 700. Mezi nezaměstnanými 
pracujícími naposledy před osmi a více lety nebo vůbec nikdy nepracujícími převažují  
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se 12 200 lidé se základním vzděláním a s 10 600 vyučení bez maturity. Vysokoškoláci 
mezi nimi nejsou, středoškoláků s maturitou je v této skupině 5 200. Nejvíce dlouhodobě 
nezaměstnaných je v Ústeckém, 26.700 a Moravskoslezském kraji - 26 100, nejméně pak 
v Praze, 4 500. Věkově se nejčastěji řadí do skupiny mezi 30 až 44 roky, profesně 
nejčastěji pocházejí ze zpracovatelského průmyslu. Celkem ČSÚ ve druhém čtvrtletí 
evidoval 354 600 nezaměstnaných, což znamená, že v porovnání s loňským rokem se 
jejich počet snížil o 20 100. Podíl dlouhodobě nezaměstnaných z celkového počtu 
nezaměstnaných osob činil 39 %, loni to bylo 41,3 %.   

Taxislužba v Praze je hodnocena jako jedna z nejhorších v Evropě – vyplývá to 
z letošního průzkumu německého autoklubu ADAC uskutečněného ve 22 evropských 
velkoměstech. Praha se v něm umístila na 17. místě, 16. je Madrid a 18. Vídeň. Vůbec 
nejhůř dopadla slovinská Lublaň.  Jako celkovou známku dostala Praha „nevyhovující“ 
s tím, že auta taxislužby jsou „dobrá“, dodržování tras „ vyhovující“, ale řidiči jsou 
hodnoceni jako „nevyhovující“. Nejlepší je španělská Barcelona – vedle nejlepších aut 
a korektního vyúčtování projevili její taxikáři připravenost pomoci klientům. Druhý je 
Mnichov a třetí Kolín nad Rýnem. Průzkumníci vydávající se za obchodníky testovali 
taxikáře, jejich auta a dodržování zadané trasy. Roli hrála rovněž cena, kterou taxikář  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
požadoval ze svezení. Podle ADAC jsou největším problémem taxislužby nadále řidiči 
taxíků – nerespektují červenou na semaforu, dělají zbytečné zajížďky s klientem, 
vydávají nesprávné účtenky, a někteří dokonce vůbec odmítají jet stanovenou trasu. 
Lepší známku než „vyhovující“ nezískal ve zkoumaných městech žádný testovaný 
taxikář, téměř polovina nesplnila ani minimální požadovaný standard. Předseda 
finančního výboru pražského zastupitelstva Petr Hulinský (ČSSD) v reakci na výsledky 
průzkumu ADAC připomněl snahu Prahy zakotvit přísné sankce vůči taxikářům 
zákonem. Policie by měla mít možnost zadržet řidiči auto, ministerstvo dopravy uložit 
pokutu až sto tisíc korun. „S nepoctivými taxikáři v Praze bojujeme dlouhodobě. 
Navrhovaná novela by nám v boji měla významně pomoci,“ podotkl Hulinský. Podle něj 
nejde jen o problém poškozující Prahu. „Nepoctiví taxikáři špiní pověst celé republice,“ 
dodal Hulinský. 
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 Přesně před dvaceti lety, 1. listopadu 1991 v 10 hodin dopoledne, začala 
prodejem kuponových knížek první vlna kuponové privatizace. V ní stát nabídl 
občanům tehdejší České a Slovenské federativní republiky vlastnictví 2 031 podniků. 
Cílem privatizace bylo převést do soukromých rukou velkou část firem, které stát 
nedokázal efektivně spravovat. V privatizaci se nakonec rozprodala více než polovina 
státního majetku. Projekt připravovali hlavně politici a ekonomové vzešlí z řad 
Prognostického ústavu. Za hlavní aktéry jsou považováni Václav Klaus, Tomáš Ježek 
a Dušan Tříska. Několika klíčových jednání se zúčastnil také ekonom Jan Švejnar, ten 
však doporučoval rozdělení státního majetku nekuponovou metodou. Kuponová 
privatizace nakonec proběhla ve dvou vlnách, v nichž stát privatizoval částečně či úplně 

téměř dva tisíce podniků. Byly mezi nimi 
firmy jako Český Telecom, Česká 
spořitelna, IPB, Komerční banka nebo 
Škoda Plzeň. Celý proces skončil 
završením druhé vlny 3. prosince 1994. 
Z kuponové privatizace vzešlo kolem sedmi 
milionů akcionářů, většina z nich už ale 
cenné papíry prodala. Evidence akcií 
přešla loni ze Střediska cenných papírů 
pod Centrální depozitář cenných papírů, 

který spadá pod pražskou burzu. Depozitář nyní eviduje asi 1,5 milionu účtů, na nichž 
mohou ležet řádově miliardy korun. Většina účastníků první vlny privatizace svěřila své 
body investičním fondům, kterých vznikly v roce 1992 téměř tři stovky. V mnoha 
případech ale majetek těchto fondů z tehdejšího Československa zmizel, stejně jako 
jejich zakladatelé. Podle odhadů byl přes fondy vytunelován majetek za desítky miliard 
korun. Soudy dodnes řeší například kauzu harvardských fondů, z nichž měli jejich 
zakladatelé Viktor Kožený a Boris Vostrý vyvést majetek za miliardy korun. Kožený se 
skrývá na Bahamách, Vostrý žije v Belize. Pražský soud je loni poslal na deset let do 
vězení a každému nařídil zaplatit škody ve výši zhruba deseti miliard. Oba muži se 
odvolali. Kožený svou vinu stále popírá a privatizaci považuje za úspěšnou. 
 

Jak se privatizovalo 
V každé vlně si občan starší 18 let mohl koupit kuponovou knížku za 35 korun a k ní známku za 1 000 

korun. Registrace účastníků probíhala hlavně na poštách každý všední den od rána do večera a v sobotu 
dopoledne. 

Seznam podniků, z nichž mohli lidé vybírat, visel na každé poště a byl uveden také v časopisu Kupónová 
privatizace, který se prodával za pět korun. 
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Kuponová knížka obsahovala 10 kuponů po 100 bodech. Jejím nákupem se člověk stal takzvaným DIKem, 
tedy držitelem investičních kuponů. Každá vlna privatizace byla složena z několika navazujících kol 

a v každé mohl DIK pomocí kuponů uplatnit poptávku po vybraných akciích. 
Pokud se na zájemce dostalo, akcie jim byly v zaknihované formě připsány na účet ve Středisku cenných 

papírů (dnes akcie spravuje Centrální depozitář cenných papírů). Akcie podniků, které zbyly, pak stát 
nabízel v dalším kole. 

Pokud poptávka převyšovala nabídku, akcie stát nepřipsal nikomu, protože nebylo možné upřednostnit 
jen některé zájemce. Cena akcií, o které byl enormní zájem, se poté zvýšila a všechny postoupily do 
dalšího kola. Akcie, které zbyly po posledním kole privatizace, zůstaly Fondu národního majetku. 

 
 Sněmovní obstrukce skončily, koalice v nočních hodinách na pondělí 
7. listopadu hladce prosadila ve Sněmovně všech čtrnáct reformních zákonů 
týkajících se důchodového systému, zdravotnictví, daní a sociální oblasti. ODS, TOP 
09 a VV daly při všech hlasováních dohromady vždy kolem 108, 109 hlasů, 
k přehlasování Senátu přitom stačilo 101. Kabinet premiéra Petra Nečase (ODS) tak 
prosadil navzdory obstrukcím a nesouhlasu opoziční ČSSD novelu o stavebním spoření. 
Ta snižuje výši státního příspěvku na maximálně 2 000 korun ročně a zavádí zdanění 
připsaných úroků. Přijata byla další část zdravotnické reformy. Záchranáři dostanou 
právo vstupovat do cizích objektů, požadovat pomoc od lidí v místě zásahu i možnost 
neposkytnout pomoc v případě, že by se sami ocitli v ohrožení. Dojezdová doba 
záchranky se prodlouží z 15 na 20 minut. Další ze zákonů povolují umělé oplodnění jen 
do 49 let věku ženy, mění pravidla pro změnu pohlaví, sterilizaci, zavádí pojišťovnou 
hrazené očkování dívek proti rakovině děložního čípku či posilují práva pacientů. Od 
příštího roku vzroste snížená sazba DPH z 10 na 14 %. Od roku 2013 se obě sazby 
sjednotí na 17,5 %. Vláda chce peníze získané na základě zvýšení DPH použít na krytí 
schodku důchodového účtu. Schválení se dočkala i sociální reforma. Ta zavádí lidem 
nezaměstnaným déle než dva měsíce povinnost vykonávat 20 hodin týdně veřejně 
prospěšnou práci pro obec. Pokud dotyčný odmítne, může přijít o podporu a bude 

vyřazen z evidence úřadu práce. Podá-li 
člověk výpověď z místa, které mu 
zprostředkoval úřad práce, může se do 
evidence nezaměstnaných znovu přihlásit až za 
šest měsíců. Nárok na podporu budou mít lidé, 
kteří v předešlých dvou letech odpracovali 
alespoň 12 měsíců. Nově se do systému 
dostanou i studenti, kteří pracují a platí si 
pojištění. Výrazně, a to z 10 000 na 100 000 

korun, stoupnou pokuty za nelegální zaměstnávání. Součástí sociální reformy je i změna 
ve vyplácení dávek a příspěvků. Ty se budou vyplácet pouze na úřadech práce. Držitelé 
průkazů ZTP, ZTP/P a TP dostanou místo nich tzv. sociální karty. Na jejich základě 
budou dostávat dávky, karty mohou sloužit i jako platební karta. Příspěvek na péči 
dostanou přímo handicapovaní, nikoliv poskytovatelé služeb. Rodičovský příspěvek 
bude ohraničen částkou 220 000 korun, přičemž si rodina bude moci zvolit délku 
rodičovské. Příspěvek na bydlení bude možné během deseti let pobírat pouze sedm let. 
Omezení nebude platit pro seniory nad 70 let. -------- Od úterního rána 1. listopadu, kdy 
se poslanci sešli, byl v prvním čtení pouze schválen návrh státního rozpočtu na příští 
rok. Úterní jednání se přitom protáhlo až do středečního rána, v noci poslanci jednali 
i v dalších dvou dnech. Až páteční noc a noc ze soboty na neděli byly kratší, poslanci 
tehdy schůzi přerušili okolo půlnoci. Prakticky všichni poslanci sociální demokracie si 
naplánovali dvě vystoupení po deseti minutách, během nichž často předčítali materiály, 
které s diskuzí souvisely jen velmi volně. Kvůli nesouhlasu s prodlužováním jednání  
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obstrukcemi přišla koalice s návrhem změnit jednací řád Sněmovny. Koalice také 
sloučila zbývající normy, které Senát vrátil, do jednoho balíku se sloučenou rozpravou 
ke všem bodům zároveň. Návrhy přitom spolu příliš nesouvisejí; normy se týkají 
zdravotní, důchodové a sociální reformy, ale například i vzniku generální inspekce 
bezpečnostních sborů či zvýšení snížené sazby daně z přidané hodnoty. Sloučením 
norem do jednoho balíku, které bylo napadeno i některými právníky Sněmovny, se 
opozici otevřela cesta, jak reformy napadnout u Ústavního soudu. 
 7. listopadu 2011 uplynulo již 200 let od narození významného českého literáta 
a básníka, kterého nelze zapomenout vzhledem k tomu, jak velmi jeho dílo ovlivnilo 
kulturu českého národa. Básník, sběratel folklórních textů, starých literárních památek 
a archivních dokumentů, badatel i překladatel Karel Jaromír Erben, se narodil v rodině 
chudého ševce v Miletíně 7. listopadu 1811. Na základní škole v Miletíně ho vyučovali 
jeho příbuzní, kteří postupně rozvíjeli všechny jeho vlohy, včetně hudebních. Později 
studoval na hradeckém gymnáziu, přičemž tou dobou si přivydělával hraním na klavír. 
Roku 1831 nastoupil ke studiu na Filosofickou fakultu v Praze. Právní nauky jej sice 
odváděly od literatury a písemnictví, ale při této příležitosti se seznámil s Františkem 

Palackým, který mu posléze umožnil dostat se k takovým 
zaměstnáním, která byla jeho zájmům bližší. Nejprve pracoval 
jako sekretář Českého muzea, od r. 1851 byl jako archivář 
pomocníkem Palackého. Z si dětství uchoval silné vzpomínky na 
zimní večery, kdy se společně předlo a vyprávělo. Jeho citlivou 
mysl lidová vyprávění silně ovlivnila a některá jeho duši silně 
vzrušovala. Později byl zrale uvažující Erben přesvědčen, že 
národní literatura by měla vycházet z etnického základu, který 
je obsažen v lidových písních, pověstech, zkazkách a 
vyprávěních. Nejen v letech svých studií, ale také v dalších 
letech cestoval Erben po celých Čechách a sbíral lidové písně, 
říkadla, pořekadla, dětské hry, hádanky, počitadla, pověsti a 

pohádky. Je možné, že polovina písní by se pro národ nedochovala, nebýt jeho 
obětavosti a vytrvalého úsilí. Když K. J. Erben sesbíral lidové pohádky, pokusil se o 
vydání jakési slovanské čítanky „Sto prostonárodních pohádek a pověstí slovanských 
v nářečích původních“ – vyšla poprvé roku 1865. Do přípravy souboru pohádek 
českých, které jako celek vyšly až roku 1905, vložil mnoho práce. Podařilo se mu dát 
pohádkám pevný tvar, takže už nešlo o improvizované lidové vyprávění s nahodile 
poskládanými motivy. Byla to například známá Pohádka o 
Dlouhém, Širokém a Bystrozrakém nebo Tři zlaté vlasy děda 
Vševěda. Díky Erbenovi je známe z knížek tak, jak nám je četli 
naši rodiče a jak jsme je potom četli sami svým dětem. Jako 
archivář pomáhal Palackému dát do pořádku stavovský archiv 
a osvědčil se nejen v této náročné práci, ale věnoval se také 
práci vědecké, když se stal spolutvůrcem Riegrova slovníku 
naučného. Snad nejvíce Erbena proslavila jeho jediná 
básnická sbírka  Kytice z pověstí národních, zkráceně Kytice, 
která vyšla poprvé roku 1853. V baladicky laděných básních 
vycházel z lidových pověstí a bájí. Tehdejší vrstvy čtenářů 
pociťovaly Erbenovu Kytici jako silný odkaz na lidské a národní hodnoty, tehdy 
ohrožené Bachovým absolutismem. Motiv viny a odplaty se vine celou sbírkou básní, 
které celkem dost zvláštně  spojují jak křesťanské myšlenky, tak i pohanské, např. 
keltské zvyky. Karel Jaromír Erben zemřel 21. 11. 1870. Jeho život byl spojen se dvěma 
ženami, Barborou Mečířovou, se kterou se vzali po desetileté známosti. Po smrti této  
 

-  125  -  



první ženy se oženil s Žofií Mastnou z Lomnice nad Popelkou.  Jeho život byl 
poznamenán nemocemi a starostmi o hmotné zabezpečení své rodiny a také se musel se 
vyrovnat se smrtí několika svých dětí. 
 Premiér Petr Nečas (ODS) přijal ve středu 9. listopadu večer demisi ministra 
průmyslu a obchodu Martina Kocourka (ODS). Ministr se téhož dne odpoledne 
pokoušel vysvětlit, jak si jeho matka v penzi přišla na 16 miliónů korun. Kocourek 
přiznal, že to byly jeho nastřádané peníze, které chtěl utajit před manželkou, která se 
s ním rozváděla. Jeho vysvětlování nezapůsobilo na mnohé kolegy příliš důvěryhodně, 
večer pak nabídl premiérovi demisi. -------- Ve středu 9. listopadu dopoledne seznámil 
Martin Kocourek novináře s vysvětlením, jak se jeho matka dostala k dluhopisům 
v hodnotě 16 miliónů korun, podle něj šlo o způsob, jak peníze „odklonit“ v době 

rozvodu. Zjevně velmi nervózní Kocourek vysvětloval, že 
k podivným transakcím jeho matky došlo v období, které pro 
něj bylo emocionálně vypjaté. Připustil, že se jednalo o jeho 
peníze, a nepřímo potvrdil spekulace tisku, že převodem 16 
miliónů přes matčin účet se chtěl vyhnout dělení svých 
peněz během rozvodového řízení. Ministr se zásadně 
ohradil proti všem předchozím spekulacím, že peníze by 
mohly souviset s jeho tehdejším angažmá v čele dozorčí 

rady ČEZ. Odmítl i možnost, že by peníze mohly pocházet od hazardních lobby. Podle 
Kocourka také není pravdou, že by kdy tvrdil, že peníze se jej netýkají s tím, že se jedná 
o záležitost matky. Jenže právě v prvních reakcích uváděl, že neví, odkud se peníze vzaly 
a musí se na to matky zeptat. Na účtu Kocourkovy matky Jindřišky přistálo v roce 2008 
16 miliónů korun. Matka nynějšího ministra uzavřela smlouvu se společností Key 
Investments 3. března 2008. O týden později se na jejím účtu objevily dluhopisy 
v hodnotě 16 miliónů korun. Byly to neveřejně obchodovatelné cenné papíry, do nichž 
investovala peníze klientů výhradně Key Investments. Pokyn k prodeji dala Kocourková 
za tři měsíce. Za měsíc přišla hotovost 16,14 miliónu korun na její účet. 
 Prezident Václav Klaus jmenoval ve středu 16. listopadu novým ministrem 
průmyslu a obchodu dosavadního předsedu jihočeské organizace ODS Martina Kubu 
(foto níže). Ten ve funkci nahradí Martina Kocourka, který minulý týden rezignoval. 
Kuba své jmenování potvrdil již v úterý a utnul tak spekulace o Kocourkově nástupci. 
Premiér Nečas po jmenování nového ministra Martinu 
Kocourkovi poděkoval a dodal, že byl s jeho prací velmi 
spokojen. Zdůraznil i úlohu resortu pro podporu českých 
firem, která může být v nynější ekonomické situaci klíčová. 
V podobném duchu hovořil po svém jmenování i nový ministr. 
Ten vyzdvihl i důraz na konkurenceschopnost tuzemských 
firem. Kuba ještě před jmenováním mimo jiné připustil, že při 
jeho dosazení na post mohl hrát roli i kladný postoj, který 
zaujímá k dostavbě jaderné elektrárny Temelín. Tu považuje 
za klíčovou i premiér Petr Nečas, který Kubu do funkce 
navrhl. Kuba není první novou tváří v Nečasově vládě. V říjnu v kabinetu skončil 
ministr zemědělství Ivan Fuksa. Ke dvěma změnám došlo v minulosti i na postu ministra 
dopravy (Vít Bárta, Radek Šmerda), z původní vládní sestavy nezasedají v kabinetu ani 
ministři vnitra (Radek John) a životního prostředí (Pavel Drobil). 
 Prezident Václav Klaus u připomínky protinacistické demonstrace ve čtvrtek 
dne 17. listopadu roku 1939 vyzdvihl úlohu studentů, kteří podle něj tehdy střežili lépe 
národní suverenitu a demokracii. Zatímco v listopadu 1989 už stačilo k poražení  
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totalitního režimu málo, demonstrace 
v roce 1939 měla zásadnější dopady. 
Prezident připomněl, že před 22 lety si 
studenti také připomínali listopadovou 
demonstraci z roku 1939. „Pamětníků 
tohoto dne je už daleko méně. Další rozdíl 
je v tom, že v roce 1989 už byl komunismus 
v koncích a ke zhroucení mu stačil malý 
náraz, v roce 1939 byl nacismus na 
vrcholu svých sil. Proto i následky byly 
odlišné,“ řekl prezident u Hlávkovy koleje 
poblíž pamětní desky Jana Opletala, oběti 
protinacistické demonstrace. „Nacisté 
správně pochopili, že pro porobení našeho 
národa je překážkou česká inteligence, 
která byla tehdy – asi více než dnes – 
strážcem naší národní suverenity, svobody 
a demokracie, a která uchovávala a aktivně 
šířila odkaz Masarykovy republiky,“ uvedl 
prezident. Ze všech těchto důvodů mají 
smrt Jana Opletala a události obou 17. 
listopadů nadčasový význam. Připomínají 
nám ideály svobody a demokracie, na nichž 
stojí naše moderní státnost, připomínají 
nám ty, kteří za ně položili své životy. Je 
naší povinností předat toto poselství i těm 
generacím, které se narodily již ve svobodě 
a tvrdými zkouškami minulosti neprošly. 
Jen tak si můžeme naši svobodu uchovat. 
Václav Klaus se rovněž nechal slyšet, že se 
transformace společnosti po pádu 
komunistického režimu povedla. Podle něj 
současné časté demonstrace 
a nespokojenost společnosti patří k lidské 
povaze. Kdyby byli všichni se vším 
spokojeni, tak podle něj „svět končí, 
protože by nebyla sebemenší motivace něco 
dělat“. „Náš úkol byl ne zajistit každému 
štěstí a bohatství, náš úkol byl změnit 
politický, ekonomický, sociální systém 
z komunismu v něco docela jiného a to se 

stoprocentně podařilo,“ řekl Klaus.  
  
 Pražská ODS odhlasovala v pondělí 21. listopadu večer konec koalice s ČSSD 
v hlavním městě. Regionální rada strany schválila návrh předsedy pražské ODS, 
poslance Borise Šťastného. Ten chce zároveň zahájit jednání s TOP 09, která loni 
v Praze vyhrála volby. „Praha se v koalici ODS a ČSSD, kterou provází řada neshod 
a střetů, řítí do rozpočtové pasti v podobě drastického zadlužení a neschopnosti úspor 
investičních i běžných výdajů ve všech resortech,“zdůvodnil návrh na ukončení koaliční 
spolupráce s ČSSD Šťastný  s tím, že požaduje okamžitě jednání o nové pražské koalici  
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rozpočtové odpovědnosti s TOP 09“. Regionální rada pražské ODS návrh svého 
předsedy Borise Šťastného podpořila jednomyslně všemi 24 hlasy a doporučila klubu 
zastupitelů, aby smlouvu s ČSSD vypověděl. ------ Zastupitelský klub ODS potvrdil 
v úterý 22. listopadu odchod strany z pražské koalice s ČSSD. Pro ukončení spolupráce 
hlasovalo všech 20 zastupitelů. Klub ODS tak potvrdil rozhodnutí pražské regionální 
rady. Diskuse zastupitelského klubu trvala před dvě a půl hodiny, šlo v ní prý hlavně 

o vysvětlení důvodů, proč smlouvu vypovědět. ODS 
chce o koalici na pražské radnici znovu jednat, sejde 
se s vítěznou TOP 09. ------ Pražská TOP 09 přenechá 
po jednání s ODS o návrhu koaliční smlouvy, 
Bohuslavu Svobodovi (foto) post primátora. Ten už ve 
čtvrtek 24. listopadu podepsal dohodu, že TOP 09 
získá v radě metropole většinu výměnou právě za to, 
že jeho straně primátorské křeslo zůstane. Svoboda 
nabídku s TOP 09 podepsal po nočním jednání. 
Postup nebyl zcela koordinován s pražskou centrálou 
ODS. Zdroj z TOP 09 sdělil, že již několik dní pracuje 
jejich vyjednávací tým na dohodě s částí ODS. 

„Snažíme se odtrhnout lidi kolem pana Hrdličky od magistrátu,“ uvedl zdroj. Noční 
jednání měla podle něj vést k tomu, aby nová pražská vláda byla nezávislá na vlivu 
kmotrů. Podnikatel Tomáš Hrdlička (ODS) je považován za jednoho z hlavních hybatelů 
pražské i celostátní politiky. Svoboda podepsal nabídku ze strany TOP 09 s dalšími 
osmi zastupiteli ODS. Podle ní má TOP 09 připadnout šest křesel v radě, pro ODS 
zbyde pět včetně postu primátora. Dokument pak  podepsali další členové ODS včetně 
Borise Šťastného, který to ale komentoval slovy, že mu to připadá jako ultimátum.  
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 Pražský arcibiskup Dominik Duka si ve středu 23. listopadu před novináři 
postěžoval, že se EU odvrátila od myšlenek otců zakladatelů, na nichž byla postavena. 
Mezi ně zařadil prvního poválečného německého kancléře Konrada Adenauera, 
francouzského ministra zahraničí Roberta Schumana a italského premiéra Alcida De 
Gasperiho a francouzského prezidenta Charlese de Gaulla. A právě k jeho názorům se 
podle Duky nejvíce blíží názory Václava Klause. Arcibiskup to prohlásil ve středu 

u příležitosti křtu nové Klausovy knihy 
Evropská integrace bez iluzí. „Evropská unie 
ztratila antropologii člověka, kterou hlásali 
a ke které se přihlásili zmínění otcové Evropy, 
člověk se pak stává jen občanem jakéhosi 
uskupení a jsme také svědky toho, že fakticky 
velká část EU je zájem pouze ekonomický, a to 
nebyl určitě zájem těch zakladatelů,“ řekl 
Duka. „Církev se nevyhraňuje přímo proti 

Evropské unii, ale musí se vyhranit a vyhraňuje se proti určitým politickým tendencím, 
které Evropská unie v posledních deseti letech představuje,“ sdělil novinářům Duka. 
Podle něj už jsou ideály otců Evropy od mnohých kroků současné EU na hony vzdáleny. 
Pražský arcibiskup po křtu Klausovy knihy vysvětlil svou účast, že patří k dobrým 
sousedským vztahům na taková setkání s prezidentem chodit. Klausův nejnovější 
příspěvek ke kritice EU už prý četl a prezidentovy úvahy ho zajímaly. Necítí se ale prý 
kompetentní k tomu, aby vstupoval do ekonomické diskuse o situaci EU.  
 Bývalý premiér a stejně tak bývalý předseda ČSSD Jiří Paroubek (foto níže) 
byl v sobotu 26. listopadu v pražském Obecním domě zvolen aklamací předsedou nové 
strany Národní socialisté - levice 21. století. Dva delegáti se zdrželi, 233 hlasovalo pro 
Paroubka. Jediným kandidátem na post předsedy nové strany byl Paroubek. Na sjezdu 
to oznámil Jaroslav Král z přípravného výboru NS-LEV 21. „Bratr Jiří Paroubek je 
socialistou tělem i duší, což prokazuje celým svým životem,“ prohlásil. A připomněl, že 
Paroubek už v 18 letech, v roce 1970, vstoupil 
do Československé strany socialistické. „Jde o 
návrat bratra Jiřího Paroubka domů,“ 
deklaroval Král. Paroubek v prvním 
předsednickém projevu na sjezdu oznámil, že 
místopředsedy strany se stali Tereza 
Holišíková, už bývalý šéf ČSNS 2005 Stanislav 
Palša a poslanec Jiří Šlégr. Na základě 
stranických stanov si místopředsedy vybral 
Paroubek sám. Ústředním tajemníkem nové 
strany se stal Jaroslav Andres. V příštích 
týdnech se budou tvořit krajské struktury NS-LEV 21. Paroubek v této souvislosti 
oznámil, že se postaví do čela kandidátky v Ústeckém kraji v regionálních volbách příští 
rok na podzim. Zároveň  vyloučil spolupráci se Stranou práv občanů – zemanovci. Lídr 
národních socialistů se v hodinu a 15 minut dlouhém proslovu pustil do Andreje Babiše, 
který stojí za projektem Ano 2011. Mimo jiné mu Paroubek vytkl kvalitu chleba 
z pekáren, které vlastní. Lídr NS-Lev 21 se vyznal, že chléb jí druhý den málokdy 
s chutí. „To je příspěvek pana Babiše lidu této země,“ burcoval Paroubek. 
 Ředitel pražské městské policie Vladimír Kotrouš podle policie převzal úplatek 
za to, že jedné z firem přidělí několikamiliónový kontrakt pro městskou policii. 
Kotrouš byl i s úplatkem, který byl podle informací ve výši statisíců korun, zadržen  
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v pátek 25. listopadu. V neděli 27. listopadu ho soud poslal do vazby a vyhověl tak 
státnímu zástupci, který se obával, že by mohl ovlivňovat svědky. Kotrouše někdo udal 
přímo Útvaru pro odhalování organizovaného zločinu (ÚOOZ), který posléze ředitele 
strážníků zadržel. Podle některých informací by se úplatek mohl týkat servisních služeb 

pro auta strážníků. Podle jiných 
informací Kotrouš (na foto vpravo) před 
zatčením jednal se zástupci jedné z firem, 
která zajišťuje odtahy aut. Pražský 
primátor Bohuslav Svoboda (ODS) se 
v pondělí ráno sešel s náměstkem 
městské policie Ludvíkem Klemou a při 
jednání se dohodli, že Kotrouše přeřadí 
na jinou práci. „To je vlastně postavení 
mimo službu, protože není ve služebním, 

ale pracovním poměru,“ řekla mluvčí magistrátu. Vedení města také pošle na městskou 
policii své kontrolory, kteří prověří vybrané zakázky. Svoboda zároveň Klemu pověřil 
řízením městské policie. Klema dosud v době nepřítomnosti Kotrouše strážníkům velel. 
 Tatra Kopřivnice získala mezinárodní uznání za svůj nový vůz Phoenix. 
V soutěži Truck of the Year se tatrovka stala nejlépe hodnoceným plně pohonným 
vozem na světě; v celkovém hodnocení skončila druhá. Výsledky prestižní mezinárodní 
odborné soutěže International Truck of the Year 2012 byly zveřejněny v předvečer 

zahájení 14. ročníku mezinárodního 
oborového veletrhu Trailer 2011 v belgickém 
městě Kortrijk. „Skvělý výsledek Tatry je 
znásoben faktem, že vítězný truck se řadí do 
segmentu silničních tahačů dálkové 
kamionové dopravy. Tatra Phoenix se tak 
stala pro rok 2012 nejlépe hodnoceným plně 
pohonným vozidlem v celé soutěži,“ 
vysvětluje  zástupce společnosti. Tatra se do 
soutěže, v níž o vítězi rozhoduje 24členná 

porota tvořená novináři specializovaných časopisů z celé Evropy, přihlásila za celou 
historii soutěže vůbec poprvé. Nová těžká nákladní tatrovka se představila v druhé 
polovině letošního roku. V září byla spuštěna sériová výroba. 
 Rozhořčení podnikatelé chtějí vstoupit do politiky, zamést s korupcí a zavést 
novou politickou kulturu. Tato situace, která loni provázela raketový vzestup Věcí 
veřejných, opět začíná být aktuální. Je to i příklad iniciativy podnikatele Andreje 
Babiše, který rozjel projekt ANO 2011 (Akce nespokojených občanů), který má 
nespokojené občany přivést do ulic, do dvou let zaplnit 
Václavské náměstí a v roce 2014 se dostat do Sněmovny. 
Babiš, k jehož iniciativě zatím připojily podpis dva tisíce 
lidí, tvrdí, že mu jde o spravedlivější společnost, funkční a 
právní stát. „Toho můžeme dosáhnout jedině 
jednoznačným vítězstvím občanského hnutí složeného 
z důvěryhodných a nezávislých osobností ČR 
v následujících volbách, aby bylo možné prosadit zákony, 
které povedou k omezení dosavadního politického 
marasmu, zabrání rozkrádání státu, zvýší všeobecnou transparentnost a efektivitu 
veřejné správy a umožní začít používat při správě státu zdravý rozum,“ uvedl na webu  
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ANO 2011. Doplnil, že financovat iniciativu bude ze svého a že bude i jejím manažerem. 
Otázkou je, zda na tuto rétoriku, kterou už stačil zkompromitovat podnikatel Bárta se 
svou bývalou bezpečnostní agenturou ABL, voliči ještě vůbec uslyší.  
 

 
 Od 1. ledna příštího roku začnou být účinné změny, které přináší sociální 
reforma ministra Jaromíra Drábka (foto na další straně) schválená už i parlamentem. 
Co všechno přinese a jak se dotkne lidí? Reforma hlavně radikálním způsobem mění 
celý systém sociálních dávek v ČR, zavádí na jejich výplatu sociální karty a zpřísňuje 
pravidla pro výplatu podpory v nezaměstnanosti. 
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 Sjednocení místa výplaty dávek – Dávky, příspěvky a podpory bude nově 
vyplácet jen úřad práce. Na kterémkoli ze 423 kontaktních pracovišť úřadů práce a 
26 jeho detašovaných, resp. výjezdních pracovišť bude možné vyřizovat služby v oblasti 
nezaměstnanosti, státní sociální podpory, hmotné nouze i dávky pro osoby se 
zdravotním postižením. Tzv. nepojistné sociální dávky, tedy dávky hmotné nouze, byly 
dosud vypláceny ve 415 sídlech obecních úřadů. 
 Rodičovský příspěvek podle potřeb rodičů – Rodiče budou mít možnost volit si 
délku rodičovské dovolené i výši rodičovského příspěvku podle svých aktuálních potřeb. 
Namísto stávajícího systému, kdy je možné vybrat si buď dvouletou, tříletou nebo 
čtyřletou rodičovskou, má být matce nebo otci umožněno pružně si určit délku pobírání 
rodičovského příspěvku a jeho výši až do vyčerpání celkové částky 220 tisíc korun, 
maximálně však do čtyř let věku dítěte. Změna bude možná jednou za tři měsíce. Výše 
příspěvku bude činit nejvýše 11.500 korun měsíčně. Pro získání možnosti volby výše 
příspěvku bude stačit, pokud nárok na peněžitou pomoc v mateřství splní alespoň jeden 
z rodičů dítěte. Rodičovský příspěvek budou dostávat i rodiče, jejichž dítě chodí do 
školky nebo do obdobného zařízení pro děti. Od dvou let věku mohou navštěvovat tato 
zařízení neomezeně. Pro děti do dvou let věku bude zavedeno jednotné konto 46 hodin 
za měsíc. Zrušen je tedy limit čtyř hodin denně, maximálně však pěti dnů v měsíci. 
 Sociální karta – Dávky a příspěvky bude možné čerpat prostřednictvím sociální 
karty. Bude to ale v zásadě dobrovolné. Dávky přes kartu budou muset vybírat jen 
osoby, u nichž bude prokazatelné, že dávky zneužily, například tím, že si za ně koupily 
alkohol nebo je nasypaly do výherních automatů. Původně na ni měly být vypláceny 
i důchody, těch se to ale zatím netýká. Kartou bude možné také platit v obchodech, dále 

s ní lze vybírat dávky z bankomatu a půjde ji 
využívat i k osobní identifikaci. Sociální karta bude 
sloužit také jako průkaz osoby se zdravotním 
postižením. S její pomocí budou moci zdravotně 
handicapovaní čerpat stejné výhody, jaké mohou 
čerpat dnes při předložení průkazu TP, ZTP nebo 
ZTP/P v současné papírové podobě. Kartu budou 
vydávat úřady práce, vyrábět ji bude banka. Bude 
obsahovat běžné ochranné prvky. Za vydání karty 

příjemce dávek platit nebude, bezplatné bude také vedení účtu ke kartě. V rámci 
standardní služby bude jeden výběr z bankomatu zdarma a jeden převod zdarma ke 
každé dávce. Další transakce budou zpoplatněny, výše poplatků dosud nebyla určena. 
Nákup kartou u obchodníka a možnost podívat se na zůstatek na účtu bude také zdarma. 
 Příspěvek na péči dle nových kritérií Posuzování nároku na tuto dávku se 
zásadně změní. Místo dosavadních 36 úkonů a 129 dílčích činností budou posudkoví 
lékaři nově popisovat jen deset oblastí každodenního života člověka, jak dokáže 
zvládnout základní životní potřeby. Mezi ně bude patřit mobilita, orientace, 
komunikace, stravování, oblékání a obouvání, tělesná hygiena, výkon fyziologické 
potřeby, péče o zdraví, osobní aktivity a péče o domácnost. Posudky mají být využitelné 
i pro poskytování jiných dávek, např. příspěvku na mobilitu. Zástupci handicapovaných 
varují, že kvůli nové metodice posuzování může mnoho lidí ze systému vypadnout 
a dalším se dávky sníží. Stát tak chce podle kritiků na postižených a seniorech v tichosti 
šetřit, ministerstvo práce to ale odmítá. O tisícikorunu na 6 000 korun se zvýší 
příspěvek na péči o dítě ve druhém stupni postižení, jinak se z hlediska výše příspěvku 
nic nemění. 
 Příspěvek na bydlení – Doba poskytování příspěvku na bydlení se začne 
omezovat na sedm let během deseti let, netýká se to postižených a seniorů nad 70 let. 
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 Příspěvek na mobilitu – Dávky, které pomáhají lidem s omezenou možností 
pohybu (např. na zakoupení auta, jeho úpravu, opravu a na provoz), se od začátku 
příštího roku sloučí do tzv. příspěvku na mobilitu vypláceného jednou měsíčně. Bude 
poskytován osobám starším jednoho roku, které nejsou schopny zvládat základní životní 
potřeby v oblasti mobility nebo orientace. Výše příspěvku na mobilitu bude v jednotné 
výši 400 korun měsíčně. 
 Příspěvek na zvláštní pomůcku – Vedle toho se zavádí jednorázová podpora na 
zvláštní pomůcky, které postiženým lidem umožňují sebeobsluhu, slouží k získávání 
informací nebo ke styku s okolím apod. Slouží např. na pořízení motorového vozidla, 
vodícího psa, zvláštní úpravy vozu nebo bytu. Bude určena osobám s těžkou vadou 
nosného nebo pohybového ústrojí, těžkým sluchovým postižením, těžkým zrakovým 
postižením nebo těžkým mentálním postižením. Součet vyplácených příspěvků na 
zvláštní pomůcku nesmí v 60 kalendářních měsících po sobě jdoucích přesáhnout částku 
800 000 Kč. 
 Nezaměstnané čekají veřejně prospěšné práce – Lidé, kteří budou registrováni 
na úřadu práce déle než dva měsíce, budou moci být vyzváni – bez ohledu na své 
vzdělání a předchozí praxi – aby se zapojili do veřejně prospěšných prací v rozsahu do 
20 hodin týdně. Pokud to nezaměstnaný odmítne, může přijít o podporu a být vyřazen 
z evidence úřadu práce. Mělo by se to týkat zejména těch uchazečů, kteří jsou 
dlouhodobě vedeni v evidenci úřadu práce. Nárok na podporu v nezaměstnanosti mají 
mít nově lidé, kteří odpracovali rok za uplynulé dva roky místo nynějších tří. Nově na ni 
budou mít nárok i studenti, kteří předtím pracovali a platili pojištění. Kdo dá bez 
uvedení vážného důvodu výpověď z místa, které mu zprostředkoval úřad práce, bude se 
moci do evidence nezaměstnaných znovu přihlásit až za šest měsíců. 
 Větší volnost při výběru rekvalifikace – Uchazeč o zaměstnání si sám bude moci 
vybrat poskytovatele rekvalifikace. Pro tento případ bude stanoven maximální limit 
úhrady ceny. V případě, že cena rekvalifikačního kurzu přesáhne stanovený limit, bude 
rozdíl cen dorovnávat sám uchazeč. 
 Příspěvky firmám na zdravotně postižené – Stát bude firmám s více než 
polovinou zdravotně postižených zaměstnanců na takového pracovníka měsíčně 
poskytovat 75 % vydaných mzdových nákladů, maximálně ale 8 000 korun; po roce 
provozu chráněných pracovních míst se příspěvek na pracovníka může zvýšit až o 2 000 
korun měsíčně. 

Nejméně Čechů od roku 1998 letos 
deklarovalo, že jsou pyšní na své 
občanství. Poprvé v historii průzkumu 
agentury STEM se k češství hrdě hlásily 
jen dvě třetiny dotázaných. Dosud přitom 
nikdy počet kladných odpovědí nesklesl 
pod 70 % a držel spíše kolem 80 %. Ještě 
loni v listopadu se k českému občanství 
s pýchou hlásilo 79 % respondentů, od té 

doby se ale pocit hrdosti propadl o více než 10 %. Vlastenecké nálady byly na vrcholu 
v roce 2007, kdy 85 % lidí deklarovalo, že jsou pyšní na české občanství. 
 
Jste pyšný(á) na to, že jste občanem České republiky? 

Rok 98 99 01 04 05 06 07 08 09 10 11 

Ano 81 72 77 81 84 78 85 77 78 79 66 
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 Dosud nejhůře v tomto ohledu bylo v roce 1999, kdy na české občanství bylo 
hrdých jen 72 % oslovených. Průzkum se také zabýval otázkou, jestli se občané cítí být 
Evropany. Sounáležitost s Evropou cítí 64 % lidí, což je opět nejméně v historii měření, 
tedy od roku 2005. Z průzkumu také vyplynulo, že většina lidí by nechtěla mít vedle 
české státní příslušnosti i občanství EU. S takovou variantou nesouhlasilo 60 % 
dotázaných. 
 
Cítíte sounáležitost s Evropou, cítíte se být Evropanem? 

Rok 2005 2009 2010 2011 

Ano 79 74 73 64 
 
 Listopad je nejsušší za 206 let. Vloni touto dobou už na horách sněžilo, letos si 
na sníh budeme muset ještě nějakou chvíli počkat. Místo něj potrápila Českou 
republiku nepříjemná inverze, která je ale podle meteorologů pomalu na ústupu. Právě 
i kvůli inverzi je letošní listopad extrémně suchý. Český hydrometeorologický ústav 
(ČHMÚ) uvedl, že letošní listopad se řadí vůbec k nejsušším, neboť naposledy vydatněji 
pršelo 26. října. V Klementinu, kde se srážky měří od roku 1805, aspiruje listopad roku 
2011 na rekord. Ten doposud drží identický měsíc roku 1920, kdy zde naměřili 
1,6 milimetru srážek. Dlouhodobý průměr přitom odpovídá 49 milimetrům. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

První barážové utkání o postup na EURO 2012 – Praha 11. 11.2011 
Česká republika – Černá Hora 2:0 

Branky: 63. Pilař, 92. Sivok. Rozhodčí: Atkinson - Kirkup, Mullarkey (všichni 
Angl.). ŽK: Pilař, Rezek - Pavičevič, Džudovič, Jovanovič, Pekovič. Diváci: 14.560. 

ČR: Čech - Gebre Selassie, Sivok, Kadlec, Pudil - Plašil, Jiráček - Rezek (81. Pospěch), 
Rosický, Pilař (90. Kolář) - Pekhart (90. Lafata). Trenér: Bílek. 

Černá Hora: M. Božovič - Pavičevič, Džudovič, Savič, Jovanovič - Drinčič, Pekovič (80. 
Zverotič) - Vukčevič (89. Delibašič), Jovetič, Damjanovič (61. Božovič) - Vučinič. Trenér: 

Brnovič. 
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Druhé barážové utkání o postup na EURO 2012 – Podgorica 15.11.2011 
Černá Hora – Česká republika = 0:1 (0:0) 

Branka: 81. Jiráček. Rozhodčí: Rizzoli – Stefani, Faverani (všichni It.). ŽK: Demjanovič, 
Pavičevič, Vučinič, Drinčič, Savič – Baroš, Sivok. Diváci: 12.000. 

Černá Hora: M. Božovič – Pavičevič, Džudovič, Savič, V. Božovič (80. Džalovič) – Bečiraj (58. 
Delibašič), Drinčič, Zverotič, Damjanovič (76. Vukčevič) – Vučinič, Jovetič. Trenér: Brnovič. 
ČR: Čech – Gebre Selassie, Hubník, Sivok, Kadlec – Jiráček, Plašil – Rezek (60. Pospěch), 

Rosický, Pilař (69. Kolář) – Pekhart (84. Baroš). Trenér: Bílek. 
 
 Zvládli úspěšně baráž s Černou Horou, na evropský šampionát tak popáté v řadě 
postoupili, takže logicky propukla euforie. U ní ovšem nezůstalo, protože už při odletu 
z Podgorice v kolečku tančící a zpívající fotbalisté hrubě uráželi internacionála Radka Druláka. 
Sprostou odrhovačkou: „Drulák nemá ču..ka“. S výjimkou Petra Čecha, Romana Hubníka a 
Petra Jiráčka, jenž se zdržel na dopingové kontrole, za přihlížení trenérů i reprezentačního 
manažera juchali a skandovali v odletové hale všichni. Úlet na druhou pak pokračoval na 
palubě letadla, kde si hráči navzájem trhali kalhoty, saka a košile, takže v půl třetí ráno se 
vypotáceli do odbavovací haly starého ruzyňského letiště jako parta drbanů. „Tyto události 
znehodnotily úspěch, kterého reprezentace dosáhla. Místo toho, abychom se radovali a nesli se 
na vlnách euforie,“ přiznal nový předseda českého fotbalu Miroslav Pelta, který musel hned po 
čtyřech dnech v předsednickém křesle konat. Ještě v předvečer předsednické volby prohlásil, že 
v případě zvolení míní udělit hráčům i realizačnímu týmu jednodenní amnestii, což ostatně 
zopakoval i poté, co byl ve čtvrtek v Nymburce do předsednického křesla dosazen. „Čekal jsem 
ovšem, že přijde veřejná omluva. Nic takového se ovšem nestalo, naopak jsem měl pocit, jako by 
se nic nestalo, což mě vyprovokovalo k reakci,“ zdůvodnil Pelta, proč se rozhodl konat. Proto 
při pondělním rokování rozhodl výkonný výbor po zpovědi manažera Šmicra o jiných sankcích. 
Hráči, trenéři a členové realizačního týmu zaplatí z prostředků určených na odměny mužstva 
dva milióny, přičemž tato suma bude využita v prospěch několika projektů, nadačním fondem 
mládežnického fotbalu počínaje. „A navrch jsme vyhlásili nulovou toleranci vůči obdobným 
jevům. Pokud by se něco takového opakovalo, tak přijmeme odpovídající personální změny jak 
v realizačním týmu, tak v hráčském kádru,“ dodal Pelta, který se rozhodl převzít nad 
reprezentací osobní gesci. „Zároveň se chci, stejně jako manažer Šmicer, omluvit Radkovi 
Drulákovi. Je sice pravdou, že si některými svými výroky řekl o zmiňovanou reakci sám, ale 
rozhodně není možné mu odpovídat sprostě, jako to učinili hráči,“ pokusí se nový předseda po 
barážovém excesu navodit klid a mír na všech fotbalových frontách.              Zdeněk Pavlis Sport.cz  

 
 

 
 
 
 
 

Česká fotbalová 
reprezentace. 
Stojící zleva: 

Kadlec, Sivok, 
Hubník, Pekhart 

a Čech. 
V podřepu zleva: 

Plašil, Rezek, 
Jiráček, Rosický, 
Gebre Selassie a 

Pilař 
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 Od čtvrtka 1. prosince zaplatí pacienti v nemocnici za denní pobyt sto místo 
dosavadních šedesáti korun. Stejně tak je upravena cena za denní pobyt v léčebně, na 
psychiatrii, v léčebně dlouhodobě nemocných, lázních, dětských léčebnách či 
ozdravovnách. Zdražení vychází z novely zákona o veřejném zdravotním pojištění. Další 
regulační poplatky se nemění. První a poslední den hospitalizace se platí jako jeden 

den. Poplatek musí pacient uhradit do 
osmi dnů po propuštění. Jen když 
hospitalizace trvá déle než 30 dní, hradí 
se poplatek vždy k poslednímu dni 
měsíce. Poplatek za den v nemocnici se 
nepočítá do ročního ochranného limitu, 
který je u dětí do 18 let a seniorů nad 65 
let 2 500 korun, u ostatních 5 000. 
Zvýšený poplatek má nemocnicím přinést 
ročně 740 miliónů korun. Reformní 

novela od čtvrtka také mění podmínky pro přestup k jiné zdravotní pojišťovně či 
stanovení cen a úhrad léků. Zavádí elektronické aukce na léky a ruší dosavadní zákaz 
připlácení na nadstandard. Změna poplatku za položku na receptu na poplatek za celý 
recept je v novele také uvedena, ale s platností od 1. ledna. Od ledna by také mohly být 
první nadstandardy, např. lepší oční čočky či lehká sádra. 
 V pátek 2. prosince byla v ukrajinském Kyjevě rozlosována závěrečná část 
Mistrovství Evropy ve fotbale 2012. Jména zemí, jejichž týmy se v příštím roce 
střetnou s českými fotbalisty, jsou známa: Polsko, Řecko a Rusko. Pro tým kostrbatě 
se trmácející kvalifikací je to luxusní, hratelná skupina! Téměř přesně podle přání 
trenéra  Michala Bílka. Češi všechny zápasy 
odehrají ve Vratislavi, takřka za humny, 
nějakých 130 km od Náchoda u českých hranic. 
Češi byli nalosování k Polsku, které bylo do 
skupiny nasazeno z prvního koše. Z třetího 
pak přibylo Řecko, z druhého Rusko. Češi 
nejprve změří síly s Ruskem, které bude na ME 
hrát už podesáté, ve Vratislavi – 8. června ve 
20:45 hod. O čtyři dny později v 18:00 hod se 
může Řekům pomstít za semifinálové vyřazení z roku 2004, kdy celek z jihu Evropy 
dokráčel až k senzačnímu titulu. Skupinové boje uzavřou s Poláky 16. června ve 20:45 
hod. První dva celky postoupí do čtvrtfinále. 
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 Los fotbalového ME 2012 – Skupina A (Varšava,Vratislav): Polsko, Česká 
republika, Řecko, Rusko – Skupina B (Charkov, Lvov): Nizozemsko, Dánsko, 
Portugalsko, Německo – Skupina C (Gdaňsk, Poznaň): Španělsko, Irsko, Chorvatsko, 
Itálie – Skupina D (Kyjev, Doněck): Ukrajina, Francie, Švédsko, Anglie 
 Pražská Nemocnice Na Homolce se podle pacientů a zaměstnanců stala 
nejlepší nemocnicí. Obhájila tak své absolutní vítězství z loňska. Na druhém místě 
skončila nemocnice ve Strakonicích a na třetím místě Nemocnice Třinec. Takové jsou 
výsledky žebříčku českých nemocnic pro letošní rok, který už popáté sestavilo sdružení 
HealthCare Institute (HCI). „Je to pro nás především výraz uznání dobré práce našich 

lékařů, sester a všech dalších, kteří dělají 
tuto nemocnici,“ řekl Právu ředitel 
Homolky MUDr. Vladimír Dbalý. 
Žebříček má několik kategorií. 
V samostatném žebříčku oblíbenosti 
pacientů (hlasovalo 31 000 pacientů) 
zvítězil Masarykův onkologický ústav 
v Brně, na druhém místě se umístil Swiss 
Med Clinic s.r.o z Plzeňského kraje a na 
třetím Jesenická nemocnice. V kategorii 
fakultních nemocnic pak byla první FN 

Ostrava před Hradcem Králové a Všeobecnou fakultní v Praze. V žebříčku spokojenosti 
zaměstnanců (hlasovalo 4 095 zaměstnanců nemocnic) skončila na prvním místě 
Karvinská hornická nemocnice následovaná Vojenskou nemocnicí Brno a Homolkou. 
V žebříčku finančního zdraví nemocnic byla z fakultních nemocnic první Plzeň 
následovaná FN Motol a FN Hradec Králové. Z obchodních společností pak vyhrála 
Nemocnice Kadaň a v příspěvkových organizacích Homolka. V kategorii absolutně 
nejlepší nemocnice pak zvítězila Homolka následovaná Nemocnicí Strakonice, dále 
Nemocnicí Třinec, Pískem a Ostravou. Nejúsměvnější nemocnicí letošního roku se stala 
FN Hradec Králové a Swiss Med Clinic Planá.  
 Na 1 600 školách se ve středu 7. prosince vyučovalo až od 09:00, učitelé tak 
dávali najevo svůj nesouhlas s plánovanými změnami v platových tarifech. Do stávky, 
která odstartovala v osm ráno, se podle odborů zapojilo nejméně 20 000 lidí, tedy asi 
pětina všech učitelů. Odborům vadí, že zařazení do platové stupnice by bylo závislé 
nikoli na délce praxe, ale na rozhodnutí ředitele školy. Ministr školství Josef Dobeš 
stávku odsoudil, protože od ledna 
dostanou pedagogové 500 až 1 500 
korun přidáno. Celkem chce ministr na 
navýšení mezd přerozdělit čtyři miliardy 
korun. Předseda školských odborů 
František Dobšík ale namítl, že Dobeš 
slibované celé čtyři miliardy korun na 
platy učitelům nedá, protože dané peníze 
budou započítány do hrubé mzdy a 
značná část z peněz se tak opět vrátí 
státu. Podle Dobšíka se do kapes učitelů rozdělí jen o něco více než tři miliardy. Ministr 
Dobeš předem ohlásil, že stávka nebude mít na jeho agendu žádný vliv. Ministr 
bagatelizoval i důvody stávky. Podle něj je argument, že zrušení věkového automatu 
povede k nespravedlivému přerozdělování platů, zavádějící. „Už loni byl věkový 
automat zrušen u nepedagogických zaměstnanců a dosud nemám jediný důkaz, že by 
k tomu došlo,“ řekl Dobeš. 
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 Na oficiální dvoudenní návštěvu České republiky přicestoval ve středu 7. 
prosince večer ruský prezident Dmitrij Medvěděv. Zatímco speciál s hlavou státu 
přistál na pražském ruzyňském letišti až po 19. hodině, jeho manželka Světlana 
přiletěla již kolem 17. hodiny. Medvěděv bude s českými představiteli jednat zejména 
o ekonomické spolupráci obou zemí. Jedním z témat bude i dostavba temelínské jaderné 
elektrárny. Medvěděva přivítali na letišti ruský velvyslanec v ČR Sergej Borisovič 

Kiselev a šéf hradního protokolu 
Jindřich Forejt. Čeští politici 
absentovali. Medvěděv po příletu 
zamířil do hotelu Four Seasons, kde je 
ubytován. Vyzvedl tam manželku 
a společně odjeli do Strahovského 
kláštera, kde se koná slavnostní večeře, 
kterou pořádá český prezident Václav 
Klaus s manželkou Livií. --------- Ve 
čtvrtek 8. prosince pokračovala 
druhým dnem návštěva ruského 
prezidenta Dmitrije Medvěděva 

v Praze. Ráno přivítal prezident Václav Klaus hlavu ruského státu na Pražském hradě. 
Oba prezidenty uvítala nastoupená hradní stráž, zazněly česká a ruská hymna. Poté na 
pražském hradě české a ruské firmy podepsaly několik obchodních smluv v řádu desítek 
miliard korun. Například smlouva o výstavbě železnice na Sibiři, kterou bude realizovat 
česká firma, je kontraktem za 40 miliard korun. Odpoledne Dmitrij Medvěděv otevřel 
na Pražském hradě výstavu ze sbírek někdejšího carského pokladu.  
 Ministr kultury Jiří Besser (TOP 09 a Starostové) (foto) ve čtvrtek 8. prosince 
ráno rezignoval. Uvedl, že svou kauzou nechce zatěžovat vládu. Předseda vlády Petr 
Nečas rozhodne o možném nástupci či nástupkyni Bessera příští týden. Premiér uvedl, 
že by měl dostat od TOP 09 návrh nominace na nového ministra. S kandidátem chce 
rozebrat jeho představy o resortu kultury, a pokud usoudí, že jsou 
správné, doručí návrh na jmenování prezidentu republiky. --------- 
Jiří Besser figuroval ve firmě Comoros Group, která koupila na 
Floridě byt. Jedním ze společníků společnosti byl Pavel Hrách, 
který byl odsouzen za korupci. Ministr své angažmá neuvedl 
v majetkovém přiznání, čímž porušil zákon. Následně své 
pochybení přiznal a nabídl rezignaci. Zároveň odmítl, že by se 
dopustil korupce. --------- Jiří Besser je již sedmým ministrem, 
který v kabinetu premiéra Petra Nečase (ODS) skončil. Před ním vládu opustili ministr 
životního prostředí Pavel Drobil (ODS), ministr dopravy Vít Bárta (VV), ministr vnitra 
Radek John (VV), další ministr dopravy Radek Šmerda, ministr zemědělství Ivan Fuksa 
(ODS)  a ministr průmyslu Martin Kocourek (ODS). 

Ve středu 14. prosince přijali poslanci 
novelu Ústavy ČR, která má umožnit 
přímou volbu prezidenta. Pro přijetí je 
potřeba dvoutřetinová většina v obou 
komorách parlamentu. Ve Sněmovně 
hlasovalo pro 159 poslanců, proti 3. 
Komunisté se zdrželi. Poslanci o změně 
ústavy diskutovali hodinu a půl. Koaliční 
zákonodárci vyzývali ČSSD, aby netrvala 

na změně kompetencí hlavy státu při jmenování členů bankovní rady České národní  
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banky (ČNB). Při hlasování o pozměňovacích návrzích nebyla tato změna přijata 
a sociální demokraté se odebrali rokovat o tom, zda podpoří přímou volbu i bez toho, 
aby prezidentovo rozhodnutí o jmenování bankovní rady kontrasignoval premiér či 
schvaloval Senát. Ačkoliv sociální demokraté opakovaně zdůrazňovali, že o přímou 
volbu usilují řadu let, koalice je podezírala, že podmínka s radou ČNB je pouze 
záminkou, proč přímou volbu nepodpořit. ČSSD se nakonec rozhodla přímou volbu 
podpořit. Ke změně ústavy je potřebná dvoutřetinová většina v obou komorách, přičemž 
v Senátu mají sociální demokraté většinu. ČSSD prosadila, aby došlo k omezení 
prezidentovy pravomoci rozhodnout o nezahájení nebo přerušení trestního stíhání. 
Nutný by byl i podpis premiéra nebo pověřeného ministra. Navrhla i to, aby se omezila 
imunita hlavy státu pouze na dobu výkonu funkce. Opatření by se nevztahovalo na 
nynějšího prezidenta Václava Klause. Tyto návrhy poslanci schválili. 

 
Co by přímá volba znamenala 

Vláda navrhla v ústavní novele změnit mechanismus výběru hlavy státu, kterého by do budoucna místo 
členů parlamentu mohli vybrat všichni voliči podobným systémem, jakým volí senátory. Kandidáta na 

prezidenta by mohla podle novely navrhnout petice alespoň 50 000 občanů starších 18 let nebo nejméně 
dvacet poslanců či deset senátorů. Přímou volbu hlavy státu by vyhlašoval předseda Senátu. Vyhlásit by ji 

měl nejpozději 90 dnů před jejím konáním. Předloha předpokládá rozšíření výčtu důvodů pro odvolání 
přímo voleného prezidenta. Pokud by Ústavní soud uznal, že hrubě porušil ústavu, mohl by být zbaven 
funkce. Žalobu k ústavnímu soudu by mohly podat Senát a Poslanecká sněmovna, pokud by se v nich 

k tomu našla ústavní většina. 
 
 Senát Parlamentu České republiky ovládaný sociálními demokraty ve středu 
14. prosince odhlasoval, že vysláním třiceti armádních lékařů na Slovensko vláda 
porušila Ústavu ČR. Jelikož by vyslání armádních lékařů bylo chápáno jako vojenský 
zásah na cizím území a muselo by se o něm hlasovat v parlamentu, rozhodla se vláda 
akci nazvat cvičením Slovenské zdraví 2011. Občanští demokraté a část klubu TOP 09 
a STAN těsně před hlasováním na protest opustili jednací sál. Hlasování předcházel 
zhruba hodinový spor o to, zda vláda rozhodovala v souladu se svými pravomocemi. 
Místopředseda ČSSD Jiří Dienstbier namítl, že žádné cvičení nebylo plánováno a bylo 
dodatečně vykonstruováno. Proti vládnímu rozhodnutí protestovali slovenští odboráři, 
podle nichž by se česká vláda neměla míchat do sporů mezi slovenskou vládou 
a tamějšími odbory, které nátlakovou akci uspořádaly. Odbory žádaly zvýšení mezd 
lékařů, nakonec se s vládou Ivety Radičové dohodly a lékaři se vrátili do práce. Čeští 
lékaři se pak mohli vrátit zpět do ČR. Senátorům ČSSD se ale nelíbí, že je vláda 
s vojenským cvičením obešla. Lékařskou misi obhajovali před senátory ministr obrany 
Alexandr Vondra (ODS) i ministr zdravotnictví Leoš Heger (TOP 09). Podle Vondry 
cvičení v zahraničí bez posvěcení parlamentu není protiústavní. Vondra připomněl i to, 
že čeští lékaři zachraňovali na Slovensku životy.  
 Sněmovna Parlamentu ČR schválila ve středu 14. prosince zákon o státním 
rozpočtu. Deficit by měl být 105 miliard korun při příjmech ve výši 1,085 biliónu a 
výdajích 1,190 biliónu korun. Zákon dostane k podpisu prezident, Senát 

o nejdůležitějším zákonu roku nejedná. Pro zákon 
hlasovali 104 poslanci, 79 jich bylo proti. Vláda již 
nyní počítá s tím, že v případě nepříznivého vývoje 
v eurozóně bude muset předložit novelu, kterou se 
zákon o rozpočtu upraví. Podle ministra financí 
Miroslava Kalouska (TOP 09) rozpočet počítá s příliš 
optimistickými odhady růstu, přitom může dojít i na 
stagnaci. Ani letošní rozpočet se nepodařilo naplnit. 

Podle schváleného znění měl schodek dosahovat 135 miliard korun, ale patrně se navýší  
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z důvodu zpožděných plateb ze strany EU o dalších 20 miliard. Právě nepřesnosti ve 
státním rozpočtu byly předmětem kritiky zákona ze strany opozice. Levice ale také vládě 
vyčítala, že návrhem rozpočtu žene republiku do další a hlubší krize. Ke kritikům se 
přidal i  bývalý předseda ČSSD Jiří Paroubek. „Pokud jde o to, zda půjde demokracie 
stranou, není to nic nového. Zatím šla stranou pokaždé, když vláda do návrhu rozpočtu 
vložila a prosadila nerealistická čísla,“ prohlásil. Proti tomu se Kalousek ohradil s tím, 
že o potlačování demokracie nikdy nemluvil, a poznamenal, že kohokoli, kdo řekne, jak 
eurozóna vyřeší svou krizi a jaké dopady to bude mít na českou ekonomiku, navrhne na 
Nobelovu cenu. 
 Osobní bankroty, insolvence živnostníků a firem jsou v ČR stále na vzestupu. 
Měsíc co měsíc přibývají tisíce dalších, které soud povolil, a zároveň stovky žádostí, 
které zamítl, takže tito dlužníci zůstávají pod plnou palbou věřitelů. Potvrzují to dvě na 
sobě nezávislé listopadové analýzy vývoje v insolvenčním rejstříku. V listopadu 
letošního roku bylo vyhlášeno 1 069 osobních bankrotů, což je meziročně o 459 více. 
Podaných návrhů na osobní bankrot bylo v listopadu z hlediska měsíční bilance 
dokonce rekordních 1 723. Je to o 754 více než v listopadu loňského roku. Vyplývá 
z toho mimo jiné, že jen v listopadu s návrhem na oddlužení u soudu neuspělo přes 650 
osob, které tak jsou i nadále pod značným a neomezeným tlakem věřitelů. Těch je na 
jednoho dlužníka více jak deset. Tito lidé pak nemají prakticky žádnou ochranu a úroky 
s poplatky za právní úkony jim v čase drasticky narůstají. Důvodem odmítnutí u soudu 

bývají pozdě nebo špatně podané návrhy na tzv. osobní 
bankrot a to, že dlužníci nedostatečně popíší a doloží 
stav svých závazků, příjmů a majetku. V přepočtu na 
10 tisíc obyvatel připadlo v období leden až listopad 
letošního roku téměř deset osobních bankrotů. V období 
jedenácti měsíců letošního roku se nejrychleji zvyšoval 
počet osobních bankrotů v Plzeňském kraji (o 247 %), 
dále v Karlovarském kraji (o 229 %) a 
v Jihomoravském kraji (o 147 %). Letos v listopadu 
bylo také vyhlášeno 221 firemních bankrotů, což je 
o 73 více než ve stejném období loňského roku. V lednu 
až listopadu bylo nejvíce firemních bankrotů vyhlášeno 

v Moravskoslezském kraji (429) a v Praze (331), nejméně pak v Karlovarském kraji (46) 
a v kraji Vysočina (53). Ve srovnání s lednem až listopadem 2010 došlo u právnických 
osob a podnikatelů k nárůstu počtu insolvenčních návrhů o 20 %. Zhruba polovina 
insolvenčních návrhů u právnických osob končí prohlášením úpadku. Řešení úpadku je 
možné dvěma způsoby, buď konkurzem, nebo reorganizací. Konkurs je způsob řešení 
úpadku spočívající v tom, že na základě rozhodnutí o prohlášení konkursu jsou zjištěné 
pohledávky věřitelů poměrně uspokojeny. Konkurzů bylo v listopadu 2011 prohlášeno 
157, z toho 58 na živnostníky. Reorganizace jsou stále málo využívaným prostředkem 
řešení úpadku. Jedná se o způsob řešení úpadku, kdy dochází k postupnému 
uspokojování pohledávek věřitelů při zachování provozu dlužníkova podniku. 
Předpokladem pro povolení reorganizace totiž je, aby obrat firmy, která se dostala do 
problémů, činil v roce před insolvencí alespoň sto miliónů korun a měla sto 
zaměstnanců. Insolvenci fyzických osob je možné řešit oddlužením. Oddlužení probíhá 
buď formou zpeněžení majetku dlužníka nebo plněním splátkového kalendáře, kdy 
dlužník musí během pěti let splatit věřitelům alespoň 30 % dluhu.  
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 Po dlouhých 65 letech byla veřejnosti během víkendů letošního prosince opět 
zpřístupněna hrobka Slavín. V tomto nejznámějším místě vyšehradského hřbitova 
jsou uloženy ostatky osobností z oblasti vědy a kultury 19. a 20. století, jako jsou 
například Julius Zeyer, Alfons Mucha nebo František Křižík. Známá hrobka měla zprvu 

prosklené dveře, což umožňovalo lidem 
alespoň nahlédnout dovnitř, po druhé 
světové válce bylo ovšem sklo 
nahrazeno plechem a dovnitř smělo jen 
velmi málo osob. V takovémto stavu 
hrobka chátrala do roku 1973, kdy 
začala její rekonstrukce. Ta skončila 
teprve v roce 2006. Možnost navštívit 
hrobku je ovšem omezená, po adventu 
bude opět uzavřena. I tak bude vstup do 
památky pod přísnými pravidly. 
K návštěvě hrobky opravňovala časová 
vstupenka. Ta umožnila vždy patnácti 

návštěvníkům pobýt uvnitř kobky deset minut. V hrobce je pohřbeno celkem 55 
osobností z oblasti vědy a kultury, které se významně podílely na rozvoji českého 
národního bohatství. Mezi nejznámější patří například Ema Destinová, Jaroslav 
Marvan nebo otec Jan a syn Rafael Kubelíkové. Jako první byl do hrobky pochován 
básník Julius Zeyer. 
 Druhá nejstarší obyvatelka České republiky, Marie Fišerová (foto), zemřela 
v sobotu 17. prosince v nemocnici v Hořicích ve věku 107 let. Ve zdravotnickém 
zařízení byla hospitalizována několik posledních dní, řekl starosta Hořic Ivan 
Doležal. Své poslední narozeniny Fišerová oslavila 28. listopadu na hořické radnici, 
kam přišla v doprovodu  starosty pěšky. Přes vysoký věk bydlela sama v domku 
a starala se i o tři kočky. Nechávala si pouze vozit 
obědy a pomoci při větším úklidu. Fišerová byla 
druhou nejstarší obyvatelkou ČR a nejstarším 
člověkem narozeným na území ČR. Nejstarší 
obyvatelka České republiky je z Řecka pocházející 
Evangelie Čarasová z Dívčího Hradu na Bruntálsku. 
Narodila se v únoru 1904. Čarasová Řecko opustila 
za občanské války v roce 1948. Česky se nikdy 
nenaučila. Nejstarším mužem žijícím v České republice je Karel Kašpárek z Náchoda. 
Bydlí od roku 2000 v náchodském domově důchodců, 106. narozeniny oslaví 
21. prosince. Podle České správy sociálního zabezpečení žilo letos v září v ČR 625 sto 
a víceletých důchodců. Nejstarším člověkem na světě je Američanka Besse Cooperová 
z Georgie. Narodila se 26. srpna 1896, letos oslavila 115. narozeniny. 
 Ve věku 75 let zemřel v neděli 18. prosince 2011 na své chalupě v Hrádečku na 
Trutnovsku bývalý československý a český prezident, spisovatel a dramatik Václav 
Havel. Příčinou smrti bylo oběhové selhání. Václav Havel měl dlouhodobé zdravotní 
problémy a v posledním půlroce opakovaně rušil svůj program.„Jsem tím lidsky 
zasažen, protože byl symbolem toho, co se tady stalo v listopadu 1989, udělal toho moc 
pro Českou republiku, pro přechod k demokracii, do struktur Evropské unie,“ reagoval 
bezprostředně na informaci o Havlově úmrtí premiér Petr Nečas v České televizi. 
Havlova skonu litoval i proto, že Havel měl společnosti podle něj ještě hodně co říci. 
Havel se v posledních měsících společenského života víceméně stranil, protože byl 
zesláblý a obtížně se zotavoval po březnovém zánětu dýchacích cest. Uplynulé týdny  
 

-  141  -  



odpočíval na chalupě v Hrádečku u Trutnova. Naposledy Havel na veřejnosti vystoupil 
počátkem týdne při návštěvě tibetského dalajlámy v Praze. Václav Havel však byl i přes 
zdravotní problémy činný i letos. Začátkem roku zahájil projekt své prezidentské 
knihovny. Koncem letošního března rovněž vstoupil do českých kin první Havlův film 
Odcházení, adaptace jeho stejnojmenné hry. Sklidil však převážně nepříznivou kritiku. 

Sám Havel ke svému filmovému počinu řekl: 
„Je to film takzvaně klubový, pro určitý okruh 
diváků, který buď zcela zapadne, anebo bude 
skrytě ovlivňovat kinematografii na delší dobu, 
aniž si toho někdo všimne.“ Své 75. 
narozeniny oslavil Havel 1. října v pražském 
Centru současného umění DOX. Oslavu 
uspořádali jeho přátelé a zúčastnily se jí 
významné osobnosti kultury a politiky, mimo 
jiné i exministryně zahraničí USA Madelaine 
Albrightová. Sám Havel se vyhnul setkání s 
novináři a na oslavu přišel zadním vchodem. 

O něco později se zúčastnil například slavnostního odhalení sochy amerického 
prezidenta Woodrowa Wilsona v pražských Vrchlického sadech i za účasti prezidenta 
Václava Klause. Václav Havel se narodil 5. října 1936. Politik, dramatik a spisovatel je 
jedním ze symbolů pádu komunismu a ve světě je znám i jako bojovník za lidská práva.V 
úřadu československého a posléze českého prezidenta strávil více než 12 let. Ačkoliv 
jeho popularita v ČR během jeho mandátu klesala, ve světě Havla obdivovali i poté, co 
odešel z Pražského hradu. 

 
Důležité momenty v životě Václava Havla 

5. října 1936   Narodil se v rodině pražského stavebního inženýra a podnikatele   
   Václava M. Havla. 
1959    Kulisák v Divadle ABC. V roce 1960 přešel do Divadla Na zábradlí, kde byl 
   dramaturgem, asistentem  režie a kmenovým autorem. 
3. prosince 1963   Divadlo Na zábradlí uvedlo jeho Zahradní slavnost. 
9. července 1964   Na žižkovské radnici si vzal Olgu Šplíchalovou. 
Červenec 1967   Kritický projev na sjezdu svazu spisovatelů. Vyškrtnut z kandidátky do  
   ústředního výboru svazu. 
21. až 27. srpna 1968  Autor komentářů ve vysílání libereckého studia Československého rozhlasu,  
   četl Jan Tříska. 
1969 až 1974  Zákaz umělecké činnosti, poté pracoval v dělnických profesích, mimo jiné   
   v trutnovském pivovaru (1974). 
8. dubna 1975    V dopise prezidentovi Gustávu Husákovi podrobil režim ostré kritice. 
1. ledna 1977   Prvním mluvčím Charty 77. Byl jím ještě dvakrát, na přelomu let 1978 a 1979  
   a od září do listopadu 1989. 
18. října 1977   Odsouzen na 14 měsíců s tříletou podmínkou pro pokus trestného činu  
   poškozování zájmů republiky v cizině. 
23. října 1979   V procesu se členy VONS (Výboru na obranu nespravedlivě stíhaných)  
   odsouzen na 4,5 roku nepodmíněně. 
23. ledna 1983   Těžký zápal plic ve věznici, po intervenci ze zahraničí 7. února propuštěn.   
   Z nemocnice odešel v březnu. 
3. září 1988   Na folkovém festivalu v Lipnici nad Sázavou poprvé po 19 letech vystoupil na  
   veřejnosti. 
9. prosince 1988   Účast na „snídani s disidenty“ s francouzským prezidentem Françoisem  
   Mitterrandem v Praze. 
10. prosince 1988  Projev na první povolené manifestaci k Mezinárodnímu dni lidských práv na  
   Škroupově náměstí v Praze. 
21. února 1989   Odsouzen k devíti měsícům nepodmíněně pro  ztěžování výkonu pravomoci 
   veřejného činitele. Po protestech ve světě i ČSSR propuštěn 17. května 1989. 
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Listopad 1989   Spoluzakladatel Občanského fóra. 
29. prosince 1989  Zvolen československým prezidentem; znovu zvolen 5. července 1990. 
19. července 1990  První návštěva USA ve funkci prezidenta ČR. 
3. července 1992   Při volbě hlavy státu nezískal dostatek hlasů, 20. července abdikoval. 
26. ledna 1993   Zvolen prezidentem České republiky, úřad převzal 2. února. Znovu zvolen byl  
   20. ledna 1998. 
27. ledna 1996   Po dlouhé nemoci zemřela Olga Havlová. 
2. prosince 1996   Havlovi byl odstraněn zhoubný plicní  nádor. Lékaři mu odebrali část pravé  
   plíce. 
4. ledna 1997   Oženil se s herečkou Dagmar Veškrnovou. 
9. prosince 1997   Před senátory a poslanci v Rudolfinu ostře kritizoval vývoj v ČR v uplynulých  
   letech. 
14. dubna 1998   V rakouském Innsbrucku mu operovali perforaci tlustého střeva. 
2. února 2003   Ukončil druhé pětileté období ve funkci prezidenta České republiky. 
22. května 2008   Premiéra jeho nové divadelní hry Odcházení. 
22. března 2011   Premiéra filmu Odcházení v jeho režii, který natáčel v roce 2010. 
 
 Šokující kampaň spustili radikálové sdružení ve Svazu mladých komunistů 
Československa (SMKČ). V neděli, kdy zemřel první český prezident, dramatik 
a disident Václav Havel, na svém webu vyzvali: „Národe oslavuj! Zemřel nepřítel lidu 
Václav Havel!“. Komsomolci, kteří mají blízko ke stalinistickému křídlu KSČM, které 
představují místopředseda strany Stanislav Grospič a šéfka pražské organizace Marta 
Semelová, na své webové stránky vyvěsili plakáty oslavující Havlův skon.„Emanuel 
Moravec je mrtev, Havel odešel... Národe oslavuj!“ píše se na jednom z nich. „Zemřel 

Václav Havel, sluha USA, NATO, sudetských Němců 
a Izraele. Zemřel největší zrádce českého lidu!“ 
uvádí další. Plakáty obsahují i výkřiky „Absurdní 
divadlo skončilo!“ nebo narážku na heslo roku 1989 
„Už je to tady!“. Mladí komunisté také dávají 
najevo radost na tím, že zatímco Havel zemřel, 
exponenti normalizačního Československa a 

příznivci okupace ČSSR vojsky Varšavské smlouvy v srpnu 1968 dál žijí: „Vasil Biľak 
žije, Karel Hoffman žije... Národe oslavuj!“ Podle ministra vnitra a bývalého disidenta 
Jana Kubiceho prohlášení mladých komunistů sice překračují hranici slušného chování, 
ale nikoliv zákona. „Na smrti velkých osobností se vždy snaží zviditelnit neviditelné 
hnidy z řad jejich odpůrců a přitom pečlivě dbají, aby jejich jednání neneslo znaky 
trestní odpovědnosti, ale bylo pouze amorální,“ řekl Kubice. 
 Prezident Václav Klaus jmenoval v úterý 20. prosince novou ministryní kultury 
Alenu Hanákovou. Ta vystřídala ve funkci Jiřího Bessera. Hanáková v úterý po 
deváté hodině podepsala na Pražském hradě ministerský slib a tímto úkonem převzala 
úřad ministryně kultury. Do čela ministerstva vybralo Hanákovou vedení STAN 

(Starostové a nezávislí) spolu s předsedou 
TOP 09 Karlem Schwarzenbergem. 
Třiapadesátiletá Alena Hanáková byla loni 
v květnu jako bezpartijní na kandidátce 
TOP 09 zvolena do Sněmovny, kde je mimo 
jiné členkou výboru pro vědu, vzdělání, 
kulturu, mládež a tělovýchovu 
a místopředsedkyní podvýboru pro kulturu. 
Než vstoupila do vysoké politiky, působila 
jako starostka Vizovic. 
 

Zleva: premiér Petr Nečas, ministryně Alena Hanáková a prezident Václav Klaus 
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 Ve středu 21. prosince dopoledne proběhla na Hradčanech vojenská část 
rozloučení s bývalým prezidentem Václavem Havlem. Navázala na smuteční průvod, 
který vyrazil z centra Pražská křižovatka ráno. Za lafetou taženou šestispřežím koní šla 
rodina a nejvyšší ústavní činitelé. Na nádvoří vojáci rakev sňali a přenesli ji do 
Vladislavského sálu, kde je vystavena a zpřístupněna pro veřejnost. Podobně jako v 
předchozích dvou dnech, kdy byla rakev vystavena v Pražské křižovatce, i nyní stáli lidé 
dlouhé fronty. Odpoledne však fronty zmizely, jelikož katafalk s rakví je přístupný ze 
všech stran a lidé k němu nemusí přistupovat po jednom. Po převozu rakve do 
Vladislavského sálu vystoupil s projevem prezident Václav Klaus, který připomněl, že 
Havel byl nejen prvním demokratickým prezidentem ČR, ale rovněž mezinárodně 
uznávaným symbolem boje za svobodu a demokracii. Klaus uvedl, že teprve s odstupem 

času bude možno Havlovu roli ocenit. 
Mimo jiné dodal, že by byl nerad, kdyby 
Havlovou smrtí skončila určitá etapa 
našich dějin. Vyzval proto, aby se lidé 
stejně jako bývalý prezident nebáli hájit 
hodnoty svobody a demokracie. Následně 
se sálem rozezněla státní hymna 
a zúčastnění se začali střídat před 
katafalkem, kde vzdali čest zesnulému. 
Cesta lafety z Loretánského náměstí byla 
lemována vojáky, kteří vzdávali hold 

bývalému prezidentovi. Jeho rakev je zakryta českou státní vlajkou. V čele smutečního 
průvodu šli vojáci se čtyřmi desítkami historických praporů, další nesli věnce. Když 
lafeta s rakví dorazila na Pražský hrad, začali lidé spontánně aplaudovat. Ozvalo se 
i symbolické cinkání klíčů. Potlesk sklidili i vojáci, kteří prezidenta na jeho poslední 
cestě doprovázeli. Čelo ranní veřejné části průvodu šlo Karlovou ulicí a přes Karlův 
most. Pokračovalo přes Malostranské náměstí a Úvoz na Loretánské náměstí. Po obou 
stranách Karlova mostu stály špalíry lidí, kteří při průjezdu vozu spontánně tleskali. 
Karlův most byl zcela zaplněn. Další masy lidí čekaly na Malostranském náměstí. Při 
vojenské části průvodu byla rakev umístěna na lafetu houfnice taženou šestispřežím 
starokladrubských koní.  
 Bohoslužbou v Chrámu svatého Víta vyvrcholil v pátek 23. prosince státní 
smutek k uctění památky prezidenta Václava Havla. Havlova rodina a přátelé se pak 
s bývalým prezidentem rozloučí na soukromém smutečním aktu ve strašnickém 
krematoriu. Pietní akt zahájila minuta ticha, kterou v rámci státního smutku držela celá 
země, provázena jen duněním zvonů po celém Česku. Na úvod smutečního obřadu 
zazněla část Dvořákova Requiem v podání České filharmonie. Pražský arcibiskup 
Dominik Duka pak ve svatovítské katedrále zahájil zádušní mši. V jejím úvodu si 
smuteční hosté vyslechli dopis papeže Benedikta XVI. Papež vzdal poctu zesnulému  

 
 
 
 

Zleva prezident Václav Klaus, vdova po 
Václavu Havlovi Dagmar a její dcera Nina 
při smutečním aktu v katedrále svatého Víta 
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prezidentovi a jeho vizionářskému vedení při vytváření demokracie po pádu 
komunistického režimu a ocenil Havlův boj za lidská práva v době totality. Hlava 
katolické církve své poselství adresovala prezidentovi Václavu Klausovi, vyjádřila 
v něm upřímnou soustrast nad skonem politika, dramatika a disidenta. Úryvek ze 
starozákonní knihy Job poté přečetl herec Josef Abrhám, který představoval ústřední 
postavu odcházejícího kancléře v Havlově filmu Odcházení. Mši vedle představitelů 
české církve sloužili rovněž zástupci Vatikánu – bývalý velvyslanec a apoštolský nuncius 
Giovanni Coppa a současný velvyslanec Giuseppe Leanza. V přímluvách se střídá 
čeština a slovenština. Věřící se modlí za Havlovu rodinu a přátele, národy žijící 
v totalitě i za literáty. Po bohoslužbě promluvil prezident Václav Klaus, ministr 
zahraničí Karel Schwarzenberg a někdejší šéfka americké diplomacie Madeleine 
Albrightová. Na závěr obřadu zazněl Svatováclavský chorál a smuteční promluva 
pomocného biskupa pražského a Havlova přítele Václava Malého. Rakev s Havlem pak 
byla vynesena z katedrály Zlatou branou.  
 Při dopravních nehodách zahynulo v roce 2011 v ČR 701 lidí, což je o 52 méně 
než v předchozím roce. Vyplývá to z předběžných policejních statistik. Při dopravních 
nehodách přišlo loni o život nejméně lidí od roku 1980. Přibylo však těžce zraněných, 
vážný úraz utrpělo 3 025 lidí, rok předtím to bylo 2 823. Nejčastější příčinou havárií byl 
v roce 2011 nesprávný způsob jízdy a nedodržení předepsané rychlosti. Policie 

vyšetřovala kolem 75 000 havárií, oproti 
předchozímu roku 2010 to bylo asi o 500 
nehod méně. Škody se odhadují na 
4,5 miliardy korun, o rok dříve to bylo asi 
4,9 miliardy. Nejtragičtějším měsícem 
z hlediska počtu obětí dopravních nehod byl 
v roce 2011 srpen, kdy zahynulo 78 lidí, 
naopak v lednu přišlo o život 42 účastníků 
nehod, což bylo za celý rok nejméně. 

Nejhoršími dny se staly středa 9. února, kdy policie zaznamenala devět mrtvých, 
a čtvrtek 30. června, který si vyžádal životy osmi lidí. Velký počet usmrcených připadá 
i na pondělí 23. května a sobotu 27. srpna, kdy zahynulo sedm lidí. Policie však vloni 
zaznamenala také 69 dní, kdy se havárie na silnicích obešly bez smrtelných zranění. 
 Slavnostní vyhlášení výsledků novinářské ankety Sportovec roku 2011 
proběhlo ve středu 21. prosince 2011 v hotelu Hilton Prague. V 53. ročníku odborné 
novinářské ankety „Sportovec roku“, vyhlašované Klubem sportovních novinářů, 
přispělo svými hlasy celkem 253 novinářů. S ohledem na státní smutek došlo k úpravě 

skladby pořadu. Slavnostní večer se odehrál 
v komornějším duchu a byl pojat nejen jako 
pocta sportovcům, ale také Václavu Havlovi. 
Z titulu Sportovec roku 2011 se mohla radovat 
tenistka Petra Kvitová (foto níže). Stvrdila tím 
nadvládu žen v posledních letech ankety a 
natáhla dobu jejich kralování již na 6 let. 
Vítězka Wimbledonu, Turnaje mistryň a členka 
vítězného fedcupového týmu. Křišťálovou 
korunu pro vítěze si v Kongresovém sálu 

hotelu Hilton převzala osobně z rukou předsedy Klubu sportovních novinářů PhDr. 
Zdeňka Pavlise. Další tři zástupkyně něžného pohlaví v nejlepší desítce obsadily 
následující místa. Loňská vítězka ankety Martina Sáblíková, která letos získala několik 
titulů a medailových umístění na mistrovství Evropy i světa a  zvítězila v celkovém  
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hodnocení Světového poháru, obsadila třetí příčku. Mirka Knapková, vítězka letošního 
MS, místo čtvrté. Barbora Špotáková, stříbrná z MS, místo osmé. Druhý v celkovém 
pořadí byl elitní jezdec na horských kolech Jaroslav Kulhavý, mistr Evropy i mistr světa 
a vítěz Světového poháru horských kol. Páté místo obsadil člen bronzového týmu z MS, 
hokejista Jaromír Jágr. Šesté místo v celkovém pořadí patří Zdeňku Štybarovi, 
letošnímu mistru světa v cyklokrosu. Tenista Tomáš Berdych obsadil místo sedmé. 
Devátou pozici obsadil veslař Ondřej Synek, který v letošním roce vybojoval titul 
vicemistra světa. Na konci elitní desítky českých sportovců skončil fotbalový brankář 
Petr Čech. ------ Sportovní legendou pro tento rok byl zvolen Jan Kodeš. Cenu převzal 
z rukou paní Věry Čáslavské. ------ Nejlepším kolektivem roku 2011 byly zvoleny 
tenistky České republiky, které vybojovaly vítězství v prestižním Fed Cupu. Cenu 
převzaly zástupkyně vítězného tenisového týmu včetně kapitána Petra Pály. Druzí 
skončili fotbalisté FC Viktoria Plzeň, kteří získali titul v domácí lize a úspěšně bojovali 
v prestižní Lize mistrů. Třetí příčka patřila hokejistům České republiky, kteří přivezli 
bronzové medaile z MS v Bratislavě. 
 V pátek 30. prosince oznámila Česká národní banka (ČNB), že zahraniční 
dluh České republiky  se ve třetím čtvrtletí zvýšil o 80,9 miliardy korun na 1,863 
bilionu Kč a představoval tak 48,8 % hrubého domácího produktu. Meziročně bylo 
zahraniční zadlužení vyšší o 131 miliard korun. Růst zahraničního dluhu vykázaly 
všechny sledované sektory ekonomiky. Na zvýšení celkové zadluženosti se nejvíce 
podílel bankovní sektor. Zvýšení 
zahraniční zadluženosti bankovního 
sektoru bylo důsledkem růstu stavu vkladů 
a úvěrů přijatých od zahraničních 
investorů, uvedla ČNB. Zahraniční 
závazky bankovního sektoru včetně ČNB 
zaujímají 26,6 % z celkového dluhu. 
Zahraniční závazky s původní splatností 
delší než rok podle centrální banky tvoří 
70,3 % celkové výše dluhu. Na podnikový 
sektor připadá 48,4 % celkové 
zadluženosti. Růst závazků ovlivnilo ve 
třetím čtvrtletí čerpání dovozních úvěrů. Opačně působil pokles stavu podnikových 
dluhopisů v rukou zahraničních investorů a vývoj úvěrových vztahů z přímých investic. 
Nárůst zahraniční zadluženosti vládního sektoru ovlivnilo čerpání úvěrů od Evropské 
investiční banky na rozvoj dopravní infrastruktury. Podíl vládního sektoru činil 25 % 
z celkového stavu zahraničního dluhu. Ve vývoji zahraničního dluhu ve struktuře podle 
instrumentů bylo patrné zejména navýšení podílu vkladů, obchodních úvěrů a ostatních 
závazků. U ostatních kategorií se i přes nominální růst jejich podíl na celkovém dluhu 
snížil nebo stagnoval, uvedla ČNB. Schodek investiční pozice ČR vůči zahraničí, tedy 
rozdíl finančních aktiv a pasiv rezidentů ČR ve vztahu k ostatním, se ve třetím čtvrtletí 
proti předchozímu čtvrtletí nezměnil a byl 1,972 bilionu korun. V meziročním srovnání 
schodek investiční pozice vzrostl o 144 miliard korun. 
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Harald V. – norský král – 78     Hašek Dominik – hokejista – 101 
Hašek Ivan – předseda ČMFS – 11, 58, 70   Hašek Michal – hejtman JMK – 4, 27 
Havel Václav – býv. prezident ČR – 4, 21, 29, 30, 50, 66, 85,  
112, 119, 136, 141, 142, 143, 144, 145 
Havlová Dagmar – manželka prezidenta – 112, 119, 144   Havlová Olga – manželka V. Havla – 143 
Hebnarová Daniela – starostka Kroměříže – 8   Heger Leoš MUDr. – ministr zdravotnictví ČR –  
       1, 3, 9, 10, 13, 15, 17, 35, 75, 92, 93, 139 
Hejtmánek Oldřich – sochař – 6    Herman Josef – divadelní kritik – 113 
Heydrich Reinhard – zast. říšský protektor – 6   Hoffmann Karel – komunistický politik – 143 
Hokejová reprezentace ČR – 51    Hokejová reprezentace Ruska – 51 
Honzátko Jaroslav – příslušník SNB – 98, 108, 110  Hora Jiří – předseda klubu – 11 
Horváth Pavel – fotbalista – 54    Hrbata Michael – náměstek ministra obrany – 7 
Hrdlička Tomáš – podnikatel – 128    Hruška Jaroslav – Policie ČR – 40 
Hulínský Petr – pražský zastupitel – 121   Huml Stanislav – poslanec PČR – 21, 30, 31, 35, 
       36, 39, 42, 110 
Hus Jan – český kazatel – 20, 72, 73    Husák Gustáv – prezident ČSSR – 142 
Hušák Aleš – ředitel Sazky – 57, 58, 61, 62   Hylský Martin – překladatel – 119 
 
 
Chalupa Tomáš Mgr. – ministr vlády ČR – 1, 5, 76  Chudárek Hynek – ČT – 108 
 
 
Ingr Blažej – sociální pracovník – 106    Ivanov Miroslav – historik – 92 
 
 
Jágr Jaromír – hokejista – 32, 101, 146   Jakeš Milouš – komunistický politik – 45 
Janáček Leoš – hudební skladatel – 109   Janák Pavel – architekt – 59 
Janatková Anička – oběť násilí – 21, 25, 26   Jančura Radim – podnikatel – 94, 95 
Jandák Vítězslav – poslanec PČR – 14, 21, 29, 30   Janeček Jiří – ředitel ČT – 25, 61 
Janko Karel – předseda ČSNS – 110, 111, 112, 115  Janota Eduard – ministr financí – 44, 53  
Janů Zorka – filmová herečka – 19    Jarolím Tomáš – politik – 56 
Jaroš Otakar – voják, kapitán 2. světové války – 47  Jenisch Emil – zámečník – 92 
Jiránek Dan – kladenský primátor – 28    John Radek – ministr vnitra ČR – 8, 14, 30, 32,  
       33, 36, 39, 41, 44, 48, 49, 50, 56, 82, 126, 138 
Jones Joe – armáda USA – 106 
 
 
Kaczyński Lech – bývalý polský prezident – 17   Kafka Bohumil – sochař – 118 
Kafka Franz – spisovatel – 58    Kalíškovi – manželé – 84, 85 
Kalousek Miroslav – ministr financí ČR – 23, 24, 43, 53, 56,  
58, 64, 65, 93, 98, 107, 108, 117, 140 
Kasal Michal – politik ČSSD – 115    Kašpárek Karel – občan ČR – 141 
Kelly E. Mark – americký kosmonaut – 29   Kiselev B. Sergej – ruský velvyslanec – 138 
Klánová Sylvia – sochařka – 6    Klasnová Kateřina – poslankyně – 39, 50, 52, 56 
Klaus Václav – prezident ČR – 3, 9, 10, 17, 18, 19, 21, 22,  
36, 39, 40, 41, 42, 47, 54, 58, 60, 65, 66, 67, 68, 72, 73, 74,  
76, 78, 84, 88, 89, 92, 93, 94, 98, 99, 110, 112, 113, 118, 119,  
126, 127, 129, 138, 139, 143, 144, 145 
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Klema Ludvík – MP Praha – 130    Knapková Mirka – veslařka – 146 
Kníchal Jaroslav – armádní kaplan – 59   Knötig Petr – mluvčí NS – 117 
Kocourek Martin Ing. – ministr vlády ČR – 126, 138  Kočí Kristýna – poslankyně PČR – 32, 34, 35,  
       36, 39, 42, 49, 50 
Kodeš Jan – tenista – 146     Kohout Lukáš – extrémista – 95, 105 
Kolář Vít – mluvčí ministerstva zahraničí – 87   Koldinská Marie – historička – 68 
Kollarčík Lukáš – komunistický aktivista – 18   Komorowski Bronislav – polský prezident – 17 
Končický Mikuláš – generál – 118    Koniáš Antonín – český kazatel a cenzor – 18 
Konvalinová Hana – občanka ČR – 5, 6   Korte Daniel – poslanec PČR – 42 
Kotrouš Vladimír – MP Praha – 123, 129, 130   Koudelka Roman – skokan na lyžích – 5 
Kováčik Pavel – poslanec PČR – 14     Kožený Viktor – podnikatel – 123 
Kožnarová Františka – občanka ČR – 12, 79   Král Jaroslav – politik ČSSD – 115, 129 
Krása Václav – aktivista tělesně postižených – 52  Krejčík Miroslav – vojenská tajná služba – 25 
Křižík František – vynálezce – 141    Kuba Martin Ing. – ministr vlády ČR – 123, 126 
Kubek Milan MUDr. – lékařské odbory – 11, 15   Kubelík Jan – houslista – 141 
Kubelík Rafael – dirigent – 141    Kubice Jan – ministr vnitra ČR – 32, 39, 40, 41, 143 
Kucharský Michal – podplukovník – 59   Kukla Jiří – klimatolog a geolog – 119 
Kulhavý Jaroslav – horská kola – 146    Kvapil Luděk – politik – 28 
Kvitová Petra – tenistka – 72, 73, 112, 122, 145 
 
 
Lamač Karel – filmový režisér – 36    Landovský Pavel – herec – 30  
Langer Ivan JUDr. – bývalý ministr vnitra – 40   Langšádlová Helena – poslankyně PČR  – 117 
Leanza Giuseppe – papežský nuncius – 145   Lessy Petr – policejní prezident – 1, 8, 82 
Levý Zdeněk – politik – 28     Lieblová Dagmar – občanská aktivistka – 119 
Lichovník Tomáš JUDr. – soudce – 3    Liška Ondřej – předseda SZ – 79 
Lobotková Jaroslava JUDr. – soudkyně – 3   Lopaťuk Vladimír – PTP – 119  
Lukeš Michal – ředitel NM – 118    Lukša Pavol – politik – 117 
Macek Miroslav – politik – 67, 84, 87, 88   Machalická Jana – novinářka – 29 
Machonin Sergej – divadelní kritik – 113   Malý Václav – pražský biskup – 145 
Marek Jan – hokejista – 101     Martínek Jiří – poradce – 2 
Marvan Jaroslav – herec – 141    Masaryk G. Tomáš – prezident – 55, 85, 99, 127 
Masaryk Jan – bývalý ministr zahraničí ČSR – 37  Masopust Josef – český fotbalista – 10, 11, 12 
Mastná Žofie – manželka K. J. Erbena – 126   Mašín Ctirad – odbojář – 94, 108 
Mašín Josef – občanský aktivista – 95    Mašínové bratři – odbojáři – 31, 64, 76, 94, 98,  
       108, 109, 110 
Mečířová Barbora – manželka K. J. Erbena – 125  Medvěděv Dmitrij – ruský prezident – 136, 138 
Medvěděvová Světlana – manželka ruského prezidenta – 138 Mencl Václav – politik ODS – 5 
Michálek Libor – bývalý ředitel SFŽP – 49   Miler Zdeněk – kreslíř – 29, 83 
Mitterrand Francois – francouzský prezident – 142  Molavcová Jitka – herečka a zpěvačka – 112, 113 
Morgenstern Thomas – skokan na lyžích – 5   Moroz Michal – náměstek ministra vnitra – 49 
Mrázek František – podnikatel – 40    Mubarak Husni – egyptský prezident – 86 
Mucha Alfons – malíř – 141     Musil Jan JUDr. – soudce ÚS – 31 
 
 
Nálepa Josef – sochař – 11     Napolitano Georgio – italský prezident – 32, 39 
Navrátilová Dagmar – poslankyně PČR – 56   Navrátilová Martina – tenistka – 73 
Nečas Petr – premiér vlády ČR – 4, 10, 13, 16, 17, 24, 33,  
35, 36, 39, 41, 47, 48, 49, 53, 63, 64, 66, 68, 72, 78, 94, 98,  
105, 108, 109, 110, 113, 117, 119, 124, 126, 141, 143 
Němcová Miroslava – předsedkyně PS PČR – 42, 93  Neruda Jan – básník – 29, 83 
Netanjahu Benjamin – izraelský premiér – 32, 35  Neubauer Jiří – vojenská policie – 25 
Northug Peter – norský lyžař – 22    Nováček Karel – tenista – 33 
Novotná Jana – tenistka – 73     Nykodým Jiří JUDr. – soudce ÚS – 31 
 
 
Obama Barack – prezident USA – 9, 68, 74   Opletal Jan – oběť nacismu – 127 
Otčenášek Karel – arcibiskup – 44, 54, 55    
 
 
Pála Petr – tenisový trenér – 146    Palacký František – spisovatel a buditel – 125 
Palša Stanislav – politik NS-LEV 21 – 129   Páral Karel – odbojář – 119 
Paroubek Jiří – poslanec PČR – 40, 98, 110, 111, 112,  
114, 115, 123, 129, 140 
Pařízková Jana – poslankyně PČR – 52   Paška Dušan JUDr. – soudce – 3 
Pavel Jan II. – římský papež – 55, 73    Pavlis Zdeněk PhDr. – novinář – 145 
Peake Karolína – poslankyně PČR – 21, 32, 36, 52, 56, 72, 82, 109 Pecina Tomáš Mgr. – právník – 3 
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Pelé – brazilský fotbalista – 11     Pelta Miroslav – předseda FAČR – 135 
Picek Vlastimil – armádní generál – 7, 59, 98   Pilarová Eva – zpěvačka – 11 
Piťha Petr – duchovní a pedagog – 119   Plánička František – fotbalový brankář – 37 
Polák František – mluvčí a.s. Metrostav – 38   Polčák Stanislav – poslanec PČR – 14 
Pondělíček Michal – novorozenec – 99    Popluhár Ján – slovenský fotbalista – 11 
Popov Petr MUDr. – primář – 50, 51    Prinker Otakar – český pilot -109 
Protiva Karel – politik – 28 
 
 
Radičová Iveta – premiérka vlády SR – 139   Rafaj Petr – předseda ÚOHS – 56 
Rachůnek Karel – hokejista – 101    Randa Kruliš Jan – profesor – 119 
Rašín Alois – český politik – 93    Raška Jiří – skokan na lyžích – 119 
Rath David MUDr. – hejtman Stč. kraje – 84, 87, 88  Remek Vladimír – kosmonaut ČSSR – 29 
Renčín Vladimír – karikaturista – 119    Repre družstvo fotbalistů Černé Hory – 134, 135 
Repre družstvo fotbalistů ČR – 134, 135   Repre družstvo hokejbalistů ČR – 69, 70 
Repre družstvo in line hokejistů ČR – 69   Repre družstvo volejbalistů ČR – 100 
Ried Benedikt – středověký stavitel – 58   Roman Martin – ředitel ČEZ – 98, 103 
Rosolová Denisa – lehká atletka – 22    Rovenský Miroslav – politik – 28 
Rožánek Karel – redaktor ČT – 25    Rudolf II – císař římský a král český – 58 
Rybička Miroslav – ak. sochař – 90    Rychetský Pavel JUDr. – předseda ÚS – 31, 42 
 
 
Řebíček Aleš – ministr dopravy – 48 
 
 
Sáblíková Martina – rychlobruslařka – 145   Sedláček Jan – úředník ČSÚ – 7 
Seeler Uwe – německý fotbalista – 11    Semelová Marta – poslankyně – 14, 18, 50, 110 
Schnirch Bohuslav – sochař – 91    Schulz Josef – architekt – 92 
Schuman Robert – francouzský politik – 129   Schwarzenberg Karel – ministr zahraničí ČR –  
       39, 42, 82, 89, 96, 117, 143, 145 
Schwarzová Magdaléna Anna – odbojářka – 119   Skála Jaroslav MUDr. – primář – 50 
Skokan Petr – poslanec PČR – 34    Smejkalová Marie – občanka Kroměříže – 8 
Snopek František – Policie ČR – 40    Sobotka Bohuslav – předseda ČSSD – 21, 24,  
       27, 28, 114 
Sobotka Josef – český politik – 100    Srnec Jiří – režisér, herec a dramatik – 119 
Stanjura Zbyněk – poslanec PČR – 14    Stefano di Alfredo – španělský fotbalista – 11 
Steinberg James – diplomat USA – 75    Stibořík Vladimír JUDr. – soudce – 3 
Stoltenberg Jens – norský premiér – 78    Stoppard Tom – anglický dramatik – 112 
Stráský Jiří Ing. – projektant mostů – 38   Suchá Jana – poslankyně PČR – 35 
Suchomel Ladislav – politický vězeň – 119   Suchý František – politický vězeň – 119 
Suchý Jiří – spisovatel a herec – 112, 113    Sukač David – mladý hrdina – 119 
Sváček Jan JUDr. – soudce – 3     Svěrák Zdeněk – spisovatel a herec – 85 
Svoboda Bohuslav MUDr. – primátor Prahy – 4, 65, 69, 89,  
92, 128, 130 
Svoboda Jan – ČT – 108     Svoboda Petr – lehký atlet – 22 
Svoboda Richard – senátor PČR – 46    Svojanovský Oldřich – veslař – 11 
Sykáček Jaroslav – starosta Rumburku – 95   Sýkora Antonín – poradce – 2  
Synek Ondřej – veslař – 146     Syrén Hakan – voj. výbor EU – 98, 99 
 
 
Šarapovová Maria – ruská tenistka – 73   Šebrle Roman – lehký atlet – 22 
Šefara Miroslav – ředitel ŘVC – 48    Šimek Radomír – ČT – 108 
Šinágl Jan – aktivista – 45     Škarecká Marie – politická vězeňkyně – 119  
Škárka Jaroslav – poslanec PČR – 32, 33, 34, 35, 36, 42, 52, 102 Šlégr Jiří – politik – 112, 114, 115, 129 
Šlitr Jiří – hudební skladatel a herec – 112   Šmerda Radek – ministr dopravy – 40, 41, 48,  
       72, 82, 126, 138 
Šmicer Vladimír – fotbalista a manažér – 135   Špinar Jindřich – kardiolog – 84 
Špotáková Barbora – lehká atletka – 146   Šťastný Boris – poslanec PČR – 42, 67, 127, 128 
Štěch Milan – předseda Senátu PČR – 46, 76   Šťovíček Milan – poslanec PČR – 56 
Štybar Zdeněk – cyklokros – 146    Švorcová Jiřina – herečka – 84, 90 
 
 
T. Otakar – podezřelý z vraždy – 26, 27   Tejc Jeroným – poslanec PČR – 22 
Tluchoř Petr – poslanec PČR – 42, 113, 117   Tlustý Vlastimil – bývalý ministr financí – 53 
Toman Petr – advokát – 46     Topolánek Mirek – bývalý premiér – 41, 42, 46,  
       68, 91, 118 
Trnka Jiří – malíř, kreslíř – 59    Třešňáková Marie – občanka ČR – 12, 79 
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Uhde Milan – předseda Rady ČT – 108   Uchytilová Marie – sochařka – 6 
Urban Ivo – novinář – 11 
 
 
Vacek Martin – poslanec PČR – 35    Váňa Josef – žokej – 112, 115 
Vašíček Ivo – politik – 28     Vašíček Josef – hokejista – 101 
Vávra Otakar – filmový režisér – 10, 19, 20   Vedralová Jana – lékařské odbory – 17 
Velehrach Martin JUDr. – soudce – 3     Velík Jan – plukovník – 118 
Veselý Ivan – romský aktivista – 95    Vespasianus – římský císař – 52 
Veškrnová Dagmar – herečka – 143    Viklický Emil – jazzový hudebník – 119 
Vlas Hynek – Policie ČR – 40    Vodička Milan – politik – 28 
Vojtíšková Markéta – poslankyně PČR – 52   Vokál Jan – biskup – 54 
Voleman Libor MUDr. – lékařské odbory – 11   Vondra Alexandr RNDr. – ministr obrany ČR –  
       13, 59, 94, 116, 139 
Vostrý Boris – podnikatel – 123    Vrzáňová Ája – krasobruslařka – 55 
Všetečka Jiří – advokát – 46     Vysloužil Radim – poslanec PČR – 33 
 
 
Wagnerová Eliška JUDr. – soudkyně ÚS – 31   Werner Adrián – voják AČR – 112, 116 
Wilson Woodrow – prezident USA – 142 
 
 
Zátopková Dana – atletka – 11    Zavadil Jaroslav – předseda ČMKOS – 63, 75 
Zeman Miloš – politik – 32, 67    Zemek Václav – politik ČSSD – 5 
Zenklová Štěpánka – mluvčí zastupitelství – 34   Zeyer Julius – hudební skladatel – 141 
Zinniburg Václav – zámečník – 92    Zita Jan – vyděrač – 26 
Zítek Josef – architekt – 92     Zoulová Andrea – mluvčí Policie ČR – 26 
Zuckerkandl Emil – veterán 2. světové války – 47 
 
 
Žáček Pavel PhDr. – historik – 100    Železný Vladimír – podnikatel – 3, 67 
Žitníková Dagmar – zdravotnické odbory – 75   Žižka Jan – husitský vojevůdce – 20, 112, 118 
 
 
 

Použité zkratky: 
 
AČR  Armáda České republiky 
AV ČR  Akademie věd České republiky 
ČEZ  České energetické závody 
ČMFS  Českomoravský fotbalový svaz 
ČMKOS Českomoravská konfederace odborových svazů 
ČR  Česká republika 
ČSBS  Český svaz bojovníků za svobodu 
ČSBS  Český svaz bojovníků za svobodu 
ČSNS  Československá (Česká) strana národně socialistická 
ČSR  Československá republika 
ČSSD  Česká strana sociálně demokratická 
ČSSR  Československá socialistická republika 
ČSÚ  Český statistický úřad 
ČT  Česká televize 
EU  Evropská unie 
FAČR  Fotbalová asociace České republiky 
GŠ  Generální štáb Armády České republiky 
JAR  Jihoafrická republika 
JMK  Jihomoravský kraj 
KDU-ČSL Křesťansko demokratická unie-Československá strana lidová 
KSČ  Komunistická strana Československa 
 

-  152  -  



KSČM  Komunistická strana Čech a Moravy 
MP  Městská policie 
ND  Národní divadlo 
NM  Národní muzeum 
NS Lev 21 Národní socialisté, levice 21. století 
NS  Nejvyšší soud 
ODS  Občanská demokratická strana 
OS ČR  Odborové svazy České republiky 
PČR  Parlament České republiky 
PTP  Pracovní (pomocné) technické prapory 
ŘVC  Ředitelství vodních cest 
SFŽP  Státní fond životního prostředí 
SR  Slovenská republika 
SV  Sociální věci 
SZ  Strana zelených 
TOP 09 Tradice, odpovědnost, prosperita – politická strana 
TV  Televizní stanice, televizor 
ÚOHS  Úřad na ochranu hospodářské soutěže 
ÚS  Ústavní soud 
USA  Spojené státy americké 
ÚSTR  Ústav pro studium totalitních režimů 
VV  Věci veřejné – politická strana 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

-  153  -  


